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Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών

Το Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών είναι ένας αδέσμευτος, μη κερδοσκοπικός 

οργανισμός που δρα σε συνεργασία με την κοινωνία των πολιτών, φορείς του 

δημόσιου τομέα, επιχειρήσεις και ιδιώτες. 

Το Φόρουμ συγκεντρώνει σε μια κοινή πλατφόρμα κορυφαίους εκπρόσω-

πους από την επιχειρηματική, την πολιτική και την ακαδημαϊκή κοινότητα, με 

στόχο την αντιμετώπιση αναδυόμενενων προκλήσεων, τον επηρεασμό των 

προτεραιοτήτων σε εθνικό και περιφερειακό επίπεδο και την προώθηση της 

βιώσιμης και κοινωνικά υπεύθυνης ανάπτυξης πολιτικών για την Ελλάδα, την 

Ευρώπη και την ευρύτερη περιοχή της ανατολικής Μεσογείου. 

Το Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών διοικείται από Ιδρυτικό Συμβούλιο, το 

οποίο καθορίζει τη στρατηγική και την αποστολή του, εποπτεύει και βελτιώ-

νει την αποτελεσματικότητά του και διασφαλίζει τη δημιουργία προστιθέμε-

νης αξίας για τα μέλη του, με όχημα την ετήσια συνδιάσκεψη του Φόρουμ, 

την κατάρτιση προτάσεων και την ανάπτυξη γνωσιακών βάσεων.
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Χαιρετιστήρια επιστολή του 
προέδρου του Οικονομικού 
Φόρουμ των Δελφών
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Με ιδιαίτερη χαρά και τιμή, το Διοικητικό Συμβούλιο του Οικονομικού Φόρουμ των Δελφών, η Συμβου-

λευτική Επιτροπή του και εγώ προσωπικά, καλωσορίσαμε πλήθος διακεκριμένων ομιλητών και συνέ-

δρων στην τρίτη ετήσια διάσκεψη του Οικονομικού Φόρουμ των Δελφών, όπου επί τέσσερις ημέρες 

αναλύθηκαν και συζητήθηκαν διεξοδικά οι νέες προκλήσεις της παγκοσμιοποίησης και ανάπτυξης.

Ζούμε σε μια εποχή ταχύτερων και ριζικών αλλαγών, με ανισοβαρείς επιπτώσεις σε διάφορες γεω-

γραφικές περιοχές και πολλαπλές γενιές. Οι ισχυρές δυνάμεις που διέπουν τον παγκόσμιο μετασχη-

ματισμό, ο οποίος επιτελείται τις τελευταίες δεκαετίες, αναδιαμορφώνουν τον κόσμο μας ολοένα και 

πιο γρήγορα και δραστικά, δημιουργώντας ένα πιο περίπλοκο και ασαφές περιβάλλον.

Ωστόσο, η πολυπλοκότητα και ασάφεια συχνά ενεργοποιούν την καινοτομία και τη δημιουργικότητα, 

ανοίγουν ορίζοντες προς ένα διαφορετικό μέλλον και διευρύνουν το φάσμα των επιλογών. Νέες μέ-

θοδοι και εργαλεία μπορούν να δημιουργήσουν νέες δυνατότητες διαχείρισης της αβεβαιότητας και 

της πολυπλοκότητας, δίνοντάς μας την ευκαιρία να διαχειριστούμε αυτές τις δυνάμεις προς όφελος 

της ανθρωπότητας.

Το Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών μάς παρέχει τη δυνατότητα να μοιραστούμε απόψεις σχετικά 

με τις κοινές προκλήσεις που αντιμετωπίζει η ευρωπαϊκή οικογένεια και η παγκόσμια κοινότητα και 

να καλλιεργήσουμε την αμοιβαία εμπιστοσύνη και ικανότητα να συνεργαζόμαστε σε περισσότερους 

τομείς κοινού ενδιαφέροντος, για την επίτευξη επωφελών αποτελεσμάτων με μια ισχυρή, βιώσιμη, 

ισόρροπη και συμπεριληπτική ανάπτυξη. 

Είναι τιμή μας που το Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών απολαμβάνει τη συμμετοχή τόσων πολλών 

επιφανών ομιλητών και συνέδρων. Είναι όλοι τους πρωτοπόροι στον τομέα τους, και είμαι απόλυτα 

βέβαιος ότι η γνώση, η εμπειρία και η τεχνογνωσία τους θα συνδράμουν αποφασιστικά στη διερεύ-

νηση των καίριων ζητημάτων και επιλογών που αντιμετωπίζουν σήμερα η χώρα μας, η Ευρώπη και 

ο κόσμος.

Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να εκφράσω τις θερμότερες ευχαριστίες μου στους Χορηγούς και 

τα Μέλη του Φόρουμ για την πολύτιμη και ολοένα ισχυρότερη στήριξή τους. Η γενναιόδωρη συ-

νεισφορά τους βοηθά το όραμά μας να γίνει πραγματικότητα και εξασφαλίζει την ανεξαρτησία του 

Οικονομικού Φόρουμ των Δελφών.

Με τιμή,
Συμεών Γ. Τσομώκος
Πρόεδρος & Ιδρυτής

Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών
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Annual meeting in numbers 2018
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Origin countries

C-Level Attendees

Speakers

45%
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Increase in tv & radio references

Increase in online references

Increase in print references

2018

2018

2018

+287%

+125%

+175%

Media Impact
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Attendees’ profile

5%

20%

11%

Foreign service

Media

Academia & Think tanks

43%

5%

5%

11%

Business & Finance

EU & International institutions

Legislative

Government Public administration
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Speakers’ profile

28%
Corporate

24%
Think tanks & Academia

10%
Media

10%
International Organizations & EU

24%
Government Public administration

4%
Non profit
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Facebook

Twitter

Likes

Engagement

Page impressions

Engagement

Number of impressions 
per tweet

Organic impressions

+242,7%

+567,6%

+427,1

+3.226,3%

+1,804,1%

+145.235

Linkedin

Engagement

Page views

Total fans

+595,5%

+186.95%

+42,4%

Social Media 2017

2018



Delphi  Economic  Forum

1716

#delphi_forum

TOP TREND ΓΙΑ 
4 ΣΥΝΕΧΟΜΕΝΕΣ ΜΕΡΕΣ



ΗΜΕΡΑ IΙ



ΗΜΕΡΑ I
Πέμπτη 1 Μαρτίου 2018
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Επίσημη Τελετή Έναρξης

Κ Ε Ν Τ Ρ Ι Κ Ε Σ  Ο Μ Ι Λ Ι Ε Σ

Η Α.Ε. ο Πρόεδρος της  
Ελληνικής Δημοκρατίας, 
 κ. Προκόπιος  
Παυλόπουλος

Η Α.Ε. ο Πρωθυπουργός της 
Βουλγαρικής Δημοκρατίας & 
εκ περιτροπής Πρόεδρος του 
Συμβουλίου της ΕΕ,  
κ. Boyko Borisov

Δημήτρης Αβραμόπουλος
Ευρωπαίος Επίτροπος 
Μετανάστευσης, Εσωτερικών 
Υποθέσεων & Ιθαγένειας

Στα πλεονεκτήματα και στις απειλές της παγκο-
σμιοποίησης και στους όρους της ανάπτυξης στην 
Ευρωπαϊκή Οικογένεια αναφέρθηκε ο Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας, κ. Προκόπιος Παυλόπουλος, 
κατά την ομιλία του στην επίσημη τελετή έναρ-
ξης του 3ου Οικονομικού Φόρουμ των Δελφών. Ο  
κ. Παυλόπουλος τόνισε ότι, πέρα από τα πλεονε-
κτήματα, η παγκοσμιοποίηση εγκυμονεί και μερι-
κές απειλές και προκλήσεις, όπως η μεγάλη κρίση 
χρέους που υπάρχει στην Ευρώπη. Όπως εξήγη-
σε, η Ευρωζώνη είναι εκτεθειμένη γιατί παράγει 
δικό της χρέος μέσω των πολιτικών λιτότητας που 
ακολουθεί, το οποίο προστίθεται σε αυτό που 
υφίσταται λόγω των παγκόσμιων επιπτώσεων και 
συνθηκών, την ίδια στιγμή που δεν διαθέτει τα 
κατάλληλα μέσα για να αμυνθεί, όπως για παρά-
δειγμα οι ΗΠΑ. «Οι πολιτικές λιτότητας που ακο-
λουθούνται συρρικνώνουν το ΑΕΠ, δεν προάγουν 
την ανάπτυξη και εκτοξεύουν το χρέος στο σύνολο 
της Ευρωζώνης», σημείωσε χαρακτηριστικά. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους, όπως εξήγη-
σε, θα πρέπει να ληφθούν μέτρα όπως η θέσπι-
ση κανόνων, η διάθεση των κατάλληλων δημοσι-
ονομικών εργαλείων για την αντιμετώπιση των 
κρίσεων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, 
η τέλεση του Eurogroup με διαφανείς όρους και 
η μετατροπή του ESM σε Ευρωπαϊκό Νομισματι-
κό Ταμείο, ώστε να αποφεύγεται η ανάμειξη του 
ΔΝΤ, το οποίο δεν έχει την απαιτούμενη εμπει-
ρία της Ευρωζώνης και του ευρώ. Παράλληλα, ο  
κ. Παυλόπουλος αναφέρθηκε και στο ελληνικό 
χρέος τονίζοντας ότι χρήζει περαιτέρω ελάφρυν-
σης με ρήτρα ανάπτυξης, αφού τα βραχυπρόθε-

σμα μέτρα που αποφασίστηκαν δεν αρκούν και 
προσέθεσε πως η οικονομική κρίση της Ελλάδας 
δεν πρέπει να αντιμετωπίζεται ως μεμονωμένη 
περίπτωση αλλά ως ένα case study για το πώς θα 
αντιδρά εφεξής η Ευρώπη σε αντίστοιχες περι-
στάσεις. 

Την ένταξη των Δυτικών Βαλκανίων στην Ευρω-
παϊκή Ένωση θα προωθήσει η Βουλγαρία κατά το 
εξάμηνο που έχει την προεδρία της ΕΕ, τόνισε ο 
πρωθυπουργός της Βουλγαρίας κ. Boyko Borisov 
κατά την ομιλία του στην τελετή έναρξης του 3ου 
Οικονομικού Φόρουμ των Δελφών. «Η Βουλγαρία 
θα ακολουθήσει τον δρόμο που χάραξε η Θεσσα-
λονίκη με τη Σύνοδο Κορυφής το 2003 σχετικά με 
την ένταξη των Δυτικών Βαλκανίων στην ΕΕ», ανέ-
φερε χαρακτηριστικά ο κ. Borisov, σημειώνοντας 
πως δεν κατανοεί τον διαχωρισμό των Δυτικών 
Βαλκανίων. «Γιατί τα αποκαλούμε Δυτικά Βαλκά-
νια; Μια γειτονιά είναι. Μόνο που κάποιες χώρες 
είναι μέλη της ΕΕ και κάποιες άλλες θέλουν να 
είναι», είπε χαρακτηριστικά, προσθέτοντας πως 
είναι μακρύς ο δρόμος μέχρι την ένταξή τους στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Επιπλέον, ο κ. Borisov εξέφρασε την αισιοδοξία 
ότι μέχρι το τέλος του 2018 θα προχωρήσει το 
θέμα του κάθετου αγωγού φυσικού αερίου που 
θα συνδέει τη Βουλγαρία με την Αλεξανδρούπο-
λη, όπως και η σιδηροδρομική διασύνδεση των 
λιμανιών της Βόρειας Ελλάδας και της Βουλγαρί-
ας. Ο Βούλγαρος πρωθυπουργός αναφέρθηκε και 
στη σημερινή επίσκεψη του προέδρου της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, Ζαν Κλοντ Γιούνκερ, στη Βουλ-
γαρία και στη δέσμευσή του για εκταμίευση ενός 
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δισ. ευρώ για έργα υποδομών και ενέργειας στην 
ευρύτερη περιοχή των Βαλκανίων, ενώ χαρακτή-
ρισε καλή τη συνεργασία που έχει μέχρι σήμερα 
με τη χώρα μας. Παράλληλα, έκανε λόγο και για 
τις μεταναστευτικές πιέσεις της περιοχής, υπο-
γραμμίζοντας ότι ο διάλογος με την Τουρκία θα 
πρέπει να συνεχιστεί, ώστε οι ροές να εξακολου-
θήσουν να παρουσιάζουν τα σημερινά χαμηλά 
ποσοστά για να συνεχίσουν να διαφυλάσσονται 
τα εθνικά και ευρωπαϊκά σύνορα. 

Τέλος, ο κ. Borisov ανέφερε πως, στο πλαίσιο 
της Βουλγαρικής Προεδρίας στο Συμβούλιο της 
ΕΕ, ο ίδιος θα φροντίσει να μπουν στην ατζέντα 
των συζητήσεων το θέμα της φύλαξης των συ-
νόρων και της καλής γειτονίας, της ανεργίας της 
περιοχής και της ενίσχυσης της οικονομίας. «Εί-
ναι ανάγκη να υπάρξει ευημερία για τους πολίτες 
των βαλκανικών χωρών και από περιοχή μεγάλων 
προβλημάτων τα Βαλκάνια να γίνουν τόπος ειρη-
νικής συνύπαρξης. Μόνο με σταθερή και δυνατή 
Ευρώπη μπορούμε να έχουμε οικονομική ανά-
πτυξη και να μην υπάρχουν συρράξεις».

Την άποψη πως η Ευρώπη βρίσκεται σε ένα 
κρίσιμο σταυροδρόμι και για τον λόγο αυτό θα 
πρέπει να συνεργαστεί και να προωθήσει τις με-
γάλες μεταρρυθμίσεις που επιχειρούνται και να 
αντιμετωπίσει από κοινού τις κοινές προκλήσεις, 
εξέφρασε ο Ευρωπαίος Επίτροπος Μετανάστευ-
σης, Εσωτερικών Υποθέσεων και Ιθαγένειας, κ. 
Δημήτρης Αβραμόπουλος, κατά την ομιλία του 
στην τελετή έναρξης του 3ου Οικονομικού Φό-
ρουμ των Δελφών. Ο Ευρωπαίος Επίτροπος χαρα-
κτήρισε πιο αναγκαία από ποτέ τη συνεργασία με 
τις χώρες της Νοτιοανατολικής Ευρώπης αφού, 
όπως είπε, «η περιοχή μας βρίσκεται πολύ κοντά 
σε ένα ευρύ τόξο αστάθειας, που εκτείνεται από 
την Τυνησία ως την Ουκρανία». 

«Οι γεωπολιτικές προκλήσεις, οι μεταναστευτι-
κές πιέσεις, τα οικονομικά προβλήματα και οι τρο-
μοκρατικές επιθέσεις δυναμιτίζουν τα θεμέλια και 
τον κοινωνικό ιστό των κοινωνιών μας και τροφο-
δοτούν επικίνδυνα τον ακραίο εθνολαϊκισμό, τον 
εξτρεμισμό και την ξενοφοβία», ανέφερε χαρακτη-
ριστικά ο κ. Αβραμόπουλος, υπογραμμίζοντας πως 

χρειαζόμαστε κοινές λύσεις στη βάση των αρχών 
της εμπιστοσύνης, της συνεργασίας και της ενό-
τητας. Ο Ευρωπαίος Επίτροπος αναφέρθηκε και 
στην προοπτική της ένταξης όλων των χωρών των 
Δυτικών Βαλκανίων στην Ευρωπαϊκή Οικογένεια, 
τονίζοντας πως υπάρχει πρόοδος στις διαπραγμα-
τεύσεις, κυρίως με τα κράτη-μέλη Βουλγαρία και 
Ρουμανία. 

«Θα συμφωνήσω με τον κ. Μπορίσοφ. Γιατί τα 
αποκαλούμε Δυτικά Βαλκάνια; Μια γειτονιά εί-
ναι. Μόνο που κάποιες χώρες είναι μέλη της ΕΕ 
και κάποιες άλλες θέλουν να είναι. Σήμερα, πε-
ρισσότερο από ποτέ, είναι ζωτικής σημασίας η 
στενή και σταθερή σχέση ανάμεσα στην περιοχή 
αυτή και την Ευρωπαϊκή Ένωση, με προοπτική την 
πλήρη ένταξή τους, εάν και εφόσον εκπληρώσουν 
τις απαιτούμενες προϋποθέσεις», σημείωσε χα-
ρακτηριστικά. Όπως συμπλήρωσε, η ένταξη τους 
θα πρέπει να συνοδεύεται από δεσμεύσεις για 
ριζικές μεταρρυθμίσεις, ώστε να αποτραπεί η επι-
στροφή της γειτονιάς μας στο σκοτεινό της παρελ-
θόν. Αναφορά έκανε και σε ενέργειες που γίνο-
νται με στόχο να ενισχύουν τις σχέσεις των χωρών 
της γύρω περιοχής, όπως η πολιτική κατάργηση 
της θεώρησης των διαβατηρίων για τους πολίτες 
των Δυτικών Βαλκανίων, συνθήκη που κρίνεται 
αναγκαία και μάλιστα σε όλους τους τομείς της 
ασφάλειας, όπως η διακίνηση πυροβόλων όπλων, 
η καταπολέμηση του οργανωμένου εγκλήματος 
και του trafficking αλλά και η ανταλλαγή πληρο-
φοριών σχετικά με τους ξένους τρομοκράτες μα-
χητές.

Τέλος, ο Ευρωπαίος Επίτροπος έκανε ειδική 
μνεία και στον υψηλού επιπέδου διάλογο επάνω 
στις σύγχρονες προκλήσεις και τις προτεραιότη-
τες στην οικονομία και τη διεθνή πολιτική που 
προάγει το Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών. 

Κατά την τελετή έναρξης, χαιρετισμό απηύθυνε 
και ο Δήμαρχος Δελφών, Θανάσης Παναγιωτό-
πουλος, ευχαριστώντας τον Πρόεδρο του Οικονο-
μικού Φόρουμ των Δελφών, Συμεών Τσομώκο, για 
την ιδέα και υλοποίηση ενός τέτοιου συνεδρίου 
στον Δήμο των Δελφών.
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Oι νέες αναπτυξιακές προκλήσεις 
της παγκοσμιοποίησης
Ε Ν Α Ρ Κ Τ Η Ρ Ι Ε Σ  Π Ρ Ο Σ Φ Ω Ν Η Σ Ε Ι Σ  –  Χ Α Ι Ρ Ε Τ Ι Σ Μ Ο Ι

Rose Gottemoeller
Αναπληρώτρια Γενική Γραμματέας του ΝΑΤΟ

Ναύαρχος Ευάγγελος Αποστολάκης ΠN
Αρχηγός Γενικού Επιτελείου Εθνικής Άμυνας 
(ΓΕΕΘΑ)

Χρήστος Στυλιανίδης
Ευρωπαίος Επίτροπος για την Ανθρωπιστική 
Βοήθεια και τη Διαχείριση Κρίσεων

Προτεραιότητα του ΝΑΤΟ είναι η ασφάλεια της 

παγκόσμιας ειρήνης, τόνισε στην ομιλία της η 

αναπληρώτρια Γενική Γραμματέας του ΝΑΤΟ Rose 
Gottemoeller. Η κα Gottemoeller τόνισε ότι η 

ασφάλεια επιτυγχάνεται όταν τα κράτη-μέλη του 

ΝΑΤΟ παραμένουν ενωμένα. 

Για τη μεταναστευτική κρίση σημείωσε πως 

η συνεργασία του ΝΑΤΟ με την Ελλάδα και την 

Τουρκία στο Αιγαίο κατάφερε να μειώσει τις με-

ταναστευτικές ροές και την παράνομη διακίνηση 

ανθρώπων. Παράλληλα, η κα Gottemoeller έκανε 

ιδιαίτερη αναφορά στον καίριο ρόλο της Ελλάδας 

για τη σταθερότητα στον χώρο της νοτιοανατολι-

κής Μεσογείου. 

Η αναπληρώτρια Γενική Γραμματέας του ΝΑΤΟ 

τόνισε πως στην προσεχή Σύνοδο Κορυφής της 

Βορειοατλαντικής Συμμαχίας θα ληφθούν αποφά-

σεις για τις δομές διοίκησης και για τον ρόλο του 

ΝΑΤΟ στο σύγχρονο γεωπολιτικό περιβάλλον.

Η κα Gottemoeller αναφέρθηκε στις απειλές 

των κυβερνοεπιθέσεων και της τρομοκρατίας και 

στο ότι το ΝΑΤΟ παραμένει μια επιτυχής συμμα-

χία γιατί καταφέρνει να προσαρμόζεται στις αλλα-

γές της γεωπολιτικής σκακιέρας. 

Τέλος, έκανε ειδική αναφορά στην Ελλάδα, στον 

ρόλο της στο ΝΑΤΟ αλλά και στο γεγονός πως είναι 

απόλυτα συνεπής στις οικονομικές τις υποχρεώ-

σεις απέναντι στη συμμαχία παρά την οικονομική 

κρίση που την ταλανίζει τα τελευταία χρόνια.

Η ανατολική Μεσόγειος παραμένει η πλέον 

ευαίσθητη περιοχή του κόσμου που δέχεται προ-

σφυγικές ροές από τη Λιβύη ως τη Μέση Ανατολή, 

σημείωσε ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, Ναύαρχος Ευάγγε-
λος Αποστολάκης. «Τόσο το ΝΑΤΟ όσο και η Ευ-

ρωπαϊκή Ένωση έχουν αντιληφθεί ότι η σταθερό-

τητα της περιοχής έχει αντίκτυπο στην ασφάλεια 
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της Ευρώπης. Η Ελλάδα αποτελεί θεμέλιο ειρήνης 
και πόλο σταθερότητας της περιοχής, στη βάση 
πάντα του διεθνούς δικαίου», τόνισε ο Ναύαρχος 
Αποστολάκης. 

Αναφερόμενος στη θέση των ενόπλων δυνά-
μεων δεν παρέλειψε να επισημάνει ότι ο ρόλος 
τους είναι θεσμικός στην εγγύηση της ασφάλειας 
της χώρας. «Καθώς αντιμετωπίζει με σύνεση και 
ψυχραιμία τις προκλητικές ενέργειες της Τουρκί-
ας, η χώρα έχει καταφέρει να μετατραπεί σε έναν 
ισχυρό άξονα για την ασφάλεια και τη σταθερό-
τητα στα Βαλκάνια και την Ανατολική Μεσόγειο». 
Αναφέρθηκε επίσης στη σημασία της ήπιας ισχύος 
των ενόπλων δυνάμεων τονίζοντας παράλληλα την 
εξωστρέφειά τους, η οποία αυξάνεται συνεχώς. 

Η αμυντική διπλωματία προσπαθεί να κεφα-
λαιοποιήσει τις παραδοσιακά καλές σχέσεις της 
χώρας με τον αραβικό κόσμο, είπε ο Ναύαρχος 
Αποστολάκης, κάτι που κατέστη σαφές και κατά 
την κοινή αεροπορική άσκηση στην οποία συμμε-
τείχαν ένοπλες δυνάμεις από τα Ηνωμένα Αραβι-
κά Εμιράτα και το Ισραήλ.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση τα τελευταία χρόνια αντι-
μετώπισε έναν πολιτικό σεισμό όχι μόνο λόγο του 

Brexit, αλλά και λόγω της προσφυγικής κρίσης και 

της οικονομικής αστάθειας, δήλωσε ο Ευρωπαίος 

Επίτροπος Ανθρωπιστικής Βοήθειας και Διαχείρι-

σης Κρίσεων Χρήστος Στυλιανίδης. Αποτέλεσμα 

ήταν να βρεθεί η Ευρώπη σε ένα σταυροδρόμι. Το 

δίλημμα ήταν σαφές και αφορούσε στο εάν η Ευ-

ρώπη θα συνέχιζε ενωμένη ή χωριστά.

«Η ομάδα Γιούνκερ αποφάσισε ότι πρέπει να 

κινηθεί ενωμένη και κινήθηκε προς αυτή την κα-

τεύθυνση», τόνισε ο κ. Στυλιανίδης εξηγώντας 

ότι υπερασπίζεται το ηθικό πλαίσιο της ΕΕ μέσω 

συγκεκριμένων πολιτικών πρωτοβουλιών. Παρα-

δέχθηκε ότι μπορεί να μην έχουν λυθεί τα δομικά 

προβλήματα της ΕΕ, ωστόσο, οι λαοί στηρίζουν 

απολύτως το οικοδόμημα. Δεν παρέλειψε να ανα-

φέρει ότι η προσφυγική κρίση δίχασε την Ευρώπη, 

αναδεικνύοντας παράλληλα την Ελλάδα ως μεγα-

λύτερο χορηγό ανθρωπιστικής βοήθειας σε αυτή 

την κρίση. Κλείνοντας αναφέρθηκε στη σχέση της 

ΕΕ με τους πολίτες, υποστηρίζοντας ότι δεν θα 

πρέπει να μένει εγκλωβισμένη σε έναν θεσμικό 

αυτισμό και να γεφυρώσει το χάσμα μεταξύ Βρυ-

ξελλών και Ευρωπαίων πολιτών. 
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«Οι τράπεζες αντιμετωπίζονται με καχυποψία 
αλλά είναι σίγουρα αναγκαίες, γιατί βρίσκονται 
στο επίκεντρο της οικονομίας και ο ρόλος τους 
είναι νευραλγικός. Αν δεν λειτουργούν, δεν λει-
τουργεί και η οικονομία, αυτό είναι το δίδαγμα», 
δήλωσε η επικεφαλής του Εποπτικού Συμβουλί-
ου της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, Daniele 
Nouy. 

Η τραπεζική σταθερότητα είναι σημαντική. Στα 
τέλη του 2017 ολοκληρώθηκε και το τελευταίο 
κομμάτι της κανονιστικής ρυθμιστικής αρχής «Βα-
σιλεία 3». Το πλαίσιο της ρυθμιστικής αρχής είναι 
ασφαλέστερο και είναι μία αναγκαία συνθήκη. Oι 
τράπεζες πρέπει να ακολουθούν κανόνες. Η κάθε 
τράπεζα αποτελεί μία ξεχωριστή περίπτωση και 
αντιμετωπίζει τις δικές της προκλήσεις. Ωστόσο 
υπάρχουν και καθολικές, δηλαδή ευρωπαϊκές 
προκλήσεις, που σχετίζονται με την ευρωπαίκή 
κρίση. Για παράδειγμα, το ζήτημα επιτοκίων των 
δανείων είναι ένα ζήτημα που περιπλέκει τα έσο-
δα των τραπεζών. Όμως το αυστηρό κανονιστικό 
πλαίσιο είναι απαραίτητο. 

Συνοπτικά για την Ευρώπη, οι τράπεζες αντι-
μετωπίζουν αρκετές νέες προκλήσεις, τις τεχνο-
λογικές προκλήσεις που προκαλεί σε αυτές ο 
ψηφιακός μετασχηματισμός, κάτι που αποτυπώ-
νεται στα κέρδη και τις ζημίες των τραπεζών. «Το 
κυριότερο ζήτημα για τις τράπεζες είναι η κερδο-
φορία τους, αλλά πιστεύω ότι τώρα είναι η ιδα-
νική στιγμή για τις τράπεζες να αντιμετωπίσουν 
τις προκλήσεις αυτές. Οι τράπεζες, άλλωστε, μετά 
απο 5 συναπτά χρόνια ανάπτυξης, πιστεύω ότι θα 
συνεχίσουν την καλή τους πορεία και το 2018. Η 
τεχνολογία είναι μία καλή πηγή εσόδων αρκεί να 
προσέχουμε να τηρούνται οι κανόνες που τη διέ-
πουν. Αυτό κάνει η τραπεζική εποπτεία, που εδώ 
και 4 χρόνια έχει εξελιχθεί σε συνήθη διαδικασία.

Για τις ελληνικές τράπεζες, η κατάσταση είναι 
ειδική. Το ζήτημα του χρέους τις έχει πλήξει ισχυ-
ρότερα από ό,τι αλλες χώρες. Η χώρα βρίσκεται σε 
πρόγραμμα, έχει ακόμη κεφαλαιακούς ελέγχους, 
κάτι που αποτελεί πληγή για αυτές. Σε αυτό τις 
βοήθησε βέβαια η έκτακτη βοήθεια ρευστότητας 
της ΕΚΤ. Το πρόγραμμα λήγει τον Αύγουστο, οπότε 

Eυρωπαϊκές τράπεζες:  
Ευκαιρίες και προκλήσεις
Η παρούσα κατάσταση στον ευρωπαϊκό τραπεζικό τομέα και οι ευκαιρίες για βελτίωση 
της κερδοφορίας του. 

Daniele Nouy, Πρόεδρος Εποπτικού Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας 
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και αναμένουμε σταδιακή χαλάρωση ή και άρση 
των capital controls. Ο ELA καθόρισε τα χαρακτη-
ριστικά τους, αλλά περιορίστηκε το 2017 στο 50% 
της χρηματοδότησης των τραπεζών. Την υπόλοιπη 
χρηματοδότηση οι τράπεζες την πήραν από τις 
αγορές και αυτό βοήθησε στην ανάκαμψη των 
καταθετών. Αποτέλεσε ένα κίνητρο. Στις τράπεζες 
έγιναν αρκετές διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις, με 
τη διεύρυνση των διοικητικών συμβουλίων τους 
από νέους και έμπειρους τραπεζίτες, οι οποίοι μέ-
νει να αποδείξουν τη φήμη τους, κάτι που θα τις 
βοηθήσει και να μεταβάλουν τη νοοτροπία τους. 

Το πρωτεύον ζήτημα για τις ελληνικές τράπεζες 
είναι τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, που αγγίζουν 
το 50%. Αυτό είναι τεράστιο πρόβλημα, διότι τις 
εμποδίζει από το να διαθέτουν πόρους σε πιο πα-
ραγωγικές δραστηριότες, δηλαδή αδυνατούν να 
δίνουν δάνεια στην πραγματική οικονομία. 

Η προσέγγιση της ΕΚΤ βασίζεται σε 3 άξονες: 
α) τα ποιοτικά στοιχεία των μη εξυπηρετούμενων 
δανείων, β) οι κατευθυντήριες γραμμές να δια-
πνέονται απο βέλτιστες τακτικές και γ) ο διάλογος 
μεταξύ των εποπτικών αρχών και των τραπεζών. 
Το 2017 είχαμε μία πρώτη ενημέρωση για αυτά 
και συνεχίζουμε με ένα σχέδιο κατευθυντηρίων 
γραμμών αλλά και ένα προσάρτημα που οδήγησε 
σε ζωηρή συζήτηση. Επιδιώκουμε άμεσες και πλή-
ρεις προβλέψεις, ώστε να αποτρέψουμε ένα νέο 
κύμα μη εξυπηρετούμενων δανείων. Για το προ-
σάρτημα που τέθηκε σε δημόσια διαβούλευση εί-

χαμε πάνω απο 250 παρατηρήσεις που ελέγχουμε 
και θα προσαρμόσουμε, ελέγχοντας όλους τους 
νομικούς προβληματισμούς που προκύπτουν. Οι 
παρατηρήσεις είναι ξεχωριστές για κάθε τράπεζα 
ενώ η τελική δημοσίευσή τους αναμένεται για τις 
ελληνικές τράπεζες στα μέσα Μαρτίου».

Οι τράπεζες θα πρέπει να αναλάβουν δράση. 
Ήδη έχουν σημειώσει πρόοδο, για παράδειγμα με 
το νομικό και δικαστικό πλαίσιο, για την ταχύτερη 
εξυγίανσή τους μέσω της εξωδικαστικής αναδιάρ-
θρωσής τους. Η νέα νομοθεσία για τους ηλεκτρο-
νικούς πλειστηριασμούς είναι ένα σωστό βήμα, 
όμως θα πρέπει να επεκταθεί σε όλη την επι-
κράτεια και να προβλέπεται και η προστασία των 
συμβολαιογράφων που έχουν δεχθεί επιθέσεις. 
Ο διάλογος μεταξύ τραπεζών και πελατών πρέπει 
να συνεχιστεί. Πρέπει να αντιμετωπιστούν πλέον 
και οι στρατηγικοί κακοπληρωτές. «Πιστεύω ότι 
το νέο σύστημα θα αλλάξει τη νοοτροπία εξυπη-
ρέτησης και εξόφλησης δανείων. Φέτος η Ευρω-
παϊκή Αρχή Τραπεζών θα κάνει stress tests και θα 
ελέγξει την ανθεκτικότητα 37 τραπεζών, μεταξύ 
των οποίων και τέσσερις ελληνικές. Τα αποτελέ-
σματα αναμένονται τον Μάιο για τις ελληνικές 
τράπεζες, δηλαδή πριν λήξει το πρόγραμμα της 
Ελλάδας. Δεν υπάρχουν εύκολες εποχές για τις 
τράπεζες, αλλά οι συνθήκες είναι τώρα ευνοϊκές 
για την αντιμετώπιση των προβλημάτων τους. Οι 
ελληνικές τράπεζες ασθένησαν και μπήκαν στην 
εντατική, αλλά σιγά σιγά επανακάμπτουν».
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Θετικά μηνύματα για τις προοπτικές των ελ-
ληνικών τραπεζών και της ελληνικής οικονομίας 
εξέπεμψαν εγχώριοι και ξένοι κορυφαίοι παρά-
γοντες της αγοράς στο πλαίσιο της θεματικής 
ενότητας για τις προοπτικές της ευρωπαϊκής 
οικονομίας και τη νομισματική πολιτική. Ανα-
λυτικά, ο πρώην Διοικητής της Τράπεζας της 

Ελλάδας και πρόεδρος της Postbank Βουλγα-
ρίας, Γιώργος Προβόπουλος, αναφερόμενος 
στην κατάσταση της ευρωπαϊκής οικονομίας, 
σημείωσε ότι το Brexit δεν έχει προκαλέσει ζη-
μιά στο ευρωπαϊκό οικοδόμημα, το πραγματικό 
ΑΕΠ αυξάνεται σταθερά τα τελευταία 19 τρίμη-
να, ενώ το 2017 ενισχύθηκε σε ποσοστό 2,5%. 

Οικονομικές προοπτικές  
& νομισματική πολιτική στην Ευρωζώνη  
Η τρέχουσα πορεία των οικονομιών της Ευρωζώνης είναι ενθαρρυντική. Οι βραχυπρό-
θεσμοι κίνδυνοι έχουν εν μέρει μετριαστεί, ωστόσο εξακολουθούν να είναι απαραίτη-
τες οι διαρθρωτικές πολιτικές που θα τονώσουν την ανάπτυξη προκειμένου να αντιμε-
τωπιστούν οι πιο επίμονες και μακροπρόθεσμες ευπάθειες.

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
Γεώργιος Προβόπουλος
πρώην Διοικητής Τράπεζας της Ελλάδος  
(2008-2014)· Πρόεδρος Postbank, Βουλγαρία

Νικόλαος Καραμούζης
Πρόεδρος Eurobank· Πρόεδρος Ελληνικής Ένωσης 
Τραπεζών

Hans-Helmut Kotz
Resident Fellow, Κέντρο Ευρωπαϊκών Μελετών, 
Πανεπιστήμιο Harvard, ΗΠA

Χρήστος Μεγάλου
Διευθύνων Σύμβουλος, Τράπεζα Πειραιώς

Zsolt Darvas
Senior Fellow, Bruegel, Βέλγιο 

Αντώνης Ντατζόπουλος
Πρόεδρος Ένωσης Ελλήνων Τραπεζιτών,  
Μεγάλη Βρετανία

Βασίλης Αντωνιάδης
Περιφερειακός Επικεφαλής Χρηματοοικονομικών 
Υπηρεσιών, The Boston Consulting Group, Ελλάδα

Chris Cook
Senior Research Fellow, Institute for Strategy, 
Resilience & Security, University College London, 
Μεγάλη Βρετανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ
Πλούταρχος Σακελλάρης, Καθηγητής Οικονομικών, Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών
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Όπως σημείωσε, η ευρωπαϊκή οικονομία βρί-
σκεται στα επίπεδα του 2008, οι απώλειες που 
υπήρξαν λόγω κρίσης έχουν σήμερα ανακτηθεί, 
η αύξηση της απασχόλησης στηρίζει το διαθέσι-
μο εισόδημα των νοικοκυριών και την ιδιωτική 
κατανάλωση που υποστηρίζεται από τα χαμηλά 
επιτόκια δανεισμού. Ωστόσο, παρά τη συνεχιζό-
μενη ανάπτυξη και τη μείωση του παραγωγικού 
κενού, όπως είπε, ο πληθωρισμός κινείται χαμη-
λότερα –μεταξύ 1,3 και 1,5%– από τον στόχο της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. Τόνισε ότι οι 
φόβοι για τις επιπτώσεις που ενδεχομένως θα 
προκαλούσε η παρατεινόμενη χαλαρή νομισμα-
τική πολιτική δεν επαληθεύθηκαν. Σημείωσε ότι 
είναι απαραίτητο να συνεχιστούν οι διαρθρωτι-
κές αλλαγές και να μην υπάρξει μεταρρυθμιστι-
κή κόπωση, όπως και να συνεχιστεί περαιτέρω η 
σύγκλιση των ευρωπαϊκών οικονομιών.

Ο Πρόεδρος της Eurobank και πρόεδρος της 
Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών Νικόλαος Καρα-
μούζης ανέφερε ότι οι βασικές προκλήσεις του 
τραπεζικού συστήματος είναι η ολοκλήρωση 
της τραπεζικής ένωσης, η ύπαρξη ισχυρών τρα-
πεζών με ρευστότητα και η αντιμετώπιση των 
μη εξυπηρετούμενων δανείων, των οποίων ο 
μέσος όρος στην Ευρώπη δεν ξεπερνά το 5,5%. 
Πάντως, σε σχέση με το 2015, οι μακροοικονο-
μικές προοπτικές των τραπεζών, η κεφαλαιακή 
θέση και η ρευστότητά τους έχουν βελτιωθεί. 

Σημείωσε ότι το ύψος του ανώτατου ορίου πα-
ροχής έκτακτης ενίσχυσης (ELA) ανερχόταν, τον 
Ιούνιο του 2015, σε 86 δισ. ευρώ, μέγεθος που 
έχει μειωθεί σήμερα σε 16 δισ. ευρώ. Επιπρό-
σθετα, όπως είπε, οι ελληνικές τράπεζες διατη-
ρούν αξιοσημείωτα κέρδη προ προβλέψεων, 
περίπου 4 δισ. ευρώ, διαθέτοντας, σε τριετή 
βάση, επιπλέον «μαξιλάρι ρευστότητας» 12 
δισ. ευρώ. Ο κ. Καραμούζης αναφέρθηκε ακό-
μη στον μετασχηματισμό που συντελείται στις 
ελληνικές τράπεζες λόγω της τεχνολογίας, με 
μόλις το 26% των συναλλαγών να πραγματο-
ποιείται μέσω των υποκαταστημάτων. 

O Resident Fellow στο Κέντρο Ευρωπαϊκών 
Μελετών του Πανεπιστημίου Harvard Hans 
Helmut Kotz ανέφερε ότι η νομισματική πολιτι-
κή θα πρέπει όχι μόνο να υποστηρίζει τον τρα-
πεζικό τομέα, αλλά και να έχει σταθεροποιητικό 
ρόλο. Σημείωσε χαρακτηριστικά ότι το 2007 οι 
γερμανικές τράπεζες θεωρούνταν ως ιδιαίτερα 
επιτυχείς, ενώ ένα τραπεζικό ίδρυμα δεν κατά-
φερε να αποφύγει τη χρεοκοπία, παρότι διέθε-
τε ιδιαίτερα εύρωστους δείκτες.

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Τράπεζας Πει-
ραιώς Χρήστος Μεγάλου σημείωσε ότι τα τελευ-
ταία τρία χρόνια η Ελλάδα εμφάνισε μηδενική 
ανάπτυξη, ενώ η ελληνική οικονομία ανέκαμψε 
το 2017, οπότε το πραγματικό ΑΕΠ αυξήθηκε. 
Επίσης, οι δείκτες οικονομικής εμπιστοσύνης 
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Taking action.
For today and tomorrow.

Find out more at piraeusbank.gr
and the Piraeus Bank branch network.

We financed small and medium businesses 
with 1 billion Euros in 2017 and we 
continue with 1.5 billion Euros in 2018.

Through the support and contribution of 500 million Euros
by the European supranational organizations:

και μεταποίησης εμφάνισαν σημαντική βελτίω -
ση. Χαρακτήρισε ως πολύ σημαντικό το γεγονός 
ότι οι πλειστηριασμοί που πραγματοποιήθηκαν 
χθες, για πρώτη φορά μέσω ηλεκτρονικού συ-
στήματος, στέφθηκαν με επιτυχία, στέλνοντας 
το μήνυμα ότι βελτιώνεται η πιστωτική κουλ-
τούρα στην Ελλάδα. Για πρώτη φορά, όπως 
είπε, οι ελληνικές τράπεζες αντιμετωπίζουν ένα 
θετικό μακροοικονομικό περιβάλλον, ενώ απο-
τελεί σηματωρό το γεγονός ότι το 2017 οι ελ-
ληνικές τράπεζες εξέδωσαν ομόλογα για πρώτη 
φορά μετά το 2014.

Ο καθηγητής Οικονομικών και συνεργάτης-ε-
ρευνητής του Bruegel Zsolt Darvas αναφέρθηκε 
στο ποσοστό του οικονομικά ενεργού πληθυ-
σμού σε ΗΠΑ και Ευρώπη, το οποίο αυξάνεται. 
Εκτίμησε, όμως, ότι η αύξηση αυτή κάποτε θα 
σταματήσει και, λόγω της μείωσης της ανεργί-
ας, θα υπάρξει επίδραση στην αγορά εργασίας, 
οδηγώντας σε αύξηση του πληθωρισμού. Προ -
έβλεψε ότι ο πληθωρισμός θα αυξηθεί, σχεδόν 
ανεξάρτητα από το εάν θα συνεχίσει να υπάρ-
χει οικονομική ανάπτυξη. 

Ο πρόεδρος της Ένωσης Ελλήνων Τραπεζιτών 
στη Μεγάλη Βρετανία Αντώνης Ντατζόπουλος 
σημείωσε ότι η επενδυτική κοινότητα αναμέ-

νει το νέο πλαίσιο που θα διαμορφωθεί στην 
ελληνική οικονομία μετά την ολοκλήρωση του 
προγράμματος δημοσιονομικής προσαρμο-
γής, αναφέροντας χαρακτηριστικά ότι η Ελλά-
δα αποτελεί μία ενδιαφέρουσα αγορά για τις 
κεφαλαιαγορές. Ο φόβος του Grexit έχει ελα -
χιστοποιηθεί και οι επενδυτές πιστεύουν ότι 
στην Ελλάδα θα υιοθετηθεί το μοντέλο που 
ακολουθήθηκε σε Κύπρο και Πορτογαλία. 

Ο Βασίλης Αντωνιάδης, Διευθύνων Σύμβου-
λος και επικεφαλής της Boston Consulting 
Group στην Ελλάδα, ανέφερε ότι ο ψηφιακός 
μετασχηματισμός των τραπεζών αποτελεί ευ-
καιρία, ενώ εκτίμησε ότι έως και το 70% των 
τραπεζικών εργασιών θα μπορούσε να αυτο-
ματοποιηθεί. Σημείωσε ότι ελέγχοντας τη βάση 
του κόστους και το κόστος κινδύνου θα μπο -
ρέσουν να πραγματοποιήσουν περισσότερες 
επενδύσεις στον τεχνολογικό τομέα. 

Ο Chris Cook, Senior Research Fellow του 
Institute of Strategy, Resilience & Security του 
University College London, τόνισε ότι τα κρυ-
πτονομίσματα και το blockchain δεν αποτελούν 
μακροπρόθεσμες μεθόδους ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών, καθώς τα πρωτόκολλα κρυπτογρά-
φησης που υιοθετούν δεν είναι βιώσιμα.
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Taking action.
For today and tomorrow.

Find out more at piraeusbank.gr
and the Piraeus Bank branch network.

We financed small and medium businesses 
with 1 billion Euros in 2017 and we 
continue with 1.5 billion Euros in 2018.

Through the support and contribution of 500 million Euros
by the European supranational organizations:



Delphi  Economic  Forum

32

ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Ευάγγελος Βενιζέλος 
πρώην Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης- 
Αναπληρωτής Πρωθυπουργός & Υπουργός  
Εξωτερικών (2013-15)

Παντελής Καψής 
Πολιτικός σχολιαστής, ΣΚΑΪ TV

Στο δίλημμα «πιστοληπτική γραμμή στήριξης ή 
καθαρή έξοδος» αναφέρθηκε ο πρώην πρόεδρος 
του ΠΑΣΟΚ, Ευάγγελος Βενιζέλος, καθώς και στη 
διαπραγμάτευση για το Σκοπιανό. Ειδικότερα, ο 
κ. Βενιζέλος εκτίμησε ότι το κόστος της διακυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ σε βάθος δεκαετίας μπορεί να ξε-
περνά τα 150 δισ. ευρώ, εξηγώντας ότι, όπως και 
ο κ. Wieser, αναφέρεται στη δυναμική της οικο-
νομίας και, εάν ληφθεί υπόψη η θετική συγκυρία 
(μειωμένη διεθνής τιμή πετρελαίου κατά 50%, πιο 
ευέλικτη πολιτική στην ισοτιμία του ευρώ και το 
τουριστικό κύμα), μπορούμε να τεκμηριώσουμε 
τι έχει χάσει η ελληνική οικονομία σε δυναμική. 
Ο κ. Βενιζέλος κάλεσε επίσης την κυβέρνηση να 
προτιμήσει το σχέδιο της προληπτικής γραμμής 
στήριξης σε σχέση με το cash buffer, το οποίο 
όπως είπε αυξάνει το χρέος και είναι εξ ορισμού 
ανεπαρκές γιατί είναι εθνικό, ενώ η πιστοληπτική 
γραμμή είναι ευρωπαϊκό πλαίσιο. 

Ο κ. Βενιζέλος σημείωσε ότι από πλευράς θε-
σμών μόνον ο Επίτροπος Οικονομικών Υποθέσε-
ων Pierre Moscovici είναι κατά της πιστοληπτικής 
γραμμής, ενώ ο πρόεδρος του Eurogroup Mário 
Centeno, ο επικεφαλής του ΕΜΣ Klaus Regling και 
η διευθύντρια του ΔΝΤ Christine Lagarde είναι 

υπέρ. Υπογράμμισε δε ότι οι ευρωπαϊκές κυβερ-
νήσεις –και πρωτίστως η γερμανική– δεν θέλουν 
να ψηφίσουν στα κοινοβούλιά τους μία προληπτι-
κή γραμμή. «Εμφανίζεται η ελληνική κυβέρνηση 
να θριαμβολογεί γιατί δεν μας δίνουν οι εταίροι 
αυτό που χρειάζεται η χώρα, ενώ οι θεσμοί, που 
δεν υπολογίζουν το πολιτικό κόστος, το λένε κα-
θαρά», δήλωσε ο κ. Βενιζέλος, υποστηρίζοντας 
ότι χωρίς πιστοληπτική γραμμή η χώρα μπαίνει σε 
τέταρτο μνημόνιο χωρίς δάνειο και συνδεδεμένο 
με άγνωστα μέτρα για το χρέος.

Ερωτηθείς για την υπόθεση Novartis, είπε μετα-
ξύ άλλων: «εγώ δεν είμαι εκδικητικός ούτε μνησί-
κακος, αλλά η δημοκρατία και το κράτος δικαίου 
πρέπει να αμυνθούν». Έκανε επίσης λόγο για μέ-
τωπο των δυνάμεων της υπευθυνότητας απέναντι 
στον λαϊκισμό. Ερωτηθείς για το Σκοπιανό, ο κ. Βε-
νιζέλος επανέλαβε μεν την άποψή του ότι για την 
Ελλάδα αρκεί μία διεθνής συμφωνία όσον αφο-
ρά στο Σύνταγμα της ΠΓΔΜ, όμως πρόσθεσε ότι 
λόγω των εσωτερικών συσχετισμών στη γείτονα 
και προκειμένου να εξακολουθήσει να συνυπάρ-
χει η σλαβική και αλβανική πλευρά, πρέπει το κοι-
νοβούλιο της ΠΓΔΜ να ψηφίσει τη συνταγματική 
αλλαγή με αυξημένη πλειοψηφία. 
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Στη συζήτηση του κ.Βενιζέλου με τον κ.Καψή ζήτησε να παρέμβει 
ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών Γιώργος Κατρούγκαλος, που 
παρακολουθούσε τη συζήτηση καθώς ήταν ομιλητής στο επόμενο 
πάνελ. Ο κ. Κατρούγκαλος διαφώνησε με τον κ. Βενιζέλο όσον αφο-
ρά στην προληπτική πιστωτική γραμμή στήριξης. Επικαλέστηκε ότι 
η πιστοληπτική γραμμή απορρίφθηκε και από την Ιταλία και την 
Πορτογαλία, διότι αποτελεί εκχώρηση δημοκρατικής κυριαρχίας 
και διότι τα δύο αυτά κράτη θέλουν να ελέγχουν τη μορφή μεταρ-
ρυθμίσεων τα ίδια. Ο κ. Κατρούγκαλος σημείωσε επίσης ότι «κάθε 
δάνειο από τον ΕΜΣ θα έχει μικρότερο επιτόκιο από τις αγορές, 
όμως δεν μπορεί να μείνει για πάντα διασωληνωμένη η ελληνική 
οικονομία».
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Η διαδικασία εκσυγχρονισμού της Ελλάδας: 
Οράματα και νέες πραγματικότητες  
Στόχοι, προτεραιότητες, μέθοδοι και πρακτικές για την επίτευξη πολιτικής μεταρρύθμι-
σης και τον εκσυγχρονισμό της οικονομίας.

Κ Ε Ν Τ Ρ Ι Κ Ε Σ  Ο Μ Ι Λ Ι Ε Σ 
Γεώργιος Κατρούγκαλος 
Αναπληρωτής Υπουργός Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
Υπουργείο Εξωτερικών 

Κωστής Χατζηδάκης 
Βουλευτής, Αντιπρόεδρος Νέας Δημοκρατίας 

Γεώργιος Προβόπουλος 
πρώην Διοικητής Τράπεζας της Ελλάδος  
(2008-2014)· Πρόεδρος Postbank, Βουλγαρία

Σπύρος Αρταβάνης-Τσάκωνας 
Ομότιμος Καθηγητής Κυτταρικής Βιολογίας,  
Ιατρική Σχολή Πανεπιστημίου Harvard, ΗΠΑ

Ο Μ Ι Λ Η Τ Ε Σ

Δρ Όθων Αναστασάκης 
Διευθυντής Μελετών ΝΑ Ευρώπης, St. Antony’s 
College, University of Oxford, Μεγάλη Βρετανία

Δρ Τάσος Αναστασάτος 
Αναπληρωτής Group Chief Economist, Eurobank, 
Ελλάδα

Zsolt Darvas 
Senior Fellow, Bruegel, Βέλγιο  

Ελένη Κολιοπούλου 
Πρόεδρος Συνδέσμου Βιομηχανιών Θεσσαλίας 
και Κεντρικής Ελλάδας (ΣΒΘΚΕ)

Anne Nijs 
Διευθύνουσα Σύμβουλος, Roche Hellas S.A., Ελλάδα 

Γεώργιος Παγουλάτος 
Καθηγητής Ευρωπαϊκής Πολιτικής και Οικονομίας, 
Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών

Αθανάσιος Σαββάκης 
Πρόεδρος Συνδέσμου Βιομηχανιών  
Βορείου Ελλάδος (ΣΒΒΕ)

Πασχάλης Αποστολίδης 
Διευθύνων Σύμβουλος, AbbVie Φαρμακευτική ΑΕ· 
Πρόεδρος Συνδέσμου Φαρμακευτικών  
Επιχειρήσεων Ελλάδος (ΣΦΕΕ)

Θωμάς Βαρβιτσιώτης 
Πρόεδρος, V+O Group, Ελλάδα

Αλέξανδρος Σαρρηγεωργίου 
Πρόεδρος & Διευθύνων Σύμβουλος, Όμιλος 
Eurolife ERB Ασφαλιστική

Δρ Βασίλης Γ. Αποστολόπουλος 
Διεθύνων Σύμβουλος, Όμιλος Ιατρικού Αθηνών· 
Πρόεδρος ΔΣ Ελληνικής Ένωσης Επιχειρηματιών 
(ΕΕΝΕ)

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Γιάννος Γραμματίδης
Επίτιμος Πρόεδρος Ελληνοαμερικανικού Εμπορικού 
Επιμελητηρίου· Διευθύνων Σύμβουλος, Justitia 
Advisory Ltd, Κύπρος

Πλούταρχος Σακελλάρης
Καθηγητής Οικονομικών, Οικονομικό  
Πανεπιστήμιο Αθηνών
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Σε εισαγωγική ομιλία του, ο Επίτιμος Πρό-
εδρος του Ελληνοαμερικανικού Εμπορικού 
Επιμελητηρίου Γιάννος Γραμματίδης τόνισε ότι 
«όλα τα χρόνια της κρίσης δεν έχουν ουσια-
στικά ενεργοποιηθεί πολιτικές φιλικές στην 
ανάπτυξη», υπογραμμίζοντας ότι παρότι έχουν 
γίνει πολλές μεταρρυθμίσεις, δεν έχουν γίνει οι 
σωστές. Επίσης, άλλες δεν εφαρμόζονται και 
άλλες δεν είναι ουσιαστικές. Περιέγραψε το τι 
πρέπει να γίνει για να υπάρξει ένα πραγματικό 
σχέδιο ανάκαμψης της ελληνικής οικονομίας, 
το οποίο απαιτεί χρόνο, είναι μακροπρόθεσμο 
και προϋποθέτει μείωση των φορολογικών συ-
ντελεστών και άλλες παραμέτρους με στόχο να 
στηριχθεί η πραγματική οικονομία.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών Γιώρ-
γος Κατρούγκαλος εξέφρασε την πεποίθηση ότι 
η Ελλάδα έχασε τα χρόνια της κρίσης το 27% 
του ΑΕΠ επειδή ήταν μία κρίση του νεοφιλε-
λευθερισμού και όχι εγχώρια. Οι άλλες χώρες 
που πέρασαν κρίση έχασαν μόλις το 12% του 
ΑΕΠ. Όπως τόνισε, η μείωση της φορολογίας 
στις χώρες του ΟΟΣΑ δεν είναι μόνο ένα δώρο 
στους πλούσιους, αλλά και ένα πλήγμα στις κοι-
νωνικές δομές, καθώς μειώθηκαν οι διαθέσιμοι 
πόροι. Το 1980, ο μέσος συντελεστής φορολό-
γησης ήταν 60%, σήμερα είναι 30%. Ο υπουρ-
γός τόνισε ότι οι μεταρρυθμίσεις χρειάζονται, 
όμως πρέπει να αλλάξει η κατεύθυνσή τους.

Με την παραπάνω θέση διαφώνησε ο Κω-

στής Χατζηδάκης. Ο αντιπρόεδρος της Νέας Δη-
μοκρατίας εκτίμησε ότι η χώρα δεν είναι μόνο 
γεωγραφικά στο σταυροδρόμι Ανατολής-Δύ-
σης, αλλά και πολιτισμικά και πολιτικά. «Αυτό 
έχει ως αποτέλεσμα κάποια διλήμματα: εντός 
ή εκτός Ευρώπης; ευρώ ή δραχμή;», είπε και 
κάλεσε την κυβέρνηση να αποφασίσει αν είναι 
μία ευρωπαϊκή κυβέρνηση ή όχι. Υπάρχουν, 
είπε, τρία στοιχεία εκσυγχρονισμού: η εθνική 
ενότητα, η θωράκιση των θεσμών και η εφαρ-
μογή των ευρωπαϊκών κανόνων. «Δεν μιλάω 
θεωρητικά, έχω ζήσει από μέσα τις μεταρρυθ-
μίσεις. Τις αντιδράσεις για την ιδιωτικοποίηση 
του ΟΤΕ, της Ολυμπιακής, από την οποία χάνα-
με ένα εκατομμύριο τη μέρα, την Cosco. Πρέπει 
να κάνουμε την επανάσταση της σοβαρότητας 
και της κοινής λογικής», εξήγησε. 

Ο τέως Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδος 
και Πρόεδρος της Postbank Βουλγαρίας Γιώρ-
γος Προβόπουλος εκτίμησε ότι οι άμεσες εξελί-
ξεις θα παίξουν καθοριστικό ρόλο στο μέλλον 
και θα δείξουν πόσο σωστά πορευόμαστε. Ως 
ορόσημα έθεσε την έξοδο στις αγορές και τη 
διαπραγμάτευση για τη ρύθμιση του χρέους η 
οποία έχει ξεκινήσει. «Τον Ιούνιο θα μπορού-
με να δούμε αν το χρέος είναι βιώσιμο ή όχι 
και αν η χώρα μπορεί να εφαρμόσει ένα δικό 
της μνημόνιο, δηλαδή έναν οδικό χάρτη για την 
ανάπτυξη», είπε και έκανε ειδική μνεία στις 
επενδύσεις, λέγοντας ότι «η χώρα χρειάζεται 
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ένα επενδυτικό σοκ ύψους 80 δισ. ευρώ», προ-
σθέτοντας ότι το 2007 οι επενδύσεις ήταν το 
24% του ΑΕΠ ενώ το 2016 μόλις το 12%.

Αίσθηση έκανε και η παρέμβαση του Ομότι-
μου Καθηγητή της Ιατρικής Σχολής του Πανεπι-
στημίου Harvard Σπύρου Αρταβάνη-Τσάκωνα, 
ο οποίος τόνισε πως η βιοϊατρική είναι ένας 
τομέας στον οποία η Ελλάδα θα μπορούσε να 
επενδύσει, καθώς πρόκειται για τεχνολογία 
αιχμής. Εξέφρασε την εκτίμηση ότι ακόμη και 
20 εκατ. ευρώ τον χρόνο σε επενδύσεις μπορεί 
να φέρουν αποτελέσματα. Εξήγησε δε ότι η 
βιοϊατρική είναι σαν ένα τραπέζι που στηρίζε-
ται σε τέσσερα πόδια: βιολογία, ιατρική, έρευ-
να και εκπαίδευση. 

Ο Δρ Όθων Αναστασάκης, Διευθυντής Μελε-
τών ΝΑ Ευρώπης στο St. Antony’s College του 
Πανεπιστημίου της Οξφόρδης, στάθηκε στο 
θέμα της μαζικής μετανάστευσης Ελλήνων, το-

νίζοντας ότι δεν είναι ένα φαινόμενο της κρίσης 
αλλά προϋπήρχε. «Το στοίχημα για τις πολιτικές 
ελίτ είναι να ανατρέψουν το κύμα της φυγής», 
είπε.

Ο Δρ Τάσος Αναστασάτος, αναπληρωτής επι-
κεφαλής οικονομολόγος στη Eurobank, ανα-
φέρθηκε στη μειωμένη παραγωγικότητα, για 
την οποία, όπως εξήγησε, έγινε προσπάθεια 
εδώ και δεκαετίες να αντιμετωπιστεί με δημο-
σιονομικά μέσα. Τόνισε ότι οι Έλληνες πρέπει 
να πιστέψουν όχι στην αναγκαιότητα των με-
ταρρυθμίσεων, αλλά στα οφέλη τους. 

Ο Zsolt Darvas του Ινστιτούτου Bruegel εκτί-
μησε ότι τα καλύτερα παραδείγματα μεταρρυθ-
μίσεων είναι η Ισπανία και η Πορτογαλία, όμως 
πρόσθεσε ότι και στην Ελλάδα τα αποτελέσμα-
τα είναι καλύτερα των αναμενόμενων. 

Ιδιαίτερα γλαφυρή ήταν η περιγραφή της 
Ελένης Κολιοπούλου, Πρόεδρου του Συνδέσμου 
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in your life, every day

Natural Gas

in  homes
in  businesses
in  vehicles
in  industry

Natural gas is the cleanest fossil fuel and an 
ideal energy source able to satisfy all our daily 
needs. This particular fast-growing energy 
source has exceptional advantages, such as 
significant environmental benefits, increased 
adaptability and ease of usage for consumers.

DEPA introduced natural gas into the 
Greek market and continues to invest in 
its growth in order to provide access 
and enable every Greek consumer to 
fully enjoy its benefits. Therefore, 
DEPA contributes in Greece’s 
sustainable development and 
spearheads the Country’s effort 
towards a competitive economy.

Βιομηχανιών της Θεσσαλίας και της Κεντρικής 
Ελλάδας (ΣΒΘΚΕ). «Τα προγράμματα είναι σαν 
τη δίαιτα. Ξέρουμε ότι πρέπει να την κάνουμε 
για να χάσουμε βάρος, αλλά δεν ξέρουμε ότι 
πρέπει να γίνει τρόπος ζωής η καλή διατροφή. 
Είμαστε έτοιμοι να κάνουμε τα ίδια και να ξανα-
βάλουμε τα κιλά», είπε τονίζοντας ότι ζούμε σε 
έναν «φαύλο κύκλο», με σημαντικό πρόβλημα 
ένα συγκεντρωτικό κράτος που θέλει να ελέγχει 
τα πάντα, με έναν φοβικό μάλιστα τρόπο. 

Η Διευθύνουσα Σύμβουλος της Roche Hellas, 
Anne Nijs, μίλησε για την επανάσταση της τε-
χνολογίας στον τομέα της ιατρικής φροντίδας 
αναλύοντας όλες τις εξελίξεις των τελευταίων 
ετών σημειώνοντας ότι έρχονται επαναστατι -
κές αλλαγές τα επόμενα χρόνια. Αναρωτήθηκε, 
μάλιστα, αν η Ελλάδα είναι έτοιμη γι’ αυτή την 
τόσο σημαντική μετάβαση στον τομέα της ια -
τρικής φροντίδας. Η κα Nijs εξήγησε ότι όλοι οι 
φορείς στη χώρα μας, ιδιωτικοί και δημόσιοι, 
θα πρέπει να συνεργαστούν για να συνδημι-
ουργήσουν το μέλλον της φροντίδας στην Ελ-
λάδα, η οποία θα πρέπει να επικεντρώνεται 
στον ασθενή. 

Ο Καθηγητής Ευρωπαϊκής Πολιτικής και Οικο-
νομίας στο Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών 
Γιώργος Παγουλάτος ανέλυσε τις προκλήσεις 
για την ελληνική οικονομία, όπως την ανάγκη 
για πολύ υψηλά πλεονάσματα, το υψηλό κό-
στος εξυπηρέτησης του δανεισμού, το κόστος 
της κοινωνικής ασφάλισης, την αποεπένδυση 
και τον χαμηλό δείκτη απασχόλησης, και εξήγη-
σε τι θα πρέπει να γίνει για να προσελκύσει η 
χώρα μας επενδύσεις. 

Στην καινοτομία αναφέρθηκε στην παρέμβα -
σή του και ο Αθανάσιος Σαββάκης, Πρόεδρος 
του Συνδέσμου Βιομηχανιών Βορείου Ελλάδος 
(ΣΒΒΕ), τονίζοντας ότι πρέπει να απαντηθεί το 
ερώτημα: Ποιο μοντέλο θα αξιοποιήσουμε; 
Μοντέλο αγοράς ή μοντέλο έρευνας;

«Το φάρμακο μπορεί να κοιτάξει στα μάτια 
τις δύο ιερές αγελάδες της ελληνικής οικονομί-
ας, τη ναυτιλία και τον τουρισμό», είπε ο Πα-
σχάλης Αποστολίδης, Διευθύνων Σύμβουλος της 

φαρμακευτικής εταιρείας AbbVie και Πρόεδρος 
του Συνδέσμου Φαρμακευτικών Επιχειρήσεων 
Ελλάδος (ΣΦΕΕ). Ο κ. Αποστολίδης τόνισε ότι το 
φάρμακο είναι το δεύτερο εξαγωγικό προϊόν, 
προσφέρει χιλιάδες θέσεις εργασίας και έχει τε-
ράστια συνεισφορά στο ΑΕΠ. «Η Ελλάδα μπο -
ρεί να γίνει κόμβος για κλινικές μελέτες στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση», είπε και εκτίμησε ότι «η 
ηλεκτρονική συνταγογράφηση είναι ένα από τα 
καλύτερα συστήματα παγκοσμίως και δεν έχει 
ακόμα αξιοποιηθεί πλήρως». 

«Οι αλλαγές που έχουν γίνει στη χώρα δεν 
είναι αρκετές για να προχωρήσει η Ελλάδα. 
Έχουν γίνει αλλαγές στο software, αλλά όχι στο 
hardware», εκτίμησε ο Θωμάς Βαρβιτσιώτης, 
Πρόεδρος της V+O, τονίζοντας ότι η κοινωνία 
δεν υιοθετεί τις αλλαγές, ενώ λείπει το όραμα 
και η ορμή να πράξουμε διαφορετικά. 

«Δεν μπορεί όλες οι χώρες του ΟΟΣΑ να 
έχουν επιλέξει για τον τομέα της ασφάλισης και 
των συντάξεων ένα μείγμα ιδιωτικής και δη-
μόσιας πρωτοβουλίας και η Ελλάδα να επιμέ-
νει στο κράτος. Δεν μπορεί να εμμένουμε στις 
λύσεις του 20ού αιώνα με άλλα δημογραφικά, 
ενώ είμαστε στο 2018», είπε στην παρέμβασή 
του ο Αλέξανδρος Σαρρηγεωργίου, Πρόεδρος 
και Διευθύνων Σύμβουλος του Ομίλου Eurolife. 

Ο Δρ Βασίλης Αποστολόπουλος, Διευθύνων 
Σύμβουλος του Ομίλου Ιατρικού Αθηνών, τό-
νισε ότι υπάρχουν προτάσεις και λύσεις για 
την οικονομία, όμως τα προβλήματα επιμέ-
νουν, επειδή, όπως είπε, «λείπει το καύσιμο, 
που είναι το όραμα». «Δεν μπορούμε άλλο να 
κλωτσάμε το τενεκεδάκι να πάει παρακάτω», 
ανέφερε, αποδίδοντας σχηματικά την έλλειψη 
σχεδίου και την τάση να κάνουμε μόνο τα απα-
ραίτητα βήματα χωρίς όραμα για το μέλλον. 
Αποκάλυψε δε ότι σήμερα το πρωί, πριν ξεκινή-
σει για το Φόρουμ των Δελφών, έστειλε επιστο-
λή στον Elon Musk, προσφέροντάς του για τα 
επόμενα δέκα χρόνια ένα εργοστάσιο, το οποίο 
ο ιδρυτής της TESLA μπορεί να χρησιμοποιήσει 
ως έδρα της εταιρείας που ετοιμάζεται να ιδρύ-
σει στη χώρα μας.
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www.depa.grin your life, every day

Natural Gas

in  homes
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in  industry

Natural gas is the cleanest fossil fuel and an 
ideal energy source able to satisfy all our daily 
needs. This particular fast-growing energy 
source has exceptional advantages, such as 
significant environmental benefits, increased 
adaptability and ease of usage for consumers.

DEPA introduced natural gas into the 
Greek market and continues to invest in 
its growth in order to provide access 
and enable every Greek consumer to 
fully enjoy its benefits. Therefore, 
DEPA contributes in Greece’s 
sustainable development and 
spearheads the Country’s effort 
towards a competitive economy.
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ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Κυριάκος Μητσοτάκης
Αρχηγός Αξιωματικής Αντιπολίτευσης, 
Πρόεδρος Νέας Δημοκρατίας

Martin Wolf
Επικεφαλής Οικονομικός Σχολιαστής,
Financial Times, Μεγάλη Βρετανία

Ο πρόεδρος της ΝΔ, Κυριάκος Μητσοτάκης, 
αναφέρθηκε στο οικονομικό πρόγραμμα του 
κόμματός του, στις μεταρρυθμίσεις, στη λειτουρ -
γία των θεσμών και στα εθνικά θέματα. Ως πρώτη 
προτεραιότητα μίας δικής του κυβέρνησης έθε -
σε την απασχόληση, την οποία συνέδεσε άμεσα 
με τη σταθερότητα στο πολιτικό περιβάλλον, το 
σταθερό φορολογικό σύστημα και την εύρυθμη 
λειτουργία του τραπεζικού συστήματος. Υπο -
στήριξε ότι η χώρα εξακολουθεί να πληρώνει το 
τίμημα των επιλογών της κυβέρνησης το πρώτο 
εξάμηνο του 2015 και η ελληνική κόπωση αφορά 
και τους δανειστές, οι οποίοι ορισμένες φορές 
«εθελοτυφλούν στην προώθηση αναγκαίων με -
ταρρυθμίσεων».

Ο πρόεδρος της ΝΔ χαρακτήρισε λανθασμένο 
το μείγμα της πολιτικής που εφαρμόζεται σήμερα, 
καθώς με τόσο υψηλή φορολόγηση που αποσκο-
πεί στην επίτευξη υψηλών πλεονασμάτων, είναι 
αδύνατο να υπάρξει βιώσιμη ανάπτυξη. Μάλιστα, 
έθεσε ως στόχο του την επαναδιάγματευση των 
πρωτογενών πλεονασμάτων και τη μείωση της 
φορολογίας, προκειμένου να υπάρξουν πραγ-
ματικές προοπτικές ανάπτυξης. Επικαλούμενος 
το παράδειγμα της Αργεντινής, ο κ. Μητσοτάκης 

υποστήριξε ότι μια τεχνοκρατική κυβέρνηση η 
οποία διαδέχεται μια λαϊκίστικη κυβέρνηση μπο -
ρεί να αλλάξει τα δεδομένα. 

Ο κ. Μητσοτάκης έδωσε ιδιαίτερη έμφαση στις 
μεταρρυθμίσεις στους τομείς της Παιδείας, της 
Δικαιοσύνης και της Δημόσιας Διοίκησης. Υπο-
στήριξε ότι το κρίσιμο πρόβλημα της χώρας είναι 
το ζήτημα των θεσμών. Τόνισε ότι πρέπει να λει-
τουργεί η δημοκρατία για να υπάρξει ευημερία, 
σημειώνοντας ότι κάθε λαϊκίστικη κυβέρνηση 
προσπαθεί να ελέγξει τα ΜΜΕ και τη Δικαιοσύ-
νη και να καταδιώξει τους πολιτικούς της αντιπά-
λους. «Αυτή η κυβέρνηση κάνει και τα τρία. Είναι 
απαράδεκτο να προσλαμβάνει ανώτατη δικαστική 
λειτουργό στο πρωθυπουργικό γραφείο, μια μέρα 
μετά τη συνταξιοδότησή της. Δυστυχώς υπάρχουν 
ομοιότητες με χώρες όπως η Πολωνία και η Ουγ-
γαρία. Είναι απολύτως απαράδεκτο το επίπεδο 
παρεμβάσεων στη Δικαιοσύνη», δήλωσε. 

Ανατρέχοντας στην εκλογή του στην ηγεσία 
της ΝΔ, ο κ. Μητσοτάκης επεσήμανε ότι ήταν το 
outsider που ο κόσμος στήριξε γιατί ζητούσε την 
αλλαγή. «Είμαι πεπεισμένος ότι θα τα καταφέ-
ρω», τόνισε. «Ήμουν πάντα μεταρρυθμιστής στην 
πολιτική μου πορεία, δεν θα αλλάξω τώρα. Πα-
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ρουσιάζουμε ένα συνεκτικό και καλώς δομημένο πρόγραμμα. Αλλάζου-
με τα πρόσωπα. Ζητώ από τον κόσμο να με εμπιστευθεί προσωπικά». 

Ερωτηθείς για το ζήτημα της ονομασίας της ΠΓΔΜ, ο κ. Μητσοτά-
κης υποστήριξε ότι η κυβέρνηση αντί να φτιάξει συνθήκες συναίνεσης 
δίχασε τη χώρα. «Οποιοσδήποτε ήταν αντίθετος χαρακτηρίστηκε ως 
ακροδεξιός. Προσπάθησαν να διχάσουν την αντιπολίτευση. Εξαρχής δεν 
είπαν ότι πρέπει να αλλάξει το Σύνταγμα της ΠΓΔΜ. Ποτέ δεν έπεισαν 
τους ΑΝΕΛ να μπουν στην ίδια προσπάθεια. Ο κ. Τσίπρας είναι μόνος 
του. Διαπραγματεύεται ως επικεφαλής του ΣΥΡΙΖΑ και όχι της κυβέρνη-
σης. Το παράθυρο ευκαιρίας κλείνει». 
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ΗΜΕΡΑ IΙ
Παρασκευή 2 Μαρτίου 2018Παρασκευή 2 Μαρτίου 2018





Γεωπολιτική της ευρωπαϊκής μεθορίου: 
Δυτικά Βαλκάνια 
Η περαιτέρω σταθεροποίηση των Δυτικών Βαλκανίων κρίνεται απαραίτητη για την 
υλοποίηση της ιδέας της «ενιαίας Ευρώπης». Ωστόσο, η περιοχή εξακολουθεί να επη-
ρεάζεται από έξωθεν δυνάμεις, η μεταβαλλόμενη φύση των οποίων είναι κομβική για 
το μέλλον της. 

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΕΚΘΕΣΗΣ Γ ΙΑ ΤΗΝ ΑΝΑΤΟΛΙΚΗ ΜΕΣΟΓΕΙΟ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΤΩΝ ΗΠΑ ΣΤΗΝ ΠΕΡΙΟΧΗ: 
Heather Conley
Senior VP για Ευρώπη, Ευρασία & Αρκτική, Κέντρο Στρατηγικών & Διεθνών Μελετών (CSIS), ΗΠΑ

ΟΜΙΛΗΤΕΣ 
Γεώργιος Κατρούγκαλος
Αναπληρωτής Υπουργός Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
Υπουργείο Εξωτερικών 

Γεώργιος Κουμουτσάκος
Βουλευτής, Τομεάρχης Εξωτερικών, Νέα Δημοκρατία

Kate Smith
Πρέσβης Μεγάλης Βρετανίας στην Ελλάδα 

Dr. Ivo Josipović
πρώην Πρόεδρος της  
Δημοκρατίας της Κροατίας (2010-15)· Καθηγητής, 
Πανεπιστήμιο του Ζάγκρεμπ, Κροατία

George Ciamba
Υπουργός Εξωτερικών για Διμερείς και  
Στρατηγικές Υποθέσεις της Ευρω-Ατλαντικής  
Περιοχής, Ρουμανία

Σπυρίδων Ν. Λίτσας
Αναπληρωτής Καθηγητής Διεθνών Σχέσεων,  
Πανεπιστήμιο Μακεδονίας

Kωνσταντίνα Μπότσιου
Γενική Διευθύντρια, Ινστιτούτο Δημοκρατίας  
Κωνσταντίνος Καραμανλής

Dr. Lars Hänsel
Επικεφαλής Ομάδας για την Ευρώπη / Βόρειο  
Αμερική, Konrad-Adenauer-Stiftung, Γερμανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ
Jovan Kovacic
Συνιδρυτής και Πρόεδρος, East West Bridge· Προέδρος Σερβικής Εθνικής Ομάδας στην Τριμερή Επιτροπή, Σερβία

Όλοι οι ομιλητές του πάνελ συμφώνησαν ότι, 
μετά από αρκετά χρόνια, η Δύση στρέφει ξανά το 
βλέμμα της προς τις χώρες των Δυτικών Βαλκανί-

ων, γνωρίζοντας ότι η σταθεροποίηση της περιο-
χής είναι καίριας σημασίας για την ευημερία στην 
Ευρώπη. 
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Ο συντονιστής της συζήτησης, Jovac Kovacic, 
ξεκίνησε κάνοντας μία σύνοψη των εύθραυστων 
ισορροπιών στην περιοχή τονίζοντας ότι «η στα-
θεροποίηση των συνόρων είναι μεγάλης σημασί-
ας για ολόκληρη την Ευρώπη».

Η Αντιπρόεδρος του CSIS για την Ευρώπη, την 
Ευρασία και την Αρκτική, Heather Conley, ανέ-
λυσε την αμερικανική οπτική για την πορεία των 
χωρών στη Μέση Ανατολή, κάνοντας και μία ιστο-
ρική αναδρομή στο πώς οι Ηνωμένες Πολιτείες 
έβλεπαν τις χώρες της λεκάνης της Μεσογείου 
πριν και μετά την κατάρρευση της Σοβιετικής 
Ένωσης. Αναφερόμενη στις χώρες των Δυτικών 
Βαλκανίων, είπε ότι οι Ηνωμένες Πολιτείες γνω-
ρίζουν πώς μπορούν να βοηθήσουν την περιοχή. 
Πρόσθεσε ότι το ενδιαφέρον τους αναζωπυρώ-
νεται λόγω της Ρωσίας και της Κίνας, που επίσης 
δείχνουν έντονο ενδιαφέρον. 

Ο Αναπληρωτής υπουργός Εξωτερικών, Γιώργος 
Κατρούγκαλος, έκανε μία σύντομη ανάλυση για 
την Ευρώπη και το πώς αντιμετωπίζουν τα Βαλκά-

νια οι ευρωπαϊκές χώρες, τονίζοντας ότι υπάρχουν 
διαφορετικές προσεγγίσεις σε κάποια θέματα, 
ειδικά σε ό,τι αφορά στην ευρωπαϊκή διεύρυνση. 
Ωστόσο, τόνισε ότι η Ελλάδα έχει διμερείς συμφω-
νίες συνεργασίας με όλες τις χώρες των Δυτικών 
Βαλκανίων, καθώς επιθυμεί να διαδραματίσει ση-
μαντικό ρόλο στην περιοχή. Σημείωσε μάλιστα ότι 
και με την Αλβανία η Ελλάδα βρίσκεται πολύ κοντά 
στην επίλυση όλων των θεμάτων. 

Ο Τομεάρχης Εξωτερικών της Νέας Δημοκρατί-
ας, Γιώργος Κουμουτσάκος, θύμισε τα χρόνια των 
πολέμων στην περιοχή και τόνισε ότι «η περίο-
δος της δεκαετίας του ‘90 μας έμαθε ότι πρέπει 
να κρατήσουμε τα βαλκανικά ‘φαντάσματα’ σε 
ύπνο». Εξέφρασε την πεποίθηση, τη δική του και 
του κόμματος της αξιωματικής αντιπολίτευσης, 
ότι το μέλλον των Βαλκανίων είναι μια ευρωπαϊκή 
υπόθεση, εκτιμώντας ότι η διεύρυνση πρέπει να 
γίνει χωρίς να διαταραχθούν οι ισορροπίες στο 
πλαίσιο της ΕΕ ή του ΝΑΤΟ. Για τον λόγο αυτό, 
είπε, πρέπει πρώτα να ρυθμιστούν τα διμερή  
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ζητήματα μεταξύ των χωρών. «Το μέλλον των Βαλ-
κανίων ή θα είναι ευρωπαϊκό ή θα είναι τραυμα-
τικό», κατέληξε. 

Το ενδιαφέρον της Μεγάλης Βρετανίας για την 
περιοχή των Δυτικών Βαλκανίων επιβεβαίωσε η 
Πρέσβειρα της χώρας στην Ελλάδα, Kate Smith. 
Απαρίθμησε τα προβλήματα που πρέπει να λυ-
θούν στο εσωτερικό των χωρών, όπως οι ακραί -
ες φωνές, η μεγάλη εγκληματικότητα, οι παρεμ-
βάσεις στα Μέσα Ενημέρωσης και πολλά άλλα. 
«Όλα αυτά κάνουν τις χώρες ευάλωτες στον εξω-
τερικό παράγοντα», είπε η κα Smith, υπογραμ-
μίζοντας την ανησυχία που υπάρχει στο Λονδίνο 
για την αυξανόμενη επιρροή της Μόσχας και του 
Πεκίνου στα Δυτικά Βαλκάνια.

Ο Δρ Ivo Josipovic, πρώην Πρόεδρος της Κρο-
ατίας και καθηγητής στο Πανεπιστήμιο του Ζά -
γκρεμπ, έκανε μία ιστορική αναδρομή στις θέσεων 
που είχαν οι χώρες των Δυτικών Βαλκανίων κατά 
τη διάρκεια των Παγκοσμίων Πολέμων, τονίζοντας 
ότι οι εντάσεις μεταξύ των χωρών της περιοχής 
μετρούν πολλές δεκαετίες. Αναφερόμενος στην 
Κροατία, εκτίμησε ότι η χώρα πήγαινε όλο και 
καλύτερα έως το 2013, όμως έκτοτε τα πράγματα 
οπισθοδρομούν. Απαριθμώντας τα εμπόδια που 
υπάρχουν για την ένταξη στο κοινό ευρωπαϊκό 
μέλλον των χωρών της περιοχής, μίλησε για χαμη-
λά δημοκρατικά στάνταρ, χαμηλό βιοτικό επίπεδο, 
εντάσεις μεταξύ των χωρών, διαφθορά και αυξα-
νόμενο εθνικισμό, ενώ μεταξύ των προβλημάτων 
ανέφερε και το θέμα του ονόματος της ΠΓΔΜ. 

Στα προβλήματα των χωρών των Δυτικών Βαλ-
κανίων στάθηκε και ο George Ciamba, υπουργός 
Εξωτερικών για θέματα διμερών και στρατηγικών 
υποθέσεων της Ρουμανίας, παρά το γεγονός ότι 
η χώρα του κατάφερε να επιτύχει πολύ ισχυρούς 

ρυθμούς ανάπτυξης προχωρώντας σε σειρά με-
ταρρυθμίσεων. Ο υπουργός κάλεσε τους Ευρωπαί-
ους να δράσουν από κοινού για να συνεχιστούν οι 
μεταρρυθμιστικές προσπάθειες στα Βαλκάνια και 
να αντιμετωπιστούν διάφορα ζητήματα, όπως η 
εγκληματικότητα, η ασφάλεια και οι ακρότητες.

Ο «τζιχαντισμός» είναι το νούμερο ένα πρό -
βλημα ασφαλείας στα Δυτικά Βαλκάνια, εκτίμη-
σε ο Σπυρίδων Λίτσας, Αναπληρωτής Καθηγητής 
Διεθνών Σχέσεων στο Πανεπιστήμιο Μακεδονίας, 
τονίζοντας μάλιστα ότι ο Σαλαφισμός υπάρχει 
εδώ και αιώνες στην περιοχή. Ο κ. Λίτσας ανέλυ-
σε τις ρίζες του τζιχαντισμού, εκτιμώντας ότι είναι 
κυρίαρχη τάση. Τόνισε τις δυσκολίες που υπάρ-
χουν στην προσέγγισή του, καθώς και το γεγονός 
ότι αποτελεί τεράστιο πρόβλημα για την ασφά -
λεια των χωρών.

Η Δύση τα τελευταία χρόνια είχε χάσει το εν-
διαφέρον της για τα Δυτικά Βαλκάνια, εκτίμησε 
η Κωνσταντίνα Μπότσιου, Διευθύντρια του Ιν-
στιτούτου Δημοκρατίας Κωνσταντίνος Καραμαν -
λής, προσθέτοντας ωστόσο ότι το ενδιαφέρον 
αυτό αναζωπυρώνεται το τελευταίο διάστημα. Η 
κα Μπότσιου αναφέρθηκε επίσης στο θέμα της 
Ρωσίας και της Κίνας, αλλά έβαλε στο κάδρο και 
την Τουρκία που προσπαθεί να επιβεβαιώσει την 
ισχύ της. Όσον αφορά στο θέμα της ονομασίας της 
ΠΓΔΜ, τόνισε ότι ο «αμοιβαίος σεβασμός των ταυ -
τοτήτων είναι η βάση για την επίλυση διαφορών».

Ο Δρ Lars Hänsel, Επικεφαλής της ομάδας για 
την Ευρώπη και τη Βόρειο Αμερική του ιδρύμα -
τος Konrad-Adenauer-Stiftung, υπογράμμισε τον 
αμφίσημο ρόλο της Κίνας στην περιοχή, λέγοντας 
ότι η βοήθειά της στη σταθεροποίηση των Δυτι -
κών Βαλκανίων είναι σημαντική για την Ευρωπα-
ϊκή Ένωση.
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Ενισχύοντας τους δεσμούς με τη διασπορά  
Πολιτικές για τη προαγωγή των δεσμών και συνεργασιών με την ελληνική Διασπορά 
και τρόποι περαιτέρω κινητοποίησης όλων των Ελλήνων του εξωτερικού προς την 
κατεύθυνση της εθνικής ανάπτυξης 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Γιώργος Τζιτζίκος  
πρώην Διευθυντής Προγραμματισμού  
Προεδρικών Μετακινήσεων στον Λευκό Οίκο, ΗΠΑ

Πέτρος Δ. Καψάσκης  
Ιδρυτής και Πρόεδρος Ελληνικού 
Ινστιτούτου Πολιτιστικής Διπλωματίας

Έφη Κυρτάτα  
Διευθύνουσα Σύμβουλος, Reload Greece

Λεωνίδας Ραπτάκης  
Μέλος Πολιτειακής Γερουσίας 
Rhode Island, ΗΠΑ

Αθανάσιος Πλατιάς  
Καθηγητής, Πανεπιστήμιο Πειραιώς

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ

Χάρης Θεοχάρης 
Ανεξάρτητος Βουλευτής

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Λίτσα Παναγιωτοπούλου, Γενική Γραμματέας Ελληνοαμερικανικού Εμπορικού Επιμελητηρίου

Στις πολιτικές που θα πρέπει να υιοθετηθούν 
για τη βελτίωση των σχέσεων της Ελλάδας με την 
ομογένεια, η οποία θα μπορούσε να συμβάλει 
στην ανάπτυξη και ευημερία της χώρας, αναφέρ-
θηκαν οι ομιλητές του πάνελ.

Η συντονίστρια της συζήτησης, Λίτσα Παναγιω-
τοπούλου, αναφέρθηκε στις προϋποθέσεις και 
τις συνθήκες ώστε να έρθει μετά από 7 χρόνια 
κρίσης η ανάπτυξη και η ευημερία, τόσο στους 
νέους όσο και στους μεγαλύτερους κατοίκους της 
χώρας, ενώ υπογράμμισε την ανάγκη για μείωση 
της υπεφορολόγησης ώστε να έρθουν στην Ελλά-
δα επενδύσεις. 

Στη σύνθετη εικόνα που παρουσιάζουν οι Έλ-
ληνες της Διασποράς αναφέρθηκε ο Γιώργος 
Τζιτζίκος, πρώην διευθυντικό στέλεχος (Office of 
Advance Operations) στον Λευκό Οίκο. Όπως είπε 
ο κ. Τζιτζίκος, οι Έλληνες του εξωτερικού παρου-
σιάζουν διαφορές τόσο από χώρα σε χώρα όσο 
και από γενιά σε γενιά, οι οποίες αναμένεται να 
διογκωθούν στο μέλλον, γι’ αυτό και πρέπει να 
πάρουμε μέτρα για τη διατήρηση των δεσμών. 
Αναγκαία χαρακτήρισε και την επανεξέταση των 
τρόπων με τους οποίους προσπαθούμε να κα-
λέσουμε τους Έλληνες αυτούς πίσω στην πατρί-
δα, είτε ως τουρίστες είτε ως επενδυτές. Όπως  
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τόνισε, υπάρχουν πολλές οργανώσεις στην Αμε-
ρική που επιθυμούν να βοηθήσουν την Ελλάδα, 
ωστόσο πρέπει οι Έλληνες να δημιουργήσουν τις 
προϋποθέσεις για να δεχτούν αυτή τη βοήθεια, 
και αυτό, θα επιτευχθεί με διάφορες μεταρρυθ-
μίσεις που θα οδηγήσουν στη βελτίωση των συν-
θηκών, όπως για παράδειγμα στη μείωση της γρα-
φειοκρατίας. 

Ο ιδρυτής και πρόεδρος του Ελληνικού Ινστι-
τούτου Πολιτιστικής Διπλωματίας Πέτρος Καψά-
σκης αναφέρθηκε στο νεοσύστατο οργανισμό 
και στις προσπάθειες να δημιουργηθούν πα-
ραρτήματά του στο εξωτερικό. «Το Ινστιτούτο, 
το οποίο είναι το ένα από τα δύο που υπάρχουν 
αυτή τη στιγμή στην Ευρώπη, έχει ως στόχο τη 
δημιουργία ενός συνεκτικού ιστού εντός κι εκτός 
Ελλάδας, ώστε να μπορέσει να ανοίξει επιτέλους 
ο διάλογος για την πολιτιστική διπλωματία, που 
παραμένει για χρόνια ερμητικά κλειστός. Η Κοι-
νωνία των Πολιτών, στην οποία ζούμε, συνιστά 
μια σύγχρονη μορφή εξωστρέφειας των λαών την 
οποία προωθεί και η ΕΕ, γι’ αυτό και η Ελλάδα 
οφείλει να προσαρμοστεί». 

Στους τρόπους με τους οποίους μπορεί και 
πρέπει να συνδεθεί η διασπορά, αναφέρθηκε 
από πλευράς της η Έφη Κυρτάτα, CEO του Reload 
Greece. Η κα Κυρτάτα, η οποία έχει ξεκινήσει την 
πρωτοβουλία του Reload Greece στο Ηνωμένο 
Βασίλειο, ανέφερε ότι «εκτός συνόρων υπάρχει 
μια δεύτερη Ελλάδα –περί τα 8 εκατ. Ελλήνων 
ζουν μακριά– την οποία δεν εκμεταλλεύομαστε». 
Στόχος του Reload Greece είναι να ενεργοποιήσει 
τη διασπορά με ποικίλους τρόπους, να παρακινή-
σει Έλληνες να δημιουργήσουν επιχειρήσεις αλλά 
και να διασυνδέει τους Έλληνες του εξωτερικού 
ώστε να προωθούν τις ιδέες και τα προϊόντα τους. 
«Έχουμε πάνω από 20.000 μέλη, έχουμε εκπαι-
δεύσει πάνω από 3.000 ανθρώπους και έχουν 
δημιουργηθεί 20 και πλέον ventures με στόχο την 
Ελλάδα». 

Ως πολύ σημαντική χρονιά για την Ελλάδα χα-
ρακτήρισε την τρέχουσα ο Λεωνίδας Ραπτάκης, 
Μέλος της Πολιτειακής Γερουσίας του Rhode 
Island των Ηνωμένων Πολιτείων. Ο λόγος, όπως 
εξήγησε, είναι η εμπορική έκθεση της Θεσσαλονί-
κης, η οποία θα πραγματοποιηθεί υπό την αιγίδα 
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της Αμερικανικής Πρεσβείας και θα ενδυναμώσει 
τις σχέσεις Ελλάδας και Αμερικής. Ο κ. Ραπτάκης 
αναφέρθηκε και στις γεωπολιτικές συνθήκες και 
στις καθημερινές προκλήσεις της Τουρκίας προς 
την Ελλάδα, τονίζοντας ότι θα πρέπει να καταγ-
γελθούν και να σταματήσουν. 

Στην ανάγκη χαρτογράφησης των Ελλήνων του 
εξωτερικού ώστε να προκύψει μια επιτυχημένη 
πολιτική της διασποράς, αναφέρθηκε από πλευ-
ράς του ο Καθηγητής στο Πανεπιστήμιο του Πει-
ραιά Αθανάσιος Πλατιάς. Όπως εξήγησε, βασικά 
συστατικά για την επιτυχία της πολιτικής της δια-
σποράς είναι το σε ποια χώρα εφαρμόζεται, ποιος 
είναι ο βαθμός οργάνωσής της και τι τακτικές χρη-
σιμοποιεί. Παράλληλα, αναφέρθηκε και στην ει-
κόνα της «μητρόπολης», η οποία όπως σημείωσε 
πρέπει να είναι θετική για όλους όσοι βρίσκονται 
εκτός συνόρων, κάτι που δεν ισχύει και τόσο στις 
μέρες μας. Τέλος, ανέφερε ότι το brand Ελλάδα 
βρίσκεται σε κρίση, με αποτέλεσμα να χαλαρώ-
νουν οι δεσμοί της ομογένειας με την πατρίδα και 
σε αυτό πρέπει να δοθεί μια λύση.

Σχετικά με το ζήτημα της Διασποράς τοποθε-
τήθηκε σε παρέμβασή του και ο ανεξάρτητος 
βουλευτής Χάρης Θεοχάρης. Όπως σημείωσε, το 
πολιτικό σύστημα βρίσκεται σε δύσκολη θέση σχε-
τικά με τη Διασπορά και δεν ξέρει, επί της ουσίας, 
πώς να ανοίξει διαύλους επικοινωνίας. Ωστόσο, 
είναι απαραίτητο να βρεθούν οι τρόποι για να αλ-
λάξει αυτή η κατάσταση και να δημιουργήσουμε 
τις προϋποθέσεις για να φέρουμε τους Έλληνες 
πίσω. Σύμφωνα με τις διεθνείς εκθέσεις, «η Ελλά-
δα χρειάζεται όραμα και επενδύσεις ύψους 100 
δισ. ευρώ, και για να έρθουν απαιτείται αλλαγή 
στη φορολογία, στη γραφειοκρατία και σε πολλά 
άλλα», ανέφερε χαρακτηριστικά ο κ. Θεοχάρης. Οι 
αλλαγές, σημείωσε, μπορούν να γίνουν χωρίς να 
αθετήσουμε τις υποσχέσεις προς τους εταίρους 
μας. «Το μοντέλο όμως δεν θα πετύχει αν δεν πεί-
σουμε τους Έλληνες του εξωτερικού να επενδύ-
σουν στη χώρα και να εμπνεύσουν κι άλλους να 
στραφούν στην Ελλάδα», κατέληξε.
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ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ

«Η κρίση στην Ελλάδα συνδέεται κυρίως με το 
ΑΕΠ της χώρας, το οποίο έχει ήδη μεωθεί κατά 
25%. Συνεπώς, η ανάπτυξη για την Ελλάδα θα ξε-
κινήσει από το χαμηλότερο επίπεδο που θα μπο -
ρούσε», δήλωσε ο Thomas Wieser ξεκινώντας τη 
συζήτηση με τον δημοσιογράφο Αλέξη Παπαχελά.

Σε ερώτηση του κ. Παπαχελά αν ήταν λάθος η 
μη αναδιάρθρωση του χρέους απο την αρχή του 
προγράμματος, ο κ. Wieser είπε πως «αν μετανιώ-
νει κανείς για κάτι, είναι σίγουρα που δεν μπορέ-
σαμε να καλύψουμε την ανάγκη για αναδιάρθρω-
ση του χρέους εξαρχής. Όμως δεν είχαμε τα μέσα, 
δεν είχαμε τα εργαλεία. Αυτός ήταν ο λόγος που 
δεν τόλμησε κανείς να κάνει αυτό το βήμα. Λυπά-
μαι που δεν κάναμε το 2010 απομείωση χρέους». 

Στην ερώτηση του κ. Παπαχελά αν ήταν σφάλμα 
η συμμετοχή του ΔΝΤ στο πρόγραμμα της Ελλά-
δας, ο κ. Wieser απάντησε ότι η συζήτηση για το 
θέμα είναι μεγάλη, όμως ήταν απαραίτητος ένας 
σύμβουλος που θα παρακαλουθούσε το πρόγραμ -
μα κι αυτός ήταν ο ρόλος του ΔΝΤ. Απαντώντας 
στο αν το Grexit ήταν πραγματική απειλή ή μπλό -
φα του κ. Schäuble, ο κ. Wieser σημείωσε πως δεν 
πρέπει να θεωρούμε ότι η πίεση προήλθε από τη 
γερμανική πλευρά, αλλά ότι προέκυψε από τη συ-
νολική στάση της ελληνικής κυβέρνησης, που δη-
μιούργησε αμφιβολίες σε αρκετά κράτη-μέλη της 

ΕΕ. «Από τον Ιανουάριο έως τον Ιούλιο του 2015, 
η ελληνική κυβέρνηση προκαλούσε το Grexit», 
δήλωσε. Αναφορικά με τον ρόλο της Καγκελαρί -
ου της Γερμανίας, υπογράμμισε ότι η ίδια είχε 
κοινή γραμμή με το Υπουργείο Οικονομικών της 
Γερμανίας, ωστόσο οι στιγμές ήταν ιστορικές και 
δεν ήταν αποφάσεις που θα έπρεπε να πάρει ένα 
Συμβούλιο Υπουργών. Το θέμα αναβαθμίστηκε 
και το χειρίστηκαν οι Πρωθυπουργοί. Για τις ΗΠΑ, 
ο κ. Wieser είπε ότι ο Υπουργός Οικονομικών είχε 
πολύ καλή γνώση της κατάστασης και τακτική επι-
κοινωνία με τον κ. Dijsselbloem. 

Σε ερώτηση του κ. Παπαχελά αν τηρείται άλλη 
στάση από την ΕΕ για την τωρινή κυβέρνηση και 
άλλη για τις παλαιότερες –αναφερόμενος στο 
γεγονός ότι η νέα κυβέρνηση δεν καλείται να κά-
νει απολύσεις στον δημόσιο τομέα όπως οι προ-
ηγούμενες– ή αν πρόκειται για απλή κακοτυχία, 
ο κ. Wieser σημείωσε ότι δεν πιστεύει ότι τηρεί-
ται άλλη στάση, ότι πολλές μεταρρυθμίσεις που 
παλιά κρίθηκαν αναγκαίες ήταν αναμφίβολα πιε-
στικές και δύσκολες, αλλά και το διάστημα 2015-
2017 ζητήθηκαν δύσκολες μεταρρυθμίσεις από 
την ελληνική κυβέρνηση. Απλά, στις αρχές έπρεπε 
να παρθούν επώδυνα μέτρα άμεσα, διότι διαφο-
ρετικά η Ελλάδα θα ήταν τώρα καταχρεωμένη και 
ανήμπορη να ανακάμψει.

Thomas Wieser 
πρώην Πρόεδρος Euro Working Group

Αλέξης Παπαχελάς 
Διευθυντής εφημερίδας Καθημερινή
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«Θα τα καταφέρει η Ελλάδα χωρίς κάποιου είδους προληπτική 
γραμμή στήριξης»; ρώτησε ο κ. Παπαχελάς. «Είναι δυνατό αλλά 
μάλλον απίθανο», απάντησε ο κ. Wieser και τόνισε ότι το προλη-
πτικό πρόγραμμα θα πρέπει να θεωρηθεί ως ένα δίχτυ ασφαλείας 
–και όχι ως ένα νέο πρόγραμμα μέτρων– το οποίο θα βοηθάει στην 
τήρηση των συμφωνηθέντων όρων. «Πιστεύω πως δεν θα υπάρ-
ξει θέμα ρευστότητας στην αγορά, ούτε οι ελληνικές τράπεζες θα 
χρειαστούν πρόσθετα κεφάλαια μετά τα stress test που θα γίνουν 
σύντομα, πριν τη λήξη του προγράμματος της χώρας».
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Οικονομικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης:  
Από την κοινότητα στην ένωση 
Με τη Διακήρυξη της Ρώμης, οι ηγέτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεσμεύτηκαν να «ερ-
γαστούν προς την κατεύθυνση της ολοκλήρωσης της Οικονομικής και Νομισματικής 
Ένωσης, μιας Ένωσης όπου οι οικονομίες θα συγκλίνουν». Πώς μπορεί να πραγματο-
ποιηθεί αυτή η δέσμευση με πολιτικό θάρρος και αποφασιστικότητα για δράση προς 
το κοινό συμφέρον; 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Martin Wolf 
Επικεφαλής Οικονομικός Σχολιαστής, 
Financial Times, Μεγάλη Βρετανία

Λουκάς Τσούκαλης 
Πρόεδρος Ελληνικού Ιδρύματος Ευρωπαϊκής 
και Εξωτερικής Πολιτικής (ΕΛΙΑΜΕΠ)

Ελένη Λουρή-Δενδρινού 
Καθηγήτρια, Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών

Καθ. Marek Belka 
πρώην Πρωθυπουργός της Πολωνίας (2004-2005)· 
πρώην Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας 
της Πολωνίας (2010-16)

Hans-Helmut Kotz 
Resident Fellow, Κέντρο Ευρωπαϊκών Μελετών, 
Πανεπιστήμιο Harvard, ΗΠA

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Φοίβος Καρζής, Δημοσιογράφος

Την ανάγκη να υπάρξει ολοκλήρωση της τραπε-
ζικής ένωσης στην Ευρώπη προκειμένου η Ευρω-
ζώνη να αποκτήσει τα απαραίτητα εργαλεία, ώστε 
να μπορεί να τροφοδοτήσει την ανάπτυξη αλλά 
και να θωρακιστεί απέναντι σε μια ενδεχόμενη 
χρηματοπιστωτική κρίση, τόνισαν οι ομιλητές του 
πάνελ.

Ο αρθρογράφος της εφημερίδας Financial 
Times Martin Wolf ανέφερε πως η κρίση βρήκε 

απροετοίμαστη την Ευρωζώνη, η οποία δεν διέ-
θετε τα απαραίτητα και κατάλληλα εργαλεία για 
να την αντιμετωπίσει. Παράλληλα, η ασυμμετρία 
προσαρμογής των χωρών, καθώς και οι μεγάλες 
αποκλίσεις που υπήρχαν και υπάρχουν ακόμα 
στην Ευρωζώνη, θα πρέπει να γίνουν μάθημα, 
ώστε η νομισματική ένωση να καταφέρει να δη-
μιουργήσει τις απαραίτητες προϋποθέσεις για 
βιώσιμη ανάπτυξη.
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Ο πρόεδρος του ΕΛΙΑΜΕΠ Λουκάς Τσούκαλης 
τόνισε ότι είναι αξιοσημείωτη η διεύρυνση της 
ΕΕ, ωστόσο, με την πάροδο των ετών αυξήθηκαν 
οι αποκλίσεις. «Η Ευρωζώνη ήρθε αντιμέτωπη, 
αρκετά γρήγορα από τη δημιουργία της, με μια 
κρίση για την οποία δεν είχε τα κατάλληλα εργα-
λεία να αντιμετωπίσει». Ο κ. Τσούκαλης ανέφερε 
πως παρά τις Κασσάνδρες που προέβλεπαν την 
κατάρρευση της Ευρωζώνης, η νομισματική ένω-
ση κατέφερε να τους διαψεύσει και να δημιουρ-
γήσει τα απαραίτητα εργαλεία και τους θεσμούς, 
προκειμένου να θωρακίσει το ευρώ. Σύμφωνα με 
τον κ. Τσούκαλη, η Ευρώπη πρέπει να αντιμετω-
πίσει τις ανισότητες που υπάρχουν μεταξύ των 
κρατών-μελών, να προχωρήσει στην τραπεζική 
ένωση και να είναι έτοιμη για την επόμενη κρίση, 
η οποία θα της χτυπήσει την πόρτα. 

Η Καθηγήτρια στο Οικονομικό Πανεπιστήμιο 
Αθηνών Ελένη Λουρή-Δενδρινού τόνισε ότι η 
τραπεζική ενοποίηση και η κοινή εποπττεία θα 
αυξήσουν την εμπιστοσύνη και θα βοηθήσουν τα 
μέγιστα στην τραπεζική πειθαρχία. Παράλληλα, 

υποστήριξε τη δημιουργία ενός κοινού ταμείου 
που θα εγγυάται τις καταθέσεις. Η σωστή αντιμε-
τώπιση των μη εξυπηρετούμενων δανείων (NPEs) 
από τις τράπεζες, θα τις βοηθήσει να προχωρή-
σουν σε μια επεκτατική πολιτική δανειοδοτήσε-
ων, που με τη σειρά της θα βοηθήσει στην ανά-
πτυξη και τη μείωση της ανεργίας.

Ο καθηγητής Marek Belka, πρώην Πρωθυπουρ-
γός και Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Πο-
λωνίας, τόνισε πως το διαρθρωτικό πρόβλημα της 
Ευρωζώνης είναι οι ανισορροπίες που επικρατούν 
ανάμεσα στα κράτη-μέλη της, ωστόσο η ύπαρξη 
της ΕΚΤ και της πολιτικής βούλησης των κυβερνή-
σεων εγγυώνται την ευημερία της νομισματικής 
ένωσης. 

Ο Hans-Helmut Kotz από το Κέντρο Ευρωπαϊ-
κών Μελετών του Πανεπιστημίου Harvard τόνισε 
πως νομισματική ένωση χωρίς τραπεζική ένωση 
δεν είναι εφικτή. Επίσης, ανέφερε πως, παρά τις 
προσπάθειες που έχουν γίνει, χρειάζονται περαι-
τέρω μηχανισμοί εποπτείας που θα ενισχύσουν 
τη διαφάνεια.
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ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ

«Θα μειώσουμε το κόστος του Δημοσίου χωρίς 
απολύσεις», δήλωσε η Υπουργός Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης και αναφέρθηκε στο τριετές σχέδιο 
για τη δημόσια διοίκηση με ορίζοντα το 2018 και 
βασικούς άξονες την αποκομματικοποίηση του 
κράτους και τον ψηφιακό μετασχηματισμό. Στο 
ερώτημα εάν και πώς θα μειώσει η κυβέρνηση το 
κόστος του κράτους, η κα Γεροβασίλη απάντησε: 
«Εάν ο τρόπος είναι δια της απολύσεως ανθρώ-
πων, σας βεβαιώ πως όχι». Δήλωσε, άλλωστε, ότι 
ο δημόσιος τομέας είναι μικρός όταν του λείπουν 
οι άνθρωποι που πρέπει να εξυπηρετήσουν τις 
ανάγκες των πολιτών και πως είναι μύθος το με-
γάλο δημόσιο στην Ελλάδα, ενώ απέρριψε τις πο-
λιτικές που εφαρμόστηκαν από τις προηγούμενες 
κυβερνήσεις μετά το 2010 ως αποτυχημένες, λέ-
γοντας πως δεν έγινε ουσιαστική μεταρρύθμιση.

Ο τρόπος μείωσης του κόστους του Δημοσίου, 
εκτίμησε η κα.Γεροβασίλη, είναι με την κατάργη-
ση της γραφειοκρατίας (ανέφερε ενδεικτικά ότι 
το χαρτί μόνο κοστίζει 400 εκατ. ευρώ ετησίως) 
και την καλύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυ-
ναμικού. Αναφέρθηκε ειδικότερα, μεταξύ άλλων, 
στις εξής δράσεις του υπουργείου: -Αξιολόγηση 
Δομών του Δημοσίου. -Ψηφιακά Οργανογράμμα-

τα και Περιγράμματα Θέσεων Εργασίας. -Ενιαίο 
Σύστημα Κινητικότητας, με ψηφιοποίηση των ερ-
γασιακών μεταβολών. -Αξιολόγηση των δημοσίων 
υπαλλήλων, που θα πραγματοποιείται ηλεκτρονι-
κά. -Κρίσεις Προϊσταμένων μετά από πολλά χρό-
νια. -Ανοιχτή προκήρυξη των Γενικών Γραμματέων 
των Υπουργείων. -Το έργο Document Management 
System (DMS), δηλαδή η πλήρης ηλεκτρονική δι-
ακίνηση εγγράφων σε όλο τον δημόσιο τομέα. 
-Χρήση των ψηφιακών υπογραφών στο Δημόσιο, 
με στόχο την ηλεκτρονική διακίνηση ψηφιακά 
πλέον υπογεγραμμένων εγγράφων. -Απλουστεύ-
σεις διοικητικών διαδικασιών προς ενίσχυση της 
επιχειρηματικότητας, με έμφαση στις αδειοδοτή-
σεις 279 επαγγελματικών ομάδων. -Το Κυβερνητι-
κό Υπολογιστικό Νέφος του Δημοσίου (G-Cloud), 
όπου έχει εγκατασταθεί η «Διαύγεια». 

Στόχος, τόνισε η κα Γεροβασίλη, είναι όχι μόνο 
να βελτιωθεί η λειτουργία του δημοσίου, αλλά 
να αλλάξει η κουλτούρα της δημόσιας διοίκησης, 
που έχει ταλαιπωρήσει πολίτες και επιχειρήσεις. 
«Είχαμε για πολλά χρόνια –όχι τυχαία, αλλά συ-
νειδητά– ένα κράτος πελατειακό, ρουσφετολογι-
κό, γραφειοκρατικό», σημείωσε. Στάθηκε επίσης 
στο ζήτημα της αξιολόγησης, η οποία όπως ανέ-

Όλγα Γεροβασίλη 
Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης

Μαρία Νικόλτσιου 
Δημοσιογράφος & παρουσιάστρια,  
Alpha TV· Ραδιοφωνική παραγωγός, Alpha 98.9
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φερε ολοκληρώθηκε αν και με αντιστάσεις και τόνισε: «Δεν είναι 
δυνατόν κάποιος, που καλείται να υπηρετήσει τις ανάγκες του πο-
λίτη, να λέει “εγώ δε θα αξιολογηθώ”. Χρειάζεται αυτή η αλλαγή 
νοοτροπίας, να δουλεύουμε μέσω στόχων και να αξιολογούμαστε 
για αυτό». 

Η κα Γεροβασίλη στάθηκε επίσης ιδιαίτερα στην προκήρυξη των 
θέσεων των Γενικών Γραμματέων των υπουργείων, την οποία χα-
ρακτήρισε εμβληματική μεταρρύθμιση. Ανέφερε ότι έχει ολοκλη-
ρωθεί η φάση κατάθεσης αιτήσεων, στην οποία μπορούσαν να 
συμμετέχουν στελέχη και του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα. 
Για 69 θέσεις έχουν κατατεθεί περίπου 7.000 αιτήσεις, ανέφερε η 
κα Γεροβασίλη και προανήγγειλε ότι η διαδικασία θα έχει ολοκλη-
ρωθεί μέχρι τον Ιούνιο.
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Με την άποψη του διοικητή της Τράπεζας της 
Ελλάδας, Γιάννη Στουρνάρα, για την ανάγκη 
ύπαρξης μιας προληπτικής γραμμής στήριξης 
μετά την ολοκλήρωση του τρίτου προγράμματος, 
συμφώνησε ο πρώην πρωθυπουργός, Κώστας 
Σημίτης. «Η κυβέρνηση λέει ότι θα μπορούμε 
να δανειστούμε ελεύθερα σε όποιο επιτόκιο θέ-
λουμε, αλλά το επιτόκιο δεν θα είναι το 1%-2%, 
που δανειζόμαστε τώρα από τους ευρωπαϊκούς 
οργανισμούς», ανέφερε ο κ. Σημίτης. Υπενθύμι-
σε ότι στην τελευταία έκδοση ομολόγων το επι-
τόκιο ήταν 3,75%, και ότι πλέον ανέβηκε στο 4%, 
ενώ εκτίμησε ότι, όπως είχε γίνει και την περίοδο 
2010- 2012, θα ανέβει σταδιακά μέχρι να φτάσει 
το 6%. «Όταν φτάσουμε εκεί, αναπόφευκτη συνέ-
πεια θα είναι η επιβολή νέων όρων στην οικονο-
μική πολιτική της κυβέρνησης. Θα είναι το αντίθε-
το από αυτό που επιθυμεί η κυβέρνηση. Γι’ αυτό 
πρέπει να υπάρχουν προληπτικά μέτρα. Αυτό που 
τόνισε ο διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας, 
Γιάννης Στουρνάρας, για πιστοληπτική γραμμή 
στήριξης, εγώ το βρίσκω πολύ σωστό», είπε ο κ. 
Σημίτης.

«Κατά την άποψη του Πρωθυπουργού, τον Αύ-
γουστο ανοίγει ένας νέος δρόμος για την Ελλάδα. 
Ελεύθερη από δεσμεύσεις, η κυβέρνηση θα καθο-

ρίσει τη δική της πολιτική και η λιτότητα θα είναι 
παρελθόν. Η απλή απάντηση σε αυτή την άποψη; 
Πρόκειται για παραμύθι. Και οι λόγοι είναι πολ-
λοί», υπογράμμισε. Συγκεκριμένα, ανέφερε τον 
κανονισμό της Ευρωζώνης 471/2013, ο οποίος 
καθορίζει την οικονομική και δημοσιονομική επο-
πτεία επί των κρατών-μελών και αναφέρει ότι τα 
κράτη παραμένουν υπό εποπτεία και μετά τη λήξη 
των προγραμμάτων στήριξης, εφόσον δεν έχει 
εξοφληθεί το 75% της βοήθειας που έχει ληφθεί. 
«Η Ελλάδα θα χρωστά για πολλά χρόνια, ακόμη 
περισσότερο από 75%, άρα, σύμφωνα με όλες 
τις απόψεις που υπάρχουν στην ΕΕ και τα κείμε-
να, η εποπτεία θα συνεχιστεί και θα είναι στενή», 
επεσήμανε ο πρώην πρωθυπουργός. Υπενθύμισε, 
επίσης, ότι η Ελλάδα έχει συμφωνήσει για πρωτο-
γενή πλεονάσματα ύψους 3,5% του ΑΕΠ μέχρι το 
2022 και 2,2% από το 2025 και για πολλά χρόνια. 
«Πρωτογενή πλεονάσματα αυτού του ύψους και 
για τόσο μακρύ διάστημα είναι ανέφικτα», υπο-
γράμμισε. 

Επιπλέον, ο κ. Σημίτης επεσήμανε ότι η Ελλάδα 
έχει οδηγηθεί, λόγω της κρίσης, σε μία παραγω-
γική αποεπένδυση και αναρωτήθηκε: «Είναι δυ-
νατόν η κατάσταση αυτή να αλλάξει στο σύντο-
μο αυτό χρονικό διάστημα μέχρι τον Αύγουστο; 

Κωνσταντίνος Σημίτης 
πρώην Πρωθυπουργός της Ελλάδας (1996-2004)

Παύλος Τσίμας 
Σύμβουλος Έκδοσης, The Huffington Post Greece

ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ
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Αστειευόμαστε;» Αναρωτήθηκε γιατί η κυβέρνηση λέει ότι θα 
εφαρμόσει ένα πρόγραμμα απολύτως ελληνικό, υπογραμμίζοντας 
ότι «όλα τα προηγούμενα προγράμματα είναι επίσης ελληνικά, 
αφού η Ελλάδα είναι μέλος της Ευρωζώνης». Σχολίασε, επίσης, ότι 
αποκλειστικά ελληνικό πρόγραμμα ήταν αυτό που εφάρμοσε η κυ-
βέρνηση το πρώτο εξάμηνο του 2015, το οποίο ζημίωσε τη χώρα 
κατά 150 δισ. ευρώ ή, σύμφωνα με την εκτίμηση του κ. Wieser, 
κατά 200 δισ. ευρώ. Εξέφρασε δε την άποψη, ότι το πρόγραμμα για 
την επόμενη ημέρα του μνημονίου «δεν μπορεί να αποτελεί επα-
νάληψη χιλιοειπωμένων εξαγγελιών, που κατά τους εμπνευστές 
τους διαφοροποιούν την αριστερή Ελλάδα από την προηγούμενη, 
νεοφιλελεύθερη Ελλάδα».

Τέλος, σχολίασε τη δήλωση του πρώην επικεφαλής του Euro 
Working Group, κ. Thomas Wieser, ο οποίος δήλωσε ότι αμφι-
βάλλει εάν θα υπάρξει ρύθμιση χρέους. Κατά την εκτίμηση του κ. 
Σημίτη, θα υπάρξει κάποια ρύθμιση του χρέους, η οποία όμως θα 
αφορά σε βαθμιαίο περιορισμό του, ώστε να ασκείται στην Ελλάδα 
πίεση για τη συμμόρφωση με τα υποσχεθέντα, κάτι που θα έχει 
ως συνέπεια τον διαρκή έλεγχο της ελληνικής οικονομίας, παρά το 
τέλος των μνημονίων.
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Ταυτότητα και ποικιλομορφία:  
Το μέλλον της Ευρώπης
Στην τρέχουσα συζήτηση για το μέλλον της Ευρώπης, πολιτικοί και ΜΜΕ προειδοποι-
ούν ότι διαπιστώνεται μια τάση επιστροφής στο εθνικό συμφέρον μεταξύ των πολι-
τών των κρατών-μελών, με παράλληλη μείωση της σπουδαιότητας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. Πώς αντιδρούν οι διαμορφωτές πολιτικής στις μεταβολές των απόψεων των 
πολιτών της ΕΕ; 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Jens Plötner 
Πρέσβης της Ομοσπονδιακής Δημοκρατίας της 
Γερμανίας στην Ελλάδα

Μαρία Δαμανάκη 
πρώην Ευρωπαία Επίτροπος Θαλάσσιας Πολι-
τικής και Αλιείας (2010-14)· Γενική Διευθύντρια 
για τις Θάλασσες και τους Ωκεανούς, The Nature 
Conservancy, Μεγάλη Βρετανία

Daniel Daianu 
Καθηγητής Οικονομικών· Μέλος ΔΣ,
Εθνική Τράπεζα, Ρουμανία 

Μαριέττα Καραμανλή 
Μέλος Γαλλικής Εθνοσυνέλευσης, 
Αντιπρόεδρος Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
& Εξωτερικών Υποθέσεων, Γαλλία

Dr. Bahadir Kaleagasi
Διευθύνων Σύμβουλος, Τουρκικός Σύνδεσμος 
Βιομηχανιών & Επιχειρήσεων (TÜSİAD)· 
Πρόεδρος, Institut du Bosphore, Τουρκία

Δημήτρης Τσιόδρας
Δημοσιογράφος και συγγραφέας

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ 

Κώστας Αργυρός, Δημοσιογράφος, ΕΡΤ, «28 φορές Ευρώπη» 

Την ανάγκη ενίσχυσης της ευρωπαϊκής ταυτό-
τητας χωρίς να χαθεί η πολυμορφία της Ευρώπης 
που αποτελεί παράγοντα ισχυροποίησης, επε-
σήμανε ο Γερμανός Πρέσβης στην Ελλάδα, Jens 
Plötner. Παραδέχθηκε ότι το λαϊκό αίσθημα για 
μια ισχυρή Ευρώπη είναι ξεκάθαρο, αλλά υπάρ-

χουν συγκεκριμένες οδοί που πρέπει να ακολου-
θηθούν. Συγκεκριμένα: 1. Να ενισχυθεί η Ευρώπη 
στο εσωτερικό της και να επικεντρωθούν οι δυνά-
μεις τόσο στα οικονομικά, όσο και στα κοινωνικά 
θέματα. 2. Να εξελιχθεί ο ρόλος της Ευρώπης ως 
βασικού παίκτη στην ευρωπαϊκή πολιτική. 3. Να 
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προβάλει τη θέση της στην παγκόσμια τάξη πραγ-
μάτων, η οποία απειλείται και μπορεί να βρεθεί 
διέξοδος μόνο μέσω κοινής αντιμετώπισης.

Η πρώην Ευρωπαία Επίτροπος Θαλάσσιας Πο-
λιτικής & Αλιείας Μαρία Δαμανάκη υποστήριξε 
ότι «αυτό που απαιτείται σήμερα είναι ένας νέος 
ευρωπαϊκός ριζοσπαστισμός, αν θέλει η Ευρώπη 
να κρατήσει τα μέλη της». Παράλληλα, τόνισε ότι 
δεν μπορεί να διαχωρίζεται η οικονομική από την 
πολιτική Ευρωπαϊκή Ένωση, αν θέλουμε να μιλά-
με για εξέλιξη του οικοδομήματος. Όσον αφορά 
στην εξέλιξη της τεχνολογίας, είπε ότι «αυτό που 
συμβαίνει σήμερα στην τεχνολογία αποτελεί την 
τέταρτη βιομηχανική επανάσταση», επισημαίνο-
ντας ότι ένα ενδεχόμενο αποτέλεσμά της είναι ο 
φόβος για αύξηση της ανεργίας. Τέλος, εξέφρασε 
την ελπίδα ότι η γερμανική κυβέρνηση θα στηρί-
ξει το σχέδιο για περισσότερη Ευρώπη και θα δει 
την κοινωνική διάσταση του ζητήματος, ενώ δεν 
παρέλειψε να σημειώσει ότι η Ελλάδα δεν μπορεί 
να συνεχίσει με το δημόσιο ως έχει, χωρίς αξιολό-
γηση και ανταποδοτικότητα.

Στην ανάγκη οι κυβερνήσεις να είναι ειλικρινείς, 
αναφέρθηκε ο Daniel Daianu, καθηγητής Οικονο-
μικών και μέλος του διοικητικού συμβουλίου της 
Εθνικής Τράπεζας Ρουμανίας. «Για να εξελιχθεί η 
Ευρώπη θα πρέπει τα στελέχη της να αποβάλουν 
το σύνδρομο της εσωστρέφειας».

«Η Ευρώπη είναι δύσκολο να οριστεί ως μία 
οντότητα», εξήγησε η Μαριέττα Καραμανλή, 
αντιπρόεδρος της Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέ-
σεων της Γαλλίας. Σημείωσε ότι η Ευρώπη βρίσκε-
ται εν μέσω ενός κινήματος προώθησης ενός δι-
κού της πολιτισμού, τη στιγμή, όμως, που μόλις το 
34% των πολιτών αισθάνεται ότι έχει να επωφε-
ληθεί από την Ευρώπη. «Το 60% μάλιστα της ελίτ 
υποστηρίζει ότι δεν θα πρέπει να προχωρήσει πα-
ραπέρα η Ένωση», υπογράμμισε η κα Καραμανλή. 

«Ο πυρήνας της Ευρώπης θα πρέπει να πε-
ριοριστεί, να έχουμε μια παλιά καλή Ευρώπη, η 
οποία όμως να είναι προοδευτική και να προχω-
ρά μπροστά», τόνισε ο Dr Bahadir Kaleagasi, CEO 
του TUSIAD και του Ινστιτούτου του Βοσπόρου. 
Παράλληλα, δήλωσε ότι η Τουρκία θα πρέπει να 
οργανωθεί καλύτερα, ενώ η ΕΕ θα πρέπει να γίνει 
λίγο πιο ευέλικτη, ώστε να καταφέρει η χώρα να 
εισέλθει στην Ένωση. 

«Η Ευρωπαϊκή Ένωση ξεκίνησε ως “ΕΕ των 6” 
και στη συνέχεια μεγάλωσε, φτάνοντας σήμερα 
στην Ευρωζώνη», τόνισε ο δημοσιογράφος Δημή-
τρης Τσιόδρας. Υποστήριξε παράλληλα ότι η ενο-
ποίησή της είναι ένα βάρος το οποίο θα πρέπει 
να σηκώσουν οι μεγάλες χώρες. Από την πλευρά 
του ο Γερμανός Πρέσβης εξήγησε ότι είναι «ένα 
φορτίο το οποίο δεν επιλέξαμε αλλά παραμένει 
ένα βάρος δικό μας».



Delphi  Economic  Forum

7170

Μπορεί η Ευρώπη να επιτύχει  
διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις;
Η Ευρώπη φαίνεται να δυσκολεύεται να εφαρμόσει διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις. 
Για ποιον λόγο συμβαίνει αυτό;

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

Ελληνικό Παρατηρητήριο
Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο, London School of Economics & Political Science (LSE)

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Agnès Bénassy Quéré 
Καθηγήτρια, Πανεπιστήμιο Panthéon-Sorbonne – 
Paris 1, Γαλλία

Iain Begg 
Professional Research Fellow, LSE, 
Μεγάλη Βρετανία

Paul De Grauwe 
Διευθυντής Έδρας Ευρωπαϊκής Πολιτικής 
Οικονομίας John Paulson, LSE, Μεγάλη Βρετανία

Πάνος Τσακλόγλου 
Καθηγητής, Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Kevin Featherstone, Καθηγητής έδρας Νεοελληνικών Σπουδών «Ελευθέριος Βενιζέλος» & Καθηγητής 
Ευρωπαϊκής Πολιτικής, πρώην διευθυντής του Ελληνικού Παρατηρητηρίου & νυν επικεφαλής του Ευρωπαϊ-
κού Ινστιτούτου του LSE, Μεγάλη Βρετανία

Κοινή εκτίμηση των ομιλητών του πάνελ ήταν 
ότι η υλοποίηση των διαρθρωτικών μεταρρυθ-
μίσεων είναι ιδιαίτερα κρίσιμη για την πορεία 
της ενωμένης Ευρώπης, ωστόσο οι Βρυξέλλες 
θα πρέπει να δώσουν την απαραίτητη αυτονομία 
στα κράτη-μέλη προκειμένου να τις υλοποιήσουν 
βάσει των εθνικών τους πολιτικών.

Ο καθηγητής Kevin Featherstone τόνισε πως 
βασικός πυλώνας για την υλοποίηση των διαρ-

θρωτικών μεταρρυθμίσεων είναι η ποιότητα 
των θεσμών, δηλαδή το κατά ποσό οι κυβερνή-
σεις των κρατών μελών της ΕΕ είναι αδέκαστες, 
δεν υποκύπτουν σε εσωτερικές πιέσεις και στην 
ευνοιοκρατία. Η Ευρώπη, όπως ανέφερε, έχει 
να αντιμετωπίσει την πρόκληση να αποδείξει 
ότι διαθέτει το πολιτικό κεφάλαιο προκειμένου 
να προωθήσει τις απαραίτητες διαρθρωτικές 
αλλαγές.
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Η καθηγήτρια του πανεπιστημίου Panthéon-
Sorbonne – Paris 1 Agnès Bénassy Quéré τόνισε 
πως θα πρέπει να καθοριστούν οι προϋποθέσεις 
για τον ανταγωνισμό στο εσωτερικό και το εξω-
τερικό και ανέφερε πως τα κράτη μέλη της ΕΕ 
πρέπει να προχωρήσουν στις απαραίτητες δι-
αρθρωτικές μεταρρυθμίσεις με στόχο τη μακρο-
πρόθεσμη ανάπτυξη και τη μείωση της ανεργίας. 
Τόνισε επίσης ότι, πολλές φορές, οι αποφάσεις 
των Βρυξελλών έρχονται σε αντίθεση με τις εθνι-
κές πολιτικές. Είναι βασική προϋπόθεση για τη 
βιώσιμη ανάπτυξη και την επιτάχυνση των διαρ-
θρωτικών αλλαγών, μετά τη νομισματική και τρα-
πεζική ένωση, να υπάρξει και ένωση εργαζομέ-
νων με τη δημιουργία ενός ευρωπαϊκού ταμείου 
επιδομάτων, για θέσπιση ελάχιστου επιδόματος 
ανεργίας, εκπαιδευτικά προγράμματα, κινητικό-
τητα, πανευρωπαϊκή αναγνώριση των διπλωμα-
τών σπουδών. Έτσι θα μπορέσει η ΕΕ να θέσει τις 
βάσεις ώστε να μπορεί να αποφύγει νέες κρίσεις 
στο μέλλον, εκτίμησε.

Από την πλευρά του ο ερευνητής στο London 
School of Economics Iain Begg έκανε ιδιαίτερη 
αναφορά στο γεγονός πως υπάρχει χαμηλό πο-
σοστό συμμόρφωσης των κρατών-μελών, καθώς 
δεν προχωρούν στην υλοποίηση των διαρθρωτι-
κών αλλαγών. Όπως τόνισε, χρειάζεται αναπρο-
σαρμογή των κανόνων από τις Βρυξέλλες και είναι 
απαραίτητος ο σχεδιασμός των μεταρρυθμίσεων 
και μεμονωμένα, για κάθε χώρα ξεχωριστά, αλλά 

θα πρέπει και η υλοποίηση των μεταρρυθμίσεων 
να γίνει εθνική ευθύνη για το κάθε κράτος-μέλος.

Ο καθηγητής του London School of Economics 
Paul De Grauwe έθεσε ως κύρια προτεραιότητα 
και βασικό παράγοντα για την υλοποίηση των 
μεταρρυθμίσεων την ποιότητα των θεσμών. 
Τόνισε ότι χρειάζεται μεγαλύτερος βαθμός ευ-
ελιξίας από τις Βρυξέλλες στην υλοποίηση των 
διαρθρωτικών αλλαγών, κάτι που θα βοηθήσει 
την οικονομική ανάπτυξη, ωστόσο χρειάζεται και 
ιδιαίτερη προσοχή, καθώς η υπερβολική ευελι-
ξία μπορεί να πλήξει το ευρωπαϊκό οικοδόμημα. 
Αυτό που χρειάζεται η Ευρώπη, σύμφωνα με τον 
κ. De Grauwe, είναι αύξηση των επενδύσεων και 
ιδιαίτερα των δημοσίων επενδύσεων.

Τέλος, ο καθηγητής του Πανεπιστημίου Αθη-
νών Πάνος Τσακλόγλου ανέφερε ότι οι διαρ-
θρωτικές μεταρρυθμίσεις μπορεί να χρειαστεί 
να περάσουν έως και οχτώ χρόνια μέχρι να αρχί-
σουν να αποδίδουν, ενώ τόνισε ότι, όσο πιο αργά 
εφαρμόζονται, τόσο πιο δύσκολα υλοποιούνται. 
Στην Ελλάδα, όπως ανέφερε ο κ. Τσακλόγλου, τα 
τελευταία χρόνια υλοποιήθηκαν πάρα πολλές με-
ταρρυθμίσεις, οι οποίες θα έπρεπε να είχαν υλο-
ποιηθεί εδώ και αρκετά χρόνια πριν και όχι υπό 
το βάρος των μνημονίων. Βασικός παράγοντας 
επιτυχίας των μεταρρυθμίσεων είναι το κατά 
ποσό οι κυβερνήσεις τις πιστεύουν, γιατί πολλές 
φορές, όπως είπε ο κ. Τσακλόγλου, οι ίδιες οι κυ-
βερνήσεις ανατρέπουν τις δικές τους πολιτικές.
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Βήματα μπροστά: Προς ένα νέο όραμα για 
την Ευρωπαϊκή Ένωση | ΜΕΡΟΣ Ι

Η συζήτηση για το μέλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης συχνά ανάγεται σε απλουστευτικά 
δίπολα: «περισσότερη» ή «λιγότερη» Ευρώπη; «ανοιχτή» ή «κλειστή» ένωση; «παρα-
μονή» ή «έξοδος»; Όμως τι είδους Ευρώπη θέλουν πραγματικά οι πολίτες της;

ΟΜΙΛΗΤΕΣ 

Μαργαρίτης Σχοινάς
Εκπρόσωπος Τύπου Ευρωπαϊκής Επιτροπής

Γεώργιος Κατρούγκαλος
Αναπληρωτής Υπουργός Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
Υπουργείο Εξωτερικών 

Λουκάς Τσούκαλης
Πρόεδρος Ελληνικού Ιδρύματος Ευρωπαϊκής 
και Εξωτερικής Πολιτικής (ΕΛΙΑΜΕΠ)

Mujtaba Rahman
Διευθύνων Σύμβουλος, Eurasia Group, 
Μεγάλη Βρετανία

Peter Spiegel
Συντάκτης, Financial Times, Μεγάλη Βρετανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Παναγιώτης Ιωακειμίδης
Ομότιμος Καθηγητής Διεθνών & Ευρωπαϊκών Σπουδών, Πανεπιστήμιο Αθηνών

Στις καλύτερες συνθήκες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης αναφέρθηκε αρχικά κατά την τοποθέτησή του 
ο εκπρόσωπος τύπου της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
Μαργαρίτης Σχοινάς. «Οι οικονομίες της Ευρωζώ-
νης είναι σε ιστορικό υψηλό, έχουμε μικρότερα 
ποσοστά ανεργίας, η Ευρώπη έχει γίνει πιο αν-
θεκτική σε κρίσεις και, πάνω απ’ όλα, έχουμε ένα 
καθαρό όραμα για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ωστό-
σο, παρατηρούμε ότι οι απλοί πολίτες της ΕΕ δεν 

έχουν άλλο χρόνο για θεωρητικές διαμάχες σχετι-
κά με το μέλλον της Ευρώπης και όλοι συμφωνούν 
ότι πρέπει να μπουν προτεραιότητες», ανέφερε 
χαρακτηριστικά ο κ. Σχοινάς, παραθέτοντας στη 
συνέχεια τα βασικά ζητήματα που εγείρονται σχε-
τικά με το μέλλον της ΕΕ.

Όπως σημείωσε, είναι ανάγκη η ΕΕ να μείνει 
ενωμένη και να προβεί σε όλα τα απαραίτητα 
βήματα για τον σκοπό αυτό. Στα βήματα αυτά, 
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σύμφωνα με τον Εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, συγκαταλέγεται η μεταρρύθμιση του 
ασύλου, ώστε να μπορέσει η ΕΕ να διαχειριστεί 
τη μεγαλύτερη προσφυγική κρίση της μεταπολε-
μικής ιστορίας, αλλά και η υιοθέτηση ενός συστή -
ματος επαναπατρισμού όσο κι αν αυτό αντιβαίνει 
στις αρχές της».

Επιπλέον, προσέθεσε, η Ευρώπη πρέπει να 
καλύψει τον κενό χώρο που αφήνουν οι ΗΠΑ και 
να θέσει τις βάσεις για βιώσιμες εμπορικές συμ-
φωνίες, όπως αυτές που έχει ήδη συνάψει με τον 
Καναδά και την Ιαπωνία. Επίσης, θα πρέπει «να 
δαμάσουμε και το περίεργο θηρίο που ακούει 
στο όνομα Ευρωπαϊκή Δημοκρατία», σημείωσε ο 
κ. Σχοινάς. 

Αναφορικά με τις δυσκολίες υιοθέτησης μιας 
κοινής εξωτερικής πολιτικής ο κ. Σχοινάς υπο-
γράμμισε ότι, όπως πριν από 30 χρόνια η κοινή 
αγροτική πολιτική φάνταζε όνειρο και σήμερα εί-
ναι πραγματικότητα, έτσι και στην περίπτωση της 
κοινής εξωτερικής πολιτικής θα προχωρήσει πολύ 
πιο γρήγορα από όσο αναμένουμε.

 Στην έκρηξη των ανισοτήτων στην Ευρώπη 

αναφέρθηκε από πλευράς του ο Αναπληρωτής 
Υπουργός Εξωτερικών, Γιώργος Κατρούγκαλος, 
τονίζοντας ότι το βιοτικό επίπεδο των Ευρωπαίων 
πολιτών χειροτερεύει διαρκώς, την ίδια στιγμή 
που η Ευρώπη τρέχει με δύο ταχύτητες. 

Όπως εξήγησε ο κ. Κατρούγκαλος, «η αρχιτε-
κτονική της Ευρωζώνης παράγει ελλείμματα για 
τις χώρες που βρίσκονται στην περιφέρεια της 
Ευρώπης και ενισχύει την ευημερία των ισχυρών, 
με αποτέλεσμα η ανισότητα μεταξύ των χωρών να 
αυξάνεται». Για τον λόγο αυτό, σύμφωνα με τον 
κ. Κατρούγκαλο, χρειαζόμαστε μια «πιο δημοκρα-
τική και κοινωνική Ευρώπη, μια πολιτικά υπεύ-
θυνη κι όχι αμιγώς οικονομική διαχείριση, έναν 
κοινό Υπουργό Οικονομικών που να λογοδοτεί σε 
πολιτικό επίπεδο, έναν κοινό Υπουργό Κοινωνι-
κής Προστασίας, αλλά κι ένα Eurogroup που θα 
αποφασίζει, πέρα από τα οικονομικά, και για την 
απασχόληση».

Σε μια σειρά συμπερασμάτων που πρέπει να 
ληφθούν υπόψη στη χάραξη της ευρωπαϊκής πο-
λιτικής στο μέλλον αναφέρθηκε από πλευράς του 
ο Πρόεδρος του ΕΛΙΑΜΕΠ Λουκάς Τσούκαλης. 
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«Η αγάπη για την Ευρώπη περνά μέσα από την τσέπη των πολιτών 
της», είπε χαρακτηριστικά, τονίζοντας ότι υπάρχει μια συσχέτιση 
μεταξύ πραγματικότητας και οικονομίας. Επιπλέον, ο κ. Τσούκαλης 
τόνισε ότι πολλά από τα προγράμματα διάσωσης που χρησιμοποι-
ούνται είναι μη ρεαλιστικά, όπως στην περίπτωση της Ελλάδας, γι’ 
αυτό και κάθε εταίρος θα πρέπει να κάνει την αυτοκριτική του. Τέ-
λος, ανέφερε ότι «ο φόβος του κόστους του διαζυγίου είναι αυτός 
που κρατά ενωμένους τους Ευρωπαίους», διευκρινίζοντας ωστόσο 
πως «δεν μπορούμε να βασιζόμαστε στον φόβο για να μείνουμε 
ενωμένοι». 

Μιλώντας για την «ευρωπαϊκή ολοκλήρωση», η οποία ανέφερε 
ότι έχει γίνει θέμα διχαστικό για αρκετές χώρες, ο κ. Τσούκαλης εξή-
γησε ότι ανέκαθεν βασιζόταν σε συμβιβασμούς. «Όμως δεν χρει-
αζόμαστε μόνο συμβιβασμούς μεταξύ των χωρών αλλά και μέσα 
στις ίδιες χώρες».

Χαρακτηρίζοντας τη μετανάστευση ως μια από τις μεγαλύτερες 
ανησυχίες των Ευρωπαίων πολιτών, στάθηκε απαισιόδοξος στη θέ-
σπιση μιας κοινής εξωτερικής πολιτικής αφού, όπως εξήγησε, η Ευ-
ρώπη δεν είναι και δεν θα γίνει ποτέ ομοσπονδία για να μπορέσει 
να επιτύχει κάτι τέτοιο. 

Στην άνοδο των αντιευρωπαϊκών πολιτικών στις χώρες της Ευρώ-
πης αναφέρθηκε από πλευράς του ο δημοσιογράφος των Financial 
Times Peter Spiegel, τονίζοντας ότι οι Ευρωπαίοι πολίτες δεν θέ-
λουν περισσότερη Ευρώπη, αλλά θέλουν να μεγεθύνουν τα οφέλη 
που απορρέουν από την Ένωση. Ο κ. Spiegel τόνισε ότι: «καταρχάς 
πρέπει να αρχίσουμε να ακούμε τους ψηφοφόρους και δεν θα πρέ-
πει να φοβόμαστε μια Ευρώπη πολλών ταχυτήτων. Είναι δύσκολο 
Έλληνες και Εσθονοί να έχουμε τις ίδιες ανησυχίες για την ασφά-
λεια και να τις διαχειριζόμαστε συλλογικά», ανέφερε χαρακτηριστι-
κά και κατέληξε πως μόνο αν κοιτάξουμε πέρα από τις λαϊκιστικές 
απόψεις και αφουγκραστούμε τις ανάγκες των λαών θα ξεφύγουμε 
από την επιφανειακή αντιμετώπιση των πραγμάτων.
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Βήματα μπροστά: Προς ένα νέο όραμα για 
την Ευρωπαϊκή Ένωση | ΜΕΡΟΣ ΙΙ

Αν και η Ευρωπαϊκή Ένωση ξανακερδίζει σταδιακά την εμπιστοσύνη των Ευρωπαίων 
πολιτών, φαίνεται να υπάρχει μια κρίσιμη απόκλιση ανάμεσα στις απόψεις που έχουν 
για το μέλλον της ΕΕ οι ευρωπαϊκές ‘ελίτ’ και το ευρύ κοινό. Πώς μπορεί να αποκατα-
σταθεί η εμπιστοσύνη στο ευρωπαϊκό εγχείρημα; 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ 

Pedro Sánchez
Γενικός Γραμματέας Ισπανικού Σοσιαλιστικού  
Εργατικού Κόμματος, Ισπανία

Barbara Schwarz
Μέλος περιφερειακής κυβέρνησης της Κάτω 
Αυστρίας· Πρόεδρος, Ευρωπαϊκό Φόρουμ Wachau, 
Αυστρία

Dr. Ulrike Guerot
Eπικεφαλής τμήματος Ευρωπαϊκής Πολιτικής  
& Μελέτης της Δημοκρατίας, Danube University 
Krems, Αυστρία

Δρ. Λεωνίδας Μακρής
Σύμβουλος Δημάρχου Θεσσαλονίκης,  
Γιάννη Μπουτάρη

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Βικτωρία Δενδρινού, Δημοσιογράφος, Bloomberg, Βρυξέλλες

«Η Ευρώπη μοιάζει να είναι συνέχεια σε κρίση, 
όμως η Ευρώπη θα είναι πάντα η λύση», δήλωσε 
χαρακτηριστικά ο ηγέτης του Σοσιαλιστικού Ερ-
γατικού Κόμματος της Ισπανίας Pedro Sánchez. 
«Λύση δεν είναι η οπισθοχώρηση στα εθνικά σύ-
νορα», τόνισε, σημειώνοντας ότι το αίτημα για 
ανεξαρτησία της Καταλονίας είναι η λάθος απά-
ντηση. «Χρειαζόμαστε ένα οικονομικό deal για 
την Ευρώπη», δήλωσε ο κ. Sánchez, αποδίδοντας 
την ενίσχυση του λαϊκισμού και τον κατακερμα-

τισμό των παραδοσιακών κομμάτων στο γεγονός 
ότι αυτά δεν δίνουν απαντήσεις στα προβλήματα 
των πολιτών. Υπογράμμισε ότι το ερώτημα «πώς 
κυβερνάμε την Ευρώπη;» δεν αφορά μόνο στην 
αποτελεσματικότητα αλλά και στη δημοκρατική 
νομιμοποίηση του ευρωπαϊκού εγχειρήματος. «Ο 
καλύτερος τρόπος να πολεμήσουμε τον λαϊκισμό 
και τον εθνικισμό είναι να προωθήσουμε μία προ-
οδευτική ατζέντα σε εθνικό και ευρωπαϊκό επίπε-
δο», κατέληξε. 
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Το μέλος της περιφερειακής κυβέρνησης της 
Κάτω Αυστρίας και πρόεδρος του Ευρωπαϊκού 
Φόρουμ του Wachau Barbara Schwarz αναφέρ-
θηκε μεταξύ άλλων στο ζήτημα που προκύπτει για 
τον ευρωπαϊκό προϋπολογισμό εξαιτίας της μείω-
σης κονδυλίων που θα επιφέρει το Brexit, επιση-
μαίνοντας ότι η ΕΕ πρέπει να ορίσει τους τομείς 
προτεραιότητας. Όρισε την κοινωνική συνοχή ως 
ένα από τα βασικά στοιχεία της ΕΕ, εκτιμώντας ότι 
στην πραγματικότητα αυτή είναι η πηγή επενδύ-
σεων που ενισχύει την ανάπτυξη. Υπογράμμισε 
όμως την ανάγκη τα διαθέσιμα κονδύλια να χρησι-
μοποιηθούν με πιο αποτελεσματικό τρόπο, καθώς 
η ευρωπαϊκή πολιτική συνοχής πρέπει αφενός να 
στοχεύσει σε ευρωπαϊκούς στόχους, κι αφετέρου 
θα πρέπει να υπάρχουν διαφορετικοί στόχοι για 
διαφορετικές περιοχές, γιατί και οι ανάγκες είναι 
διαφορετικές.

Η Δρ Ulrike Guerot, επικεφαλής του τμήματος 
Ευρωπαϊκής Πολιτικής και Δημοκρατικών Σπου-
δών του Danube University Krems της Αυστρίας, 
πρότεινε ότι οι απαντήσεις στο ερώτημα πώς θα 
ανακτήσει η ΕΕ την εμπιστοσύνη των πολιτών, 
δεν έχουν να κάνουν με την ανάπτυξη, αλλά με τη 
δημοκρατική έκφραση των πολιτών και τη λαϊκή 
κυριαρχία. Τάχθηκε υπέρ της πλήρους «κοινοβου-
λευτικοποίησης» της Ευρώπης και της ξεκάθαρης 
διάκρισης των εξουσιών σε ευρωπαϊκό επίπεδο, 
σημειώνοντας ότι αυτό ουσιαστικά αφορά και 
το σχέδιο Μακρόν, προτείνοντας Υπουργό Οικο-
νομικών της ΕΕ και ευρωπαϊκό προϋπολογισμό. 
Εξέφρασε επίσης την άποψη ότι οι Ευρωπαίοι 
πολίτες δεν είναι ίσοι απέναντι σε έναν κοινό 

νόμο, αλλά οι κάτοικοι κάθε κράτους απέναντι 
στον εθνικό νόμο αυτού του κράτους. «Εάν είχαμε 
ισότητα απέναντι στον Νόμο, θα μπαίναμε στη δι-
αδικασία δημιουργίας ενός ευρωπαϊκού έθνους. 
Το έθνος δημιουργείται όταν έχει θεσμοθετηθεί 
αλληλεγγύη», κατέληξε, προτείνοντας να δημι-
ουργήσουμε τους «Ευρωπαίους».

Ο Δρ Λεωνίδας Μακρής, σύμβουλος του δη-
μάρχου Θεσσαλονίκης Γιάννη Μπουτάρη, έκανε 
λόγο για ελλείμματα της Ευρώπης. Αρχικά, το συ-
ναισθηματικό έλλειμμα. Πρότεινε να ακολουθήσει 
η Ευρώπη τη διαδικασία των εθνών-κρατών και 
να δημιουργήσει μία κοινή ιστορία, να φτιάξει 
τον ευρωπαϊκό της μύθο, να ενωθεί απέναντι σε 
έναν κοινό εχθρό. Έκανε λόγο επίσης για θεσμικό 
έλλειμμα, προτείνοντας να συνδυαστούν οι ευρω-
παϊκές πολιτικές με περιφερειακές πολιτικές, εν-
δεχομένως με ένα Συμβούλιο Πόλεων. Υποστήριξε 
ότι υπάρχει και έλλειμμα μεθοδολογικό ή επιστη-
μολογικό, εκφράζοντας την άποψη ότι δεν πρέπει 
η Ευρώπη να ασχολείται μόνο με ξεπερασμένους 
δείκτες, όπως το ποσοστό του ΑΕΠ, αλλά να εστι-
άσει σε κοινωνικούς δείκτες. Μίλησε και για φιλο-
σοφικό έλλειμμα, εκτιμώντας ότι: «Δεν χρειαζό-
μαστε άλλους τεχνοκράτες, αλλά περισσότερους 
πολιτικούς φιλόσοφους. Να ψάξουμε τι θέλουν 
οι άνθρωποι και τι τους εμπνέει». Πρότεινε, συ-
νεπώς, να υπάρξει μία νέα συνθήκη, η οποία θα 
αντιμετωπίζει αυτά τα κοινωνικά ελλείμματα κατ’ 
αντιστοιχία με τη συνθήκη Μάαστριχτ που αντι-
μετώπιζε τα οικονομικά και η οποία να ονομαστεί 
συνθήκη της Αθήνας, γιατί η Ελλάδα υπέφερε πε-
ρισσότερο από την κρίση από κάθε άλλη χώρα.
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ΕΛΛΑΔΑ 3.0: 
Όραμα, προνοητικότητα και προβλέψεις
Η Ελλάδα 1.0 (1821-1921) ήταν εξωστρεφής και αισιόδοξη. Η Ελλάδα 2.0 (1921-2021) 
έγινε φοβική μετά τη μικρασιατική καταστροφή και εσωστρεφής σε έναν κόσμο κλει-
στών συνόρων. Πόσο διαφορετική θα είναι η Ελλάδα 3.0 (2021-2121) μέσα σε έναν 
κόσμο που αλλάζει ριζικά; 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ 

Esther Eidinow
Καθηγήτρια Αρχαίας Ιστορίας, 
University of Bristol, Μεγάλη Βρετανία

Michel Foucher
Γεωγράφος, Collège d’études mondiales· 
πρώην Πρέσβης, Γαλλία

Armand Braun
Πρόεδρος, Societé internationale 
des conseillers de synthèse (SICS), Γαλλία

Κυριάκος Πιερρακάκης
Διευθυντής Έρευνας, διαΝΕΟσις, Ελλάδα

Γεώργιος Πρεβελάκης
Καθηγητής Γεωπολιτικής, Πανεπιστήμιο 
Panthéon-Sorbonne – Paris 1, Γαλλία

Πέτρος Δούκας
πρώην Υφυπουργός Εξωτερικών (2007-2009) 
και Υφυπουργός Οικονομίας & Οικονομικών 
(2004-2007)

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Μαργαρίτα Πουρνάρα, Δημοσιογράφος, Εφημερίδα Καθημερινή

Τους παράγοντες που είναι καθοριστικοί για 
την πρόβλεψη του μέλλοντος σκιαγράφησαν οι 
συμμετέχοντες στο πάνελ, κορυφαίοι επιστήμο-
νες και αναλυτές. Η Esther Eidinow, Καθηγήτρια 
Αρχαίας Ιστορίας στο πανεπιστήμιο του Bristol 
της Μεγάλης Βρετανίας, ανέφερε ότι η ιστορία 
δημιουργεί νόημα και αποτελεί αποτελεσματικό 
εργαλείο επικοινωνίας διότι επιτρέπει την αναζή-

τηση συνδέσεων και την επίλυση προβλημάτων. 
Αποτελεί, όπως είπε, μία δυναμική και δημιουρ-
γική διαδικασία με την οποία μπορεί κάποιος να 
δημιουργήσει νόημα, ενώ είναι ένα μέσο για να 
μπορεί κάποιος να καταλάβει το κοινό νόημα. «Η 
αφήγηση ιστοριών για το μέλλον δεν το περιγρά-
φει απλώς, αλλά το δημιουργεί», σημείωσε.

Ο Michel Foucher, Γεωγράφος στο Collège 
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d’études mondiales και πρώην Πρέσβης της Γαλ-
λίας, σημείωσε ότι οι τάσεις πολλές φορές δεν 
είναι ορατές, με τα σημερινά χαρακτηριστικά του 
κόσμου να είναι η ενισχυόμενη αλληλεξάρτηση, 
η παγκοσμιοποίηση της βασικής γνώσης για μια 
σειρά μεγάλων γεγονότων, η παρανόηση δεδομέ-
νων και η απλούστευση περίπλοκων υποθέσεων. 
Σημείωσε ότι η γεωπολιτική παλαιάς κοπής είναι 
κυρίαρχη, ενώ επικρατούν η ένταση και οι αντιπα-
λότητες ανάμεσα στο κατεστημένο που θέλει να 
διατηρήσει την κυριαρχία του και στις αναδυόμε-
νες δυνάμεις που προσβλέπουν στην ισχυροποίη-
ση της παρουσίας τους στον χώρο. Τόνισε πως η 
μόνη χώρα σήμερα που μπορεί να εκφράσει μια 
μακροπρόθεσμη προοπτική είναι η Κίνα, η οποία 
χαράσσει πολιτική με ορίζοντα το 2050.

Ο Armand Braun, Πρόεδρος της Société inter-
nationale des conseillers de synthèse, σημείωσε 
ότι απαιτείται η ύπαρξη ενός κοινά αποδεκτού 
οράματος, αντίστοιχου εκείνου που διέθεταν οι 
μεγάλοι Ευρωπαίοι ηγέτες, όπως ο Ουίνστον Τσόρ-
τσιλ, καταφέρνοντας να εξασφαλίσουν την ευημε-
ρία στην Ευρώπη για έξι δεκαετίες. Κι αυτό με δε-
δομένο ότι τα προβλήματα του παρόντος και του 
άμεσου μέλλοντος είναι τόσο μεγάλα που δεν μας 
επιτρέπουν να προβλέψουμε τι μέλλει γενέσθαι.

Ο Κυριάκος Πιερρακάκης, Διευθυντής Έρευνας 
του οργανισμού διαΝΕΟσις, αναρωτήθηκε ποια 
είναι τα διδάγματα που αποκόμισε η Ελλάδα από 
την κρίση, η οποία, εν πολλοίς, δεν αξιοποιήθηκε 
με στόχο την ανασυγκρότηση της χώρας. Τόνισε 
ότι το δημογραφικό ζήτημα αποτελεί μία μακρο-
πρόθεσμη τάση που υφίσταται η Ελλάδα, της 

οποίας ο πληθυσμός υποχώρησε σε 10,7 εκατομ-
μύρια από 11,1 εκατομμύρια, προκαλώντας σο-
βαρές επιπτώσεις και στο ασφαλιστικό σύστημα 
και στους ρυθμούς οικονομικής ανάπτυξης. Ση-
μείωσε ακόμη ότι η Ελλάδα θα πρέπει να καταστεί 
από παθητικός δέκτης της μεταναστευτικής ροής 
σε ενεργητικό διεκδικητή συγκεκριμένων κατηγο-
ριών μεταναστών.

Ο Γιώργος Πρεβελάκης, Καθηγητής Γεωπολιτι-
κής στο Panthéon-Sorbonne – Paris 1, κάνοντας 
μία ιστορική αναδρομή, σημείωσε ότι η πρώτη 
περίοδος του ελληνικού κράτους οριοθετείται 
από την ίδρυσή του έως τη Μικρασιατική Κατα-
στροφή, η οποία χαρακτηρίζεται από τη σχέση 
ανάμεσα στο κράτος και τη διασπορά. Πρόκειται 
για δύο συστήματα με διαφορετικές αξίες, τα 
οποία φτάνουν στο απόγειο της αντίθεσης με τον 
Εθνικό Διχασμό. Η περίοδος Ελλάδα 2.0, όπως 
είπε, χαρακτηρίζεται από την ηγεμονία του Κρά-
τους, ενώ ενόψει της περιόδου 3.0 (2021-2121) 
τα ζητήματα που θα πρέπει να αντιμετωπιστούν 
είναι οι μεγάλες τεχνολογικές εξελίξεις, το δημο-
γραφικό ζήτημα, όπως και το γεγονός ότι ο πληθυ-
σμός των ξένων κατοίκων, σε μερικές δεκαετίες, 
θα είναι πολύ μεγαλύτερος σε σχέση με σήμερα. 

Ο πρώην Υφυπουργός Εξωτερικών Πέτρος 
Δούκας σημείωσε πως η υπογεννητικότητα, η 
τεχνολογική υπεροχή, οι γεωπολιτικές εξελίξεις, 
ο εμπορικός πόλεμος μεταξύ των χωρών και η 
κλιματική αλλαγή, που θα προκαλέσει μετανα-
στευτικές ροές εκατομμυρίων ανθρώπων, είναι 
ορισμένοι από τους παράγοντες που θα επηρε-
άσουν το μέλλον.
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Ρωσία και Δύση: 
Το μέλλον μιας πολύπαθης σχέσης
Ποιες οι προοπτικές για μια ουσιαστική βελτίωση στις διμερείς σχέσεις ανάμεσα στη 
Ρωσία και στη Δύση;

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ
European Leadership Network 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ 

Sir Adam Thomson
Διεθυντής European Leadership Network, 
Μεγάλη Βρετανία

Heather Conley
Senior VP για Ευρώπη, Ευρασία & Αρκτική, 
Κέντρο Στρατηγικών & Διεθνών Μελετών (CSIS), 
ΗΠΑ

Alexey Gromyko
Διευθυντής του Ινστιτούτου της Ευρώπης, 
Ρωσική Ακαδημία Επιστημών, Ρωσία

Dmitry Polikanov
Πρόεδρος Trialogue Club· Μέλος Συμβουλίου 
Εμπειρογνωμόνων της Κυβέρνησης, Ρωσία

Klaus Wittmann
Senior Fellow, Aspen Institute, Γερμανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Κωνσταντίνος Φίλης, Διευθυντής Ερευνητικών Προγραμμάτων, Ινστιτούτο Διεθνών Σχέσεων (Ι.ΔΙ.Σ.) 

Την άποψη πως δεν υπάρχει ουσιαστική βελτί-
ωση στις σχέσεις Δύσης και Ρωσίας εξέφρασε ο 
Sir Adam Thomson, Διευθυντής του Ευρωπαϊκού 
Δικτύου Ηγεσίας στο Ηνωμένο Βασίλειο. Όπως 
τόνισε, δεν υπάρχει ουσιαστική πολιτική βούληση 
προς αυτή την κατεύθυνση, οι στρατιωτικές και 
πυρηνικές σχέσεις παραμένουν περίπλοκες και 
παρατηρείται μια ολοένα και μεγαλύτερη θεσμο-
θέτηση από άποψη κυρώσεων. Μάλιστα, χαρα-

κτήρισε τη σχέση αυτή δαπανηρή κι επικίνδυνη, 
γεγονός που πρέπει να ενσταλάζει φόβο. «Η κα-
τάσταση, έτσι όπως διαμορφώνεται σήμερα, θυ-
μίζει προηγούμενες δεκαετίες και οι πιθανότητες 
να υπάρξουν κακοί υπολογισμοί οι οποίοι θα οδη-
γήσουν σε περαιτέρω κλιμάκωση και σε ατυχήμα-
τα δεν είναι μικρές», ανέφερε χαρακτηριστικά ο  
κ. Thomson. Ωστόσο, όπως συμπλήρωσε, μια προ-
βληματική σχέση δεν σημαίνει απαραίτητα ότι 
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δεν επιδέχεται βελτιώσεις, και υπάρχουν μικρά 
βήματα που θα μπορούσαν να γίνουν. Σε αυτά 
συμπεριλαμβάνονται η επίλυση της ουκρανικής 
κρίσης αλλά και η υιοθέτηση της αντιβαλλιστικής 
άμυνας από πλευράς ΗΠΑ και ΝΑΤΟ, γεγονός που 
απασχολεί έντονα τη Ρωσία.

Απαισιόδοξη εμφανίστηκε και η Heather 
Conley, αντιπρόεδρος του CSIS για την Ευρώπη, 
την Ευρασία και την Αρκτική. Σε μια προσπάθεια 
να καταθέσει την οπτική της Ουάσινγκτον πάνω 
στο συγκεκριμένο ζήτημα, η κα Conley ανέφερε 
ότι, για να προσδιοριστεί η πολιτική των ΗΠΑ 
απέναντι στη Ρωσία, θα πρέπει αρχικά να προσδι-
οριστεί η πηγή άσκησης της πολιτικής. «Αν ρωτή-
σουμε το Κογκρέσο θα δούμε ότι έχει υιοθετήσει 
μια πολύ συγκεκριμένη πολιτική με κυρώσεις ένα-
ντι της Ρωσίας. Ωστόσο διαφορετική πολιτική θα 
δούμε να ακολουθείται από τον Πρόεδρο Τραμπ 
και τον Λευκό Οίκο, και διαφορετική αν ρωτήσου-
με τα αρχηγεία των μυστικών υπηρεσιών, όπως η 

CIA», ανέφερε χαρακτηριστικά. Μάλιστα τα επό-
μενα έξι χρόνια διακυβέρνησης Πούτιν, σύμφωνα 
με την κ. Conley, αναμένεται να δυναμιτίσουν αντί 
να αποκλιμακώσουν την κατάσταση. 

Στις προκλήσεις που αποτελούν απειλή για τη 
Ρωσία και για την ΕΕ αναφέρθηκε από πλευράς 
του και ο Alexey Gromyko, Διευθυντής του Ινστι-
τούτου της Ευρώπης στη Ρωσική Ακαδημία Επι-
στημών. Η πρώτη πρόκληση, όπως αρχικά επε-
σήμανε, είναι πλέον η πολυκεντρικότητα, η οποία 
κυριαρχεί για πρώτη φορά. «Αν μελετήσει κανείς 
τα στοιχεία θα διαπιστώσει ότι, μέχρι το 2030, 
στο top 20 των ανεπτυγμένων χωρών θα εμφανι-
στούν πολλές χώρες που δεν ανήκουν στον δυτι-
κό κόσμο. Οι μεγάλες δυνάμεις, όπως ορίστηκαν 
στο δεύτερο μισό του 20ού αιώνα, φθίνουν με τα 
χρόνια είτε γιατί άλλες οικονομίες αναπτύσσονται 
ραγδαία είτε γιατί βρίσκονται σε αδιέξοδο». Δεύ-
τερη πρόκληση είναι η παγκοσμιοποίηση, η οποία 
συρρικνώνει τη μεσαία τάξη τα τελευταία 20 χρό-
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νια με αποτέλεσμα να κυριαρχεί ο λαϊκισμός και οι 
τραγικές του συνέπειες. Σημαντική είναι και η διό-
γκωση των κοινωνικών ανισοτήτων με παράλληλη 
συρρίκνωση του κράτους πρόνοιας και της δικαιο-
σύνης, γεγονός που αυξάνει τις διχαστικές τάσεις.

Απαισιόδοξος φάνηκε και ο Dimitri Polikanov, 
πρόεδρος του Trialogue Club και εμπειρογνώμο-
νας της ρωσικής κυβέρνησης. Όπως είπε, αυτή τη 
στιγμή δεν έχουμε κοινή στρατηγική και δεν προ-
κύπτουν οφέλη από την προσέγγιση ΗΠΑ–Ρωσίας, 
κι αυτό δεν αναμένεται να βελτιωθεί τα επόμενα 
χρόνια. «Η επανεκλογή του Βλαντιμίρ Πούτιν θα 
αποτελέσει τροχοπέδη για τις σχέσεις της Δύσης 
με τη Ρωσία, αφού η Δύση έχει δαιμονοποιήσει 
τον Πούτιν». Ο κ. Polikanov έκρινε ότι είναι δύ-
σκολο να ξεκινήσει μια σχέση προσέγγισης και να 
αλλάξει η αντίληψη της ρωσικής απειλής. «Η αντι-
ρωσική ρητορική χρησιμοποιείται στη Δύση για 
να πείσει τους ψηφοφόρους όταν κάτι δεν πάει 
καλά στην εσωτερική πολιτική των χωρών. Παράλ-
ληλα, έχουν διαταραχθεί και οι προσωπικές επα-
φές του κυρίου Πούτιν με τους Δυτικούς ηγέτες». 

Από οικονομικής απόψεως ο κ. Polikanov τόνι-
σε ότι η Ρωσία μπορεί να είναι αυτάρκης και οι 

Ρώσοι επιχειρηματίες είναι δύσκολο να στραφούν 
στη Δύση αφού οι δεσμοί τους με την κρατική 
χρηματοδότηση είναι ισχυροί. «Τη δεκαετία του 
‘90 η Ρωσία ήθελε να είναι στη λέσχη των δυτικών 
κρατών αφού αυτό θεωρείτο προνόμιο. Σήμερα, 
όμως, η Ευρώπη βρίσκεται σε φάση παρακμής». 

Πιο αισιόδοξος εμφανίστηκε ο Klaus Wittmann, 
senior fellow στο Ινστιτούτο Aspen της Γερμανίας. 
«Θέλω να είμαι πιο αισιόδοξος και πιστεύω ότι το 
ζήτημα χρειάζεται μια διαφορετική θεώρηση. Η 
Δύση δεν έκανε τα πάντα σωστά αλλά ούτε και τα 
πάντα λάθος. Υπήρξαν δράσεις της Δύσης που προ-
κάλεσαν την αντίδραση της Ρωσίας. Αλλά πλέον 
έχουμε μάθει από τα λάθη μας. Τόσο τα κλισέ του 
ΝΑΤΟ όσο και τα στερεότυπα του ψυχρού πολέμου 
θα πρέπει να ξεπεραστούν. Ωστόσο και η Ρωσία θα 
πρέπει να κατανοήσει ότι το πρόβλημα στην ασφά-
λειά της προκαλείται από την Ανατολή και όχι από 
τη Δύση και να σταματήσει να παρεμβαίνει με τη 
δικαιολογία ότι θέλει να προστατέψει τους πολί-
τες της, κάτι που μας θυμίζει τον καιρό του Στάλιν. 
Πρέπει να μην είμαστε μηδενιστές, το ΝΑΤΟ να εί-
ναι πιο ανοιχτό σε διάλογο και η Δύση να εξηγήσει 
στον Πούτιν ότι δεν επιθυμεί μια μικρή Ρωσία».
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Κεντρική Ομιλία

H A.E. ο Πρωθυπουργός της Ελληνικής Δημοκρατίας, κ. Αλέξης Τσίπρας

«The next big thing» αποκάλεσε την Ελλάδα ο 
πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας κατά την Κεντρική 
Ομιλία του στο Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών 
ΙΙΙ, τονίζοντας ότι ο δρόμος είχε πολλές στροφές 
αλλά πλέον μπαίνουμε στην τελική ευθεία με τη 
χώρα μας να εντάσσεται στον επενδυτικό σχεδια-
σμό κρατών και πολυεθνικών επιχειρήσεων.

Αφού συνεχάρη τους διοργανωτές που κατά-
φεραν να καταστήσουν ξανά τους Δελφούς και 
τη χώρα μας ομφαλό της γης και επίκεντρο για 
διάλογο και για αναζήτηση λύσεων απέναντι στις 
δυναμικές προκλήσεις που θέτει η παγκοσμιοποί-
ηση για ολόκληρο τον κόσμο, ο κ. Τσίπρας ανα-
φέρθηκε στη νέα κατάσταση της χώρας μετά από 
τρία χρόνια εντατικής προσπάθειας, στις εκκρεμ-
μότητες που απομένουν αλλά και στη στρατηγική 
για την επόμενη μέρα.

 Αναφερθείς στα δεδομένα της οικονομίας, ο  
κ. Τσίπρας τόνισε ότι έχουμε μια θεαματική αλ-
λαγή της εικόνας. «Η ανάπτυξη καταγράφει δυ-
ναμικούς ρυθμούς που θα υπερβαίνουν το 2%, 
η ανεργία μειώθηκε κατά 7 μονάδες και η χώρα 
εξήλθε από τη διαδικασία του υπερβολικού ελ-
λείμματος, κατορθώνοντας υψηλά πρωτογενή 
πλεονάσματα», ανέφερε και συμπλήρωσε ότι η 
Ελλάδα προσανατολίζεται πλέον σε ένα μοντέλο 
που δεν βασίζεται σε εξαγωγές με δανεικά αλλά 
στην ενίσχυση της ζήτησης και την εξωστρέφεια.

Ωστόσο, πέρα από την εικόνα της ανάπτυξης 
που καταγράφεται, ο κ. Τσίπρας αναφέρθηκε και 
στις ανοιχτές πληγές της κρίσης, όπως αυτή του 
brain drain και της ανεργίας, τονίζοντας ότι «και 
στα δυο αυτά μέτωπα προσπαθήσαμε να δώσου-
με απαντήσεις με την ενίσχυση των προγραμμά-
των κατάρτισης και επανένταξης στο εργατικό 
δυναμικό, με την παροχή φορολογικών κινήτρων 
και επιχορηγήσεων, καθώς και με την αύξηση των 
πόρων για έρευνα και τεχνολογία, ώστε όχι απλώς 

να αποφύγουμε την απαξίωση του ανθρώπινου 
κεφαλαίου της χώρας, αλλά και να βγούμε δυνα-
μικά στο ανταγωνιστικό πεδίο της 4ης βιομηχανι-
κής επανάστασης, δηλαδή της καινοτομίας, της 
τεχνητής νοημοσύνης και του δημιουργικού αν-
θρώπινου κεφαλαίου».

Προσέθεσε μάλιστα ότι πλέον «βρισκόμαστε 
στο πιο δύσκολο σταυροδρόμι της προσπάθειας, 
στο σημείο που φαίνεται το νήμα του τερματι-
σμού αλλά πρέπει να προετοιμαστεί η επόμενη 
μέρα για να το φτάσουμε και να πραγματώσουμε 
τις δυνατότητες που έχει ο τόπος μας». 

 Για την επίτευξη του παραπάνω στόχου, ο κ. 
Τσίπρας τόνισε ότι απαιτείται και μια «νέα κουλ-
τούρα που θα ξαναδίνει νόημα στην αξία της 
Δημοκρατίας, θα εμπνέει εμπιστοσύνη στους 
πολίτες και θα διορθώνει τις αδικίες της κρίσης, 
οδηγώντας τη χώρα μακριά από τη διαπλοκή των 
συμφερόντων και την πελατειακή λογική «που 
γνωρίσαμε στο παρελθόν και πληρώσαμε».

 «Δώσαμε εξετάσεις μέσα κι έξω από τη χώρα 
και καταφέραμε να αποκτήσουμε τον διεθνή έπαι-
νο, για τη στάση της χώρας στη μεταναστευτική 
κρίση, κυρίως χάρη στους πολίτες μας», συμπλή-
ρωσε ο Πρωθυπουργός σημειώνοντας ότι ήταν η 
δική του κυβέρνηση που τόλμησε να ανοίξει δι-
άλογο σε σημαντικά ζητήματα όπως το Κυπριακό 
και το Σκοπιανό.

 «Το πέρασμα στο μέλλον όμως δεν προϋπο-
θέτει μόνο το να κοιτάς μπροστά, αλλά και να 
κλείνεις εκκρεμμότητες του χθες, μετουσιώνο-
ντας την τραγική εμπειρία σε δίδαγμα», ανέφερε 
ο Πρωθυπουργός. «Το πέρασμα στο μέλλον δεν 
θα επιτευχθεί αν δεν αποδοθεί δικαιοσύνη των 
όποιων ευθυνών. Δεν γίνεται έτσι απλά να πάμε 
παρακάτω με την ψευδαίσθηση ότι όλα θα ξεχα-
στούν. Στόχος μας είναι να αντιμετωπίσουμε ριζι-
κά τα συστημικά αίτια της διαφθοράς και όχι να 
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κάνουμε μικροπολιτική. Αυτό βέβαια είναι κυρίως 
έργο της δικαιοσύνης και όχι έργο των πολιτικών 
δυνάμεων, και η δικαιοσύνη οφείλει να προχωρή-
σει», ανέφερε χαρακτηριστικά ο Πρωθυπουργός.

Προσέθεσε, μάλιστα, ότι οι συνθήκες επιβάλ-
λουν να «είμαστε πιο αυστηροί και στις δικές μας 
τάξεις και πολύ προσεκτικοί ώστε να μην παρεκ-
κλίνουμε από τις αξιακές μας σταθερές και να μην 
εκμεταλλευτούμε το λαϊκό αίσθημα με μεθόδους 
επικοινωνιακού αποπροσανατολισμού, όπως η 
αποκομμένη κυβερνητική ελίτ που δημιουργήθη-
κε στη μεταπολίτευση».

Ο Πρωθυπουργός επανέλαβε τη δέσμευση 
προς τους εταίρους ότι η Ελλάδα θα σεβαστεί 
απαρέγκλιτα τις δεσμεύσεις που έχει αναλάβει, 
αλλά υπογράμμισε ότι θα διεκδικήσει και την αυ-
τονομία της στον σχεδιασμό της οικονομικής της 
πολιτικής καθώς και την ελάφρυνση του δημοσίου 
χρέους, η οποία αποτελεί δέσμευση των εταίρων 
μας. «Όλο αυτό το διάστημα ετεροκαθοριστή-
καμε στις επιταγές των δανειακών συμβάσεων. 
Τώρα πρέπει να αναλάβουμε τον αυτοκαθορισμό 
της οικονομικής μας στρατηγικής και την ευθύνη 
που αυτός συνεπάγεται. Αυτό δεν πρέπει να γίνει 
μόνο γιατί τα καταφέραμε αλλά και για λόγους 
εθνικούς και γεωπολιτικούς. Γιατί ισχυρή Ελλάδα 
σημαίνει ισχυρά ευρωπαϊκά σύνορα», προσέθεσε 
ο Πρωθυπουργός.

Είναι αναγκαίο, σημείωσε, να επιστρέψου-
με στο «διεθνές γίγνεσθαι ως ισότιμο μέλος, ως 

μια χώρα που πατά στα πόδια της» και εξήγησε 
πως σε αυτό αποσκοπεί και η στρατηγική που 
«διαμορφώσαμε με το μαξιλάρι ρευστότητας, το 
οποίο χτίζουμε συστηματικά σε συνεργασία με 
τους εταίρους μας για να μη χρειαζόμαστε από 
τον Αύγουστο και μετά τη βοήθεια τρίτων για να 
στεκόμαστε στα πόδια μας».

«Σεβαστή» αλλά «μη αποδεκτή» χαρακτήρισε ο 
Πρωθυπουργός την άποψη της προληπτικής γραμ-
μής πίστωσης αφού, όπως εξήγησε, συνεπάγεται 
νέες δεσμεύσεις και διαιώνιση της επιτροπείας 
και σημείωσε πως το γεγονός ότι κάποιοι «εμμέ-
νουν να επαναλαμβάνουν αυτές τις θέσεις στον 
δημόσιο διάλογο, παρότι δεν αποτελούν κυβερνη-
τικές θέσεις, γεννά από μόνο του ερωτηματικά». 
Επιπλέον χαρακτήρισε τη μείωση της φορολογίας 
που προτείνεται «εύκολη απάντηση» η οποία δί-
νεται χωρίς να διευκρινίζεται ο τρόπος υλοποίη-
σής της. «Τέτοιες λύσεις είναι τόσο παλαιοκομμα-
τικές όσο ακούγονται», ανέφερε χαρακτηριστικά.

Κλείνοντας, ο κ. Τσίπρας απηύθυνε πρόταση 
για ουσιαστικό και καλόπιστο διάλογο ώστε να 
συνθέσουμε απόψεις για την επόμενη μέρα και 
τόνισε πως η Ελλάδα «δεν πρέπει να γυρίσει πίσω 
στις σπατάλες και τις ρεμούλες, στο καθεστώς δι-
αφθοράς και διαπλοκής, στις πολιτικές που την 
οδήγησαν στα ελλείμματα και τη διεθνή ανυπο-
ληψία, αλλά να πορευτεί σταθερά στον δρόμο της 
παραγωγικής ανασυγκρότησης, της εξυγίανσης, 
της κάθαρσης και της δικαιοσύνης.
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Η άνοδος της νέας ψηφιακής βιομηχανικής τεχνολογίας, γνωστή ως 4η Βιομηχανική 
Επανάσταση, σηματοδοτεί ραγδαία άυξηση της παραγωγικότητας, οικονομικές μετα-
τοπίσεις, βιομηχανική μεγέθυνση και σημαντικές αλλαγές στο προφίλ του ανθρώπινου 
δυναμικού. Με ποιους τρόπους μπορούν να αντιμετωπιστούν αποτελεσματικά αυτές 
οι κρίσιμες αλλαγές; 

4η Βιομηχανική Επανάσταση: Τεχνολογικές 
εξελίξεις, επιπτώσεις και δικλείδες ασφαλείας

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

DIKTIO– Δίκτυο για Μεταρρύθμιση στην Ελλάδα και την Ευρώπη. 
Το Diktio είναι ένα ελληνικό think tank με ευρωπαϊκό προσανατολισμό που ιδρύθηκε το 2013.

ΕΝΑΡΚΤΗΡΙΕΣ ΟΜΙΛΙΕΣ

Άννα Διαμαντοπούλου
Πρόεδρος, DIKTIO - Δίκτυο για τη 
Μεταρρύθμιση στην Ελλάδα και την Ευρώπη

Jeff Bullwinkel
Υπεύθυνος Εξωτερικών και Νομικών Εταιρικών 
Υποθέσεων στην Ευρώπη, Microsoft 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Jacques Bughin
Senior Partner, McKinsey, ΗΠΑ

Μιχαήλ Μπλέτσας
Διευθυντής Πληροφορικής, Massachusetts 
Institute of Technology (ΜΙΤ), ΗΠΑ

Γιάννης Μαστρογεωργίου
Διευθυντής, DIKTIO - Δίκτυο για τη 
Μεταρρύθμιση στην Ελλάδα και την Ευρώπη 

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ
John Baras,Καθηγητής, Επικεφαλής Έδρας Lockheed Martin, Μηχανική Συστημάτων (Systems Engineering), 
University of Maryland, ΗΠΑ

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Γιάννης Παλαιολόγος, Δημοσιογράφος, Εφημερίδα Καθημερινή
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Στις τομές που θα πρέπει να πραγματοποιη-
θούν, σε εγχώριο και διεθνές επίπεδο, όσον αφο-
ρά τη μετάβαση σε μία απολύτως ψηφιοποιημένη 
εποχή, αναφέρθηκαν οι ομιλητές της ενότητας με 
θέμα την 4η Βιομηχανική Επανάσταση. H Άννα 
Διαμαντοπούλου, Πρόεδρος του Δικτύου για τη 
Mεταρρύθμιση σε Ελλάδα και Ευρώπη, ανέφερε 
ότι οι μεγάλες αλλαγές στις νέες τεχνολογίες, η 
αυτοματοποίηση και η ρομποτική μετασχηματί-
ζουν δύο μεγάλα κρατικά μονοπώλια: το χρήμα 
και την εξουσία. Τα μεγάλα δεδομένα (big data) 
συγκεντρώνονται στα χέρια ελάχιστων μεγάλων 
εταιρειών και θα μπορούσαν να συγκριθούν με 
τη σημασία της γης στην εποχή της αγροτικής 
περιόδου και των εργοστασίων στην εποχή της 
βιομηχανικής περιόδου. Όπως σημείωσε, θα πρέ-
πει να δοθούν απαντήσεις για τις νέες μορφές 
κοινωνικής οργάνωσης και για την αντιμετώπιση 
των ανισοτήτων εντός των κοινωνιών αλλά και με-

ταξύ των χωρών. Μετά από την εθνική καταστρο-
φή που προκάλεσε η κρίση, ο επόμενος ιστορικός 
θρίαμβος, όπως είπε, θα ήταν η χώρα να πρωτα-
γωνιστήσει στην 4η βιομηχανική επανάσταση, 
κάτι που αποτελεί τον μόνο τρόπο για τον επανα-
πατρισμό όσων εγκατέλειψαν τη χώρα. 

Ο Υπεύθυνος Εξωτερικών και Νομικών Εταιρι-
κών Υποθέσεων στην Ευρώπη της Microsoft Jeff 
Bullwinkel εστίασε στην εμπιστοσύνη που πρέ-
πει να διαθέτουν οι πολίτες στο ψηφιακό νέφος 
(cloud), στην αναγκαιότητα της ασφάλειας και αξι-
οπιστίας του λογισμικού και στη διασφάλιση του 
απορρήτου των προσωπικών δεδομένων. Εκτίμη-
σε ότι σε διάστημα 20 ετών οι υπηρεσίες cloud θα 
έχουν τόσο μεγάλη χρησιμότητα όσο η ηλεκτρική 
ενέργεια. Σημείωσε ακόμη ότι για να αντιμετωπι-
στούν οι νέες τεχνολογικές προκλήσεις, θα πρέπει 
να δημιουργηθούν νέες ειδικότητες και γνωσιακά 
πεδία. Η Microsoft, όπως είπε, έχει εκπαιδεύσει 
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150.000 μικρά παιδιά τα τελευταία χρόνια στις 
νέες τεχνολογίες και στην Ελλάδα διαθέτει τριών 
ειδών εκπαιδευτικά σεμινάρια αυτής της μορφής. 
Έμφαση, βέβαια, θα πρέπει να δοθεί στην εκπαί-
δευση και των μεγαλύτερων ηλικιών.

Ο Jacques Bughin, Senior Partner της McKinsey 
(ΗΠΑ), αναφέρθηκε στη συμβολή των νέων τεχνο-
λογιών στη μεγέθυνση του ΑΕΠ, εκτιμώντας ότι τα 
επόμενα χρόνια λόγω της ψηφιοποίησης θα κα-
ταγράφονται ετήσιοι ρυθμοί οικονομικής ανάπτυ-
ξης της τάξης του 2,5%. Σημείωσε ότι θα υπάρ-
χουν νικητές και ηττημένοι, προβλέποντας ότι ο 
μέσος όρος της αύξησης της παραγωγικότητας 
θα είναι τριπλάσιος σε σχέση με τις ενδεχόμενες 
απώλειες. Είναι αναγκαίες οι επενδύσεις για τον 
ψηφιακό μετασχηματισμό, με την Ευρώπη, όπου 
το 20% των εργαζομένων καταλαμβάνουν θέσεις 
που δεν απαιτούν γνωσιακές δεξιότητες, να είναι 
ο πιο αδύναμος κρίκος. Το ζητούμενο, όπως είπε, 
δεν είναι οι ΗΠΑ, αλλά η Κίνα και ο ανταγωνισμός 
μεταξύ Ανατολής και Δύσης. 

Ο Μιχάλης Μπλέτσας, Διευθυντής Πληροφορι-
κής στο MIT, αναφέρθηκε στην αδυναμία προσδι-
ορισμού και εξήγησης του τρόπου λειτουργίας της 
τεχνητής νοημοσύνης, η οποία δεν είναι σε θέση 
παρά μόνο, μέσω αλγορίθμων, να δημιουργεί αυ-
τοματοποιημένες διαδικασίες. «Σε αντίθεση με 

τον άνθρωπο, ένα δίκτυο νευρώνων δεν μπορεί 
να εξηγήσει την απόφασή του», σημείωσε χαρα-
κτηριστικά και τόνισε ότι δεν πρέπει να γίνουν τα 
ίδια λάθη με την έλευση της παγκοσμιοποίησης. 
Εκτίμησε ότι η νέα βιομηχανική επανάσταση θα 
αφορά περισσότερο τα μεσαία στρώματα.

Ο Γιάννης Μαστρογεωργίου, Διευθυντής του 
Δικτύου για τη Μεταρρύθμιση σε Ελλάδα και Ευ-
ρώπη, ανέφερε ότι η Ελλάδα δεν έχει εκπονήσει 
στρατηγική για τη μετάβαση στην εποχή όπου 
κυρίαρχες είναι οι νέες τεχνολογίες. Η ειδοποι-
ός διαφορά της 4ης βιομηχανικής επανάστασης 
σε σχέση με τις προηγούμενες είναι ότι, εάν ένα 
κράτος χάσει το νήμα, είναι δύσκολο στη συνέχεια 
να το επανακτήσει. Βάσει πρόσφατης μελέτης της 
PwC, τόνισε, το ποσοστό των απασχολήσεων που 
θα μπορούσαν να αυτοματοποιηθούν στην Ελλά-
δα έως το 2035 ανέρχεται σε 35%.

Ο John Baras, καθηγητής και επικεφαλής της 
έδρας Lockheed Martin στη Μηχανική Συστημά-
των στο Πανεπιστήμιο του Maryland (ΗΠΑ), ση-
μείωσε ότι το πιο δύσκολο εγχείρημα είναι να γίνει 
αντιληπτός ο τρόπος λειτουργίας του ανθρώπινου 
εγκεφάλου. Στόχος της τεχνητής νοημοσύνης, τό-
νισε, είναι όχι μόνο η αύξηση της παραγωγικότη-
τας, αλλά και η βελτίωση της ποιότητας ζωής με 
τη δημιουργία περισσότερου ελεύθερου χρόνου.
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«Το θέμα του Brexit απασχόλησε όλο τον κό -
σμο. Υπάρχουν πολλές αβεβαιότητες, αλλά πα -
ράλληλα πολλές και μεγάλες ευκαιρίες. Δεν έχει 
συμβεί και δεν θα συμβεί η καταστροφή που όλοι 
είχαν προβλέψει», δήλωσε ο Lord Maude και τά-
χθηκε υπέρ ενός χαλαρού Brexit, που θα είναι 
αμοιβαία επωφελές για τη Μ. Βρετανία και την 
Ευρώπη. «Και οι δύο πλευρές πρέπει να δουν τα 
υπέρ και τα κατά για να ελαχιστοποιηθούν οι πι-
θανές ζημίες», επεσήμανε. 

Αναφερόμενος στη βρετανική κυβέρνηση, είπε 
ότι «θέλει και την πίτα ολόκληρη και τον σκύλο 
χορτάτο, δηλαδή επιθυμεί τα περισσότερα οφέ -
λη χωρίς να πληρώσει». Αναφορικά με τη στάση 
της Κομισιόν, την κάλεσε να μην υπερεκτιμά τη 
δύναμη της, γιατί αυτό μπορεί να τη βλάψει. 
«Και οι δύο πλευρές θα χάσουν αν αποτύχει η δι-
απραγμάτευση. Το κενό στον προϋπολογισμό της 
ΕΕ που θα πρέπει να καλυφθεί θα είναι 12 δισ. 
ευρώ», σημείωσε.

Σε ερώτηση του κ. Παλαιολόγου σχετικά με τις 
εμπορικές σχέσεις που θα πρέπει να δημιουρ-
γηθούν μεταξύ Μ. Βρετανίας και Ευρωπαϊκής 
Ένωσης μετά το Brexit, εξέφρασε την άποψη ότι 
οι βρετανικές επιχειρήσεις θα επιθυμούν τη μέ-
γιστη δυνατή σχέση με την Ευρώπη. «Θα πρέπει 
να υπάρξει συμφωνία ακόμα πιο διευρυμένη από 

αυτήν που έχει η Μ. Βρετανία με τον Καναδά», 
είπε χαρακτηριστικά. 

Ο Λόρδος Maude επεσήμανε ότι η Μ. Βρετανία 
παίζει σημαντικό ρόλο στην ασφάλεια της ΕΕ και 
θα χρησιμοποιήσει αυτό το χαρτί στις διαπραγ -
ματεύσεις. Τα θέματα της ασφάλειας, σημείωσε, 
είναι πολύ σημαντικά και αποτελούν έναν επιπλέ-
ον λόγο για να μην υπάρξει σκληρό Brexit. 

Εμφανίστηκε αρνητικός στην ερώτηση αν θα 
πρέπει να υπάρξει ένα νέο δημοψήφισμα στη 
Μ. Βρετανία. «Ναι, μπορεί να υποστηριχθεί 
από δημοκρατική άποψη ένα νέο δημοψήφι -
σμα. Υπάρχουν όμως σοβαροί κίνδυνοι. Αρκετοί 
αντιδρούν στις αποφάσεις των ελίτ. Eπίσης δεν 
βγαίνει νέο δημοψήφισμα με βάση το χρονοδι -
άγραμμα», τόνισε.

Αναφερόμενος στην κατάσταση που επικρα-
τεί στην Ευρώπη, επεσήμανε ότι ζούμε σε έναν 
κόσμο όπου κυριαρχεί η αστάθεια. «Ο Μακρόν 
έφτιαξε ένα νέο κόμμα και έγινε ηγέτης της Γαλλί -
ας, ενώ τα παλιά διαλύονται. Δείτε την αστάθεια 
στη Γερμανία, στην Ιταλία, στην Ισπανία με τους 
Καταλανούς που θέλουν να ανεξαρτητοποιηθούν. 
Ακόμα και εκτός της Ευρώπης, στην Αυστραλία, 
με μια ψηφοφορία διαλύθηκε η κυβέρνηση. Πρέ -
πει να προβλέψουμε το απρόβλεπτο. Όλα μπορεί 
να συμβούν στην πολιτική», κατέληξε.

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Lord Maude of Horsham
πρώην Υπουργός Επικρατείας για το Εμπόριο και 
τις Επενδύσεις (2015-2016), Μεγάλη Βρετανία 

Γιάννης Παλαιολόγος
Δημοσιογράφος, εφημερίδα Καθημερινή
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Διαθεσιμότητα κεφαλαίων και οικονομική 
ανάπτυξη
Η διαθεσιμότητα επενδυτικού κεφαλαίου είναι κρίσιμης σημασίας για τη μεγέθυση 
μιας οικονομίας της αγοράς αλλά και σημαντικό ζητούμενο σε επίπεδο μακροοικο-
νομικής διαχείρισης. Ποιες είναι οι προοπτικές για την Ελλάδα, στο πλαίσιο και της 
διαρκούς και διαρκώς μεταβαλλόμενης διαδικασίας της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης;

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Φωκίων Καραβίας
Διεθύνων Σύμβουλος, Eurobank, Ελλάδα

Megan Greene
Διευθύνουσα Σύμβουλος, Manulife Investments, 
Καναδάς

Απόστολος Γκουτζίνης
Partner, Milbank
Tweed, Hadley & McCloy LLP, Μεγάλη Βρετανία

Gary Campkin
Διευθυντής Πολιτικής & Στρατηγικής, TheCityUK, 
Μεγάλη Βρετανία

Dr. Amir Guttman
Managing Partner, Aviv Venture Capital, Ισραήλ

Δημήτρης Βαλάτσας
Διευθυντής Ευρώπης, Greenmantle, Μεγάλη 
Βρετανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Σταμάτης Ζαχαρός, Σύμβουλος Έκδοσης, 24MEDIA Group· Δημοσιογράφος, Αθήνα 9.84

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Eurobank Φωκίων 
Καραβίας τόνισε ότι η ελληνική οικονομία βρίσκε-
ται σε ένα σταυροδρόμι και ότι η διαθεσιμότητα 
κεφαλαίων θα δώσει ώθηση στο να γίνουν περισ-
σότερες επενδύσεις στη χώρα. Υπογράμμισε, μά-
λιστα, ότι σήμερα ο λόγος επενδύσεων προς ΑΕΠ 
είναι στο 12%, δηλαδή στο 50% του μέσου όρου 
της Ευρωζώνης. «Η χρηματοδότηση επενδύσεων 

από το εξωτερικό είναι ζωτικής σημασίας άλμα για 
την Ελλάδα. Το υγιέστερο περιβάλλον, η σταθερά 
ανοδική τροχιά που θα επιβεβαιωθεί σύντομα και 
από τα stress tests, είναι σημαντικά στοιχεία και 
θεωρώ ότι καθιστούν τις 4 συστημικές τράπεζες 
της Ελλάδας ικανές να χρηματοδοτήσουν επεν-
δύσεις. Το 2017 παρατηρήθηκε άλλωστε αύξη-
ση της χρηματοδότησης και πτώση των spreads  
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δανείων», είπε. Στη συνέχεια, ο κ. Καραβίας ανέ-
φερε ότι, για την Ελλάδα, η προσέλκυση επεν-
δύσεων είναι μία πρόκληση που αντιμετωπίζει 
προβλήματα τα οποία σχετίζονται κυρίως με τη 
δημόσια διοίκηση που παραμένει εχθρική. «Οι κα-
λύτεροι τομείς για επενδύσεις είναι ο τουρισμός 
και οι υποδομές του, ο κλάδος της ενέργειας και 
ο τομέας των logistics. H Eurobank συμμετέχει σε 
4 προγράμματα έρευνας για projects που θα προ-
σελκύσουν 200 δισ. ευρώ τα επόμενα χρόνια».

Η Διευθύνουσα Σύμβουλος της Manulife 
Investments (Καναδάς) Megan Greene τόνισε ότι 
η Ελλάδα ανακάμπτει, κάτι που οι επενδυτές από 
την αμερικανική ήπειρο βλέπουν θετικά. Ωστόσο, 
τόνισε ότι οι ελληνικοί θεσμοί είναι πολύ αδύνα-
μοι και αποτρέπουν τους επενδυτές. Αναφέρθηκε 

και στην περίπτωση του κ. Γεωργίου και την κα-
θυστέρηση στον χρόνο εκδίκασης και απονομής 
δικαιοσύνης στην υπόθεσή του. «Μία προληπτική 
γραμμή στήριξης για την Ελλάδα μπορεί να μην εί-
ναι απαραίτητη, αλλά θα προσφέρει περισσότερη 
εμπιστοσύνη στους επενδυτές. Αν η Ελλάδα βγει 
από το πρόγραμμα δημοσιονομικής προσαρμογής 
χωρίς μία προληπτική γραμμή στήριξης, τότε δεν 
θα μπορεί να μπει σε ένα πρόγραμμα ποσοτικής 
χαλάρωσης. Πολλά πρέπει να γίνουν σε τομείς 
όπως η αγορά εργασίας, αλλά κυρίως πρέπει να 
αντιμετωπιστούν τα θέματα δικαιοσύνης», συ-
μπλήρωσε η κα Greene.

Ο εταίρος στη Milbank, Tweed, Hadley and 
McCloy Απόστολος Γκουτζίνης είπε ότι υπάρχει 
ενδιαφέρον για επενδύσεις στην ελληνική αγο-
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ρά και τόνισε ότι η Κυβέρνηση πρέπει να δώ-
σει προτεραιότητα στις ξένες επενδύσεις και να 
ασχοληθεί με την επίλυση προβλημάτων που επι-
κεντρώνονται στα θέματα καθυστερήσεων λόγω 
γραφειοκρατίας και στην ελλιπή ανταπόκριση 
των νομοθετικών θεσμών, προβλήματα δηλαδή 
που κάνουν τους επενδυτές αρκετά διστακτικούς. 
«Με ισχυρούς κανόνες στην αγορά της Ελλάδας 
θα έχουμε αύξηση επενδύσεων».

Ο Διευθυντής Πολιτικής & Στρατηγ ικής της 
TheCityUK Gary Campkin είπε ότι επενδυτές από 
το Ηνωμένο Βασίλειο είναι θετικά διακείμενοι 
στην ελληνική αγορά και τόνισε ότι πρέπει να 
γίνουν περισσότερες επενδύσεις στον τομέα της 
εκπαίδευσης στελεχών. Για τα θέματα που θα 
προκύψουν ενόψει Brexit, είπε ότι θα πρέπει να 
οριστεί σύντομα η μεταβατική περίοδος και οι 
υπηρεσίες να αποτελούν μέρος της συμφωνίας 
που θα προκύψει, να υπάρχει αμοιβαία αναγνώ-
ριση των αγορών μέσω ενός δίκαιου συστήματος 
ισοτιμιών, αλλά και αμοιβαία πρόσβαση στα τα-
λέντα. Τόνισε μάλιστα ότι αυτό είναι σημαντικό 
για τη μη υπονόμευση της ευρωπαϊκής ανταγω-
νιστικότητας.

Ο διευθύνων εταίρος της Aviv Venture Capital 
Δρ Amir Guttman είπε χαρακτηριστικά ότι «υπάρ-
χουν χρήματα στα χέρια θεσμικών επενδυτών που 
ενδιαφέρονται για την Ελλάδα», ενώ τόνισε τη 

σημασία δημιουργίας ενός συστήματος υψηλής 
τεχνολογίας. Αναφέρθηκε στην εμπειρία του από 
τη συνεργασία που είχε με αντιπροσωπεία της 
Εθνικής Τράπεζας, όπου διαπίστωσε ότι υπάρχει 
σημαντικό δυναμικό στην Ελλάδα, αλλά για την 
καλύτερη αξιοποίησή του θα πρέπει να δημιουρ-
γηθεί ένα καλό ‘οικοσύστημα’ στο οποίο η κυβέρ -
νηση να επιλύει αστοχίες της αγοράς, προσφέ-
ροντας έτσι σταθερότητα, αλλά και να ενισχυθεί 
η συνεργασία με την πανεπιστημιακή κοινότητα. 
«Οι φοιτητές πρέπει να διδαχθούν επιχειρηματι -
κότητα», δήλωσε ο κ. Guttman.

Στην τελευταία τοποθέτηση του πάνελ, ο Δη-
μήτρης Βαλάτσας, Διευθυντής Ευρώπης της 
Greenmantle UK, είπε ότι οι Αμερικανοί επενδυ-
τές δεν πιστεύουν πως υπάρχει κίνδυνος επεν-
δύοντας στην Ελλάδα, αλλά το πρόβλημα που 
αντιμετωπίζουν τα μεγάλα funds είναι η έλλειψη 
ρευστότητας στην ελληνική αγορά. Υπογράμμισε 
ότι αποτελεί πρόβλημα το γεγονός ότι το 87,3% 
των εργαζομένων στην Ελλάδα απασχολείται σε 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις και το 60% σε μικρές 
επιχειρήσεις (κάτω των 10 ατόμων) και ότι έτσι δεν 
λειτουργεί η αγορά σωστά. «Θα πρέπει να γίνουν 
περισσότερες μεγάλες επιχειρήσεις στην Ελλάδα, 
διότι με την αύξηση του μεγέθους των επιχειρή-
σεων θα γίνεται καλύτερη κατανομή των κεφαλαί -
ων από το χρηματοπιστωτικό της σύστημα».
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Ο Διευθύνων Σύμβουλος του ομίλου του Χρη-
ματιστηρίου Αθηνών ανέφερε ότι, καθ’ όλη τη 
διάρκεια της κρίσης, το ελληνικό χρηματιστήριο 
είχε σειρά επενδυτικών ευκαιριών, ενώ η από-
λυτη πλειοψηφία των εταιρειών του μη χρημα-
τοπιστωτικού τομέα στον δείκτη Μεγάλης και 
Μεσαίας Κεφαλαιοποίησης έχουν μέσες αποδό-
σεις της τάξης του 10%. 

Μετά την παγκόσμια χρηματοπιστωτική κρί-
ση, όπως σημείωσε ο κ. Λαζαρίδης, επέστρεψε 
η αίσθηση ότι τα χρηματιστήρια αποτελούν όχη-
μα άντλησης κεφαλαίων για τις επιχειρήσεις. Σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο, όπως είπε, επιδιώκεται να 
ενισχυθεί ο ρόλος της κεφαλαιαγοράς ως εργα-
λείο άντλησης κεφαλαίων για τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις. 

Όσον αφορά τις εκδόσεις εταιρικών ομολό-
γων, ο κ. Λαζαρίδης τόνισε ότι το 2017 υπήρξε 
χρονιά σημαντικής επιτυχίας, καθώς εταιρικές 
ομολογιακές εκδόσεις ύψους 600-650 εκατ. 
ευρώ πέτυχαν να συγκεντρώσουν κεφάλαια άνω 
του 1 δισ. ευρώ.

Σωκράτης Λαζαρίδης
Διεθύνων Σύμβουλος Ομίλου 
Χρηματιστηρίου Αθηνών
 
Χρήστος Κώνστας
Δημοσιογράφος, Action24 Radio, Ελλάδα

ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Μαριάννα Πολιτοπούλου
Πρόεδρος ΔΣ & Διευθύνουσα Σύμβουλος, 
NN Hellas, Ελλάδα
 
Σοφία Δήμτσα
Δημοσιογράφος οικονομικού ρεπορτάζ, 
MEGA Channel

Η πρόεδρος και διευθύνουσα σύμβουλος της NN 
Hellas αναφέρθηκε στο ‘success story’ της ασφαλι-
στικής εταιρείας που κατάφερε να επιστρέψει στην 
κερδοφορία με ρυθμούς ανάπτυξης σε διάστημα 
ενός-ενάμισι έτους. Για να γυρίσει σε θετικό πρό-
σημο η εταιρεία, απαιτήθηκε δομικός μετασχη-
ματισμός, ο οποίος οδήγησε σε ρεκόρ πωλήσεων 
δεκαετίας σε όλα τα κανάλια διανομής. Προς την 
κατεύθυνση αυτή, σχεδιάστηκε και υιοθετήθηκε ένα 
πλάνο με πολύ αυστηρές προθεσμίες και ενέργειες, 
το οποίο εγκρίθηκε από τη μητρική εταιρεία, η οποία 
έχει στηρίξει τα τελευταία χρόνια την ελληνική θυγα-
τρική με επενδύσεις άνω των 300 εκατ. ευρώ.

Με στόχο να καταστήσει περισσότερο ελκυστικές 
στους καταναλωτές τις ασφαλιστικές υπηρεσίες της, 
η NN Hellas, όπως ανέφερε η κα Πολιτοπούλου, έχει 
δημιουργήσει δύο πολύ καινοτόμα προγράμματα 
που ασφαλίζουν για πρωτοβάθμια και δευτερο-
βάθμια περίθαλψη με πολύ χαμηλό κόστος. Τόνισε 
ακόμη ότι η επιλογή από τη μητρική να τοποθετή-
σει ελληνική διοίκηση στην ελληνική θυγατρική 
της αποτελεί ψήφο εμπιστοσύνης για το ελληνικό 
management και τις μακροπρόθεσμες προοπτικές 
της ελληνικής οικονομίας.
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ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ

Ο επικεφαλής της BC Partners ανέφερε ότι, 
αυτή τη στιγμή, υπάρχουν 1,7 τρισ. δολάρια 
από private equity funds που δεν έχουν ακόμη 
επενδυθεί, με την Ελλάδα να διαθέτει μονα-
δική ευκαιρία να απορροφήσει τμήμα της συ-
γκεκριμένης ρευστότητας. Κι αυτό, επειδή και 
οι αποτιμήσεις είναι ελκυστικές στην Ελλάδα, 
καθώς υπάρχουν εξαιρετικής ποιότητας σε πα-
νευρωπαϊκό επίπεδο διοικητικές ομάδες, αλλά 
και η συγκυρία για υλοποίηση επενδύσεων εί-
ναι η κατάλληλη. Ωστόσο, όπως σημείωσε ο κ. 
Σταθόπουλος, για να προσελκυστούν οι ξένοι 
επενδυτές, απαιτείται να υπάρξει πραγματική 
σταθερότητα, όπως και ένα φιλικό επιχειρημα-
τικό περιβάλλον.

Ο Πρόεδρος και Διευθύνων Σύμβουλος του fund 
EOS Capital Partners αναφέρθηκε στο αντικείμενο 
της εταιρείας που επικεντρώνεται στην υλοποίηση 
επενδύσεων σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις, καθώς 
περίπου το ήμισυ των κεφαλαίων προέρχεται από 
το Ευρωπαϊκό Επενδυτικό Ταμείο (EIF) και την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων (EIB). Εξάλλου, όπως 
είπε ο κ. Ταμβακάκης, το 99,5% των ελληνικών επι-
χειρήσεων είναι μικρομεσαίες, σημειώνοντας κύ-
κλο εργασιών έως 50 εκατ. ευρώ και απασχολώντας 
ως 200 άτομα προσωπικό. Η βιομηχανία τροφίμων, 
το λιανεμπόριο, το FinTech (χρηματοπιστωτικές τε-
χνολογίες) και οι εξωστρεφείς βιομηχανικές εται-
ρείες συγκαταλέγονται στους τομείς όπου αναζητά 
επενδυτικές ευκαιρίες η EOS Capital Partners. Ο  
κ. Ταμβακάκης τόνισε ότι η ελληνική αγορά παρου-
σιάζει μία άνευ προηγουμένου ανάγκη για ρευστό-
τητα, δεδομένου ότι η χρηματοδότηση των μικρο-
μεσαίων εταιρειών συρρικνώθηκε κατά 12 φορές 
από το 2008.

Νίκος Σταθόπουλος
Διευθύνων Εταίρος, BC Partners, 
Μεγάλη Βρετανία

Tony Barber
Συντάκτης ευρωπαϊκών θεμάτων 
Financial Times, Μεγάλη Βρετανία

Απόστολος Ταμβακάκης
Συνεταίρος, EOS Capital Partners, Ελλάδα

Νεκτάριος Νώτης
Οικονομικός σχολιαστής, Αθήνα 9.84·
Συνιδρυτής BnB Daily/FnB Daily, Ελλάδα
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Επενδύοντας στην Ελλάδα:
Κίνδυνοι, οφέλη και ευκαιρίες
Επισκόπηση του επενδυτικού κλίματος στην Ελλάδα και των στρατηγικών που κρίνο-
νται απαραίτητες προκειμένου να αντιμετωπιστεί το ζήτημα της κεφαλαιακής ανεπάρ-
κειας των ελληνικών επιχειρήσεων

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Sabina Dziurman
Διευθύντρια για Ελλάδα & Κύπρο, Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης

Άλεξ Φωτακίδης
Partner, CVC Capital Partners, Μεγάλη Βρετανία

Γεώργιος Λόγγος
Διευθύνων Εταίρος, Alantra, Ελλάδα

Σπύρος Σπυρόπουλος
Senior Advisor, Oaktree Capital Management LLP, 
Μεγάλη Βρετανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Χρήστος Κώνστας, Δημοσιογράφος, Action24 Radio, Ελλάδα

Σαφώς βελτιωμένο οικονομικό κλίμα διαπί-
στωσε στην Ελλάδα η εκπρόσωπος της EBRD για 
Ελλάδα και Κύπρο Sabina Dziurman, η οποία δρα-
στηριοποιείται στη χώρα από τον Οκτώβριο του 
2015. Πέραν της εμπλοκής της στη διαδικασία 
ιδιωτικοποίησης με το ΤΑΙΠΕΔ, η εκπρόσωπος της 
EBRD φέρεται πρόθυμη να συνεργαστεί και με 
άλλους φορείς για άλλες ιδιωτικοποιήσεις. «Πρό-
κειται για διαδικασία ανταγωνιστική και επωφε-
λή για τον ελληνικό λαό», δήλωσε τονίζοντας ότι 
βρίσκεται στη χώρα προκειμένου να συνδράμει 
στην αξιοποίηση των επιχειρηματικών ικανοτή-

των ώστε να οδηγηθεί σε ανάκαμψη η ελληνική 
οικονομία.

«Είμαστε χαρούμενοι με τις επενδύσεις μας 
και ας είναι ακόμα αρχή», είπε ο Άλεξ Φωτακί-
δης, συνεταίρος της CVC Capital Partners, αναφε-
ρόμενος στην εμπλοκή του fund που εκπροσωπεί 
σε δύο νοσοκομεία της χώρας (Metropolitan και 
ΙΑΣΩ General). «Η εξαγορά αυτή αποτέλεσε αμυ-
ντική κίνηση αλλά το γεγονός ότι έχουμε επανα-
λάβει το εγχείρημα στο παρελθόν, σε χώρες όπως 
η Ισπανία, ήταν υπέρ μας». Η ολοκλήρωση της δι-
αδικασίας εξαγοράς διήρκεσε επτά μήνες και, με 
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εξαίρεση τους τελευταίους τρεις μήνες, το αρχικό 
στάδιο ήταν πρωτόγνωρο λόγω πολυπλοκότη-
τας του ελληνικού συστήματος. Ο κ. Φωτακίδης 
αποκάλυψε ότι η εταιρεία έχει ήδη δεσμεύσει 7 
εκατ. ευρώ που θα κατευθυνθούν σε επενδύσεις 
στο ΙΑΣΩ, οι οποίες θα αφορούν μεταξύ άλλων 
και σε εξοπλισμό του νοσοκομείου. Το περιθώριο 
κέρδους των εταιρειών στην Ελλάδα είναι σαφές 
ότι είναι μικρό και μοναδική λύση είναι ένα πιο 
ανταγωνιστικό φορολογικό περιβάλλον που θα 
ευνοήσει την επιχειρηματικότητα. Παράλληλα, 
τόνισε, οι πολλές μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις 
πρέπει να συγχωνευθούν προκειμένου να διευ-
κολυνθούν οι ξένες επενδύσεις. 

Οι χαμηλές αποτιμήσεις στην Ελλάδα σε σχέση 
με την Ευρώπη και την Αμερική και το υψηλό επί-
πεδο μόχλευσης των εταιρειών αποτελούν βασι-

κό εμπόδιο για την ανάπτυξη της χώρας, τόνισε ο 
Διευθύνων Εταίρος της Alantra Γιώργος Λόγγος. 
«Θα πρέπει να δημιουργηθούν επενδυτικές δο-
μές και μοντέλα που να ταιριάζουν στην Ελλάδα». 

Η παραγωγικότητα στην Ελλάδα δεν έχει απτά 
κέρδη και, προκειμένου να προσελκύσει η χώρα 
επενδύσεις άμεσα, θα πρέπει να χαλαρώσουν οι 
χρηματοδοτικοί όροι των τραπεζών, σημείωσε ο 
Σπύρος Σπυρόπουλος, Σύμβουλος στην Oaktree 
Capital Management. Η χώρα διαθέτει ανταγω-
νιστικά πλεονεκτήματα και παρά τα προβλήματα 
που παρουσιάζει, η ζήτηση παραμένει αυξημένη. 
Απαραίτητες προϋποθέσεις είναι η βιώσιμη ανά-
πτυξη του ΑΕΠ με τη συμμετοχή όλων των φορέ-
ων και οι συγχωνεύσεις των μικρομεσαίων επιχει-
ρήσεων, οι οποίες με τα σημερινά τους μεγέθη 
δεν αποτελούν δέλεαρ για ξένους επενδυτές.
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ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Η ενσωμάτωση της Κίνας στο παγκόσμιο περιβάλλον
Η οικονομική άνοδος της Κίνας έχει σημαντικές επιπτώσεις στην παγκόσμια οικονομία. 
Ποιες είναι αυτές οι επιπτώσεις, οι προκλήσεις αλλά και οι ευκαιρίες που εγείρει αυτή 
η άνοδος;

Cheng Li
Διευθυντής, John L. Thornton China Center· Senior 
Fellow Εξωτερικής Πολιτικής, Brookings, ΗΠΑ

Μαριλένα Κοππά
Επίκουρη Καθηγήτρια, Πάντειο Πανεπιστήμιο

Τον «εμπορικό πόλεμο» που είναι σε εξέλιξη με-
ταξύ των ΗΠΑ και της Κίνας επιβεβαίωσε ο Cheng 
Li, Διευθυντής του Κέντρου Εξωτερικής Πολιτικής 
της Κίνας John L. Thornton. Η δήλωση του Κινέζου 
αξιωματούχου έγινε μία ημέρα μετά την ανακοί-
νωση του αμερικανού Προέδρου, Donald Trump, 
ότι θα επιβάλει υψηλούς δασμούς στις εισαγωγές 
χάλυβα και αλουμινίου στις ΗΠΑ, πυροδοτώντας 
έντονες αντιδράσεις στους κόλπους της ΕΕ και 
τριγμούς στα Χρηματιστήρια. 

Συζητώντας με τη Μαριλένα Κοππά, Επίκουρη 
Καθηγήτρια στο Πάντειο Πανεπιστήμιο, ο Cheng 
Li ανέπτυξε το όραμα της Κίνας για το μέλλον και 
τον ρόλο που φιλοδοξεί να παίξει το Πεκίνο στην 
παγκόσμια σκηνή. Ωστόσο, δεν παρέλειψε να το-
νίσει τις διαφορές που υπάρχουν με τις Ηνωμένες 
Πολιτείες, σε μία στιγμή κατά την οποία η Ουάσι-
γκτον δείχνει να αλλάζει το δόγμα της πολιτικής 
της. Δε δίστασε μάλιστα να μιλήσει για «ψυχρό 
πόλεμο» σε περίπτωση που δεν αλλάξει κάτι – τον 
δεύτερο, όπως είπε, ψυχρό πόλεμο της ιστορίας. 

Ο Cheng Li ανέφερε ότι η Κίνα αποτελεί μία 
τεράστια αγορά, αναπτύσσεται ταχύτατα και σκο-
πεύει να δώσει μεγάλη σημασία στην προστασία 
του περιβάλλοντος ώστε να συμβάλει στην πα-
γκόσμια ανάπτυξη. Υπογράμμισε ότι το Πεκίνο 
δεν πρόκειται να διαταράξει τη διεθνή πολιτική 
τάξη και, μάλιστα, τόνισε ότι «ορισμένοι πιστεύ-
ουν πως ο Donald Trump μπορεί να διαταράξει 
την παγκόσμια πολιτική τάξη περισσότερο από 
την Κίνα». Εκτίμησε ότι η χώρα του επωφελείται 
από την πτώση των ΗΠΑ και μετατρέπεται από το-
πικό σε παγκόσμιο παίκτη. Αναφέρθηκε, επίσης, 
και στα θέματα διαφθοράς, τονίζοντας ότι στην 
Κίνα πλέον γίνεται πόλεμος κατά της διαφθοράς, 
ανανεώνεται η κυβέρνηση και υπάρχει μία τερά-
στια στροφή προς την εξωστρέφεια – πράγματα 
πρωτοφανή για το Πεκίνο. Τέλος, υπογράμμισε 
τις προσπάθειες που γίνονται για προώθηση όχι 
μόνο κρατικών, αλλά και ιδιωτικών επιχειρήσεων, 
την προσέλκυση ξένων επενδύσεων αλλά και τη 
σημασία που δίνεται στην καινοτομία.
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«Οι ΗΠΑ παρακολουθούν στενά την υπόθεση 
με τη σύλληψη των δύο Ελλήνων στρατιωτικών», 
ανέφερε ο Αμερικανός πρέσβης στην Αθήνα 
Geoffrey R. Pyatt, ενώ επεσήμανε ότι είχε τηλε-
φωνική επικοινωνία με τον βοηθό Υπουργό Εξω-
τερικών των ΗΠΑ. Παράλληλα εξέφρασε την ανη-
συχία του για το ενδεχόμενο κάποιας σύγκρουσης 
χωρίς πρόθεση μεταξύ των δύο πλευρών. Ο ίδιος 
τόνισε ότι δείχνει ιδιαίτερη κατανόηση στην ελλη-
νική πλευρά σχετικά με την προκλητικότητα της 
Τουρκίας στο Αιγαίο, ενώ δεν παρέλειψε να σχολι-
άσει και την παρεμπόδιση των εργασιών εξόρυξης 
στην κυπριακή ΑΟΖ από την Τουρκία. 

«Η θέση των ΗΠΑ ήταν σαφής. Είναι θέμα αρ-
χής ο λαός της Κύπρου να μπορεί να αναπτύξει 
τους πόρους στην υφαλοκρηπίδα της. Δεν είναι 
θέμα εταιρείας». Οι συζητήσεις στη Λευκωσία 
εκτιμάται ότι θα συμβάλουν προς την κατεύθυν-
ση της ενδυνάμωσης της παραπάνω αρχής και 
στόχος είναι η επίλυση του ζητήματος, υποστήρι-
ξε ο Πρέσβης. Όσον αφορά στην ένταση μεταξύ 
Ελλάδας και Τουρκίας τόνισε ότι «εμείς πρέπει να 
προλάβουμε τέτοιες καταστάσεις». Ανέφερε ότι 
είναι προς το συμφέρον όλων να παραμείνει η 
Τουρκία όσο το δυνατόν πιο κοντά στη δύση. 

Ανεξάρτητα από αυτό, η σχέση των ΗΠΑ με την 
Ελλάδα παραμένει σταθερή λόγω κοινών συμφε-
ρόντων, ωστόσο δεν υποκαθιστά τη σχέση των 
ΗΠΑ με την Τουρκία. Χαρακτηριστικά είπε ότι εί-
ναι σαν να συγκρίνουμε «πορτοκάλια με μήλα» 
και εξήγησε ότι ο ρόλος της Τουρκίας στη διεθνή 
πολιτική και διπλωματική σκηνή (όπως στην περί-

πτωση της Συρίας) είναι κομβικός.
Σχετικά με το Σκοπιανό, ο κ. Pyatt σημείωσε ότι 

στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος των ΗΠΑ είναι 
να πετύχει αυτή η διπλωματική προσπάθεια που 
είναι σε εξέλιξη, χωρίς να προδικάζει για τα κίνη-
τρα και τις προσδοκίες των δύο πλευρών. «Είναι 
σαφές για εμάς ότι και η ελληνική και η σκοπιανή 
κυβέρνηση βλέπουν την παρούσα συγκυρία ως 
μια ευκαιρία να λυθεί το θέμα». Η επιρροή της 
Ρωσίας στην περιοχή συνεχίζει να απασχολεί τις 
ΗΠΑ, με βασικό κίνητρο τη διατήρηση της προό-
δου της Ευρώπης. «Ήταν ενθαρρυντικό που άκου-
σα ότι η βουλγαρική κυβέρνηση θέλει να δει όλες 
τις χώρες στην ευρωπαϊκή κατεύθυνση», σημείω-
σε ο κ. Pyatt.

Αφού υπενθύμισε ότι η πολιτική του από τη 
στιγμή που ήρθε στην Ελλάδα είναι να μην εμπλέ-
κεται στα εσωτερικά της ελληνικής πολιτικής, 
απέφυγε να απαντήσει στην ερώτηση του διευ-
θυντή της Καθημερινής Αλέξη Παπαχελά για την 
περιβόητη αναφορά του στις έρευνες του FBI σχε-
τικά με την υπόθεση Novartis. «Το μόνο που μπο-
ρώ να πω είναι ότι το FBI διερευνά υποθέσεις που 
μπορεί να αφορούν την παραβίαση της αμερικα-
νικής νομοθεσίας», απάντησε διευκρινίζοντας τις 
παλαιότερες δηλώσεις του που είχαν προκαλέσει 
αντιδράσεις σχετικά με το εάν στην έρευνα των 
αμερικανικών αρχών υπάρχει αναφορά πολιτικών 
προσώπων της Ελλάδας.

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Geoffrey R. Pyatt
Πρέσβης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής 
στην Ελλάδα 

Αλέξης Παπαχελάς
Διευθυντής εφημερίδας Καθημερινή
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Οι ΗΠΑ και η νέα παγκόσμια τάξη 
Η Κίνα και η Ρωσία έχουν κοινό συμφέρον στην ανατροπή μιας παγκόσμιας τάξης, η 
οποία αισθάνονται ότι εδώ και πολλά χρόνια ευνοεί τη Δύση εις βάρος τους. Άραγε 
βρίσκεται η αμερικανική εξωτερική πολιτική ενόψει ενός ιστορικού σημείου καμπής; 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Corey Lewandowski
πρώην Ανώτατος Πολιτικός Σύμβουλος 
& Διευθυντής Προεκλογικής Εκστρατείας, 
D. J. Trump for President Inc., ΗΠΑ

Ian Lesser
Αντιπρόεδρος Εξωτερικής Πολιτικής, Ίδρυμα 
German Marshal Fund of the United States, Βέλγιο

Anthony L. Gardner
Πρώην Πρέσβης ΗΠΑ στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
(2014–17)· Senior Counsel, Sidley & Austin· Senior 
Adviser, Brunswick Global, Μεγάλη Βρετανία 

Peter Spiegel
Συντάκτης, Financial Times, Μεγάλη Βρετανία

Κατερίνα Σώκου
Ανταποκρίτρια εφημερίδας Καθημερινή, ΗΠΑ

Δρ. Μαργαρίτα Μαθιοπούλου
Καθηγήτρια Αμερικανικής Εξωτερικής Πολιτικής & 
Διεθνούς Ασφάλειας, Πανεπιστήμιο του Potsdam, 
Γερμανία

Γιώργος Τζιτζίκος
πρώην Διευθυντής Προγραμματισμού Προεδρικών 
Μετακινήσεων στον Λευκό Οίκο, ΗΠΑ

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Αθανάσιος Έλλις, Συντάκτης, Εφημερίδα Καθημερινή

H συζήτηση περί της θέσης των ΗΠΑ απέναντι 
στη νέα τάξη πραγμάτων μετατράπηκε σε ένα 
debate με επίκεντρο τον Αμερικανό πρόεδρο 
Trump. Μεγαλύτερη έμφαση πρέπει να δοθεί 
στην ισχύουσα κατάσταση παρά στη νέα τάξη 
πραγμάτων, υποστήριξε ο Ian Lesser, Αντιπρό-
εδρος Εξωτερικής Πολιτικής του The German 
Marshal Fund of the United States. «Η απεμπλοκή 
των ΗΠΑ από διάφορα μέρη του κόσμου αποτελεί 
μύθο κι εγώ προσωπικά βλέπω τις ΗΠΑ να εμπλέ-

κονται ολοένα και πιο ενεργά σε διάφορες περιο-
χές του κόσμου», υποστήριξε ο κ. Lesser. Ανέφε-
ρε το παράδειγμα της Ασίας, όπου παρατηρείται 
έντονος ανταγωνισμός μεταξύ μεγάλων δυνάμε-
ων, γεγονός που αντικατοπτρίζεται και σε θέματα 
ασφάλειας, τονίζοντας ότι αυτό αποτελούσε ζήτη-
μα και πριν από την εκλογή Trump, παρότι αυτό 
που έχει σαφώς διαφοροποιηθεί είναι η στάση 
των ΗΠΑ σε σχέση με την Ευρώπη.

«Η ερώτηση που πρέπει να τεθεί είναι αν η πο-
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λιτική έχει αλλάξει», υποστήριξε ο συντάκτης των 
Financial Times Peter Spiegel και σημείωσε ότι 
παρατηρείται μια σύγκρουση θεωρίας και συμ-
φερόντων στην άσκηση της εξωτερικής πολιτικής 
των ΗΠΑ. Παραδέχθηκε ότι υπάρχει το στερεότυ-
πο ότι η εξωτερική πολιτική καθορίζει τους προέ-
δρους των ΗΠΑ και θύμισε την κυβέρνηση Κλίντον 
«η οποία έφτασε στα πρόθυρα πολεμικής παρέμ-
βασης στην Κορέα». Συμπλήρωσε μάλιστα ότι 
εκείνοι που τότε ήταν υπέρμαχοι των σχεδίων πα-
ρέμβασης παραμένουν και σήμερα υπέρ αυτών. 

«Δεν θα μπορούσα να υπηρετήσω έναν τέ-
τοιο Πρόεδρο», δήλωσε ο πρώην πρέσβης των 
ΗΠΑ στην Ευρωπαϊκή  Ένωση Anthony Gardner, 
ο οποίος υποστήριξε ότι «η διακυβέρνηση Trump 
πετά στα σκουπίδια πολιτικές 60 ετών». Ανέφερε 
ότι η χώρα του δεν έχει δει ποτέ ξανά τόσο έντο-
νη επίθεση σε μειονότητες, στις γυναίκες και στο 
δικαστικό σύστημα, ενώ υποστήριξε ότι ο Trump 
ευθύνεται που οι ΗΠΑ «παρέδωσαν» την Αφρική 
στην Κίνα. «Ακούσαμε να λέγεται ότι οι εμπορικοί 
πόλεμοι είναι καλοί και είναι εύκολο να κερδη-
θούν», σημείωσε υποστηρίζοντας ότι στον Λευκό 
Οίκο τέτοια ρητορική δεν έχει ακουστεί ποτέ στο 
παρελθόν. 

«Το γεγονός ότι το 45% των Αμερικανών δηλώ-
νει ευχαριστημένο με τη θέση των ΗΠΑ στον κό-
σμο, καταγράφοντας υψηλό 13 ετών σε επίπεδο 

ικανοποίησης, κάτι θα πρέπει να λέει», σημείωσε 
η Κατερίνα Σώκου, ανταποκρίτρια της εφημερί-
δας Καθημερινή στην Ουάσιγκτον. «Η κριτική που 
δέχεται η παρούσα κυβέρνηση αφορά στον προ-
στατευτισμό», σημείωσε, ενώ τόνισε ότι προκαλεί 
εντύπωση το γεγονός ότι ο πρόεδρος Trump κα-
τανοεί την ανάγκη πώλησης προϊόντων στο εξω-
τερικό, χωρίς όμως να αναγνωρίζει τις συνθήκες 
των εμπορικών συναλλαγών που επιτρέπουν και 
διευκολύνουν το εμπόριο.

Ο αμερικανικός λαός είχε κουραστεί και η χώρα 
χρειαζόταν κάποιον να ταράξει τα νερά με απο-
τέλεσμα ο Trump να θεωρηθεί ο τέλειος φορέας 
για αυτόν τον ρόλο, δήλωσε ο Γιώργος Τζιτζίκος, 
πρώην διευθυντικό στέλεχος (Office of Advance 
Operations) στον Λευκό Οίκο. «Ο κόσμος είδε τον 
Trump ως έναν δισεκατομμυριούχο στον οποίο θέ-
λει να μοιάσει γιατί θυμάται από πού προέρχεται, 
γεγονός που τον καθιστά προσιτό», σημείωσε.

«Δεν θέλουμε να επιβάλουμε τον τρόπο ζωής 
μας σε κανέναν. Θέλουμε, όμως, να διαμορφώ-
σουμε νέες συμμαχίες κατά του ριζοσπαστικού 
ισλαμισμού, τον οποίο πρέπει να εξαλείψουμε», 
δήλωσε ο Corey Lewandowski, πρώην ανώτατος 
πολιτικός σύμβουλος και διευθυντής της προε-
κλογικής εκστρατείας του Προέδρου Trump. Ο  
κ. Lewandowski υποστήριξε ότι ο κόσμος μπορεί 
να βασιστεί στις ΗΠΑ να αναλάβουν ηγετικό ρόλο.
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Η «Νέα εποχή» της Κίνας και το μέλλον της  
παγκόσμιας τάξης
Η Κίνα διέρχεται μια περίοδο επικών αλλαγών με τεράστιες γεωπολιτικές επιπτώ-
σεις σε όλο τον πλανήτη. Τι ρόλο ενδέχεται να διαδραματίσει στην παγκόσμια τάξη; 

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

Ελληνικό Ίδρυμα Ευρωπαϊκής και Εξωτερικής Πολιτικής (ΕΛΙΑΜΕΠ)
Αποστολή του ΕΛΙΑΜΕΠ είναι η διαμόρφωση ενός φόρουμ δημόσιου διαλόγου πάνω σε θέματα ευρωπαϊ-
κής ολοκλήρωσης και διεθνών σχέσεων και η διεξαγωγή επιστημονικής έρευνας η οποία συμβάλλει σε μια 
καλύτερα πληροφορημένη και τεκμηριωμένη γνώση του ευρωπαϊκού και διεθνούς περιβάλλοντος.

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Gang He
Λέκτορας, Ινστιτούτο 
Διεθνών Σχέσεων, Κίνα

 

Philippe Le Corre
Senior Fellow, Belfer Center for Science  
& Int’l Affairs, Harvard Kennedy School, ΗΠΑ

Dr. Shi Zhan
Αναπληρωτής Καθηγητής, Σχολή Διπλωματίας, 
Πανεπιστήμιο Διεθνών Σχέσεων ΚίναςΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Θάνος Ντόκος Γενικός Διευθυντής, Ελληνικό Ίδρυμα Ευρωπαϊκής και Εξωτερικής Πολιτικής (ΕΛΙΑΜΕΠ)

Καθ. Xuetong Yan
Γενικός Γραμματέας, World Peace Forum, Κίνα

Πλούταρχο Σακελλάρη
Καθηγητής Οικονομικών, 
Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών

Κίνα & Δύση:Η πρωτοβουλία «Δρόμος του Μεταξιού» 
και οι ενδεχόμενες προεκτάσεις της για τη ΝΑ Ευρώπη
Από ευρωπαϊκή σκοπιά, διαπιστώνεται ήδη η κινεζική άσκηση ήπιας ισχύος στη ΝΑ 
Ευρώπη. Ποιες προκλήσεις και ποιες ευκαιρίες αναδύονται από την παρουσία ενός 
νέου μεγάλου «παίκτη» στην περιοχή;
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Η οικονομική ανάπτυξη της Κίνας, που την έχει 
οδηγήσει στη δεύτερη θέση της παγκόσμιας κα-
τάταξης πίσω μόνο από τις ΗΠΑ, σε συνάρτηση 
με το μεγαλεπήβολο σχέδιο του Πεκίνου «One 
Belt One Road» ή, αλλιώς, «ο σύγχρονος δρόμος 
του μεταξιού», έχουν αλλάξει τα δεδομένα στη 
γεωπολιτική σκακιέρα, δημιουργούν νέους εμπο-
ρικούς δρόμους και φέρνουν στο προσκήνιο τις 
χώρες της νοτιοανατολικής Μεσογείου. Ειδικότε-
ρα η Ελλάδα, μέσω του λιμανιού του Πειραιά, κα-
θίσταται πύλη εισόδου των κινεζικών προϊόντων 
στις αγορές της Ευρώπης. 

Αυτά ήταν τα βασικά συμπεράσματα της ομι-
λίας του ιδρυτή του World Peace Forum Xuetong 
Yan, αλλά και των ομιλητών του πάνελ που ακο-
λούθησε. O κ. Yan απέρριψε την πιθανότητα να 
υπάρξει εμπορικός πόλεμος μεταξύ της Κίνας και 
των ΗΠΑ καθώς η Ουάσιγκτον αποτελεί τον μεγα-
λύτερο εμπορικό εταίρο του Πεκίνου. Όπως ανέ-
φερε χαρακτηριστικά, η πολιτική χαμηλού προφίλ 
της Κίνας δεν θα μπορούσε να συνεχιστεί λόγω 
της μεγάλης της οικονομικής επιρροής. Παράλλη-
λα τόνισε πως ΗΠΑ και Κίνα προσπαθούν να δια-
χειριστούν τον εμπορικό ανταγωνισμό.

Ο λέκτορας στο Ινστιτούτο Διεθνών Σχέσεων 
της Κίνας Gang He τόνισε πως η πρωτοβουλία 
«One Belt Οne Road», είναι ένα πολύ σημαντικό 
έργο για την περαιτέρω προαγωγή των θαλάσ-
σιων εμπορικών δρόμων και την ανάπτυξη του 

διεθνούς εμπορίου. Για τη σχέση Ελλάδας-Κίνας 
τόνισε πως η επένδυση στο λιμάνι του Πειραιά 
αποκρυσταλλώνει τη φιλία των δύο χωρών και 
την αμοιβαία εμπιστοσύνη. Παράλληλα προέβλε-
ψε πως αναμένεται να διευρυνθεί περαιτέρω η 
συνεργασία των χωρών της ΕΕ με την Κίνα. 

Από την πλευρά του ο Philippe Le Core, καθηγη-
τής στο πανεπιστήμιο Harvard, τόνισε πως ο σύγ-
χρονος δρόμος του μεταξιού, που ξεκίνησε ως μια 
πρωτοβουλία για τη δημιουργία εμπορικών οδών 
μεταξύ Ευρώπης και Ασίας, ανοίγει νέα δεδομέ-
να και εμπορικές διαδρομές και σε άλλα μέρη 
του πλανήτη. «Η Κίνα έχει προχωρήσει σε μπα-
ράζ επενδύσεων σε ενέργεια, υποδομές, λιανικό 
εμπόριο, και εκμεταλλεύται το γεγονός πως η Ευ-
ρώπη χρειάζεται σύγχρονες υποδομές, χρηματο-
δοτώντας μια πλειάδα έργων στη Γηραιά Ήπειρο». 

Τέλος, ο Δρ Shi Zan, Καθηγητής στη Σχολή Δι-
πλωματίας του Πανεπιστημίου Διεθνών Σχέσεων 
της Κίνας, έκανε ιδιαίτερη αναφορά στην καινο-
τομία και στο πώς αυτή μπορεί να δώσει ώθηση 
στην οικονομική ανάπτυξη αλλά και να συμβάλει 
στη μείωση της ανεργίας. Ωστόσο, τόνισε πως η 
καινοτομία θα πρέπει να συνδεθεί με την εφοδι-
αστική αλυσίδα. Παράλληλα υπογράμμισε από 
την πλευρά του τον ρόλο που διαδραματίζουν οι 
χώρες της Νοτιοαντολικής Ευρώπης στα εμπορικά 
σχέδια της Κίνας για την προώθηση των αγαθών 
της στις αγορές των χωρών της δυτικής Ευρώπης.
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Τράπεζα Πειραιώς & Παγκόσμια Ομοσπον-
δία Συμβουλίων Ανταγωνιστικότητας (GFCC):  
Ανταγωνιστικότητα στην Ελλάδα – 
Επενδύοντας για το μέλλον 
ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Χρήστος Μεγάλου
Διευθύνων Σύμβουλος, 
Τράπεζα Πειραιώς, Ελλάδα

Deborah Wince-Smith
Πρόεδρος και Διευθύνουσα Σύμβουλος 
του Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας των ΗΠΑ, 
Πρόεδρος Παγκόσμιας Ομοσπονδίας 
Συμβουλίων Ανταγωνιστικότητας

Sabina Dziurman
Διευθύντρια για Ελλάδα & Κύπρο, 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης 
και Ανάπτυξης (EBRD)

Γιάννης Πυροβολάκης
Ιδρυτής & Διευθύνων Σύμβουλος, 
Innovation Accelerator Foundation, ΗΠΑ

Πρέπει να υπάρξει ρήξη στο μοντέλο αποχώ-
ρησης ταλαντούχων νέων από την Ελλάδα και 
να διαμορφωθούν κίνητρα για την παραμονή 
τους στη χώρα, τόνισε η Deborah Wince-Smith, 
Πρόεδρος και Διευθύνουσα Σύμβουλος του Συμ-
βουλίου Ανταγωνιστικότητας των ΗΠΑ και Πρόε-
δρος της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας Συμβουλίων 
Ανταγωνιστικότητας. Παραδέχτηκε ότι η Ελλάδα 
αποτελεί υποεπενδυτή στην Έρευνα & Ανάπτυξη, 
τόσο στον δημόσιο όσο και στον ιδιωτικό τομέα. 
«Η καινοτομία δεν χρειάζεται να είναι ανώτατης 
τεχνολογίας. Μπορεί να επικεντρωθεί σε δεκάδες 
άλλους τομείς. Για παράδειγμα, η Ελλάδα παράγει 
βαμβάκι εξαιρετικής ποιότητας το οποίο δεν είναι 
ευρέως διαδεδομένο», τόνισε η ίδια. «Είναι δύ-

σκολο να μεγεθύνεις τις μικρές επιχειρήσεις και 
γι’ αυτό χρειάζονται θεσμοί που θα στηρίξουν και 
θα καθοδηγήσουν αυτές τις προσπάθειες, όπως η 
Τράπεζα Πειραιώς», σημείωσε η κα Wince-Smith.

Την ανάγκη δημιουργίας κατάλληλων υποδο-
μών και επιχειρηματικού περιβάλλοντος που θα 
συγκρατούν τους νέους και μορφωμένους αν-
θρώπους στη χώρα τόνισε ο Διεθύνων Σύμβου-
λος της Τράπεζας Πειραιώς Χρήστος Μεγάλου. 
Επεσήμανε επίσης ότι οι μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις συντηρούν το 99% της απασχόλησης και 
το 85% της προστιθέμενης αξίας. Ο κ. Μεγάλου 
υποστήριξε ότι «πρέπει να συνδέσουμε περισσό-
τερο τις επιχειρήσεις με τα πανεπιστήμια και να 
παράσχουμε τη δυνατότητα σε αποφοίτους πα-
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νεπιστημίων να εργαστούν σε τομείς της τράπε-
ζας», ενώ συμπλήρωσε ότι «θέλουμε να είμαστε 
εκείνοι που οικοδομούν σε αυτήν την οικονομία 
και θέλουμε να φέρουμε σε επαφή τους ανθρώ-
πους από την ακαδημαϊκή κοινότητα και, γιατί 
όχι, και τα συνδικάτα». 

Συμβόλαια μικρού μεγέθους ύψους περίπου 
20.000-30.000 ευρώ θα παρέχει η EBRD στην 
Ελλάδα σε επίπεδο συμβουλευτικής σε 70-80 
εταιρείες ακινήτων και τουρισμού ώστε να κατα-
στούν πιο ανταγωνιστικές, αποκάλυψε η Sabina 
Dziurman, διευθύντρια της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης για Ελλάδα 
και Κύπρο. 

«Η Ελλάδα πρέπει να γίνει ανταγωνιστική μέσω 
της καινοτομίας καθώς διαθέτει μεγάλα ταλέντα 
σε πολλές ειδικότητες», τόνισε ο ιδρυτής και δι-
ευθύνων σύμβουλος του ιδρύματος Innovation 
Accelerator Foundation (ΗΠΑ) Γιάννης Πυροβο-
λάκης, ο οποίος μετρά σημαντική εμπειρία στη 
διαμόρφωση επιχειρήσεων. Κατά τη διάρκεια της 
ακαδημαϊκής πορείας του στο MIT διαπίστωσε 
ότι επικεφαλής σε διάφορους τομείς και ερευ-

νητικούς κλάδους ήταν Έλληνες. «Κατανοώ το 
κομμάτι της κόπωσης των Ελλήνων, ωστόσο αυτό 
είναι κάτι που παρατηρείται παντού, απλώς με 
διαφορετικούς τρόπους», συμπλήρωσε ο κ. Πυ-
ροβολάκης. «Η χώρα διαθέτει ταλέντα και η αντα-
γωνιστικότητα μπορεί να οικοδομηθεί πάνω σε 
αυτά αρκεί να μην αποπειραθεί η χώρα να αντι-
γράψει τη Silicon Valley, αλλά να συνεργαστεί με 
σωστό τρόπο με το αμερικανικό οικοσύστημα».

Όσον αφορά στις προοπτικές του τραπεζικού 
κλάδου που χρηματοδοτεί την καινοτομία, ο  
κ. Μεγάλου σημείωσε ότι η Τράπεζα Πειραιώς 
επιχειρεί να καταστεί πιο ανταγωνιστική, μειώ-
νοντας τα επίπεδα μη εξυπηρετούμενων δανεί-
ων ώστε να απελευθερωθεί από αυτό το βάρος. 
Παράλληλα, η Τράπεζα Πειραιώς μειώνει τη 
χρηματοδότησή της από τον ELA, που είναι ένα 
ιδιαίτερα δαπανηρό κομμάτι του παθητικού της, 
ενώ ο κ. Μεγάλου αποκάλυψε ότι από τα 3,1 δισ. 
ευρώ που θα «ρίξει» η τράπεζα στην αγορά με 
τη μορφή δανείων μέσα στο 2018, περίπου το 
1 δισ. ευρώ θα κατευθυνθεί στις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις. 
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A Top Tier Commercial Law Firm at 
the Forefront of the Market

Bernitsas Law is a market leader in the provision of commercial law services in Greece and one of the largest firms in 

the country. The Firm’s history has been paved by its involvement in major events which have shaped Greece’s legal 

and regulatory framework. It has unrivalled experience in both benchmark and mainstream domestic and cross-border 

transactions and has acted in many of the significant and often pioneering transactions to have taken place in terms 

of both complexity and value over the last three decades. These include the accession of Greece to the European 

Community, the liberalization of the main industries, the privatization of the major State-owned operators, the 

establishment of global brands in Greece and foreign direct investment in the banking, capital markets, project finance 

and real estate sectors. 

We are leaders in the corporate, commercial and finance sectors, specialising in foreign direct investment, banking, 

capital markets, funds, energy, projects, privatisation and real estate transactions. We offer strong practices in 

employment, EU, competition & antitrust, intellectual property, data protection and privacy, public procurement 

and tax, as well as industry specific expertise in aviation, environment, insurance, life sciences and healthcare and 

telecommunications, media and technology. Our litigation, arbitration and dispute resolution practice is recognised for 

its strong track record in significant administrative, civil and commercial and corporate crime disputes, some of which 

have created precedents.

Bernitsas Law has advised extensively on the recent recapitalization and restructuring of the Greek systemic banks 

and in the context of the bank recovery and resolution legal framework and the further consolidation of the banking 

sector, as well as new debt issuances by major domestic corporates, and liability management exercises by prominent 

domestic private issuers. We have actively participated in the consultation process for the recently enacted legal and 

regulatory framework on the creation of a secondary market for Non-Performing Loans (NPLs). We have advised on 

the establishment of NPL management companies and acted as counsel to international and domestic market players in 

connection with transfers of NPL portfolios. 

‘a strong reputation…they have a lot to add because they have exposure to the majority of major deals in Greece’
Top Ranked by Chambers Global 2017 and Chambers Europe 2017

‘creative and viable solutions to difficult issues’ 
Top Ranked by The Legal 500 EMEA 2017

‘experienced, up to date with recent developments, with great responsiveness’
Top Ranked by the IFLR 1000, The Guide to the World’s Leading Financial Law Firms 2018

For more information, contact us at bernitsas@bernitsaslaw.com or visit www.bernitsaslaw.com. 

IFLR European Awards 2017

Winner of Greece Law Firm of the Year

Chambers Europe Awards 2017

Winner of Greece Law Firm of the Year
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Κριτική στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ άσκησε η πρώ-
ην Υπουργός Εξωτερικών Ντόρα Μπακογιάννη, 
σημειώνοντας ότι είναι η πρώτη φορά στην ιστο-
ρία που δεν υπάρχει συνεννόηση και επικοινωνία 
μεταξύ της κυβέρνησης και της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης για εξωτερικά θέματα. 

Ο δημοσιογράφος Γιάννης Πολίτης έθεσε στην 
πρώην Υπουργό Εξωτερικών ερωτήματα για τρία 
βασικά θέματα εξωτερικής πολιτικής: το θέμα των 
Ιμίων, το Σκοπιανό και τις σχέσεις με την Αλβανία.

Αναφορικά με τις τουρκικές προκλήσεις, η 
Ντόρα Μπακογιάννη εκτίμησε ότι η ένταση στις 
ελληνοτουρκικές σχέσεις έχει πάρει νέα μορφή, 
τονίζοντας ότι «τα “Ίμια 2” ήταν χειρότερα από 
τα “Ίμια 1”», αναφερόμενη στην κρίση του 1996. 
Προς επίρρωσιν του ισχυρισμού αυτού, η κα 
Μπακογιάννη τόνισε ότι βρισκόμαστε μπροστά 
σε μια νέα πραγματικότητα. H Τουρκία έχει αλλά-
ξει, ο Ερντογάν κάνει νέες επιλογές στο εσωτερικό 
της χώρας του, ενώ, όπως είπε, δεν είναι τυχαία η 
παρουσία τουρκικών πλοίων στο οικόπεδο 3 της 
Κύπρου. Για την επίλυση του θέματος, η Ντόρα 
Μπακογιάννη είπε ότι θα πρέπει να είμαστε σε 
συνεννόηση με τους Eυρωπαίους εταίρους μας, 
καθώς το πρόβλημα με την Τουρκία δεν είναι 
μόνο ελληνοτουρκικό, αλλά και ευρωπαϊκό. Είπε 

επίσης ότι η στρατηγική του Ελσίνκι έχει ουσια -
στικά τελειώσει και χρειαζόμαστε μια νέα στρα-
τηγική σε συνεργασία με τους εταίρους μας, αλλά 
και μια ουσιαστική πρωτοβουλία διαλόγου με την 
Άγκυρα, ενώ σημείωσε ότι «η κυβέρνηση αυτή 
τη στιγμή είναι απλός παρατηρητής της κατάστα -
σης». Ερωτηθείσα για το σημερινό περιστατικό 
στον Έβρο, απάντησε ότι τέτοιου είδους περιστα-
τικά συμβαίνουν συχνά, όμως τελειώνουν άμεσα 
χωρίς πρόβλημα. Η σημερινή αντίδραση δείχνει 
την αλλαγή της πραγματικότητας σε σχέση με την 
Τουρκία. 

Όσον αφορά το Σκοπιανό, η Ντόρα Μπακογιάν-
νη είπε ότι ο κ. Ζάεφ είναι ένα παράθυρο ευκαιρί -
ας για επίλυση του θέματος και αυτό το γνωρίζει 
όποιος έχει διαπραγματευτεί με τον κ. Γκρούεφ-
σκι, που ήταν ακραίος εθνικιστής και δεν ήθελε να 
λυθεί το θέμα. Η πρώην ΥΠΕΞ εκτίμησε ότι πρέπει 
να υπάρξει λύση, καθώς το κόστος της μη λύσης 
είναι τεράστιο. Άλλωστε, υπενθύμισε ότι η Ελλά -
δα έχει ευθύνη για την περιοχή των Βαλκανίων ως 
το παλαιότερο μέλος της ΕΕ και του ΝΑΤΟ. Η κα 
Μπακογιάννη εκτίμησε επίσης ότι μπορεί να ξε-
περαστεί το θέμα του αλυτρωτισμού, που είναι το 
σημαντικότερο πρόβλημα, ωστόσο χαρακτήρισε 
καταστροφικούς τους χειρισμούς της κυβέρνησης 

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Ντόρα Μπακογιάννη
πρώην Υπουργός Εξωτερικών (2006-2009)

Γιάννης Πολίτης
Δημοσιογράφος
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ANDREAS ANGELIDIS & ASSOCIATES
ATTORNEYS AT LAW

THE FIRM
Andreas Angelidis Law Office was founded in 1976 and was converted into a Law Firm in 2010.
Our firm consists of highly qualified associates, while having established a network of associates all over Greece as 
well as in most European countries. The firm’s associates successfully achieve the very best in planning, execution and 
overall professionalism.

SUPERIOR EXPERTISE AND EXCELLENT CLIENT SERVICE WITH ATTENTION TO DETAIL
Our team is recognized for being long-established in rehabilitation procedures, with expertise in company restructur-
ing dating from the former legal frame (articles 44-46 Law 1983/1990).
We provide a full range of legal services regarding issues of insolvency law and bankruptcy law with 25 years of experi-
ence, having an especially sterling reputation for handling complex cases across a number of jurisdictions.
The excellence of our firm in insolvency and debt negotiation enabled us to handle a large financial portfolio and to 
actively participate in a total debt restructuring proceedings of more than 5 bn.€
First to achieve the judicial restructuring of debts in favor of a listed company under article 99, Law 3588/2007. 
First to file for judicial liquidation of a company under article 106ia, Law 3588/2007.
First law firm to be appointed as special administrator in cooperation with a well esteemed financial services provider 
under Law 4307/2014.

HIGHEST QUALITY WRITTEN AND COURTROOM SKILLS
We distinguished for providing integrated legal advice and high level legal services in the fields of:
Commercial and Corporate Law 
Competition - Antitrust Law
Industrial and Intellectual Property
Mergers and Acquisitions
Commercial Agreements
Real Estate Property Law
Economic penal Law
Civil Law

THE LONGEVITY OF OUR CLIENT RELATIONSHIPS ARE A TESTAMENT TO OUR STRATEGY AND FOCUS
Andreas Angelidis & Associates Law Firm has successfully represented some of the largest companies and credit 
institutions in complex commercial litigations. 
Our clientele consists of all kind and range of firms such as media, medical, construction, food and beverages, 
telecommunication, education, publishing, recycling, insurance, industrial, commercial, hotels and firms providing 
services. 
Our Law Firm contributed in the latest version of the Greek Law Digest, ‘’the Ultimate Legal Guide to Investing in 
Greece’’.
The Greek Law Digest is published under the auspices of Ministry of Economy, Development and Tourism, Enterprise 
Greece, ACCI and Hellenic Republic Asset Development Fund. 
The series is a complete and comprehensive legal guide with all the basic regulatory and legal aspects that an 
investment in Greece may entail.

ISO CERTIFICATION
As part of its continuous efforts for the provision of high quality services, “Andreas Angelidis & Associates” Law Firm, 
is certified according to the international standard ISO 9001: 2008.

For more details or any questions, please contact us: info@agelaw.gr

100 Alexandras Avenue, Athens 11472, Tel: +30 210-64.31.930, Fax: +30 210-64.31.893
Web: www.agelaw.gr,       : Andreas Angelidis & Associates Attorneys at Lawin

ΣΥΡΙΖΑ. Όπως είπε, ο Αλέξης Τσίπρας ξεκίνησε τη διαπραγμάτευση 
ως αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ και όχι ως πρωθυπουργός, δεδομένου ότι 
ο Π. Καμμένος και το μισό υπουργικό συμβούλιο είχαν διαφορετι-
κή άποψη. Στη συνέχεια, η κα Μπακογιάννη μίλησε για αλαζονεία 
της κυβέρνησης, η οποία, όπως εκτίμησε, «δύσκολα θα σώσει την 
παρτίδα σήμερα». 

Για το θέμα της Αλβανίας, η Ντόρα Μπακογιάννη κατηγόρησε 
την κυβέρνηση για έλλειμμα ενημέρωσης, τονίζοντας ότι η Νέα 
Δημοκρατία πληροφορήθηκε από ξένους παράγοντες ότι «ο πρω-
θυπουργός της Αλβανίας βάζει τα θέματα της διαπραγμάτευσης». 
Είπε ότι ρώτησε τον κ. Κοτζιά τι διαπραγματευόμαστε, για ποια 
αλλαγή στην ελληνική θέση πανηγυρίζουν τα αλβανικά Μέσα, 
ωστόσο δεν πήρε καμία απάντηση. «Η Ελλάδα έχει περάσει παρά 
πολλές εντάσεις, είχαμε πολώσεις, αλλα ποτέ δεν είχαμε φτάσει 
στο σημείο να μην υπάρχει συνεννόηση στα θέματα εξωτερικής 
πολιτικής [...] αυτά τα θέματα δεν ειναι κομματικά», είπε η Ντόρα 
Μπακογιάννη και, απαντώντας σε σχετική ερώτηση, δήλωσε ότι ο 
Αντρέας Παπανδρέου και ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης συζητούσαν 
για θέματα εξωτερικής πολιτικής. «Η χώρα δεν αντέχει πειραματι-
σμούς, μαθητευόμενους μάγους ή θεατρικές παρουσίες στα θέμα-
τα εξωτερικής πολιτικής», τόνισε.
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ANDREAS ANGELIDIS & ASSOCIATES
ATTORNEYS AT LAW

THE FIRM
Andreas Angelidis Law Office was founded in 1976 and was converted into a Law Firm in 2010.
Our firm consists of highly qualified associates, while having established a network of associates all over Greece as 
well as in most European countries. The firm’s associates successfully achieve the very best in planning, execution and 
overall professionalism.

SUPERIOR EXPERTISE AND EXCELLENT CLIENT SERVICE WITH ATTENTION TO DETAIL
Our team is recognized for being long-established in rehabilitation procedures, with expertise in company restructur-
ing dating from the former legal frame (articles 44-46 Law 1983/1990).
We provide a full range of legal services regarding issues of insolvency law and bankruptcy law with 25 years of experi-
ence, having an especially sterling reputation for handling complex cases across a number of jurisdictions.
The excellence of our firm in insolvency and debt negotiation enabled us to handle a large financial portfolio and to 
actively participate in a total debt restructuring proceedings of more than 5 bn.€
First to achieve the judicial restructuring of debts in favor of a listed company under article 99, Law 3588/2007. 
First to file for judicial liquidation of a company under article 106ia, Law 3588/2007.
First law firm to be appointed as special administrator in cooperation with a well esteemed financial services provider 
under Law 4307/2014.

HIGHEST QUALITY WRITTEN AND COURTROOM SKILLS
We distinguished for providing integrated legal advice and high level legal services in the fields of:
Commercial and Corporate Law 
Competition - Antitrust Law
Industrial and Intellectual Property
Mergers and Acquisitions
Commercial Agreements
Real Estate Property Law
Economic penal Law
Civil Law

THE LONGEVITY OF OUR CLIENT RELATIONSHIPS ARE A TESTAMENT TO OUR STRATEGY AND FOCUS
Andreas Angelidis & Associates Law Firm has successfully represented some of the largest companies and credit 
institutions in complex commercial litigations. 
Our clientele consists of all kind and range of firms such as media, medical, construction, food and beverages, 
telecommunication, education, publishing, recycling, insurance, industrial, commercial, hotels and firms providing 
services. 
Our Law Firm contributed in the latest version of the Greek Law Digest, ‘’the Ultimate Legal Guide to Investing in 
Greece’’.
The Greek Law Digest is published under the auspices of Ministry of Economy, Development and Tourism, Enterprise 
Greece, ACCI and Hellenic Republic Asset Development Fund. 
The series is a complete and comprehensive legal guide with all the basic regulatory and legal aspects that an 
investment in Greece may entail.

ISO CERTIFICATION
As part of its continuous efforts for the provision of high quality services, “Andreas Angelidis & Associates” Law Firm, 
is certified according to the international standard ISO 9001: 2008.

For more details or any questions, please contact us: info@agelaw.gr

100 Alexandras Avenue, Athens 11472, Tel: +30 210-64.31.930, Fax: +30 210-64.31.893
Web: www.agelaw.gr,       : Andreas Angelidis & Associates Attorneys at Lawin
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Αναχαίτιση της κλιματικής αλλαγής και  
βιωσιμότητα της οικονομικής ανάπτυξης
Είναι εφικτή η αναχαίτιση της υπερθέρμανσης του πλανήτη με παράλληλη διατήρηση 
της οικονομικής μεγέθυνσης;

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

SDSN Greece
To Ελληνικό Δίκτυο Λύσεων για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη (SDSN Greece) έχει ενταχθεί στο διεθνές δίκτυο 
SDSN των Ηνωμένων Εθνών και φιλοξενείται από το ICRE8: Διεθνές Κέντρο Έρευνας για το Περιβάλλον 
και την Οικονομία και από το Εργαστήρι για την Πολιτική Οικονομία της Βιώσιμης Ανάπτυξης του Πανε-
πιστημίου Αθηνών, με στόχο να συμβάλει στην επίτευξη των στόχων της δικτύου SDSN. 

ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣ ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΕΙΣ

Ralava Beboarimisa
Υπουργός Μεταφορών & Μετεωρολογίας,  
Μαδαγασκάρη 

Ανδρέας Παπανδρέου
Καθηγητής Οικονομικής του 
Περιβάλλοντος, Πανεπιστήμιο Αθηνών

Μαρία Δαμανάκη
πρώην Ευρωπαία Επίτροπος Θαλάσσιας 
Πολιτικής και Αλιείας (2010-14)·  
Γενική Διευθύντρια για τις Θάλασσες  
και τους Ωκεανούς, The Nature Conservancy,  
Μεγάλη Βρετανία

Fabien Cousteau
Ιδρυτής & Εκτελεστικός Πρόεδρος, The Fabien 
Cousteau Ocean Learning Center, ΗΠΑ

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Κώστας Καρράς
Ιδρυτής Ελληνικής Εταιρείας Περιβάλλοντος και 
Πολιτισμού· Αντιπρόεδρος Europa Nostra

Εμμανουέλα Δούση
Αναπληρώτρια Καθηγήτρια Διεθνών Θεσμών,  
Πανεπιστήμιο Αθηνών

Γιάννης Σαρακάκης
Πρόεδρος Ελληνοσουηδικού Επιμελητηρίου

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Σοφία Γιαννακά, Σύμβουλος έκδοσης, iefimerida
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Ο Υπουργός Μεταφορών και πρώην υπουρ-
γός Περιβάλλοντος της Μαδαγασκάρης Ralava 
Beboarimisa μίλησε για τον τόπο του, με την τε-
ράστια βιοποικιλότητα και με περιβάλλον ιδιαίτε-
ρα ευάλωτο στην κλιματική αλλαγή. Όπως είπε, η 
κυβέρνηση της Μαδαγασκάρης έχει ευαισθητο-
ποιηθεί πάρα πολύ σε θέματα κλιματικής αλλαγής 
και σήμερα αναζητά παγκόσμιες συνεργασίες, με 
όραμα για την προστασία του περιβάλλοντος. 

Ο Καθηγητής Οικονομικής του Περιβάλλοντος 
στο Πανεπιστήμιο Αθηνών Αντρέας Παπανδρέου 
είπε ότι υπάρχουν δύο απόψεις σχετικά με το αν 
απαιτείται ύφεση για να μειωθούν οι εκπομπές 
αερίων του θερμοκηπίου. Κάποιοι υποστηρίζουν 
ότι για να μειώσουμε τις εκπομπές θα πρέπει η 
ανάπτυξη να πέσει κάτω από το 0%, ενώ κάποιοι 
άλλοι διαφωνούν με αυτή την εκτίμηση και προ-
κρίνουν τη λύση της πράσινης ανάπτυξης. Όπως 
εξήγησε, από την εποχή της βιομηχανικής επανά-
στασης και μετά, αυξάνονται διαρκώς οι εκπομπές 
διοξειδίου του άνθρακα, με εξαίρεση τις περιό-
δους των οικονομικών κρίσεων. Ωστόσο, στην τε-
λευταία κρίση του 2008, η μείωση των εκπομπών 
διοξειδίου του άνθρακα ήταν πολύ μικρή και πολύ 
σύντομη.

Σχολιάζοντας την παρέμβαση του κ. Παπανδρέ-

ου, η πρώην Ευρωπαία Επίτροπος Θαλάσσιας Πο-
λιτικής και Αλιείας Μαρία Δαμανάκη τόνισε ότι 
δεν χρειάζεται να μειώσουμε την ανάπτυξη για να 
επιτύχουμε τη μείωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου. Η κα Δαμανάκη χαρακτήρισε πολύ 
σημαντική τη συμφωνία του Παρισιού, ωστόσο 
διευκρίνισε ότι δεν αρκεί η μείωση των εκπομπών 
διοξειδίου του άνθρακα. Πρέπει να δούμε και 
τι θα κάνουμε με το διοξείδιο του άνθρακα που 
υπάρχει ήδη στην ατμόσφαιρα. Σε αυτό το σημείο, 
είπε ότι η οργάνωση για την οποία εργάζεται πι-
στεύει στη συμβολή των ωκεανών και ότι μπορού-
με να επιτύχουμε 30% μείωση των εκπομπών αν 
καταφέρουμε να καθαρίσουμε τους ωκεανούς, τις 
ακτογραμμές και το περιβάλλον των θαλασσών. 

Τη «φωνή των ωκεανών» δήλωσε ότι εκπρο-
σωπεί ο Fabien Cousteau, ιδρυτής και εκτελεστι-
κός Πρόεδρος του The Fabien Cousteau Ocean 
Learning Center (ΗΠΑ). Συνεχίζοντας την παράδο-
ση του παππού του, είπε ότι ο ωκεανός μας προ-
σφέρει την αναπνοή μας και η αλλαγή του κλίμα-
τος επηρεάζει αυτό ακριβώς, την αναπνοή μας. Ο 
κ. Cousteau τόνισε ότι πρέπει να προσέξουμε πάρα 
πολύ τις καταστροφές που έχει υποστεί ο βυθός, 
πρέπει να δούμε ποια είδη απειλούνται και φυσι-
κά να προσέξουμε τους κοραλλιογενείς υφάλους, 
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οι οποίοι είναι πολύ σημαντικοί για τη διαφύλαξη 
των ειδών, αλλά και την ανθρώπινη ζωή. 

Ο ιδρυτής της Ελληνικής Εταιρείας Περιβάλλο-
ντος και Πολιτισμού Κώστας Καρράς υποστήριξε 
ότι το θέμα της κλιματικής αλλαγής σε συνδυασμό 
με την προώθηση της οικονομικής ανάπτυξης εί-
ναι ένα θέμα με πολλές παραμέτρους. Ωστόσο, 
όπως χαρακτηριστικά είπε, η βελτίωση της οικο-
νομικής ανάπτυξης δεν σημαίνει απαραίτητα βελ-
τίωση της ευημερίας, καθώς υπάρχουν και πολλοί 
άλλοι σημαντικοί δείκτες της ευημερίας ενός λαού 
εκτός από το κατά κεφαλήν εισόδημα.

Η Αναπληρώτρια Καθηγήτρια Διεθνών Θεσμών 
του Πανεπιστημίου Αθηνών Εμμανουέλα Δούση 
χαρακτήρισε την κλιματική αλλαγή ως ένα από τα 
πιο δύσκολα και σύνθετα προβλήματα που απα-
σχολούν τη διεθνή κοινότητα, επειδή απαιτεί τη 
συνεργασία πάρα πολλών χωρών σε πάρα πολλά 
επίπεδα. Είπε ότι η συμφωνία του Παρισιού είναι 
μία από τις σημαντικότερες των τελευταίων ετών 
και έβαλε στο τραπέζι το θέμα των ΗΠΑ. Όπως 

εξήγησε, οι μεγαλύτεροι ρυπαντές είναι η Κίνα, 
η ΕΕ και η Ρωσία. Η Κίνα δηλώνει αποφασισμένη 
να προχωρήσει με το θέμα της προστασίας του 
περιβάλλοντος, η ΕΕ έχει την πιο συνολική αντιμε-
τώπιση, όμως οι ΗΠΑ έχουν εκφράσει την πρόθε-
ση να αποχωρήσουν. Η κα Δούση εξήγησε ότι η 
Ουάσιγκτον δεν μπορεί στην πραγματικότητα να 
αποχωρήσει πριν το 2020, που είναι χρονιά προε-
δρικών εκλογών. Όσον αφορά την Ελλάδα, είπε ότι 
έχει κάθε συμφέρον να τηρήσει τη συμφωνία και 
να προωθήσει τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

Ο Πρόεδρος του Ελληνοσουηδικού Επιμελητη-
ρίου Γιάννης Σαρακάκης μίλησε για τις μεταφο-
ρές, οι οποίες ευθύνονται σχεδόν για το 25% των 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου. Ο κ. Σαρα-
κάκης είπε ότι για να υπάρξει ορατό αποτέλεσμα, 
θα πρέπει ως το 2030 το 35% των αυτοκινήτων 
να είναι ηλεκτρικά και, στη συνέχεια, ανέλυσε τα 
πλεονεκτήματα της ηλεκτροκίνησης στα αυτοκίνη-
τα σε όλα τα επίπεδα – περιβάλλον, απόδοση και 
οικονομία.
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Η Τουρκία και ο κόσμος: 
Νέες πολιτικές πραγματικότητες
Μια διεξοδική και ισορροπημένη ανάλυση των σχέσεων μεταξύ Τουρκίας και λοι-
πών χωρών του Βορειοατλαντικού Συμφώνου και μια νηφάλια εκτίμηση των πεδί-
ων στα οποία εξακολουθεί να είναι αμοιβαία επωφελής η συνεχιζόμενη συνεργασία  
Τουρκίας-Δύσης.

ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣ ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΕΙΣ

Egemen Bagis
πρώην Υπουργός & Επικεφαλής Διαπραγματευτής 
επί θεμάτων Ευρωπαϊκής Ένωσης (2011-2013), 
Τουρκία 

Dimitar Bechev
Πανεπιστημιακός Υπότροφος, Κέντρο Σλαβικών, 
Ευρασιατικών & Ανατολικοευρωπαϊκών Σπουδών, 
University of North Carolina, ΗΠΑ

Γεώργιος Κουμουτσάκος
Βουλευτής, Τομεάρχης Εξωτερικών,
 Νέα Δημοκρατία 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Üstün Ergüder
Ομότιμος Καθηγητής, Sabanci University, Τουρκία

Θάνος Ντόκος
Γενικός Διευθυντής, Ελληνικό Ίδρυμα Ευρωπαϊκής 
και Εξωτερικής Πολιτικής (ΕΛΙΑΜΕΠ)

Kemal Kirisci
Senior Fellow, Τουρκικός Σύνδεσμος Βιομηχανιών 
& Επιχειρήσεων (TÜSİAD)· Διευθυντής, “The Turkey 
Project” στο Κέντρο για τις ΗΠΑ και την Ευρώπη, 
Brookings, Τουρκία

Μαριλένα Κοππά
Επίκουρη Καθηγήτρια, Πάντειο Πανεπιστήμιο

Κωνσταντίνος Φίλης
Διευθυντής Ερευνητικών Προγραμμάτων,  
Ινστιτούτο Διεθνών Σχέσεων (Ι.ΔΙ.Σ.) 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Δημήτρης Κούρκουλας, πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών (2012-15)
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«Εάν η Τουρκία μπορούσε να γίνει αύριο μέλος 
της ΕΕ, οι ελληνοτουρκικές διαφορές θα εξαφα-
νίζονταν αμέσως. Επειδή όμως αυτό δεν μπορεί 
να συμβεί τόσο γρήγορα, πρέπει να συνεχίσου-
με έναν ειλικρινή διάλογο μέσα από τον οποίο 
θα ξεπεράσουμε τα προβλήματα», υποστήριξε 
ο Egemen Bagis, πρώην Υπουργός Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων της Τουρκίας. 

Ο πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών 
Δημήτρης Κούρκουλας αναφέρθηκε στο νέο τοπίο 
που διαμορφώνεται στη Μέση Ανατολή και στην 
επίδραση που έχει στις εξελίξεις στην Τουρκία.

Ο κ. Bagis αναφέρθηκε στις ελληνοτουρκικές  
διαφορές διαπιστώνοντας ότι «Ελλάδα και Τουρ-
κία είναι δυο αδέλφια που μαλώνουν αλλά ενώ-
νονται μπροστά σε κοινούς κινδύνους». Αναφε-
ρόμενος στους οκτώ Τούρκους αξιωματικούς που 
βρίσκονται στην Ελλάδα, εξέφρασε την ελπίδα να 
εκδοθούν στην Τουρκία.

Ο Τομεάρχης Εξωτερικών του κόμματος της 
Νέας Δημοκρατίας Γιώργος Κουμουτσάκος υπο-
στήριξε ότι η Τουρκία παράγει ερωτήσεις και όχι 
απαντήσεις, έχει παντού ανοιχτά ζητήματα και μέ-
τωπα. Ανέφερε επίσης ότι η διακηρυγμένη πολιτι-
κή περί μηδενικών προβλημάτων με τους γείτονες 
δεν ισχύει πια. «Είχαμε μεγάλα προβλήματα, πριν 
λίγο καιρό δημιουργήθηκε μια πραγματικά επικίν-
δυνη κατάσταση στα Ίμια. Δύο στρατιωτικοί κρα-
τούνται από την Τουρκία και πρέπει να επιστρα-
φούν άμεσα στην Ελλάδα», τόνισε και ζήτησε να 
πέσουν οι τόνοι ανάμεσα στις δύο πλευρές. 

Ο Γενικός Διευθυντής του ΕΛΙΑΜΕΠ Θάνος 
Ντόκος αναφέρθηκε στη στάση της Τουρκίας στο 
Αιγαίο και υποστήριξε ότι «ο Ερντογάν ψαρεύει 
σε εθνικιστικά ύδατα για τις επόμενες εκλογές». 
Μίλησε για τον κίνδυνο αποξένωσης της Τουρκί-

ας από τη Δύση, εκτιμώντας ότι αυτή εντείνει την 
ανασφάλεια. 

Ο Kemal Kirisci από τον Τουρκικό Σύνδεσμο Βι-
ομηχανιών & Επιχειρήσεων (TÜSİAD) και Διευθυ-
ντής του «The Turkey Project» σημείωσε ότι η νέα 
πολιτική ελίτ της Τουρκίας, που δημιουργήθηκε 
μετά το 2002, δεν πίστεψε ποτέ ότι είναι προτε-
ραιότητα η επαφή με την ΕΕ.

Ο Dimitar Bechev από το Κέντρο Σλαβικών, Ευ-
ρασιατικών & Ανατολικοευρωπαϊκών Σπουδών 
του Πανεπιστημίου της Βόρειας Καρολίνας (ΗΠΑ) 
τόνισε πως, παρά το γεγονός ότι η Τουρκία δείχνει 
να απομακρύνεται από την ΕΕ, ο βασικός εταίρος 
της παραμένει η Ευρώπη, ενώ χαρακτήρισε σχέ-
σεις ανάγκης τις συνεργασίες της με τη Ρωσία. 

Ο Ομότιμος Καθηγητής του Πανεπιστημίου 
Sabanci Üstün Ergüder υπογράμμισε ότι αυτοί 
που τώρα διοικούν την Τουρκία πρέπει να απο-
φασίσουν αν θέλουν ανοιχτή ή κλειστή τη χώρα 
τους. Παράλληλα υποστήριξε ότι η ΕΕ δεν πρέπει 
να σταματήσει να προσπαθεί να φέρει την Τουρ-
κία κοντά της.

Ο Διευθυντής Ερευνητικών Προγραμμάτων του 
Ινστιτούτου Διεθνών Σχέσεων (Ι.ΔΙ.Σ.) Κωνσταντί-
νος Φίλης επικεντρώθηκε στους κινδύνους που 
δημιουργεί η απομάκρυνση της Τουρκίας από την 
ΕΕ και σημείωσε ότι το κλίμα μπορεί να βελτιωθεί 
αν υπάρξει συνεργασία στους τομείς που υπάρ-
χουν κοινά οφέλη. 

Τέλος, η Επίκουρη Καθηγήτρια στο Πάντειο 
Πανεπιστήμιο Μαριλένα Κοππά υποστήριξε ότι 
ΕΕ και Τουρκία μπορούν να έρθουν κοντά και με 
άλλους τρόπους, πέρα από την ενσωμάτωση της 
Τουρκίας στην ΕΕ, ενώ ανέφερε πως μέχρι τώρα 
και οι δύο πλευρές υποκρίνονται πως καλύπτο-
νται από τις προσπάθειες που γίνονται.
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Ανατολική Μεσόγειος και Μέση Ανατολή:  
Οικοδομώντας μια νέα αρχιτεκτονική 
ασφάλειας
Ποιος μπορεί να είναι εκείνος ο περιεκτικός μηχανισμός που θα προωθήσει αποτελε-
σματικά την περιφερειακή συνεργασία και ασφάλεια στη Μέση Ανατολή; Πώς μπορεί 
να δρομολογηθεί από κοινού η επίτευξη ενός τέτοιου στόχου ενόψει των πολλαπλών 
αντιπαλοτήτων και συγκρούσεων στην περιοχή της Μέσης Ανατολής;

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

Ι.ΔΙ.Σ.
Η ευρεία αποστολή του Ινστιτούτου Διεθνών Σχέσεων (Ι.ΔΙ.Σ.) είναι να διεξάγει και να προαγάγει την 
έρευνα, σε εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο, όσον αφορά ποικίλα ζητήματα διεθνών σχέσεων, με 
έμφαση στις διεθνείς διεργασίες που αφορούν στις οικονομικές, στρατηγικές και πολιτιστικές σχέσεις 
της Ελλάδας. Επιπλέον πεδία έρευνας και διδασκαλίας του Ι.ΔΙ.Σ. είναι οι Ευρωατλαντικές σχέσεις, η 
Ρωσία και ο μετασοβιετικός χώρος, καθώς και τα ζητήματα της Μέσης Ανατολής.

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Καθ. Χαράλαμπος Παπασωτηρίου, Διευθυντής και Πρόεδρος ΔΣ, Ινστιτούτο Διεθνών Σχέσεων (Ι.ΔΙ.Σ.)

ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣ ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΕΙΣ

Prof. Uzi Arad
Senior Fellow, Ινστιτούτο Μελετών 
Εθνικής Ασφάλειας, Ισραήλ

Dr. Nabeel Shaath
Εκπρόσωπος του Προέδρου της Παλαιστίνης, 
Α.Ε. Mahmoud Abbas, Παλαιστινιακό Κράτος 

Dr. Claire Spencer
Senior Research Fellow, Πρόγραμμα Μέσης 
Ανατολής / Βορείου Αφρικής, 
Chatham House, Μεγάλη Βρετανία

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Dr. Noureddine Bardad-Daidj
Πρέσβης της Αλγερίας στην Ελλάδα

Parwez Zabihi
Ιδρυτής & Εταίρος, Zabihi Consulting, 
Μεγάλη Βρετανία

Nancy Okail
Εκτελεστική Διευθύντρια, The Tahrir 
Institute for Middle East Policy, ΗΠΑ
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Η περιοχή της ανατολικής Μεσογείου και της 
Μέσης Ανατολής, αποτελεί ένα από τα πλέον ευ-
αίσθητα μέρη της παγκόσμιας γεωπολιτικής σκη-
νής, με τις εντάσεις να είναι πολύπλοκες, καθώς 
συνδυάζουν όχι μόνο τα συμφέροντα των χωρών 
της περιοχής (Ελλάδα, Κύπρος, Τουρκία, Ισραήλ, 
Λίβανος, Αίγυπτος, Συρία), αλλά και περιφερεια-
κών δυνάμεων, όπως το Ιράν, καθώς και των ΗΠΑ, 
της ΕΕ, της Ρωσίας και της Κίνας. Οι ομιλητές του 
πάνελ συμφώνησαν επίσης ότι η ανεύρεση κοιτα-
σμάτων φυσικού αερίου έχει περιπλέξει την ήδη 
περίπλοκη κατάσταση και έχει αυξήσει τους γεω-
πολιτικούς κινδύνους. 

Ο καθηγητής Uzi Arad υπογράμμισε ότι λόγω 
των αρκετών και διαφορετικών εντάσεων που 
επικρατούν στην περιοχή, οι τριμερείς σχέσεις 
όπως αυτές μεταξύ Ελλάδας–Κύπρου–Ισραήλ 
στον ενεργειακό τομέα μπορούν να αποτελέσουν 
πρότυπο συνεργασιών των χωρών της περιοχής. 

Από την πλευρά του ο εκπρόσωπος του Παλαι-
στίνιου Προέδρου Mahmoud Abbas Δρ Nabeel 
Shaath τόνισε ότι απαιτείται η αντιμετώπιση των 
προβλημάτων στη Συρία και των σχέσεων Ισραήλ–
Παλαιστίνης, αλλά και η διευθέτηση των ΑΟΖ της 
κάθε χώρας έτσι ώστε με μειωθούν οι γεωπολιτι-
κοί κίνδυνοι. 

Η Δρ Claire Spencer του Chatham House τόνισε 
πως υπάρχει πολύ μικρή πρόοδος στις σχέσεις με-
ταξύ των χωρών, καθώς τα κράτη προχωρούν μο-

νομερώς στην προώθηση των συμφερόντων τους, 
αγνοώντας την αύξηση του γεωπολιτικού ρίσκου. 

Ο πρέσβης της Αλγερίας Δρ Noureddine 
Bardad-Daidj ανέφερε πως όλες οι προκλήσεις 
στην ευρύτερη περιοχή της Μεσογείου προέρχο-
νται από την κατάσταση στη Συρία και την αστά-
θεια στη Λιβύη, με αποτέλεσμα την αύξηση των 
μεταναστευτικών ροών και της τρομοκρατίας.

Ο Parwez Zabihi, ιδρυτής της εταιρείας Zabihi 
Consulting, τόνισε ότι η κατάσταση στη Μεσόγειο 
δεν έχει αλλάξει τα τελευταία 100 χρόνια με τις 
εντάσεις να παραμένουν, ωστόσο αυτό που έχει 
αλλάξει, όπως ανέφερε, είναι οι παίκτες που λαμ-
βάνουν μέρος στη σύγχρονη γεωπολιτική σκακιέ-
ρα. Παράλληλα, ανέφερε ότι η μη ενσωμάτωση 
της Τουρκίας στην ευρωπαϊκή οικογένεια οδήγη-
σε σε αυτό το απολυταρχικό καθεστώς. 

Τέλος, η Διευθύντρια του Ινστιτούτου Tahrir 
Nancy Okail ανέφερε ότι υπάρχουν διαφορετι-
κές συγκρούσεις που ταλανίζουν την περιοχή της 
Μέσης Ανατολής, οι οποίες συντηρούνται από 
τις αμφιλεγόμενες και αντιφατικές πολιτικές της 
ΕΕ. Όπως τόνισε η κα Okail, καμία σύγκρουση 
δεν μπορεί να συνεχιστεί χωρίς την προμήθεια 
όπλων, με την ΕΕ από τη μία πλευρά να λαμβάνει 
σημαντικά μέτρα για την αντιμετώπιση της μετα-
ναστευτικής κρίσης και, από την άλλη, να έχουν 
αυξηθεί οι πωλήσεις οπλικών συστημάτων στις 
χώρες της Μέσης Ανατολής.
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Το έργο του στη Λατινική Αμερική ανέλυσε ο 
Αρχιεπίσκοπος Αθηναγόρας στη συζήτησή του 
με τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών Γιώργο 
Κατρούγκαλο. Ο Αρχιεπίσκοπος ξεδίπλωσε την 
εμπειρία του από τις δύο δεκαετίες προσφοράς 
στον Ελληνισμό και την Ορθοδοξία και τόνισε ότι 
το έργο του εξελίχθηκε ιεραποστολικά. «Δεν πε-
ρίμενα να γίνει αυτό το θαύμα που συμβαίνει, να 
μου χτυπούν την πόρτα οικογένειες και να θέλουν 
να γίνουν ορθόδοξοι», είπε χαρακτηριστικά.

Κατά την εισαγωγή της, η συντονίστρια της 
συζήτησης Ειρήνη Βανταράκη εξήρε το έργο του 
Αρχιεπισκόπου στη Λατινική Αμερική, κυρίως το 
φιλανθρωπικό, και τόνισε την απήχηση που έχει 
σε ολόκληρη την περιοχή, καθώς χαίρει μεγάλης 
εκτίμησης. 

Στο ίδιο μήκος κύματος κινήθηκε και η παρέμ-
βαση του Γιώργου Κατρούγκαλου, ο οποίος υπο-
γράμμισε τις πολύ στενές διπλωματικές σχέσεις 
της Ελλάδας με τις χώρες της Λατινικής Αμερικής 
και τόνισε ότι «έχουμε παράλληλη πολιτική ζωή, 
όμως αυτές οι καλές σχέσεις δεν μεταφράζονταν 
μέχρι σήμερα σε καλές οικονομικές σχέσεις».

Και οι δύο ομιλητές αναφέρθηκαν στο ιδιαίτερο 
ενδιαφέρον που έχουν οι Λατινοαμερικανοί για 
τη χώρα μας, ενώ ο κ. Κατρούγκαλος υπογράμμι -
σε ότι «οι καλές σχέσεις των χωρών της Λατινικής 
Αμερικής με την Ελλάδα αντανακλώνται και στην 
υποδοχή που είχε ο Αλέξης Τσίπρας στην κηδεία 
του συμβόλου της επανάστασης και της απελευ-
θέρωσης των λαών, Φιντέλ Κάστρο». 

Ο Αρχιεπίσκοπος, ο οποίος έχει συμβάλει στην 
ανοικοδόμηση σχολείων και νοσοκομείων, ανα-
κοίνωσε ότι ετοιμάζονται να ιδρύσουν Θεολογική 
Σχολή, όπου θα υπάρχει και τμήμα Ελληνικής Φι-
λολογίας. «Δεν είμαι φιλέλλην, είμαι Έλλην», είπε 
χαρακτηριστικά και πρόσθεσε ότι, όταν έφτασε 
στο Μεξικό πριν από 20 χρόνια, είχε ευθύνη για 
περίπου 5.000 Έλληνες, ενώ σήμερα η Μητρό -
πολή του αριθμεί πάνω από 500.000 πιστούς σε 
ολόκληρη την περιοχή.

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Μητροπολίτης Αθηναγόρας
Ιερά Μητρόπολη Μεξικού

Γεώργιος Κατρούγκαλος
Αναπληρωτής Υπουργός Ευρωπαϊκών  
Υποθέσεων, Υπουργείο Εξωτερικών 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Ειρήνη Βανταράκη, Ιδρύτρια & Διευθύντρια, Vandiri LLC (ΗΠΑ)
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Εμπορία Ανθρώπων και Συμπράξεις  
Δημόσιου–Ιδιωτικού Τομέα
Μία συζήτηση σχετικά με το πώς μπορούν να συνεργαστούν αποτελεσματικά οι κυβερ-
νήσεις με τον ιδιωτικό τομέα, αλλά και με άλλες δομές της κοινωνίας των πολιτών σε 
τοπικό και διεθνές επίπεδο, προκειμένου να καταπολεμήσουν την εμπορία ανθρώπων.

Γιώργος Παπαδημητρακόπουλος
Σύμβουλος & Σύνδεσμος Μεγάλης Βρετανίας 
στο Ελληνικό Υπουργείο Εξωτερικών για Θέματα 
Εμπορίας Ανθρώπων

Rob Wainwright
Εκτελεστικός Διευθυντής Europol

Οι δύο ειδικοί τόνισαν στις τοποθετήσεις τους 
ότι οι διακινητές γίνονται όλο και πιο επαγγελμα-
τίες και αποφεύγουν τη σύλληψη, καθώς πλέον 
όταν μιλάμε για διακινητές δεν αναφερόμαστε 
σε μικροαπατεώνες, αλλά σε επαγγελματίες που 
έχουν δημιουργήσει σύνθετα κυκλώματα. 

Ο Rob Wainwright εξήγησε ότι το πρόβλημα 
της εμπορίας ανθρώπων είναι εξαιρετικά σύνθε-
το με πολλές προεκτάσεις. Συχνά, οι διακινητές 
είναι άνθρωποι της διπλανής πόρτας, άνθρωποι 
που έχουν και νόμιμες δουλειές ή εταιρείες βι-
τρίνες για το ξέπλυμα μαύρου χρήματος. Η εξέλι-
ξη της τεχνολογίας βοηθά τις Αρχές, όμως βοηθά 
και τους εγκληματίες. Επίσης, συχνά βλέπουμε 
να υπάρχει σχέση μεταξύ του trafficking και της 
λαθραίας μετακίνησης ανθρώπων, όπως συμβαί-
νει στην Ευρώπη τα τελευταία χρόνια με τους 
πρόσφυγες.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της Europol, τα δύο 
τρίτα των θυμάτων του trafficking είναι Ευρωπαί-
οι πολίτες. Πολλοί είναι από ανατολικές χώρες, 
όμως όχι αποκλειστικά, ενώ τα θύματα μετακι-
νούνται από την Ανατολή στη Δύση και το αντί-
θετο. Μία ακόμη δυσκολία είναι ότι η αστυνομία 
δεν μπορεί πάντα να εξαρθρώσει τα δίκτυα για 
διάφορους λόγους. Για παράδειγμα, όταν συλ-
λαμβάνουν ένα μικρό παιδί στους δρόμους του 
Λονδίνου να πουλάει κάτι συχνά θεωρούν ότι 
είναι μία μεμονωμένη περίπτωση και όχι θύμα 
ενός ολόκληρου κυκλώματος. Ο κ. Wainwright 
είπε ότι η Europol στηρίζεται στους συνεργά-
τες της, στους ακαδημαϊκούς κύκλους και στις 
τράπεζες για την εξάρθρωση κυκλωμάτων. Τα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα συμμετέχουν στην 
καταπολέμηση του trafficking, λόγω του ξεπλύ-
ματος μαύρου χρήματος. 
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Όσον αφορά την Ελλάδα, ο Γιώργος Παπαδημητρακόπουλος 
σημείωσε ότι «πάντα θεωρούσαμε ότι είναι χώρα υποδοχής ή 
διέλευσης, όμως τώρα με την κρίση μπορεί να είναι και χώρα 
αποχώρησης». Τέλος, οι δύο ειδικοί έκαναν συζήτηση για τα αριθ-
μητικά στοιχεία που αξιοποιούν οι υπηρεσίες και πώς αυτά υπο-
λογίζονται. Οι ομιλητές εξέφρασαν επιφύλαξη για τον τρόπο υπο-
λογισμού κάποιων αριθμών, π.χ. πόσα δισ. δολάρια είναι η αξία 
του κυβερνοεγκλήματος. Πάντως, πέρυσι η Europol εξάρθρωσε 
1.000 κυκλώματα trafficking.
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Στρατηγικές Εθνικής Ασφάλειας 
Στο επίκεντρο των κρισιμότερων ζητημάτων διεθνώς έχουν τεθεί τα ζητήματα της 
ασφάλειας, κυρίως εξαιτίας πρόσφατων δραματικών συμβάντων σε διάφορα μέρη 
του κόσμου. Το θέμα της ασφάλειας τίθεται πλέον σε ένα πολύ ευρύτερο πλαίσιο. Πώς 
μπορεί κάθε χώρα να επιστρατεύσει τους διαθέσιμους πόρους της ώστε να επιτύχει 
«εθνική ασφάλεια»; 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Prof. Uzi Arad
Senior Fellow, Ινστιτούτο Μελετών 
Εθνικής Ασφάλειας, Ισραήλ

Παναγιώτης Τσάκωνας
Πρόεδρος ΔΣ, Κέντρο Μελετών Ασφαλείας 
(KE.ME.A.), Ελλάδα

Θάνος Ντόκος
Γενικός Διευθυντής, Ελληνικό Ίδρυμα Ευρωπαϊκής 
και Εξωτερικής Πολιτικής (ΕΛΙΑΜΕΠ)

Αλέξανδρος Π. Μαλλιάς
πρώην Πρέσβης της Ελλάδας στις ΗΠΑ (2005-2009) 

Dr. Ling Shengli
Αναπληρωτής Καθηγητής, Ινστιτούτο Διεθνών 
Σχέσεων, China Foreign Affairs University, Κίνα

Rob Wainwright
Εκτελεστικός Διευθυντής Europol

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ

Κρίστιαν Χατζημηνάς, Αντιπρόεδρος ΔΣ, Ελληνική Ένωση, Επιχειρηματιών (ΕΕΝΕ)

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Κωνσταντίνος Λαμπρόπουλος, Αssociate Fellow, Geneva Centre for Security Policy

Τον ρόλο των κυρίαρχων κρατών και κυβερνή-
σεων σε μία εποχή που εκ των πραγμάτων αμφι-
σβητείται η δυνατότητα του κράτους να αντιμε-
τωπίσει τις προκλήσεις της εθνικής ασφάλειας, 
συζήτησε το πάνελ.

Ο συντονιστής της συζήτησης, Κωνσταντίνος 
Λαμπρόπουλος, επεσήμανε ότι οι ασύμμετρες 

και διεθνικές απειλές θολώνουν τη διάκριση με-
ταξύ εσωτερικής και διεθνούς ασφάλειας και πως 
το πεδίο ελέγχου του κράτους δεν ταυτίζεται πά-
ντα με τις υπερεθνικές απειλές.

Ο καθηγητής Uzi Arad τόνισε ότι κάθε κράτος 
έχει τη δική του στρατηγική ασφάλειας που δια-
μορφώνεται από το ιστορικό παρελθόν του, όμως 
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σήμερα πλέον όλα είναι αλληλένδετα. Δήλωσε 
ότι το Ισραήλ είναι θύμα της ευρύτερης γειτονιάς 
του, που, όπως είπε, «είναι η χειρότερη γειτονιά 
του πλανήτη», προσθέτοντας ότι η στρατηγική 
της χώρας του αλλάζει, καθώς αντί για μονοσή-
μαντη στρατηγική προς τη Δύση, τώρα το Ισραήλ 
προσπαθεί να λαμβάνει υπόψη τι συμβαίνει και 
στη Δύση και στην Ανατολή.

Ο πρόεδρος ΔΣ του Κέντρου Μελετών Ασφα-
λείας Παναγιώτης Τσάκωνας αναφέρθηκε στις 
ελλείψεις του ΚΥΣΕΑ και πρότεινε να δημιουργη-
θεί ένα συνεκτικό πλαίσιο, το οποίο θα μπορούσε 
να ονομαστεί «Εθνικό Συμβούλιο Ασφάλειας» και 
το οποίο θα μπορούσε να εντοπίσει τις απειλές 
για την Ελλάδα και να τις ταξινομήσει ανάλογα 
με τη σοβαρότητα. Τόνισε ότι χρειαζόμαστε έναν 
μηχανισμό επίλυσης κρίσεων καθώς και να εξε-
ταστεί η ρευστότητα των απειλών. Σημείωσε, 
τέλος, ότι η ταξινόμηση των απειλών δεν πρέπει 
να αντιμετωπιστεί με κομματικά κριτήρια, αλλά 
να αποτελέσει αντικείμενο συναίνεσης ανάμεσα 
στα κόμματα.

Ο Γενικός Διευθυντής του ΕΛΙΑΜΕΠ Θάνος Ντό-
κος απαρίθμησε τα τέσσερα κρίσιμα συστατικά 
μίας πολιτικής εθνικής ασφάλειας (συγκεκριμένη 
στρατηγική, νέες δομές και νέοι θεσμοί, κατάρ-
τιση προσωπικού και χρήση της νέας τεχνολογί-
ας) και ξεκαθάρισε ότι οπωσδήποτε «κάποιος θα 
πρέπει να φυλάει τους φύλακες». Επεσήμανε ότι 
το γενικό πρόβλημα όταν μιλάμε για παγκοσμιο-
ποίηση είναι ότι «μπορεί οι “κακοί” να μη δρουν 
σε κάποιο συγκεκριμένο κράτος ή να προέρχονται 
από διαφορετικά κράτη και ότι οι “καλοί” πρέπει 
να δράσουν σε ένα πλαίσιο περιορισμών». 

Ο πρώην Πρέσβης της Ελλάδας στις ΗΠΑ Αλέ-
ξανδρος Μαλλιάς έθεσε το ερώτημα πώς μπο-
ρούμε να καλύψουμε τις βασικές ανάγκες ασφά-
λειας των πολιτών ώστε να διαχειριστούμε τις 
εξωτερικές και εσωτερικές απειλές σε αυτή τη 
χώρα. Επεσήμανε ότι η απάντηση σε αυτό το 
ερώτημα σε μεγάλο βαθμό επηρεάζεται από την 
υποκειμενικότητα. Αναφέρθηκε μεταξύ άλλων 
στην εθνική συνοχή και διάβασε κείμενο στα αρ-
χαία, θέλοντας να καταδείξει τις φιλοσοφικές αρ-

χές του ζητήματος. Επεσήμανε δε, κλείνοντας, ότι 
τον θλίβει πως η κοινή λογική είναι το στοιχείο 
που απουσιάζει σήμερα.

Ο Δρ Ling Shengli, καθηγητής στο China Foreign 
Affairs University της Κίνας, ανέφερε ότι ο Κινέζος 
Πρόεδρος μίλησε για μία νέα αντιμετώπιση της 
ασφάλειας στο μέλλον, ώστε να λαμβάνει υπόψη 
και τις αναδυόμενες περιφερειακές χώρες. «ΗΠΑ, 
Ρωσία και Ινδία θεωρούν ότι πρέπει να υπάρχει 
ανταγωνισμός στα θέματα ασφάλειας. Εμείς πι-
στεύουμε ότι η Ασία θα παίξει ολοένα και μεγα-
λύτερο ρόλο στην παγκόσμια ασφάλεια, επομέ-
νως θα πρέπει να συνεργαστούμε με τις χώρες 
στην περιφέρεια της Κίνας», ανέφερε. 

Ο Γενικός Διευθυντής της Europol, Rob 
Wainwright, με μεγάλο μέρος της καριέρας του 
αφιερωμένο στην εθνική ασφάλεια, επεσήμανε 
μεταξύ άλλων ότι το θέμα της ασφάλειας βρίσκε-
ται στην αποκλειστική αρμοδιότητα των κρατών 
στην ΕΕ και επομένως υπάρχουν εθνικοί περιορι-
σμοί, ό,τι και να λέει η Κοινότητα για συνεργασία 
σε θέματα ασφάλειας. Εξήγησε ειδικότερα ότι 
δεν μπορούν να αξιοποιηθούν όλες οι δυνατότη-
τες της ΕΕ διότι, για παράδειγμα, υπάρχει περιο-
ρισμός στα δεδομένα που μπορούν να ανταλλά-
ξουν τα κράτη- μέλη της ΕΕ μεταξύ τους. Τόνισε, 
τέλος, ότι πρέπει να εξεταστούν τα σημερινά δε-
δομένα, διότι, για παράδειγμα, ο ISIS χρησιμοποι-
εί το διαδίκτυο. 

Παρέμβαση στη συζήτηση έκανε ο Αντιπρό-
εδρος της Ελληνικής Ένωσης Επιχειρηματιών 
Κρίστιαν Χατζημηνάς, μιλώντας από πλευράς 
διαστημικής και αεροναυπηγικής. Επεσήμανε 
ειδικότερα το συνεκτικό ρόλο της βιομηχανίας 
στη διεθνή συνεργασία. Αναφέρθηκε δε σε συ-
γκεκριμένα παραδείγματα και ειδικότερα στη συ-
νεργασία τα τελευταία τρία χρόνια ανάμεσα στην 
Ελλάδα και το Ισραήλ και ταυτόχρονα στη στενή 
συνεργασία ανάμεσα στην Ελλάδα, την Αίγυπτο 
και μετριοπαθή αραβικά κράτη όπως τα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα, συνεργασία που επιταχύνθηκε 
και λόγω της βιομηχανικής συνεργασίας.
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«Κρίση: Μια οικονομική έννοια στο 
αρχαιολογικό της πλαίσιο»
Νίκος Πετρόχειλος
Επικεφαλής Τμήματος Προϊστορικών & Κλασικών Χώρων, Μνημείων & Αρχαιολογικών Εργασιών, 
Εφορεία Αρχαιοτήτων Φωκίδας

Ο κ. Πετρόχειλος αναφέρθηκε στους αρχαίους 
συγγραφείς και τις αναφορές τους στο φαινόμενο 
της οικονομίας με την κυριολεκτική του έννοια, 
δηλαδή τους νόμους του οίκου. «Από τα κείμενα 
των αρχαίων προκύπτει ότι ο αρχαίος κόσμος δεν 
ήταν στάσιμος αλλά ούτε και ενιαίος. Από τον 5ο 
αιώνα και την εποχή της Αθηναϊκής Συμμαχίας 
υπήρχαν ρυθμιστικοί μηχανισμοί για την ασφάλεια 
των νομισμάτων. Στην Αθήνα και την Ιωνία, για πα-
ράδειγμα, το νόμισμα ήταν ισχυρό και οι παραβά-
τες τιμωρούνταν αυστηρά με τη θανατική ποινή. 
Η τροφοδοσία των πόλεων γινόταν με τη βοήθεια 
αργυραμοιβών, μία μορφή τράπεζας. Άλλωστε και 
στην αρχαιότητα η βασική μορφή συναλλαγών γι-
νόταν γύρω, πάνω, ενίοτε και κάτω από μία τρά-
πεζα, ένα τραπέζι». Ο ρόλος των αργυραμοιβών, 
συμπλήρωσε ο κ. Πετρόχειλος, ήταν να ελέγχουν 
τα μέταλλα των νομισμάτων. 

«Τα ιερά ήταν μέρος με μεγάλη συγκέντρω-
ση χρημάτων και αντικειμένων και δάνειζαν με 
10%-40% επιτόκιο. Οι πόλεμοι ήταν περίοδοι δα-
νεισμού. Οι σαρωτικές συνέπειες των πολέμων 
οδηγούσαν σε περιόδους αυξημένων αναγκών και 
συνεπώς στην ανάγκη άσκησης πληθωριστικής πο-

λιτικής». Οι ιστορικές πηγές μας διδάσκουν ότι η 
πολιτική περιορισμού ρευστότητας ήταν μια πρα-
κτική που εφαρμοζόταν από τα χρόνια του Μεγά-
λου Αλεξάνδρου ή το 33 μ.Χ., την εποχή που ήταν 
αυτοκράτορας ο Τιβέριος. «Η σφιχτή πολιτική του 
Τιβέριου οδήγησε σε περιορισμούς ρευστότητας, 
τους πιστωτές να κατάσχουν περιουσίες των οφει-
λετών, τους οφειλέτες να μηνύουν τους πιστωτές 
και την κατάρρευση των τραπεζών μετά απο από-
φαση της Συγκλήτου να επιστραφούν τεράστια 
ποσά στους δικαιούχους τους. Η ανακεφαλαιοποί-
ηση ήταν τότε απαραίτητη με τον άτοκο δανεισμό 
για μία τριετία», είπε ο κ. Πετρόχειλος. Αναφέρ-
θηκε επίσης στην εποχή του Σόλωνα και του Κλε-
ομένη, όταν ο αγροτικός πληθυσμός αναγκαζόταν 
να δανειστεί και η γη σταδιακά χάθηκε από τους 
αγρότες και περιήλθε στα χέρια λίγων και ισχυρών. 
«Οι κρίσεις και οι συγκρούσεις δεν επιλύθηκαν με 
ήπιους τρόπους, αλλά με παρεμβάσεις και μέτρα, 
ένα μάθημα και για τη σύγχρονη εποχή», κατέληξε 
ο κ. Πετρόχειλος.
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Η Βαρόνη αναφέρθηκε στην καταγωγή της –εί-
ναι ινδικής καταγωγής, γεννημένη στην Κένυα, με 
βρετανική υπηκοότητα– και στον αντίκτυπο που 
είχε στη Βρετανία η μετανάστευση από την Ινδία. 
Σε ερώτηση του κ. Καρρά αν η Βρετανία μπορεί να 
θεωρηθεί παράδειγμα για την υπόλοιπη Ευρώπη, 
αναφερόμενος στον τρόπο που αντιμετώπισε τη 
μετανάστευση από την Ινδία και την Καραϊβική, 
παρά το γεγονός ότι ήταν σε μία περίοδο που αν 
και υπερδύναμη, κατέρρεε σιγά σιγά, η Βαρόνη 
είπε ότι η Βρετανία από αυτή την εμπειρία έγινε 
πιο δυνατή και πιο ανθεκτική. «Αγκάλιασε τους με-
τανάστες και είχε επίγνωση ότι τους είχε ανάγκη. 
Θεώρησε την έλευσή τους σαν έναν εμπλουτισμό 
της κοινωνίας και δεν προσπάθησε να τους αφο-
μοιώσει αλλά να μάθει από αυτούς και να προσαρ-
μοστεί κι αυτή στα νέα δεδομένα. Βέβαια, πρέπει 
να παραδεχθούμε ότι είχαν κοινό σημείο οι μετα-
νάστες με τους ντόπιους, τη γλώσσα που διευκόλυ-
νε αυτή τη διαδικασία». 

Κλείνοντας, η Βαρόνη τόνισε ότι ο πολιτισμός, η 
μουσική, η ποίηση και το θέατρο αποτελούν τρό-
πους κατανόησης άλλων πολιτισμών και ότι στη 
σημερινή εποχή θα πρέπει να διδαχθούμε από το 
παράδειγμα του κύματος μετανάστευσης από την 
Ινδία. Έκανε ειδική αναφορά στο 3ο Οικονομικό 

Φόρουμ των Δελφών και τόνισε ότι είναι πολύ ση-
μαντικό το γεγονός ότι στη θεματική του φόρουμ 
για την παγκοσμιοποίηση και την ανάπτυξη οι δι-
οργανωτές συμπεριέλαβαν τον πολιτισμό. «Ο πολι-
τισμός είναι σημαντικό στοιχείο για την ανάπτυξη 
των σχέσεων των χωρών», είπε χαρακτηριστικά. 

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Βαρόνη Prashar of Runnymede CBE
Μέλος της Βουλής των Λόρδων, Μεγάλη Βρετανία

Κώστας Καρράς
Ιδρυτής Ελληνικής Εταιρείας Περιβάλλοντος και 
Πολιτισμού· Αντιπρόεδρος Europa Nostra
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«Ευημερία του κράτους ή ευημερία του  
πολιτικού συστήματος; Ένα απαισιόδοξο 
σενάριο για το μέλλον (της Ελλάδας)»
Κωνσταντίνος Κωστής
Καθηγητής Οικονομικής και Κοινωνικής Ιστορίας, Πανεπιστήμιο Αθηνών

«Η Ελλάδα θα χρειαστεί να προσαρμοστεί στην 
ευρωπαϊκή πολιτική αν δεν επιθυμεί να βρεθεί 
σε αμφισβήτηση», ανέφερε στην ομιλία του ο 
καθηγητής Κωνσταντίνος Κωστής. «Ήδη από τη 
δεκαετία του 1970, η Ελλάδα αντιδρά περίεργα 
στην παγκοσμιοποίηση και συστηματικά αποφεύ-
γει να αντιμετωπίσει την πραγματικότητα και τις 
προκλήσεις της εποχής, από τότε που έγινε μέλ-
λος της ΕΟΚ αλλά και πιο πρόσφατα από τότε που 
έγινε μέλος της ΕΕ».

Οι προοπτικές για το μέλλον της Ελλάδας πρέ-
πει να λαμβάνουν υπόψη το διεθνές περιβάλλον 
και τα όσα έχουν επιτευχθεί έως σήμερα, τόνισε 
ο κ. Κωστής. «Η Ελλάδα καλείται να λειτουργήσει 
σε ένα περιβάλλον μεγάλης αστάθειας. Κανείς 
δεν αμφισβητεί ότι έχουν γίνει μεταρρυθμίσεις, 
όμως τα αποτελέσματά τους δεν έχουν φανεί 
ακόμα. Θα πρέπει η χώρα να αντιμετωπίσει ση -
μαντικά προβλήματα, όπως το ασφαλιστικό, τη 
φτώχεια, την ανεργία –κυρίως μεταξύ των νέων– 
και την υψηλή φορολογία. Μπορεί η καρδιά της 
κρίσης, όπως έχει γράψει ο κ. Γιαννίτσης, να είναι 
οικονομική, η λύση της όμως είναι καθαρά πολι-

τική. Αυτό που λείπει από την Ελλάδα είναι μία 
μάζα δυνάμεων ικανή να αντιμετωπίσει την κρίση 
και να καταλάβει τα όσα συμβαίνουν στον κόσμο 
γύρω μας. Το πρόβλημα είναι πολιτικό και όχι οι -
κονομικό και με τα σημερινά δεδομένα δεν είμαι 
πεπεισμένος ότι η χώρα είναι σε θέση να βγει από 
την κρίση. Κανένα κόμμα δεν έχει καταθέσει προ-
τάσεις για την οικονομική πολιτική που θα ακο-
λουθήσει. Το πρόβλημα δεν μπορεί να λυθεί με το 
υπάρχον πολιτικό σύστημα. Δυστυχώς δεν βλέπω 
διέξοδο από τη σημερινή κατάσταση. Χρειάζεται 
μία συλλογική προσπάθεια, για παρατεταμένη 
περίοδο, για να αντιμετωπίστουν τα προβλήματα 
που προκύπτουν από το τρίπτυχο Δημοκρατία–
Ανάπτυξη–Παγκοσμιοποίηση», είπε κλείνοντας 
την ομιλία του.
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«Η κρίση της ελευθερίας του λόγου και της 
δημοκρατίας»
Timothy Garton Ash
Καθηγητής Ευρωπαϊκών Σπουδών, University of Oxford, Μεγάλη Βρετανία

Εκφωνώντας την ομιλία του στο Μουσείο των 
Δελφών, ο καθηγητής Timothy Garton Ash ανα-
φέρθηκε στην έννοια της αρχαίας Αγοράς και στη 
σχέση της με την «αγορά των ιδεών» που καθο-
ρίζει την ελευθερία του λόγου και τη δημοκρατία 
σήμερα. Ο καθηγητής του Πανεπιστημίου της 
Οξφόρδης υποστήριξε ότι τρεις είναι οι βασικοί 
πυλώνες της ελευθερίας του λόγου και της δημο-
κρατίας: η απουσία λογοκρισίας, η πολυμορφία 
των μέσων ενημέρωσης και η αξιοπιστία. Διευ-
κρίνισε, μάλιστα, ότι δεν πιστεύει στην αντικει-
μενικότητα ή την αμεροληψία, αλλά μόνο στην 
αξιοπιστία, η οποία είναι «μια σύμβαση εμπι-
στοσύνης» ανάμεσα σε εκδότες και δημοσιογρά-
φους από τη μια και στους αναγνώστες-τηλεθεα-
τές από την άλλη. 

Ο κ. Timothy Garton Ash υποστήριξε ότι αυτή η 
σύμβαση εμπιστοσύνης που καθορίζει την αξιο-
πιστία υπονομεύεται από τα λεγόμενα fake news 
(ψευδείς ειδήσεις) που σχεδιάζονται με κύριο 
στόχο να προσελκύσουν τον αναγνώστη, γι’ αυτό 
και γίνονται εξαιρετικά δημοφιλή. Ως έναν από 
τους βασικούς λόγους για τους οποίους τα fake 
news (ψευδείς ειδήσεις) έχουν ιδιαίτερη απήχη-
ση στο διαδίκτυο, ο Timothy Garton Ash ανέφερε 

το γεγονός ότι συνήθως οι αναγνώστες τελούν 
σε σύγχυση ως προς την πηγή της είδησης. Δεν 
γνωρίζουν, δηλαδή, τον αρθρογράφο αλλά ενδια-
φέρονται μόνο για την «πληροφορία» που μετα-
δίδεται και όχι για την πηγή της. 

«Αυτό που συχνά επικρατεί σήμερα δεν είναι 
το πραγματικό αλλά οτιδήποτε φαντάζει ελκυστι-
κό και διεγείρει τη φαντασία ή προκαλεί έντονες 
εντυπώσεις», σημείωσε, αναφέροντας χαρακτη-
ριστικά το παράδειγμα της ψευδούς είδησης 
ότι «ο Πάπας στηρίζει τον Τραμπ». Καταθέτο-
ντας προτάσεις για το πού θα πρέπει να δοθεί 
το βάρος και περιγράφοντας ένα πλαίσιο αξιών, 
προκειμένου να αντιμετωπιστούν τα σύγχρονα 
προβλήματα ελευθερίας του λόγου, ο καθηγη-
τής του Πανεπιστημίου της Οξφόρδης τόνισε 
ότι θα πρέπει να στηριχθεί η δημόσια τηλεόρα-
ση —αναφέροντας ως ένα θετικό παράδειγμα το 
BBC—, πρότεινε τη χρηματοδότηση της σοβαρής 
δημοσιογραφίας, ζήτησε μεγαλύτερη διαφάνεια 
στο διαδίκτυο και ενίσχυση της πραγματικής «τέ-
χνης της δημοσιογραφίας» που στηρίζεται στην 
τεκμηρίωση.
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«Αντηχήσεις από την αρχαία Αθήνα: 
πολίτες και μέτοικοι»
Γεώργιος Θ. Μαυρογορδάτος
Καθηγητής Πολιτικής Επιστήμης (αφυπηρετήσας), Πανεπιστήμιο Αθηνών

 «Αν έπρεπε να κρίνουμε τους Αθηναίους για 
κάτι αυτό δεν είναι ο αποκλεισμός των σκλάβων 
αλλά των μετοίκων, καθώς ενώ δεν απολάμβαναν 
ευνοϊκή φορολόγηση είχαν στρατιωτικές υπο-
χρεώσεις», σημείωσε ο καθηγητής για να επικε-
ντρωθεί στη συνέχεια σε όσα χώριζαν Αθηναίους 
Πολίτες και Μέτοικους.

Ο κ. Μαυρογορδάτος επικεντρώθηκε στα δικαι-
ώματα πολιτών και μετοίκων στην Αρχαία Αθήνα. 
«Το επιχείρημα που συνδέει τα δικαιώματα με τη 
συνεισφορά στην Πόλη ήταν διαδεδομένο στην 
Αρχαία Αθήνα. Προερχόταν από την αιχμή του δό-
ρατος», είπε χαρακτηριστικά, συνδέοντας το εύρος 
των δικαιώματων με την προσφορά στον στρατό. 

Ο καθηγητής χαρακτήρισε οξύμωρο, ωστόσο, το 
γεγονός ότι οι μέτοικοι στην Αρχαία Αθήνα είχαν 
στρατιωτικές υποχρεώσεις συγκρίσιμες με αυτές 
των Αθηναίων πολιτών, χωρίς όμως να απολαμβά-
νουν τα ίδια προνόμια. Μάλιστα υπογράμμισε ότι 
αποτελούσε ζήτημα ταμπού για την Αρχαία Αθήνα 
το να ανοίξει η πόλη στους μετοίκους σε φυσιολο-
γικούς καιρούς, καθώς όσες φορές διευρύνθηκαν 
τα δικαιώματά τους αυτό συνέβη για την αντιμε-
τώπιση απειλών από εχθρούς. 

Συνδέοντας την αρχαιότητα με τη σημερινή 
εποχή, ο κύριος Μαυρογορδάτος έδωσε το παρά-

δειγμα των ΗΠΑ, σημειώνοντας ότι ο πιο γρήγορος 
τρόπος για να θεωρηθεί κανείς πολίτης του αμε-
ρικανικού κράτους είναι το να υπηρετήσει στον 
στρατό. Η διαφορά πάντως που επεσήμανε είναι 
ότι οι μέτοικοι στην Αρχαία Αθήνα, ακόμα και εκ-
πληρώνοντας τις στρατιωτικές τους υποχρεώσεις, 
δεν ελάμβαναν τα πλήρη πολιτικά δικαιώματα των 
Αθηναίων πολιτών. Αναφέρθηκε μάλιστα στην 
εποχή του Περικλή, ο οποίος προσπάθησε να μει-
ώσει τον αριθμό όσων μπορούσαν να θεωρηθούν 
Αθηναίοι πολίτες. Προκειμένου να μειωθούν πα-
ράλληλα και όσοι διεκδικούσαν δημόσια αξιώμα-
τα, έθεσε ως προϋπόθεση να έχουν πατέρα και 
μητέρα Αθηναίους πολίτες. 

Μιλώντας για την Αρχαία Ρώμη, επεσήμανε ότι, 
παρά το γεγονός ότι η ιδιότητα του πολίτη δινό-
ταν σε όλο τον ελεύθερο πληθυσμό, αυτό δεν σή-
μαινε και πραγματική συμμετοχή στα κοινά. Ερω-
τηθείς αν υπάρχει συσχετισμός των μετοίκων με 
τους σημερινούς μετανάστες, απάντησε ότι είναι 
δύσκολο να γίνει οποιαδήποτε σύγκριση καθώς 
δεν είναι γνωστό τι ίσχυε στις άλλες πόλεις, υπο-
γραμμίζοντας ωστόσο ότι η πολυπολιτισμικότητα 
μπορεί πιο εύκολα να συμφιλιωθεί με αντιπρο-
σωπευτικούς θεσμούς.
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«Διάλογος μεταξύ πολιτισμών: οράματα 
και προοπτικές»
Dr. Vladimir Yakunin
Ιδρυτής, Rhodes Forum· Iδρυτής, Dialogue of Civilizations, Ρωσία

Ο κ. Yakunin αναφέρθηκε στις μεγάλες προκλή-
σεις της ανθρωπότητας σήμερα, υπό το φάσμα της 
παγκοσμιοποίησης και των κοινωνικών ανισοτή-
των. Αναφερόμενος στους πέντε τομείς που σχε-
τίζονται με τους σύγχρονους κινδύνους για την αν-
θρωπότητα (Οικονομία, Περιβάλλον, Γεωπολιτική, 
Κοινωνία, Τεχνολογία) επεσήμανε ότι και οι πέντε 
έχουν ένα κοινό: ότι συνιστούν «ανθρωπιστικούς 
κινδύνους». 

Ο κ. Yakunin τόνισε τη σημασία της αντιμετώπι-
σης των κοινωνικών ανισοτήτων, των προσφυγικών 
ροών και των σύγχρονων οικολογικών προκλήσεων. 
Υποστήριξε ότι οι αγορές δεν κάνουν τίποτα για να 
αντιμετωπίσουν αυτούς τους κινδύνους, αντίθετα 
μάλιστα συμβάλλουν στην ενίσχυσή τους. Αναφε-
ρόμενος στην οικονομική κρίση του 2008, επεσή-
μανε ότι από τότε μέχρι σήμερα έχουν αλλάξει οι 
αντιλήψεις για το τι συνιστά κίνδυνο. «Ο κίνδυνος 
δεν είναι πια οικονομικός, δημοσιονομικός, αλλά 
πολιτικός», ανέφερε.

Ανατρέχοντας στο Rhodes Forum υπενθύμισε 
ότι: «Η αναζήτηση ενός ανθρώπινου μέλλοντος 
πρέπει να αφήσει πίσω της τον υλικό κόσμο, αλ-
λιώς η ανθρωπότητα θα συνεχίσει να οδεύει σε 
έναν νέο Αρμαγεδδώνα». Σημείωσε επίσης ότι αν η 

παγκοσμιοποίηση συνεχίσει να ενισχύει τις ανισό-
τητες θα οδηγήσει σε καταστροφή. Ανέφερε, μά-
λιστα, χαρακτηριστικά το παράδειγμα της Αφρικής 
όπου εκατομμύρια ανθρώπων λιμοκτονούν ακόμη 
και σήμερα λέγοντας: «Με 3.000.000 ανθρώπους 
να λιμοκτονούν στην Αφρική δεν μπορούμε να μι-
λάμε για μέσους όρους και βελτίωση του βιοτικού 
επιπέδου παγκοσμίως». 

Ο κ. Yakunin επεσήμανε ότι, όσο ο τρόπος ανά-
πτυξης των αναπτυσσόμενων χωρών οδηγεί στην 
αύξηση των εισοδηματικών ανισοτήτων, υπονο-
μεύεται η προοπτική της παγκόσμιας ειρήνης και 
ευημερίας. «Τον 21ο αιώνα θα πρέπει να ελπίσου-
με ότι θα μειωθούν οι ανισότητες, τα δεινά, και ότι 
θα εξασφαλίσουμε την επιβίωση των πολλών, για 
τον ανθρώπινο πολιτισμό», κατέληξε.
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Ευρωπαϊκό έτος πολιτιστικής κληρονομιάς
Η πολιτιστική κληρονομιά είναι οικουμενική αξία και, ως τέτοια, είναι σημαντικό να δι-
ατηρείται και να κληροδοτείται στις μελλοντικές γενιές. Αυτό δε που είναι ίσως ακόμα 
πιο σημαντικό είναι ότι η πολιτιστική κληρονομιά έχει να διαδραματίσει έναν σπου-
δαίο ρόλο στο μέλλον της Ευρώπης.

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Όλγα Κεφαλογιάννη
πρώην Υπουργός Τουρισμού (2012–15)

Iveta Hricova
Πρέσβης Σλοβακίας στην Ελλάδα 

Σταύρος Μπένος
πρώην Υπουργός Πολιτισμού (1996)· 
Πρόεδρος, ΔΙΑΖΩΜΑ

Χρήστος Μυλωνόπουλος
Καθηγητής Ποινικού Δικαίου, 
Πανεπιστήμιο Αθηνών

Κώστας Καρράς
Ιδρυτής Ελληνικής Εταιρείας Περιβάλλοντος και 
Πολιτισμού· Αντιπρόεδρος Europa Nostra

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Λένα Παρασκευά, Δημοσιογράφος & Διευθύντρια Ειδήσεων, Star

O πολιτισμός είναι ένα από τα σημαντικότερα 
πεδία χάραξης πολιτικής των κρατών-μελών της 
ΕΕ, επεσήμανε στην ομιλία της η πρώην Υπουργός 
Τουρισμού Όλγα Κεφαλογιάννη. «Ο πολιτισμός 
ενώνει και δίνει σημαντικές δυνατότητες ανάπτυ-
ξης. Ο πολιτισμός είναι ένας από τους 4 βασικούς 
πυλώνες της βιώσιμης ανάπτυξης. Είναι ένα δημό-
σιο αγαθό με ισχυρούς συμβολισμούς, βοηθά στη 
δημιουργία θέσεων εργασίας και στη διασύνδεση 
με τον τουρισμό. Η Νέα Δημοκρατία ήδη σχεδιάζει 
μία πολιτική διασύνδεσης του πολιτισμού με τον 
τουρισμό και γενικότερα την ανάπτυξη. Το σύγ-

χρονο μοντέλο ανάπτυξης βασίζεται σε 4 στόχους:  
α) τη δέσμευση, β) τη βιωσιμότητα, γ) την προ-
στασία, δ) την καινοτομία. Ας ελπίσουμε ότι η 
ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισμού θα σταθεί 
αντάξια στην επίτευξη των στόχων που έχουν τε-
θεί για το φετινό έτος πολιτιστικής κληρονομιάς 
και ότι θα κάνει το καλύτερο για τη χώρα. Ας ελπί-
σουμε ότι ο πολιτισμός θα ανατρέψει τη δυσμενή 
εικόνα της χώρας από τις επιπτώσεις της οικονο-
μικής κρίσης», είπε.

Η Πρέσβειρα της Σλοβακίας στην Ελλάδα Iveta 
Hricova τόνισε ότι η πολιτιστική κληρονομιά είναι 
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αναπόσπαστο κομμάτι της Ευρώπης. «Είναι καθή-
κον μας να ενθαρρύνουμε τους νέους να συμμε-
τέχουν στα ζητήματα της πολιτιστικής μας κληρο-
νομιάς. Η πολιτιστική κληρονομιά αντανακλά τις 
αλλαγές που συμβαίνουν στην Ευρώπη». Μίλησε 
επίσης για ένα πρόγραμμα της Σλοβακίας που 
χρηματοδοτείται από ευρωπαϊκούς πόρους και 
αφορά εκπαιδευτικές εκδηλώσεις. «Η πολιτιστική 
κληρονομιά είναι κοινό κτήμα όλων των εθνών. Ο 
πολιτισμός διαμορφώνει τους ανθρώπους και οι 
άνθρωποι διαμορφώνουν τον πολιτισμό», τόνισε.

Ο πρώην Υπουργός Πολιτισμού Σταύρος Μπέ-
νος αναφέρθηκε στη μεγάλη σημασία του ψηφί-
σματος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 8ης 
Σεπτεμβρίου 2015 για την ολοκληρωμένη προ-
σέγγιση στην πολιτιστική κληρονομιά για την Ευ-
ρώπη. «Το Διάζωμα είναι μία συμμαχία που είναι 
ταγμένη στη μεγάλη αποστολή της προστασίας 
της πολιτιστικής κληρονομιάς. Η κακή συνεργα-
σία ιδιωτικού και δημόσιου τομέα αποτελεί το 
μεγαλύτερο πρόβλημα, ωστόσο αν γίνουν βή-
ματα, όπως η βελτίωση των υποδομών, η ανά-
πτυξη της ψηφιακής τεχνολογίας και η σύνδεση 
του πολιτισμού με την επιχειρηματικότητα, τότε 
η Ελλάδα θα βελτιώσει τη θέση της. Δυστυχώς η 
Ελλάδα δεν είχε και δεν έχει δημόσιους πόρους 
για να επενδύσει στη διατήρηση των μνημείων 
της, συνεπώς πρέπει να παραχθεί πλούτος μέσα 
από την οικοδόμηση προγραμμάτων», κατέληξε 
ο κ. Μπένος. 

Ο καθηγητής του Πανεπιστημίου Αθηνών Χρή-
στος Μυλωνόπουλος επικεντρώθηκε στο νομικό 
πλαίσιο του Ηνωμένου Βασιλείου για το θέμα των 
μαρμάρων του Παρθενώνα. «Με βάση τη νομοθε-
σία του Ηνωμένου Βασιλείου, το δώρο του Έλγιν 
στον Τούρκο αξιωματούχο είναι μία πράξη δωρο-
δοκίας που διώκεται ποινικά, παρά το γεγονός ότι 
έχει παρέλθει μεγάλο χρονικό διάστημα. Όλα τα 
στοιχεία στοιχειοθετούν ότι το θέμα της κατοχής 
των μαρμάρων από τη Βρετανία είναι εξόχως αμ-
φισβητούμενο και πιθανότατα συνιστά αξιόποινη 
πράξη. Ωστόσο η πραγματικότητα είναι ότι πρό-
κειται για πολιτικό ζήτημα». 

Ο αντιπρόεδρος της Europa Nostra Κώστας Καρ-
ράς είπε ότι το έτος αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντι-
κό για την Ευρωπαϊκή Ένωση, διότι είναι το μόνο 
έτος που διατηρήθηκε από την επιτροπή Γιούνκερ 
και τόνισε ότι δεν θα είχε πραγματοποιηθεί αν η 
γερμανική κυβέρνηση δεν είχε δεχθεί να χρημα-
τοδοτήσει μεγάλο μέρος του. Το χρηματοδότησαν 
οι Γερμανοί, όπως είπε, διότι αντιλήφθηκαν ότι ο 
πολιτισμός είναι μία ευρωπαϊκή αξία που πρέπει 
να αναγνωριστεί και καλλιεργηθεί. «Το έτος πολι-
τιστικής κληρονομιάς είναι ένα δώρο της ΕΕ και 
πρέπει να το γιορτάσουμε και να το τιμήσουμε 
διότι αυτό θα μας φέρει περισσότερα επενδυτικά 
κονδύλια για την προστασία και διατήρηση του 
πολιτισμού. Είναι ένα κατόρθωμα, μία νίκη, αλλά 
και μία πρόκληση. Ας αποδειχθούμε αντάξιοι  
αυτής της ευκαιρίας», ανέφερε.



ΗΜΕΡΑ IΙΙIII
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Αφυπνίζοντας την πραγματική οικονομία: 
Πού παράγεται πραγματικά ο πλούτος της 
Ελλάδας;
Η οικονομία της χώρας έχει ανάγκη από τα ερεθίσματα που θα την επανεκκινή-
σουν. Συζήτηση για πρωτοβουλίες που θα μπορούσαν να υλοποιηθούν και να 
ενισχύσουν την οικονομία μακροπρόθεσμα. 

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

The People’s Trust 
Το The People’s Trust, μια ελληνοαγγλική πρωτοβουλία, είναι ένας ιδιωτικά χρηματοδοτούμενος μη κερ-
δοσκοπικός οργανισμός στην Ελλάδα. Αποστολή του είναι να συμβάλει στην ανακούφιση της ανεργίας 
μέσω τόνωσης της επιχειρηματικότητας.

Kevin Featherstone
Καθηγητής έδρας Νεοελληνικών Σπουδών «Ελευ-
θέριος Βενιζέλος» & Καθηγητής Ευρωπαϊκής 
Πολιτικής, πρώην διευθυντής του Ελληνικού Παρα-
τηρητηρίου και νυν επικεφαλής του Ευρωπαϊκού 
Ινστιτούτου του LSE, Μεγάλη Βρετανία

Νίκος Δρανδάκης
Ιδρυτής Beat, Ελλάδα

Nikolaus Hutter
Ιδρυτής, New Paradigm Ventures, Μεγάλη Βρετανία

Paul Kidner
Γενικός Διευθυντής, The People’s Trust, Ελλάδα

Paul Fletcher
Πρόεδρος, Teach for All· Πρόεδρος, Leaders’ Quest, 
Μεγάλη Βρετανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Δρ Αγγελική Κοσμοπούλου, Μέλος ΔΣ, The People’s Trust, Ελλάδα

Στις δράσεις που πρέπει να υλοποιηθούν, προ-
κειμένου οι ρυθμοί ανάπτυξης της ελληνικής οικο-
νομίας να ενισχυθούν, αναφέρθηκαν οι συμμετέ-

χοντες στη συγκεκριμένη ενότητα.
Ο Kevin Featherstone, Καθηγητής και πρώην Δι-

ευθυντής του Ελληνικού Παρατηρητηρίου του LSE, 
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σημείωσε ότι στην Ελλάδα τα ποσοστά απόδοσης 
είναι πολύ χαμηλά, όπως καταδεικνύουν, μεταξύ 
άλλων, οι δείκτες Easy doing business, απορρόφη-
σης διαρθρωτικών κονδυλίων, τήρησης των κανο -
νισμών στις δημόσιες συμβάσεις και είσπραξης 
φόρων, όπου υπάρχει μεγάλο χάσμα ανάμεσα στα 
προσδοκώμενα και τα πραγματικά εισπραττόμε -
να έσοδα. Προκειμένου όμως να βελτιωθούν οι 
επιδόσεις της Ελλάδας είναι αναγκαίο να υπάρξει 
υποστήριξη από ξένους ειδικούς, καθώς αποτελεί 
ερώτημα εάν η χώρα θα μπορούσε αυτόνομα να 
ανασυνταχθεί. 

O Νίκος Δρανδάκης, ιδρυτής της Beat, αναφέρ-
θηκε στη μεγάλη αλλαγή που επέφερε η ηλεκτρο-
νική εφαρμογή που έχει αναπτύξει στην εμπειρία 
των χρηστών ταξί και στη βελτίωση της φήμης των 
οδηγών ταξί έναντι των πελατών και της αγοράς. 
Ωστόσο, από τμήμα της αγοράς ταξί, όπως είπε, 
η εφαρμογή συνάντησε σημαντική αντίσταση, 
η οποία κλιμακώθηκε και τα τελευταία δύο-τρία 
χρόνια μετατράπηκε σε πόλεμο. Πάντως, η αλλαγή 
είναι αναπόφευκτη λόγω της τεχνολογικής επα-
νάστασης που ενδέχεται να προκαλέσει απώλεια 
αλλά και ταυτόχρονη δημιουργία νέων θέσεων 
εργασίας. Όπως ανέφερε, η Daimler, που έχει απο-
κτήσει την Beat, επενδύει σε αυτόνομα οχήματα, 
τα οποία θα οδηγήσουν σε απώλεια θέσεων εργα-
σίας, αλλά θα δημιουργήσουν πολυάριθμές νέες 
ειδικότητες σε τομείς όπως η τεχνητή νοημοσύνη. 

Ο Nikolaus Hutter, ιδρυτής του New Paradigm 
Ventures, αναφέρθηκε στο impact investment, μία 
νέα στρατηγική επενδύσεων που επιδιώκει περι-
βαλλοντικά και κοινωνικά οφέλη σε συνδυασμό με 
τα οικονομικά οφέλη της επιχειρηματικής δραστη -
ριότητας. Τόνισε ότι είναι αναγκαίο να αλλάξουν τα 

χαρακτηριστικά του πλανήτη σε επίπεδο περιβάλ-
λοντος και βιοποικιλότητας και να διασφαλιστεί 
ότι η καθαρή ενέργεια θα κατανεμηθεί ισότιμα. Η 
κοινωνία, όπως είπε, έχει ανάγκη από θετικά παρα-
δείγματα και μία από τις μεγαλύτερες προκλήσεις 
που θα πρέπει να αντιμετωπιστούν σχετίζεται με 
το κατά πόσο είναι δυνατόν να μετρηθεί ο θετικός 
αντίκτυπος της επιχειρηματικής δραστηριότητας 
στη βελτίωση της ποιότητας ζωής. 

Ο Paul Kidner, Γενικός Διευθυντής της μη κερδο-
σκοπικής πρωτοβουλίας The People’s Trust, σημεί-
ωσε ότι η ΜΚΟ έχει ως στόχο την ενίσχυση μικρών 
επιχειρήσεων στην Ελλάδα, που έχει το υψηλό-
τερο ποσοστό ανεργίας στην ΕΕ. Παρέχει μικρο -
χρηματοδότηση έως 10.000 ευρώ για κάθε εται-
ρεία, business coaching, δικτύωση και πρόσβαση 
σε ‘θερμοκοιτίδες’, δίνοντας προτεραιότητα σε 
ασθενέστερα κοινωνικά και οικονομικά στρώματα 
της ελληνικής κοινωνίας. Μέχρι σήμερα έχει υπο-
στηρίξει περισσότερους από 114 επιχειρηματίες 
με μέσο όρο ηλικίας τα 36, εκ των οποίων το 30% 
είναι γυναίκες. Συνολικά έχει παράσχει κεφάλαια, 
άνω των 620.000 ευρώ, ενώ έχει δημιουργήσει 
223 νέες θέσεις εργασίας.

Ο Paul Fletcher, Πρόεδρος του Teach for All και 
του Leaders’ Quest, αναφερθείς στα συστατικά 
μίας επιτυχημένης εταιρείας, τόνισε ότι απαιτού-
νται: άριστη ηγεσία και management, όραμα, ακέ -
ραιη συμπεριφορά, δεοντολογική διάσταση και 
βαθιά συναισθηματικοί δεσμοί με το αντικείμενο 
στο οποίο δραστηριοποιείται. Η ζήτηση, όπως σχο -
λίασε, μειώνει τον κίνδυνο για ένα προϊόν, ενώ η 
επιβολή κανονισμών τον ενισχύει. «Εάν υπάρχουν 
πραγματικές ευκαιρίες, κάποια στιγμή τα κεφάλαια 
θα έρθουν στην Ελλάδα», σχολίασε.
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ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΕΤΑΑ ΓΙΑ ΤΙΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΕΣ ΣΕ ΜΕΤΑΒΑΣΗ (TRANSITION REPORT) 2017-2018:

Οι προκλήσεις της βιώσιμης οικονομικής 
ανάπτυξης στις χώρες όπου  
δραστηριοποιείται η ΕΤΑΑ
ΠΑΡΟΥΣΙΑΖΟΥΝ
Charlotte Ruhe
Γενική Διευθύντρια Κεντρικής και Νοτιοανατολικής 
Ευρώπης, EBRD 

Peter Sanfey
Υποδιεθυντής Οικονομικών και Πολιτικής, EBRD

Στα βασικά σημεία της έκθεσης της Ευρωπαϊκής 
Τράπεζας για την Ανασυγκρότηση και την Ανάπτυξη 
(ΕΤΑΑ) αναφέρθηκαν τα υψηλόβαθμα στελέχη του 
οργανισμού στην ενότητα για τις προκλήσεις της 
μετάβασης σε μία αειφόρο οικονομική ανάπτυξη.

Ο Peter Sanfey σημείωσε ότι βασικός στόχος εί-
ναι η αειφορία, η οποία χαρακτηρίζεται από τρεις 
προκλήσεις: την ανατροπή της επιβράδυνσης των 
ρυθμών ανάπτυξης, όχι μόνο στην Ελλάδα, αλλά 
και στην ευρύτερη αυτής περιοχή, την αποφυγή 
της λεγόμενης παγίδας του μεσαίου εισοδήματος 
και την πράσινη ανάπτυξη. Όσον αφορά την παγίδα 
μεσαίου εισοδήματος, όπως είπε, παρατηρείται 
ότι όσο πιο πλούσιες γίνονται κάποιες χώρες, τόσο 
η παραγωγικότητα τείνει να μειώνεται, κάτι που 
θα πρέπει να αποφευχθεί. Για την ενίσχυση της 
πράσινης ανάπτυξης, σημείωσε ότι θα πρέπει να 
υπάρξει σχέδιο για τον περιορισμό των δυσμενών 
επιπτώσεων στο περιβάλλον από την επιχειρημα-
τική δραστηριότητα, με βασικό στόχο της Ευρω-
παϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης 

να είναι η μέτρηση της έννοιας της μετάβασης στη 
βιώσιμη οικονομία. Ακόμη, όπως προκύπτει από 
την έκθεση της ΕΤΑΑ, η διακυβέρνηση, σε επίπεδο 
κυβέρνησης, επιχειρήσεων και δικαστικής εξουσί-
ας, αποτελεί τον αδύναμο κρίκο στην Ελλάδα. 

Η Charlotte Ruhe, Γενική Διευθύντρια Κεντρικής 
και Νοτιοανατολικής Ευρώπης της ΕΤΑΑ, σημείωσε 
ότι η τράπεζα έχει επενδύσει το ποσό των 1,7 δισ. 
ευρώ σε ελληνικές εταιρείες, ενώ έμφαση δίνεται 
στις εξωστρεφείς εταιρείες, στον χρηματοπιστωτι-
κό τομέα, την ενέργεια, τις υποδομές, την αγορά 
ακινήτων και την αστική αναγέννηση. Χρονικός 
ορίζοντας της ΕΤΑΑ είναι το 2020 και προς την κα-
τεύθυνση της υλοποίησης νέων επενδύσεων βρί-
σκεται σε συνεχείς συζητήσεις με την κυβέρνηση. 
Η επιστροφή στην ανάκαμψη και η σταθερότητα 
δημιουργεί νέες επενδυτικές ευκαιρίες σε τομείς 
όπως οι ιδιωτικοποιήσεις, οι υποδομές και η ενέρ-
γεια, με την ΕΤΑΑ να εξετάζει τη δημιουργία νέων 
επενδυτικών εργαλείων για την υλοποίηση τοπο-
θετήσεων σε μικρομεσαίες εταιρείες.
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Προώθηση κεφαλαίων για την ανάπτυξη
Η ενδυνάμωση του κεφαλαιακού οικοσυστήματος ώστε να διευκολύνεται η πρόσβαση 
των επιχειρήσεων στη χρηματοδότηση και να μπορούν να μετατρέπουν τις ιδέες τους 
σε απτά έργα με υψηλή προστιθέμενη αξία, προς όφελος της πραγματικής ελληνικής 
οικονομίας.

ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΗ ΟΜΙΛΙΑ

Αλέξης Χαρίτσης, Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομίας & Ανάπτυξης

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Απόστολος Αποστολάκης
Εταίρος, Venture Friends, Ελλάδα

Σπύρος Αρσένης
Συντονιστής NBG Business Seeds, 
Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος 

Rehan Chaudhri
Διευθύνων Σύμβουλος, 
Peak XV Advisers, ΗΠΑ 

Νίκος Κούλης
Διευθύνων Σύμβουλος, DECA Investments AIFM, 
Ελλάδα

Παναγιώτης Κορκολής
Γενικός Γραμματέας Δημόσιων Επενδύσεων ΕΣΠΑ 

Λουκάς Πηλίτσης
Συνεταίρος, EOS Capital Partners, Ελλάδα

Γιάννης Τσακίρης
Επικεφαλής Περιφερειακής Ανάπτυξης ΝΑ Ευ-
ρώπης & Γειτονικών Χωρών, Ευρωπαϊκό Ταμείο 
Επενδύσεων 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ
Νίκη Ζορμπά, Δημοσιογράφος, Capital.gr

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομίας και Ανά-
πτυξης, Αλέξανδρος Χαρίτσης, αναφέρθηκε στη 
δημιουργία του νέου χρηματοδοτικού ταμείου με 
στόχο την ενίσχυση των επενδύσεων. Επεσήμανε 
ότι το ζητούμενο είναι η ενεργοποίηση νέων χρη-
ματοδοτικών πηγών και, μέσω αυτών, η μόχλευση 

των διαθέσιμων πόρων και η δημιουργία νέων 
επενδυτικών κεφαλαίων για την παροχή ρευ-
στότητας στην ελληνική οικονομία. Στόχος, όπως 
είπε, είναι η δημιουργία σχημάτων που μπορούν 
να σταθούν στις διεθνείς αγορές. 

Ο Απόστολος Αποστολάκης από τη Venture 
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Friends αναφέρθηκε στις θετικές διεθνείς συν-
θήκες για τη δημιουργία νεοφυών επιχειρήσεων 
στον χώρο της τεχνολογίας, καθώς επίσης και στις 
ιδιαίτερες συνθήκες που υπάρχουν στη χώρα μας. 
Επεσήμανε ότι υπάρχει σημαντικό ανθρώπινο 
κεφάλαιο στην Ελλάδα αλλά και χαμηλό κόστος 
λειτουργίας. Υποστήριξε δε ότι οι ελληνικές επι-
χειρήσεις μπορούν να κάνουν πρωταθλητισμό σε 
παγκόσμιο επίπεδο μέσα από την αξιοποίηση των 
νέων ευκαιριών και την ενίσχυση της εξωστρέφειας. 

Ο Σπύρος Αρσένης από το πρόγραμμα NBG 
Business Seeds της Εθνικής Τράπεζας τόνισε ότι 
για να ενισχυθεί η ανάπτυξη των επιχειρήσεων 
πρέπει να αξιοποιηθεί ο χώρος που υπάρχει για 
συνέργειες και όχι τόσο πολύ για ανταγωνισμό 
μεταξύ τους. «Χρηματοδοτούμε την καινοτομία 
στην Ελλάδα, προσφέρουμε καθοδήγηση μαζί με 
τους συνεργάτες μας και υπηρεσίες», σημείωσε. 

Ο Rehan Chaudhri της Peak XV Advisers (ΗΠΑ) 
χαρακτήρισε την Ελλάδα ως την καλύτερη επεν-
δυτική ευκαιρία σήμερα σε όλο τον κόσμο. Ιδι-
αίτερα αναφέρθηκε στον τομέα των ακινήτων, 
θεωρώντας ότι παρέχει μοναδικές επενδυτικές 
ευκαιρίες, με άμεση απόδοση που δεν υπάρχει 
σήμερα σε καμία άλλη χώρα της Ευρώπης. Επίσης 
αναφέρθηκε στον τομέα της ενέργειας, που δίνει 
μεγάλες επενδυτικές ευκαιρίες, δίνοντας ιδιαίτε-
ρη έμφαση στην ηλιακή ενέργεια. 

Ο Νίκος Κούλης της DECA Investments AIFM ση-
μείωσε ότι το όραμά του είναι να κάνει τις ελληνι-
κές εταιρείες να ξεχωρίσουν στην Ευρώπη. «Τους 
βοηθάμε να ανοιχθούν στις αγορές, σε νέους πε-
λάτες. Βασιζόμαστε στην ποιότητα των ανθρώπων 
και στο business plan. Μας ενδιαφέρουν οι εξω-
στρεφείς επιχειρήσεις που δεν στρέφονται μόνο 
στην ελληνική αγορά», είπε. 

Ο Γενικός Γραμματέας Δημόσιων Επενδύσεων 
ΕΣΠΑ Παναγιώτης Κορκολής τόνισε ότι προτε-
ραιότητα είναι η σωστή διανομή των διαθέσιμων 
πόρων. Παράλληλα, ανέφερε ότι την ίδια ώρα γί-
νεται μια μεγάλη προσπάθεια για την εξεύρεση 
νέων. Υπογράμμισε επίσης ότι σύντομα θα φτά-
σουν για τη στήριξη των επιχειρήσεων και νέοι 
πόροι από το πακέτο Γιούνκερ.

Ο Λουκάς Πηλίτσης από την EOS Capital 
Partners αναφέρθηκε στους τρεις βασικούς παρά-
γοντες που καθορίζουν την ανάπτυξη: οι συνθή-
κες της αγοράς, η συνεργασία με τους επενδυτές 
και η πρόσβαση σε επενδυτές στο εξωτερικό, που 
δίνει τη δυνατότητα για ανάπτυξη με όρους εξω-
στρέφειας.

Τέλος, ο Γιάννης Τσακίρης από το Ευρωπαϊκό 
Ταμείο Επενδύσεων μίλησε για τις προσπάθειες 
που γίνονται στην Ευρώπη για τη χρηματοδότηση 
των επιχειρήσεων, τις δυσκολίες που αντιμετωπί-
ζουν αλλά και τις προοπτικές τους.
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In a fast-shifting business world, you need an agile 
partner to enable you to respond to change now.  
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Παρουσίαση έρευνας διαΝΕΟσις: 
«Τι πιστεύουν οι Έλληνες 2017» 

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

διαΝΕΟσις
Η διαΝΕΟσις είναι ένας ανεξάρτητος, μη-κερδοσκοπικός ερευνητικός οργανισμός με έδρα στην Αθήνα. 
Στόχος της είναι να προάγει κάθε μορφής τεκμηριωμένο δημόσιο διάλογο και να διατυπώνει συγκεκρι-
μένες προτάσεις που συνεισφέρουν στην επίλυση των κρίσιμων οικονομικών και κοινωνικών προβλημά-
των που αντιμετωπίζει σήμερα η Ελλάδα.

 

Δημήτρης Μαύρος
Διευθύνων Σύμβουλος, MRB Consulting, Ελλάδα

Στέλιος Ράμφος
Φιλόσοφος

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Θοδωρής Γεωργακόπουλος, Διευθυντής Σύνταξης, διαΝΕΟσις

Ο κ. Μαύρος παρουσίασε τα στοιχεία της έρευ-
νας ξεκινώντας με τη διαπίστωση που αποτυπώνε-
ται στη φράση: «Η ανεμοδούρα είναι η νέα κανο -
νικότητα». Το τρίπτυχο «Νέα συστημικότητα/νέα 
κανονικότητα – Ανάγκη για ανάστημα – Ανάγκη για 
προστασία» αναφέρθηκε από τον κ. Μαύρο ως ο 
τρόπος ανάγνωσης της σύγχρονης κοινωνικής και 
πολιτικής πραγματικότητας.

Παρουσιάζοντας ενδεικτικά κάποια στοιχεία της 
έρευνας, ο κ. Μαύρος επικέντρωσε σε ευρήματα 
που ενισχύουν την αντίληψη περί «κανονικότη -
τας», αλλά και σε άλλα που παραπέμπουν στη «μη 
κανονικότητα», αναδεικνύοντας τις αντιφάσεις της 
κοινής γνώμης. Χαρακτηριστικά αναφέρθηκε στο 

γεγονός ότι το 67% τάσσεται υπέρ της παραμονής 
της χώρας στην ΕΕ, αλλά ταυτόχρονα μόνο το 26% 
αναγνωρίζει οφέλη της Ελλάδας από τη συμμετο-
χή της στην ΕΕ, ενώ το 58% θεωρεί ότι έχει υπάρ-
ξει βλάβη από αυτή τη συμμετοχή. Ο κ. Μαύρος 
αναφέρθηκε επίσης στην εμπιστοσύνη στους θε-
σμούς, που ανέρχεται στο 46,4% με έμφαση στον 
θεσμό της οικογένειας τον οποίο εμπιστεύεται το 
ποσοστό-ρεκόρ 98%. 

Ο κ. Ράμφος, αναφερόμενος στα στοιχεία της 
έρευνας, επεσήμανε ότι «οι απόψεις των ερωτώ-
μενων δεν λένε τα συναισθήματά τους που υπάρ-
χουν από πίσω και έχουν τη μεγαλύτερη σημασία. 
Διαβάζοντας τις αντιφάσεις, την αόρατη πλευρά 
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της έρευνας, πρέπει να αντιληφθούμε ότι οφείλονται στο υπερβο-
λικό συναίσθημα των ερωτώμενων». Ο κ. Ράμφος τόνισε ότι «μόνο 
αν σταματήσουμε να διαβάζουμε αριθμούς και αρχίσουμε να διαβά -
ζουμε συναισθήματα, μόνο τότε θα μπορέσει να υπάρξει πολιτική». 

Το τεράστιο ποσοστό εμπιστοσύνης στην οικογένεια (98%) ο κ. 
Ράμφος απέδωσε στο γεγονός ότι η Ελλάδα είναι μια χώρα με «κυ -
ριαρχικά παραδοσιακό τρόπο σκέψης». Όπως εξήγησε, «οι Έλληνες 
δεν βρίσκουν άλλους συντελεστές ασφαλείας από αυτούς που πα-
ραδοσιακά εμπιστεύονται», και για τον λόγο αυτό επιζητούν ένα 
κράτος που θα προσφέρει «θαλπωρή τύπου οικογένειας» με κοινω -
νική πρόνοια. «Όταν όμως ένα κράτος κυριαρχείται από την οικογέ -
νεια γίνεται πελατειακό», κατέληξε ο κ. Ράμφος εξηγώντας ότι «οι 
Έλληνες είναι συντηρητικοί γιατί είναι ανασφαλείς». 

Ερμηνεύοντας την αντίδραση που υπάρχει από μεγάλο μέρος της 
κοινωνίας στον εκσυγχρονισμό, ο κ. Ράμφος υποστήριξε ότι σε μια 
συντηρητική κοινωνία με αρχαϊκές μορφές σκέψης που υφαρπάζουν 
τα συναισθήματα των ανθρώπων, ο εκσυγχρονισμός φαντάζει σαν 
κίνδυνος γιατί απευθύνεται, όχι στα συναισθήματα, αλλά στη λογική 
των ανθρώπων.



158

Call us and we’ll show you how
+30 210 727 9000       regus.gr

We can help with that
You can base your business in one location and use any of 
our 3000 offices around the world and if you want to 
change location, you can for free. Companies like Google 
and Toshiba use us to provide drop-in workspace for their 
mobile workers. It’s easy to set up and we can get you 
started today.

Where do you want 
to work today?

Download the app and get started

Greece Delphi forum - Page: 1 2018-02-16 10:07:09 +0000



Delphi  Economic  Forum

161160

Λαϊκισμός: Απειλή ενάντια στις Αξίες 
Ο λαϊκισμός έχει βρει έδαφος εξαιτίας της αυξανόμενης δυσαρέσκειας μεγάλου 
τμήματος του πληθυσμού με την καθεστηκυία τάξη. Πολύς κόσμος στη Δύση αι-
σθάνεται παραγκωνισμένος από τις τεχνολογικές εξελίξεις, την παγκοσμιοποίηση 
της οικονομίας και τις εντεινόμενες ανισότητες, και η αλήθεια είναι το σύνηθες 
θύμα αυτής της δυσαρέσκειας. Πόσο τελικά απειλεί τη Δημοκρατία ο λαϊκισμός;

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Walter Russell Mead
Distinguished Fellow, Hudson Institute, ΗΠΑ

Cas Mudde
Αναπληρωτής Καθηγητής, Σχολή Δημόσιων & Διε-
θνών Υποθέσεων, University of Georgia, ΗΠΑ

Δάφνη Χαλικιοπούλου
Αναπληρώτρια Καθηγήτρια Συγκριτικής Πολιτικής, 
Πανεπιστήμιο Reading, Μεγάλη Βρετανία 

Γιάννης Πανούσης
Καθηγητής Εγκληματολογίας,  
Πανεπιστήμιο Αθηνών

Τάκης Παππάς
Ακαδημαϊκός και Συγγραφέας

Χρήστος Χωμενίδης
Συγγραφέας

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Απόστολος Μαγγηριάδης, Δημοσιογράφος

Η πεποίθηση ότι ο λαϊκισμός αποτελεί απειλή 
για τις αξίες της δημοκρατίας και του φιλελευθε-
ρισμού εκφράστηκε από την πλειονότητα των ομι-
λητών. Ο λαϊκισμός αποτελεί ένα πρώτο βήμα στη 
διόρθωση της σχέσης ισχύος μεταξύ ελίτ και μά-
ζας, σύμφωνα με τον Walter Russel Mead, ο οποί-
ος υποστήριξε ότι δεν πρέπει να αντιμετωπίζεται 
απλώς ως μια επιθυμία επιστροφής στις παλιές 
καλές ημέρες. «Ο λαϊκισμός στον πυρήνα του εί-
ναι απόρροια διαμαρτυρίας, αλλά και απότοκο της 

πολιτισμικής εξέλιξης εν μέσω μιας διαδικασίας 
απόλυτης αμφισβήτησης», εξήγησε ο κ. Mead. Πο-
λιτικές και κοινωνικές αλλαγές, όπως για παράδειγ-
μα η μετανάστευση, δημιουργούν συνθήκες αμφι-
σβήτησης, επεσήμανε, ενώ συμπλήρωσε ότι όσο 
εξαφανίζεται η ομοιογένεια των κοινωνιών τόσο 
αυξάνεται η αμφισβήτηση των ισχύοντων θεσμών. 

Βασικός λόγος ενίσχυσης του λαϊκισμού είναι ότι 
οι ίδιοι οι φορείς του εκμεταλλεύονται την πεποί-
θηση πως τα κόμματα έχουν απολέσει το δικό τους 
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αφήγημα, κι έτσι αυτοί προσφέρουν φωνή στον 
λαό μέσω του εθνικισμού, εξήγησε ο Cas Mudde, 
Αναπληρωτής Καθηγητής στη Σχολή Δημόσιων 
& Διεθνών Υποθέσεων του Πανεπιστημίου της 
Georgia (ΗΠΑ). Ο ίδιος αναφέρθηκε στο παράδειγ-
μα του Brexit το οποίο, όπως εξήγησε, δεν θα είχε 
αποφασιστεί χωρίς τη συνδρομή του λαϊκισμού. 
Πρόσθεσε ότι το 16% περίπου του πληθυσμού 
ψηφίζει υπέρ λαϊκιστικών κομμάτων στην Ευρώπη 
συνολικά. Υποστήριξε μάλιστα ότι η στροφή προς 
τον λαϊκισμό αποτελεί κυρίως αρνητική ψήφο και 
όχι υποστήριξή του. 

Να καταρρίψει την πεποίθηση ότι η άνοδος του 
λαϊκισμού είναι φαινόμενο των ημερών επιχείρησε 
η Δάφνη Χαλικιοπούλου, Αναπληρώτρια Καθηγή-
τρια Συγκριτικής Πολιτικής στο Πανεπιστήμιο του 
Reading. Παρέθεσε μάλιστα παραδείγματα από 
τη δεκαετία του ‘90 κατά την οποία παρατηρήθη-
κε επίσης άνοδος του λαϊκισμού. «Αν παρατηρή-
σουμε χώρες με πετυχημένη πορεία λαϊκιστικών 
κομμάτων, θα διαπιστώσουμε ότι αυτά είναι τα 
κόμματα της άκρας δεξιάς, τα οποία χρησιμοποι-
ούν μια αστική αφήγηση στα προγράμματά τους», 
σημείωσε η ίδια. Ταυτόχρονα υποστήριξε ότι δεν 
είναι πάντα άμεση απειλή κατά της δημοκρατίας ο 

λαϊκισμός, αναφερόμενη σε ορισμένα κράτη που 
δεν τον αντιμετωπίζουν με αρνητισμό. «Πολλά  
λαϊκίστικα κόμματα υποστηρίζουν με φιλελεύθε-
ρη αφήγηση τα προγράμματά τους», εξήγησε. 

Στο ελληνικό παράδοξο αναφέρθηκε ο καθηγη-
τής εγκληματολογίας στο Πανεπιστήμιο Αθηνών 
Γιάννης Πανούσης, ο οποίος τόνισε ότι η δημοκρα-
τία στη χώρα μας βρίσκεται υπό συνεχή διαπραγ-
μάτευση ως προς τους κανόνες λειτουργίας της. 

Τα επτά κοινά χαρακτηριστικά που διαμορφώ-
νουν το λαϊκιστικό αποτύπωμα παρουσίασε ο 
Ακαδημαϊκός και συγγραφέας Τάκης Παππάς. Οι 
ηγέτες λαϊκιστικών κυβερνήσεων: προσπαθούν να 
τοποθετήσουν σε όλα τα αξιώματα δικούς τους 
ανθρώπους, κυρίως στα υψηλά πόστα· αλλάζουν 
το σύνταγμα· ασκούν έλεγχο στα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης· επιτίθενται στο δικαστικό σύστημα· 
προχωρούν σε επιθέσεις κατά του εκπαιδευτικού 
συστήματος· δημιουργούν δική τους ελίτ που στη-
ρίζει τον δικό τους καπιταλισμό· αποδυναμώνουν 
την αντιπολίτευση πολώνοντας την κοινωνία.

Ως χαρακτηριστικό παράδειγμα λαϊκισμού ανέ-
φερε ο συγγραφέας Χρήστος Χωμενίδης την πόλω-
ση του λαού κατά τη διάρκεια του δημοψηφίσμα-
τος στην Ελλάδα το καλοκαίρι του 2015.
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Μεταρρυθμίσεις για το δημόσιο συμφέρον 
Πώς μπορούμε να βελτιώσουμε τους επίσημους «κανόνες του παιχνιδιού» –νόμους, 
κανονισμούς και θεσμούς– για να αντιμετωπίσουμε τις αναποτελεσματικότητες του 
δημόσιου τομέα και να επιτύχουμε οικονομική ανάπτυξη;

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Νίκος Αλιβιζάτος
Καθηγητής Συνταγματικού Δικαίου, 
Πανεπιστήμιο Αθηνών

Παναγιώτης Μπερνίτσας
Διευθύνων Εταίρος Δικηγορικού Γραφείου M & Π 
Μπερνίτσας

Θάνος Βερέμης
Ομότιμος Καθηγητής Πολιτικής Ιστορίας, Πανεπι-
στήμιο Αθηνών

Γεώργιος Γεραπετρίτης
Επίκουρος Καθηγητής Συνταγματικού Δικαίου, 
Πανεπιστήμιο Αθηνών

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

Γεώργιος Κατρούγκαλος
Αναπληρωτής Υπουργός Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, 
Υπουργείο Εξωτερικών 

Άννα Διαμαντοπούλου
Πρόεδρος, DIKTIO - Δίκτυο για τη Μεταρρύθμιση 
στην Ελλάδα και την Ευρώπη

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Πάσχος Μανδραβέλης, Δημοσιογράφος, εφημερίδα Καθημερινή

«Τι συνέβη και απέτυχε ο δημόσιος διάλογος σε 
αυτή τη χώρα;». Αυτό ήταν το ερώτημα στο οποίο 
κάλεσε τους συμμετέχοντες να απαντήσουν ο συ-
ντονιστής του πάνελ Πάσχος Μανδραβέλης. 

Ο καθηγητής Συνταγματικού Δικαίου Νίκος Αλι-
βιζάτος απέδωσε αυτήν την αρρυθμία στο πολι-
τικό μας σύστημα, το οποίο έχει δομηθεί, όπως 
είπε, πάνω στην πλειοψηφία. Ο κ. Αλιβιζάτος 
τόνισε ότι η δημοκρατία μας είναι διαιρετική και 
πλειοψηφική. Είναι διχαστική και αυτός που έχει 

την πλειοψηφία μπορεί να παράγει όποιο αποτέ-
λεσμα θέλει, πράγμα που έχει οδηγήσει σε διά-
βρωση των θεσμών. Πρόσθεσε δε ότι η πολιτική 
μας τάξη δεν ανέχεται την αντίθετη άποψη και η 
πλειοψηφία «έχει δίκιο σε όλα». Ένα άλλο παρά-
δειγμα της στρέβλωσης αυτής είναι το γεγονός ότι 
ο χρόνος των εκλογών είναι πολιτικό προνόμιο της 
εκάστοτε πλειοψηφίας, ενώ ως ένα ακόμη δείγ-
μα διάβρωσης των θεσμών ανέφερε το θέμα των 
πολιτικών διώξεων. Όπως είπε ο κ. Αλιβιζάτος, το 
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να έχει η Βουλή την εξουσία να παραπέμπει στη 
δικαιοσύνη πολιτικούς είναι μια «ατομική βόμβα» 
στα χέρια της εκάστοτε πλειοψηφίας.

Ο Διευθύνων Εταίρος του Δικηγορικού Γραφεί-
ου M & Π Μπερνίτσας, Παναγιώτης Μπερνίτσας, 
τόνισε ότι στη χώρα έχουμε έλλειμμα ορθολογι-
σμού. Όπως είπε, συχνά χάνουμε την ουσία του 
πράγματος και αναλωνόμαστε σε ατέρμονες συ-
ζητήσεις και «γενικούρες», παρότι μπορούμε να 
κάνουμε πολύ μικρά και συγκεκριμένα βήματα 
που μπορούν να αλλάξουν την πορεία της χώρας. 
Μπορούμε, για παράδειγμα, να ξεκαθαρίσουμε 
τις αρμοδιότητες των φορέων, ώστε να μπορούν 
να κατανεμηθούν και οι ευθύνες όταν χρειάζεται. 
Όσον αφορά την παιδεία, ο κ. Μπερνίτσας υπο-
στήριξε ότι πρέπει να γνωρίζουμε ότι δεν πρό-
κειται στο άμεσο μέλλον να δημιουργηθούν στη 
Δύση μαζικά θέσεις εργασίας, αλλά αντιθέτως 
δημιουργούνται θέσεις υψηλού μορφωτικού και 
τεχνικού επιπέδου, οπότε και η παιδεία θα πρέπει 
να προσαρμοστεί σε αυτό το δεδομένο. 

Ο Ομότιμος Καθηγητής Πολιτικής Ιστορίας στο 
Πανεπιστήμιο Αθηνών Θάνος Βερέμης αναφέρ-
θηκε εκτενώς στο θέμα της παιδείας, εστιάζοντας 
σε δύο σημεία: στον νόμο Διαμαντοπούλου, ο 
οποίος, σύμφωνα με τον ίδιο, ήταν ό,τι καλύτερο 
έγινε για την παιδεία, και στο θέμα της αριστείας. 
Ο κ. Βερέμης επιτέθηκε στους κυβερνώντες για 
τη θέση που έχουν εκφράσει για την αριστεία και 
τους κάλεσε να αλλάξουν στάση στο θέμα αυτό. 
Όπως είπε, οι προνομιούχοι στο μυαλό έχουν ει-
δικές απαιτήσεις και πρέπει να τους βοηθήσουμε, 
ενώ χαρακτήρισε μεγάλο λάθος την κατάργηση το 
1982 από το ΠΑΣΟΚ των πρότυπων σχολείων. Μά-
λιστα, είπε ότι δεν καταλαβαίνει γιατί βοηθούμε 

τους προνομιούχους αθλητές και όχι τους προνο-
μιούχους στο μυαλό.

Ο Επίκουρος Καθηγητής Συνταγματικού Δικαί-
ου στη Νομική Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών, 
Γιώργος Γεραπετρίτης, υποστήριξε ότι αυτή τη 
στιγμή έχουμε μια κακώς εννοούμενη αντιπροσω-
πευτική δημοκρατία. Όπως είπε, αυτός που εκλέ-
γεται μπορεί να επιβάλει αυτό που θέλει χωρίς ο 
λαός να εκφράζει την άποψή του. Αυτή είναι μια 
στρέβλωση της αντιπροσωπευτικής δημοκρατίας, 
καθώς, όπως εξήγησε, η έννοια της αντιπροσωπευ-
τικής δημοκρατίας δεν έγινε επειδή μεγάλωσαν τα 
κράτη, αλλά επειδή πρέπει κάποιος να λογοδοτεί 
γι’ αυτά που κάνει. Επίσης, παρατήρησε ότι το 
υπουργικό συμβούλιο δεν συνεδριάζει για να πα-
ράξει πολιτική, καθώς πλέον συνεδριάζει σπάνια, 
με πυροσβεστικό κυρίως ρόλο, ενώ διάφοροι δη-
μόσιοι φορείς παράγουν μεμονωμένα πολιτική. 

Στη συνέχεια ζήτησε και πήρε τον λόγο ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Εξωτερικών Γιώργος Κατρούγκα-
λος, ο οποίος, μιλώντας για το θέμα της αριστείας, 
τόνισε τη διαφθορά που υπάρχει ανά τους αιώνες 
μεταξύ των πολιτικών ελίτ, ενώ πρόσθεσε ότι το 
υπουργικό συμβούλιο συνεδριάζει κάθε μήνα. 

Τον λόγο πήρε και η πρώην Υπουργός Παιδεί-
ας Άννα Διαμαντοπούλου, η οποία υποστήριξε 
την πρόοδο που έχει γίνει στη χώρα την περίοδο 
της μεταπολίτευσης, ενώ επιτέθηκε στον ΣΥΡΙΖΑ 
για τον λαϊκισμό των τελευταίων ετών και για την 
καταρράκωση των θεσμών. Όσον αφορά στην 
αριστεία, είπε χαρακτηριστικά ότι η ίδια μεγά-
λωσε κοντά σε ορυχείο στην Κοζάνη και πήγαινε 
σε δημόσιο σχολείο, ενώ υπάρχουν τουλάχιστον 
δέκα υπουργοί της κυβέρνησης από κολέγια και 
αστικές οικογένειες.
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Την πεποίθηση ότι η παγκοσμιοποίηση εξωραΐζε-
ται και δοξάζεται εξέφρασε ο πρώην πρωθυπουρ-
γός Γιώργος Παπανδρέου, τονίζοντας ότι ξεχνάμε 
να παρουσιάζουμε τα αρνητικά της στοιχεία. «Η 
παγκοσμιοποίηση βασίστηκε αρχικώς στο μοντέλο 
των ελεύθερων αγορών και, όταν το συμβόλαιο με-
ταξύ των τριών μερών μιας κοινωνίας –κυβέρνηση, 
πολίτης, επιχείρηση– σπάει, αυτή διχάζεται», εξή-
γησε ο κ. Παπανδρέου. 

Η συγκέντρωση της εξουσίας που παρατηρείται 
είναι αυτή που θίγει τους δημοκρατικούς θεσμούς, 
επιτρέποντας, όπως είπε, την εξάπλωση της δια-
φθοράς. Η παγκοσμιοποίηση έχει καταφέρει να 
διχάσει την κοινωνία καθώς όσο εξαπλώνεται ο αυ-
τοματισμός τόσο περιορίζονται οι θέσεις εργασίας, 
προκαλώντας ανασφάλεια στους πολίτες, σημείω-
σε. «Θα ήθελα μια Ευρώπη που δεν δέχεται απλά 
παγκοσμιοποιημένες τάσεις. Θα πρέπει η Ευρώπη 
να γίνει μια δύναμη που θα αντιστρέψει τα αρ-
νητικά στοιχεία της παγκοσμιοποίησης και θα την 
εξανθρωπίσει», σημείωσε ο κ. Παπανδρέου. Τόνι-
σε ότι δημιουργείται ένα νέο χάσμα στην κοινωνία 
με αποτέλεσμα τα κόμματα της κεντροαριστεράς 
να καλούνται να δώσουν μια απάντηση. 

Από την πλευρά του, ο καθηγητής Ευρωπαϊκών 
Σπουδών της Οξφόρδης Timothy Garton Ash επε-

σήμανε ότι η Ευρώπη δεν έδωσε ποτέ απάντηση 
στα σημαντικά γεγονότα που συνέβησαν γύρω 
της, όπως για παράδειγμα, στην Αραβική Άνοιξη. 
«Αν είχαμε αντιδράσει διαφορετικά στις διάφορες 
αλλαγές που σημειώνονταν γύρω μας και είχαμε 
σχεδιάσει μια διαφορετική οικονομική ένωση, θα 
ήταν περιορισμένα τα δημοκρατικά ελλείμματα 
που παρατηρούνται σήμερα», δήλωσε. Οι πολίτες 
από την πλευρά τους δεν εκπροσωπούνται απευ-
θείας στις Βρυξέλλες και είναι απαραίτητη η ταύτι-
ση των ανθρώπων με το ευρωπαϊκό εγχείρημα. Αν 
πρόσφερε περισσότερες θέσεις απασχόλησης θα 
μπορούσε να πείσει τον πολίτη ευκολότερα. «Το 
δικό μου σύνθημα είναι όχι πια θεσμικά τεχνάσμα-
τα για να αρχίσει να αποδίδει», σημείωσε. 

Ο κ. Γιώργος Παπανδρέου συμφώνησε, λέγοντας 
ότι θα πρέπει να λυθεί το θέμα των προσφερόμε-
νων θέσεων εργασίας και ταυτόχρονα η Ευρώπη να 
προβάλει τις αξίες της.Αν μπορέσουμε, για παρά-
δειγμα, να συζητήσουμε και να λύσουμε το ζήτημα 
των συνόρων μας ή της άμυνας ως ενιαίο μέτωπο, 
θα ήμασταν ένα βήμα πιο κοντά στην ολοκλήρωση 
της ηπείρου, υποστήριξε ο κ. Παπανδρέου.

«Η Ευρώπη πρέπει να παρέχει απαντήσεις στους 
πολίτες της για τις ανησυχίες τους», τόνισε ο κ. Πα-
πανδρέου και συμπλήρωσε ότι η βασική ανησυχία 

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Γιώργος Παπανδρέου
πρώην Πρωθυπουργός της Ελλάδας (2009-2011)

Timothy Garton Ash
Καθηγητής Ευρωπαϊκών Σπουδών, 
University of Oxford, Μεγάλη Βρετανία
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είναι η ασφάλεια. Θα πρέπει λοιπόν να υπάρχει ένα αφήγημα που 
θα δημιουργεί αίσθημα ασφάλειας, εξήγησε, όπως για παράδειγμα 
κοινή πολιτική ένταξης προσφύγων και κοινή πολιτική ασύλου. Ένα 
ευρωπαϊκό μαξιλάρι στα θέματα άμυνας θα ήταν καλοδεχούμενο 
από όλες τις χώρες και αυτό θα μπορούσε να επιτευχθεί μέσω κοι-
νής ευρωπαϊκής άμυνας, υποστήριξε.

Ο κ. Garton Ash υπενθύμισε ότι πολλοί αναφέρουν ως βασική αξία 
της Ευρώπης την ειρήνη, αλλά η ίδια η Ευρώπη έχει διαψεύσει τον 
εαυτό της σε αυτό το επίπεδο τα τελευταία χρόνια, κατά τη διάρκεια 
των οποίων έχουν σημειωθεί πολλοί πόλεμοι στα εδάφη της.
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Με τη νέα μονάδα, για την οποία ο ίδιος δή-
λωσε πολύ χαρούμενος, ο Άγιος Νικόλαος μετα-
μορφώνεται στο μεγαλύτερο ενεργειακό κέντρο, 
εξήγησε ο Ευάγγελος Μυτιληναίος, πρόεδρος της 
Μυτιληναίος ΑΕ. Στόχος είναι η δημιουργία μιας 
νέας καθαρής μονάδας, της καλύτερης στην Ευ-
ρώπη, καθώς η ενεργειακή αγορά χρειάζεται νέες 
μονάδες. «Όπως ήταν κάποτε η Κοζάνη ενεργει-
ακό κέντρο, έτσι θα γίνει και αυτό, με καύσιμο 
όχι τον λιγνίτη αλλά το φυσικό αέριο», εξήγησε ο  
κ. Μυτιληναίος αναφερόμενος στη νέα επένδυση. 

«Κάναμε επιτυχίες στο εξωτερικό, αλλά άνθρω-
ποι γίναμε στην Ελλάδα και ήρθε η ώρα να επι-
στρέψουμε κάτι στην πατρίδα μας και αυτό ακρι-
βώς κάνω. Θέτω τον εαυτό μου στην υπηρεσία 
της ελληνικής οικονομίας», σημείωσε απαντώ-
ντας στην ερώτηση του διευθυντή της Καθημερι-
νής, Αλέξη Παπαχελά, σχετικά με το γιατί αποφά-
σισε να εμπλακεί στα κοινά μέσω της προεδρίας 
του ΣΕΒ. «Το νέο μοντέλο του ΣΕΒ που στηρίζεται 
στην παραγωγή, την εργασία, την πρόοδο και τον 
ανταγωνισμό, δίνει ένα καθαρό σήμα στην αγορά 
ότι στηρίζει την επιχειρηματικότητα», εξήγησε ο 
κ. Μυτιληναίος.

Αναφορικά με τη ΔΕΗ, δήλωσε χαρακτηριστικά 
πως «αν δεν στηρίξουμε τη ΔΕΗ και πέσει, θα πέ-

σουμε όλοι, γι’ αυτό πρέπει να τη στηρίξουμε». 
Τόνισε δε ποσό σημαντικό είναι να γίνουν επεν-
δύσεις το αμέσως επόμενο διάστημα. Η σημερινή 
πραγματικότητα θέλει, σύμφωνα με τον κ. Μυ-
τιληναίο, τις μεγάλες επιχειρήσεις να διαθέτουν 
άφθονη ρευστότητα και τις τράπεζες να προσπα-
θούν να τις δανείσουν, αλλά δεν ξεπαγώνουν ακό-
μη τα επενδυτικά σχέδια. Οι μικρομεσαίες επιχει-
ρήσεις, από την άλλη, αντιμετωπίζουν σοβαρά 
προβλήματα ρευστότητας και εκτίμησε ότι, όταν 
οι τράπεζες αποκτήσουν μεγαλύτερη ρευστότητα, 
μεγάλο μέρος θα κατευθυνθεί στις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις. 

Ο κ. Μυτιληναίος τόνισε την ανάγκη πολιτικής 
σταθερότητας και συναίνεσης στη χώρα ώστε να 
αναπτυχθεί η ελληνική οικονομία. Λέγοντας χαρα-
κτηριστικά ότι «η χώρα πρέπει να σταματήσει να 
γίνεται πρωτοσέλιδο», ανέφερε ότι η Ελλάδα δι-
καιούται καλύτερης μεταχείρισης πια. Τα μνημό-
νια βοήθησαν στη βελτίωση της οικονομίας· όσες 
επιχειρήσεις επιβίωσαν είναι σήμερα πολύ αντα-
γωνιστικές, σημείωσε. Παράλληλα, υπογράμμισε 
ότι η συνέχιση του μεταρρυθμιστικού έργου είναι 
πολύ σημαντική ακόμη και μετά την έξοδο από τα 
μνημόνια, η οποία διαφαίνεται ότι θα λάβει χώρα 
τον Αύγουστο. Εξέφρασε την άποψη ότι οι πολιτι-

ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Ευάγγελος Μυτιληναίος
Πρόεδρος Mytilineos Holdings, Ελλάδα

Αλέξης Παπαχελάς
Διευθυντής εφημερίδας Καθημερινή
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κοί συνήθως ακούνε –με εξαίρεση, όπως είπε, την περίοδο Βαρουφά-
κη– αλλά το πρόβλημα είναι τι κάνουν μετά. 

Αν μπορούσε να υποδείξει τρία πράγματα σε έναν πρωθυπουργό, 
θα ήταν η εξασφάλιση της ελάχιστης πολιτικής συναίνεσης και σταθε-
ρότητας, η δέσμευση ότι θα υλοποιεί όσα εξαγγέλλει και η αντιμετώ-
πιση της επιχειρηματικότητας ως μέσο δημιουργίας θέσεων εργασίας 
και όχι η δαιμονοποίηση.

Ως τη χειρότερη εξέλιξη που θα μπορούσε να φανταστεί χαρακτή-
ρισε το ενδεχόμενο έναρξης εμπορικού πολέμου, σημειώνοντας ότι 
αν και οι οικονομολόγοι διαφωνούν σχεδόν στα πάντα, το μοναδικό 
σημείο σύγκλισης μεταξύ τους είναι ότι το διεθνές εμπόριο είναι προς 
όφελος όλων.

Αναφερόμενος στο Σκοπιανό, εξέφρασε την άποψη ότι η Ελλάδα 
κατάφερε να απομακρύνει τους μόνους φιλικούς της γείτονες. «Οι 
Σκοπιανοί επείγονται να τους υιοθετήσουμε γιατί θεωρούν ότι η σύν-
δεση με την Ελλάδα θα τους λύσει όλα τα προβλήματα. Ας κρατήσουν 
την εξωτερική πολιτική έξω από το πολιτικό παιχνίδι», σημείωσε.
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Καταπολέμηση της διάβρωσης της 
φορολογικής βάσης και της 
μεταφοράς κερδών (BEPS) 
Η διάβρωση της φορολογικής βάσης και η μεταφορά κερδών (tax Base Erosion & 
Profit Shifting), σε συνδυασμό με την ασθενή φορολογική διαχείριση, συνιστά απειλή 
ενάντια σε μια μακρόπνοη αναπτυξιακή προοπτική. Πώς μπορεί να εξασφαλιστεί η 
δίκαιη και αποτελεσματική φορολόγηση;

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Γιώργος Πιτσιλής
Διοικητής Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων 
(ΑΑΔΕ)

Δρ Άννα Δαμάσκου
Πρόδρος, Διεθνής Διαφάνεια - Ελλάς 

Γεωργία Σταματέλου
Γενική Διευθύντρια, Επικεφαλής Φορολογικών 
Υπηρεσιών, KPMG στην Ελλάδα

Σοφία Νικολάου
Διαχειρίστρια και Εταίρος, Δικηγορική Εταιρεία 
Σοφία Νικολάου & Συνεργάτες

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Τάσος Τέλλογλου, Δημοσιογράφος, εφημερίδα Καθηνερινή

Η υπερφορολόγηση πλήττει τις ελληνικές εται-
ρείες, όπως σημείωσαν κορυφαία στελέχη της 
αγοράς στην ενότητα για τη διάβρωση της φο-
ρολογικής βάσης και τις δράσεις που πρέπει να 
υλοποιηθούν για τη διασφάλιση της φορολογικής 
δικαιοσύνης. Από την πλευρά του, ο Διοικητής της 
Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων Γιώργος 
Πιτσιλής ανέφερε ότι η Αρχή επενδύει στη δημι-
ουργία σχέσεων εμπιστοσύνης με τους φορολο-
γούμενους και στην ενίσχυση της συμμόρφωσης.

Η Γεωργία Σταματέλου, Επικεφαλής του Φο-

ρολογικού τμήματος της KPMG, σημείωσε ότι τα 
φορολογικά συστήματα έχουν στηθεί με βάση τον 
φόρο εισοδήματος, όπως και το πού λαμβάνει 
χώρα η συναλλαγή και πού δημιουργείται η αξία. 
Ωστόσο, σε μία εποχή κατά την οποία κυρίαρχες 
είναι οι ηλεκτρονικές συναλλαγές, δημιουργού-
νται ερωτήματα σχετικά με το εάν το σύστημα 
αυτό είναι κοντά στην πραγματική οικονομία. 
Προς την κατεύθυνση αυτή, όπως είπε, θα πρέπει 
οι φορολογικές διοικήσεις, με την αρωγή και της 
τεχνολογίας, να εξετάσουν εκ νέου τις δομές τους.
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Η δικηγόρος Σοφία Νικολάου σημείωσε ότι 
οι ελληνικές επιχειρήσεις αναζητούν τρόπους 
αποφυγής της σκληρής φορολογικής πραγματι-
κότητας, μεταφέροντας την έδρα τους σε άλλες 
χώρες. Είναι χαρακτηριστικό, όπως εξήγησε, 
ότι από το 1975 στην Ελλάδα έχουν ψηφιστεί 
250 φορολογικά νομοσχέδια, ενώ τα τελευταία 
χρόνια έχουν θεσπιστεί 722 νομοθετικές εξου-
σιοδοτήσεις, 109 μεταβατικές διατάξεις, 273 
φορολογικές μεταρρυθμίσεις, ενώ εκδίδονται 
200 διευκρινιστικές εγκύκλιοι ετησίως. Όλα αυτά 
όταν στις ΗΠΑ, από την ίδρυσή τους, έχουν ψη-
φιστεί μόλις 10 φορολογικά νομοσχέδια. Στο 
πλαίσιο αυτό, απαιτείται μείωση φορολογικών 
συντελεστών, συνεργασία κράτους–τραπεζών, 
σταθερότητα του φορολογικού καθεστώτος και 
εμπέδωση της ισονομίας. 

Η Δρ Άννα Δαμάσκου, Πρόεδρος της Διεθνούς 
Διαφάνειας–Ελλάς, ανέφερε ότι, με στόχο την 
πάταξη της φοροδιαφυγής, απαιτείται να θεσμο-
θετηθεί η υποχρεωτική και δημόσια δήλωση για 
την ομιλική δομή και τους φόρους που πληρώ-
νουν οι εταιρείες ανά χώρα. Επίσης, θα πρέπει 
να καταστεί υποχρεωτικό και δημόσιο το αρχείο 
τελικού δικαιούχου, ο έλεγχος των επιχειρήσεων 
να είναι δυνατόν να πραγματοποιείται μέσω του 
τραπεζικού συστήματος και να ενισχυθεί η προ-

στασία των μαρτύρων δημοσίου συμφέροντος, 
των οποίων ο ρόλος είναι κρίσιμος. 

Ο Διοικητής της Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων 
Εσόδων (ΑΑΔΕ), Γιώργος Πιτσιλής, αναφέρθηκε 
στην πολύ σημαντική πρόκληση της ανάπτυξης 
της τεχνογνωσίας για την αξιοποίηση του πολύ 
μεγάλου όγκου πληροφορίας, βήμα που απαιτεί 
πολύ μεγάλες επενδύσεις σε ανθρώπινο δυναμι-
κό και υποδομές. Προς την κατεύθυνση αυτή, η 
Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων Εσόδων προχωράει 
στην πρόσληψη 100 στελεχών πληροφορικής. 

Παράλληλα, όπως σημείωσε, η συμμόρφωση 
είναι το μεγάλο ζητούμενο και προκειμένου να 
ενισχυθεί, απαιτείται η θεμελίωση σχέσεων εμπι-
στοσύνης με τους φορολογούμενους. Στο πλαίσιο 
αυτό, η Διεύθυνση Επίλυσης Διαφορών της ΑΑΔΕ 
εξετάζει τουλάχιστον το 50% των υποθέσεων, ενώ 
μέσω της έκδοσης διευκρινιστικών εγκυκλίων 
προσπαθεί να απλοποιεί τις διαδικασίες.

Η φορολογική διοίκηση, όπως είπε, θα πρέπει 
να απειλεί και τους δυνάμει φοροφυγάδες. Την 
ίδια στιγμή, η ΑΑΔΕ καταγράφει αποτελέσματα 
στον τομέα των προληπτικών ελέγχων και της 
ενίσχυσης της οικειοθελούς φορολογικής συμ-
μόρφωσης, η οποία έχει επιτρέψει τη βεβαίωση 
ποσού ύψους 800 εκατ. ευρώ, του οποίου μεγάλο 
μέρος έχει εισπραχθεί.
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Ελληνικές πολυεθνικές στον παγκόσμιο 
ανταγωνισμό 
Τι εμπόδια αντιμετωπίζουν οι ελληνικές πολυεθνικές στην προσπάθειά τους να διευ-
ρύνουν τις στρατηγικές διεθνοποίησής τους; Πώς μπορούν οι ελληνικές επιχειρήσεις 
να αναγνωρίσουν και να ‘ξεκλειδώσουν’ τη δυναμική του ανταγωνισμού;

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Θεόδωρος Φέσσας
Πρόεδρος, Σύνδεσμος Επιχειρήσεων και Βιομηχα-
νιών (ΣΕΒ)

Σπύρος Θεοδωρόπουλος
Διευθύνων Σύμβουλος, Chipita, Ελλάδα

Βασίλης Φουρλής
Πρόεδρος, Fourlis Holdings, Ελλάδα

Νέλλυ Κάτσου
Διευθύνουσα Σύμβουλος, Pharmathen, Ελλάδα

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Χρυσός Καβουνίδης, Προϊστάμενος γραφείου Αθήνας, The Boston Consulting Group

Οι διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις, η δημιουρ-
γία ανταγωνιστικών προϊόντων σε συνάρτηση με 
την καινοτομία και την προσαρμογή στο συνεχώς 
μεταβαλλόμενο επιχειρηματικό γίγνεσθαι, αποτε-
λούν βασικούς πυλώνες στους οποίους πρέπει να 
δώσουν βάση οι ελληνικές εταιρείες που δραστη-
ριοποιούνται στο εξωτερικό, ανέφεραν οι ομιλη-
τές του πάνελ.

Ο Σπύρος Θεοδωρόπουλος, Διευθύνων Σύμ-
βουλος της Chipita, ανέφερε πως οι ελληνικές 
εταιρείες είναι διεθνοποιημένες αλλά δεν έχουν 
καταφέρει ακόμα να γίνουν πολυεθνικές, καθώς, 
όπως είπε, οι πολυεθνικές εταιρείες καταφέρ-

νουν να λειτουργήσουν σε πολλά και διαφορετι-
κά μεταξύ τους περιβάλλοντα, αξιοποιώντας την 
ισχυρή διεθνή τους κουλτούρα. Παράλληλα συμ-
βούλεψε τις ελληνικές εταιρείες που δραστηριο-
ποιούνται στο εξωτερικό να μην προσπαθούν να 
λειτουργούν με την ελληνική νοοτροπία, καθώς 
σε αντίθετη περίπτωση θα αντιμετωπίσουν σημα-
ντικά προβλήματα. Στη συνέχεια τόνισε ότι βασικό 
στοιχείο επιτυχίας δεν είναι το μέγεθος μιας εται-
ρείας, αλλά ο κλάδος στον οποίο δραστηριοποιεί-
ται, η καινοτομία, αλλά και η νοοτροπία οι μέτο-
χοι να συνυπάρχουν αρμονικά με το management 
και να αφήνουν τα στελέχη να κάνουν τη δουλειά 
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τους. Βασικό πρόβλημα της ελληνικής οικονομίας, 
όπως ανέφερε, είναι η φορολογία στους μισθούς 
καθώς οι υψηλοί φορολογικοί συντελεστές απο-
τελούν αποτρεπτικό παράγοντα προσέλκυσης 
στελεχών υψηλής κατάρτισης από το εξωτερικό.

Ο Βασίλης Φουρλής, Πρόεδρος της Fourlis 
Holdings, τόνισε πως η παγκοσμιοποίηση έφερε 
αλλαγές στην αγορά του λιανικού εμπορίου ενώ 
και το ψηφιακό εμπόριο άλλαξε τα δεδομένα. Η 
ανάλυση των big data για τις συνήθειες των κατα-
ναλωτών αυξάνουν τις ευκαιρίες για τις εταιρείες. 
Όπως ανέφερε ο κ. Φουρλής, το σωστό μείγμα για 
την επιτυχία στο λιανικό εμπόριο είναι να έχει ένα 
μοναδικό προϊόν που να μην το έχει άλλη εται-
ρεία (π.χ. Κορρές), συνεργασία με ένα παγκόσμιο 
brand (π.χ. Ikea) και εξειδίκευση σε συγκεκριμένα 
κομμάτια της αγοράς. Όσον αφορά το ψηφιακό 
εμπόριο, τόνισε πως είναι ένα συνδυασμός πραγ-
μάτων καθώς τα φυσικά καταστήματα παραμέ-
νουν σημαντικό κανάλι διανομής. Για την ελληνι-
κή οικονομία τόνισε πως χρειάζεται βούληση και 
όρεξη για να υπάρξει μια βιώσιμη ανάπτυξη.

H οικονομική κρίση άνοιξε τον δρόμο σε μια 
πλειάδα ελληνικών επιχειρήσεων να διεθνοποι-
ηθεί και να ανοίξει τα φτερά της σε νέες αγορές 
προκειμένου να διευρύνουν τους ορίζοντες τους 
αλλά και να αποκτήσουν έσοδα, καθώς η ελληνική 
οικονομία δέχθηκε ένα πολύ σημαντικό πλήγμα, 
τόνισε ο Πρόεδρος του Συνδέσμου Επιχειρήσεων 
και Βιομηχανιών (ΣΕΒ) Θεόδωρος Φέσσας. Όπως 
είπε ο κ. Φέσσας, συνταγή της επιτυχίας είναι η 
αυτοπεποίθηση και ο προσδιορισμός του ανταγω-
νιστικού πλεονεκτήματος, ενώ χαρακτήρισε σημα-
ντικό πρόβλημα την επιβολή των capital controls.

Από την πλευρά της η Διευθύνουσα Σύμβου-
λος της Pharmathen Νέλλυ Κάτσου τόνισε πως η 
εταιρεία της στόχευσε στην παγκόσμια αγορά κα-
θώς δεν ήθελε να είναι εξαρτημένη μόνο από την 
ελληνική αγορά και τελικά δικαιώθηκε. Κλειδί για 
την επιτυχία, ανέφερε, είναι η έρευνα και η ανά-
πτυξη, ενώ για να επιτύχει μια εταιρεία πρέπει να 
παραμένει σταθερή στη στρατηγική της.
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Η οικονομία της ΕΕ μετά την παγκόσμια χρηματοπιστωτική 
κρίση – Διδάγματα και μελλοντικές προκλήσεις 

Karolina Ekholm
Γενική Γραμματέας Οικονομικής Πολιτικής  
& Διεθνούς Οικονομικής Συνεργασίας,  
Υπουργείο Οικονομικών, Σουηδία 

Χρυσός Καβουνίδης
Προϊστάμενος γραφείου Αθήνας, 
The Boston Consulting Group 

Απαντώντας σε ερώτηση του κ. Καβουνίδη, η 
Γενική Γραμματέας του σουηδικού Υπουργείου Οι-
κονομικών Karolina Ekholm ανέφερε ότι η κρίση 
άφησε πολλές «πληγές» στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
άλλες εμφανείς –όπως η υψηλή ανεργία, το υψη-
λό χρέος, ο περιορισμός επενδύσεων και τα πολλά 
μη-εξυπηρετούμενα δάνεια– και άλλες λιγότερο 
ορατές – όπως το επενδυτικό χάσμα, ο κλονισμός 
στη σχέση εμπιστοσύνης μεταξύ πολιτών, θεσμών, 
εκπροσώπων, κρατών-μελών. Τόνισε μάλιστα ότι η 
επίλυσή τους δεν είναι εύκολη, διότι τα διάφορα 
κράτη-μέλη έχουν διαφορετικά συμφέροντα και 
διαφορετικές προτεραιότητες. Ανέφερε επίσης ότι 
δεν γίνεται σωστή διαχείριση στα προβλήματα που 
σχετίζονται με το προσφυγικό, το χρηματοπιστωτι-
κό σύστημα και την κρίση του ευρώ. 

Επεσήμανε ότι η ΕΕ πρέπει να προχωρήσει και 
να διαδραματίσει έναν κεντρικό ρόλο, να κατακτή-
σει μία ηγετική θέση στην παγκόσμια οικονομία. 
«Πρέπει να ανοίξουν οι αγορές, παρά τις δυσκο-
λίες και την πολυμορφία που χαρακτηρίζει την ΕΕ. 

Η Ένωση, βασισμένη στις κοινές αξίες της, πρέπει 
να εξελιχθεί σε έναν πιο σημαντικό παίκτη στην 
παγκόσμια οικονομία. Έχει γίνει μία προσπάθεια 
για πιο σταθερή νομισματική ένωση, έχει σημειω-
θεί πρόοδος για μία τραπεζική ένωση, αλλά ακόμη 
αυτή η προσπάθεια δεν έχει ολοκληρωθεί». 

Σε ερώτηση αν οι μηχανισμοί προστασίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν επαρκείς, η κα Ekholm 
απάντησε ότι υπήρχαν στοιχεία πίσω από την κρί-
ση που δείχνουν ότι οι μηχανισμοί δεν ήταν έτοι-
μοι για μία τέτοια κρίση. «Υπάρχει κανόνας μη 
κουρέματος καταθέσεων, αλλά δεν ξέρω αν ένας 
τέτοιος μηχανισμός είναι επαρκής. Στο θέμα της 
διαχείρισης του χρέους τολμώ να πω ότι υπάρχουν 
άρρηκτοι δεσμοί ανάμεσα στο αδύναμο τραπεζι-
κό σύστημα και στα αδύναμα δημοσιονομικά των 
κρατών-μελών».

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
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Η ελληνική ναυτιλία ως πηγή διπλωματικής 
& γεωπολιτικής ισχύος
Ο ελληνικός στόλος διαδραματίζει στρατηγικό ρόλο στη μεταφορά εμπορευμάτων και 
ενέργειας μεταξύ πολλών περιοχών του πλανήτη, συμπεριλαμβανομένης της ΕΕ. Πώς 
μπορεί η Ελλάδα να αξιοποιήσει τη θέση της ως ναυτιλιακής υπερδύναμης για να ενι-
σχύσει την επιρροή της στη διεθνή πολιτική σκηνή;

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της EASTMED Θανάσης 
Μαρτίνος αναφέρθηκε στη γεωπολιτική σημασία 
της ελληνικής ναυτιλίας, ξεκινώντας με μια ιστορι-
κή αναδρομή από τον 7ο αιώνα π.Χ. με τους Με-
γαρείς, φτάνοντας μέχρι τις μέρες μας. Επεσήμανε 
πόσο σημαντικός υπήρξε ο ρόλος των ελληνικών 
πλοίων σε κρίσιμες ιστορικές περιόδους για την 

Ελλάδα και την Ευρώπη, η οποία σταθερά αποκο-
μίζει τεράστια οφέλη από την ελληνική ναυτιλία. 

Ο Πρόεδρος της Dynagas LNG Partners LP Γιώρ-
γος Προκοπίου αναφέρθηκε στη δύναμη της ελ-
ληνικής ναυτιλίας και στην τεράστια σημασία της 
για την ελληνική οικονομία. Επεσήμανε ότι η πα-
γκοσμιοποίηση είναι συνώνυμη της ναυτιλίας και 

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

Cass Business School

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Θανάσης Μαρτίνος
Διευθύνων Σύμβουλος, Eastern Mediterranean 
Maritime Ltd (EASTMED), Ελλάδα

Γιώργος Προκοπίου
Πρόεδρος, Dynagas LNG Partners LP

Δρ Αντώνης Παπαδημητρίου
Πρόεδρος ΔΣ Ιδρύματος Ωνάση, Ελλάδα

Camille Egloff
Επικεφαλής Τομέα Ναυτιλίας & Διευθύνουσα Σύμ-
βουλος γραφείου Αθήνας, The Boston Consulting 
Group, Ελλάδα

Ανδρέας Χατζηγιάννης
Πρόεδρος Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Κώστας Γραμμένος, Καθηγητής, Cass Business School, Μεγάλη Βρετανία



Delphi  Economic  Forum

177176

εξήγησε πώς η ελληνική ναυτιλία γίνεται ο καλύτερος πρεσβευτής 
της χώρας μας σε παγκόσμιο επίπεδο. «Η θάλασσα ενώνει τον κόσμο 
από τα αρχαία χρόνια και οι Έλληνες είχαν πάντοτε πρωταγωνιστικό 
ρόλο στη θάλασσα», είπε. Χαρακτήρισε τις θαλάσσιες μεταφορές 
θεμέλιο λίθο της δημιουργίας του κόσμου και επεσήμανε ότι ελληνι-
κή ναυτιλία κατέχει το 25% των τάνκερ παγκοσμίως. 

O Πρόεδρος του Ιδρύματος Ωνάση, Δρ Αντώνης Παπαδημητρίου, 
παρουσίασε και ανέλυσε τα στοιχεία που αφορούν την παγκόσμια 
ναυτιλία. Επεσήμανε ότι το 90% του όγκου του διεθνούς εμπορίου 
διακινείται δια θαλάσσης, τονίζοντας πόσο σημαντική είναι η συμ-
βολή του ελληνικού εφοπλισμού.

Η επικεφαλής του τομέα Ναυτιλίας της Boston Consulting Group 
Camile Egloff υπογράμμισε ότι το 17% του παγκόσμιου στόλου ανή-
κει σε Έλληνες, λέγοντας ότι το στοιχείο αυτό αποδεικνύει τη δυνα-
μική της ελληνικής ναυτιλίας. Παράλληλα, σημείωσε ότι η ανάπτυξή 
της είναι άμεσα συνδεδεμένη με την ελληνική οικονομία, καθώς η 
επίπτωσή της σε αυτή φτάνει το 7%. Αναφέρθηκε επίσης στη ρα-
γδαία ανάπτυξη του λιμανιού του Πειραιά που αύξησε κατακόρυφα 
τις εξαγωγές, λέγοντας ότι το 2008 δεν βρισκόταν ανάμεσα ανάμεσα 
στα 100 πρώτα λιμάνια αλλά σήμερα καταλαμβάνει την 38η θέση. 
«Οι ελληνικές ναυτιλιακές πρέπει να κοιτάξουν στο μέλλον, στην 
ανάπτυξη ψηφιακών λύσεων. Έτσι θα αντεπεξέλθουν στον παγκό-
σμιο ανταγωνισμό και θα συνεχίσουν να ανθούν», σημείωσε. 

Ο Πρόεδρος της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών Ανδρέας Χατζη-
γιάννης μίλησε για την κοινωνική διάσταση της ναυτιλίας, λέγοντας 
ότι πρέπει να συνδεθεί με την κοινωνία. Παράλληλα ανέφερε ότι τα 
πανεπιστήμια πρέπει να αποκτήσουν προσανατολισμό στον τομέα 
της ναυτιλίας.
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Ελληνικός τουρισμός: Στρατηγικό σχέδιο – 
οδικός χάρτης για την ανάπτυξη
Ο τουρισμός είναι ένας τομέας ιδιαίτερης στρατηγικής σημασίας για την ελληνική οι-
κονομία χάρη στην πλουτοπαραγωγική του δυνατότητα και την ικανότητά του να δημι-
ουργεί θέσεις εργασίας. Είναι ένας από τους λίγους κλάδους, στους οποίους η Ελλάδα 
διαθέτει ξεκάθαρο συγκριτικό πλεονέκτημα. Το αξιοποιεί επαρκώς προσφέροντας ένα 
τουριστικό προϊόν υψηλής ποιότητας;

Ο Πρόεδρος ΔΣ του ΕΟΤ, Χαράλαμπος Καρίμα-
λης, παρουσίασε τα στοιχεία για την πορεία του 
ελληνικού τουρισμού. Ανέφερε μεταξύ άλλων ότι 
την τελευταία τριετία η Ελλάδα προσέλκυσε 6 
εκατ. διεθνείς αφίξεις. Ο ελληνικός τουρισμός πα-
ρουσίασε ρυθμούς ανάπτυξης υψηλότερους του 
μέσου όρου του παγκόσμιου τουρισμού, καθώς 
υπήρξε συγκεκριμένα 10% αύξηση στις διεθνείς 
αφίξεις. Το 2018, πρόσθεσε, ξεκίνησε με μία αύ-
ξηση της τάξης του 15% με 30% από όλες τις αγο-

ρές, γεγονός που χαρακτήρισε πρωτοφανές. Ανα-
φέρθηκε επίσης στις δράσεις του ΕΟΤ και τόνισε: 
«Θέλουμε ο τουρισμός να παίξει τον ρόλο που 
είχε παίξει η οικοδομή κατά τη δεκαετία του 1960 
ως μοχλός ανάπτυξης, αλλά η ανάπτυξη αυτή να 
είναι δίκαιη και βιώσιμη».

Ο Πρόεδρος του Συνδέσμου Ελληνικών Τουρι-
στικών Επιχειρήσεων (ΣΕΤΕ) Γιάννης Ρέτσος τόνι-
σε ότι ο ελληνικός τουρισμός, που αυτή τη στιγ-
μή είναι στην άνθισή του, πρέπει να θωρακιστεί, 

ΕΝΑΡΚΤΗΡΙΑ ΟΜΙΛΙΑ

Χαράλαμπος Καρίμαλης, Πρόεδρος ΔΣ Ελληνικού Οργανισμού Τουρισμού (ΕΟΤ)
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ώστε να αντιμετωπίσει τυχόν κακές συγκυρίες 
στο μέλλον. Για να προσελκύσει μεγάλες επενδύ-
σεις στον τουρισμό, ανέφερε, η Ελλάδα χρειάζε-
ται ως το 2021 6 δισ. ευρώ επενδύσεις ετησίως. 
Πρόσθεσε ότι το κράτος πρέπει να επενδύσει σε 
ιδιωτικές υποδομές με παραχώρηση, όπως έγινε 
με τα περιφερειακά αεροδρόμια, και να βελτιώ-
σει τις υποδομές των νησιών. Για να μπορέσει 
παράλληλα να κάνει επενδύσεις ο ιδιωτικός τομέ-
ας, συνέχισε, πρέπει να αλλάξει το φορολογικό, 
να δημιουργηθεί χωροταξικός σχεδιασμός και να 
δημιουργηθεί ασφάλεια δικαίου, που δεν αφο-
ρά στον χρόνο απονομής της δικαιοσύνης, αλλά 
στο να αισθάνεται ασφάλεια ο επενδυτής ότι θα 
ολοκληρωθεί η επένδυσή του χωρίς πιθανότητες 
διακοπών από το Υπουργείο Πολιτισμού ή το Δα-
σαρχείο. 

Ο Πρόεδρος ΔΣ του Ξενοδοχειακού Επιμελη-
τηρίου Ελλάδος Αλέξανδρος Βασιλικός τόνισε ότι 
πρέπει η χώρα, κάθε περιοχή, κάθε νησί και κάθε 
πόλη, να αποφασίσουν ποια είναι η ταυτότητά 

τους ως προορισμού. Και αυτό διότι, όπως επε-
σήμανε, το ξενοδοχείο είναι το τελευταίο κομμάτι 
της αλυσίδας, το οποίο απλώς θα απαντήσει στη 
ζήτηση που θα δημιουργηθεί για τον προορισμό. 
Υπογράμμισε όμως ότι ο ξενοδόχος σήμερα πρέ-
πει να είναι έτοιμος, καθώς έχει ένα προϊόν το 
οποίο συγκρίνεται αυτόματα στις μηχανές ανα-
ζήτησης με ξενοδοχεία άλλων προορισμών. «Ο 
ξενοδόχος της Αθήνας έχει πια ανταγωνιστή τον 
ξενοδόχο του Βερολίνου», είπε χαρακτηριστικά. 
Τόνισε επίσης ότι πρέπει να γίνει ένας σχεδιασμός 
μακροπρόθεσμης τουριστικής ανάπτυξης ώστε, 
όταν έρθει ο επόμενος κύκλος ύφεσης, η Ελλάδα 
να έχει προλάβει να απευθυνθεί σε νέες αγορές. 
Ανέφερε ενδεικτικά ότι η Ελλάδα έχει τρία γήπε-
δα γκολφ, όταν η Ισπανία έχει 349 και, σχετικά με 
τον συνεδριακό τουρισμό, ρώτησε ρητορικά τον 
Δήμαρχο Δελφών, Αθανάσιο Παναγιωτόπουλο, ο 
οποίος παρακολουθούσε τη συζήτηση: «Δεν θα 
σας άρεσε, κύριε Δήμαρχε, να έχετε ένα συνεδρι-
ακό κέντρο διπλάσιο σε μέγεθος;»



Delphi  Economic  Forum

181180

Ελληνικός τουρισμός:  
Επενδυτικές δυνατότητες

Εξετάζοντας τις προοπτικές για επενδύσεις στον 
κλάδο του Τουρισμού, ο πρόεδρος και διευθύνων 
σύμβουλος της Dimand Δημήτρης Ανδριόπουλος 
ανέφερε ως ενδεικτικό της «όρεξης» των ξένων 
επενδυτών να επενδύσουν στον ελληνικό τουρι-
σμό τη σύμπραξη της εταιρείας, που ανακοινώ-
θηκε στο Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών, για 
επενδύσεις πάνω από 170 εκατ. ευρώ με σημείο 
εστίασης τα ξενοδοχεία σε Πάτρα, Πειραιά, Αθήνα 
και Θεσσαλονίκη. Τόνισε, όμως, ότι για να προ-
χωρήσουν οι επενδύσεις σε ξενοδοχεία πόλης, 
resort, φοιτητικές εστίες, θα πρέπει η χώρα να δι-
αθέτει υποδομές σε δύο κατηγορίες: (1) Υποδομές 
που αφορούν κυρίως στους δήμους γνωστών του-
ριστικών προορισμών, οι οποίοι σε ένα διάστημα 

15 ημερών πρέπει να διαχειριστούν τεράστιο όγκο 
αναγκών διαχείρισης απορριμμάτων, ύδρευσης 
και αποχέτευσης για να εξυπηρετήσουν τους επι-
σκέπτες. (2) Υποδομές που αφορούν στους τομείς 
του τουρισμού που δεν έχουν αναπτυχθεί. Ανέ-
φερε ενδεικτικά ότι η Ελλάδα είναι μία χώρα με 
εκπληκτικά μονοπάτια και ορεινούς όγκους, άγνω-
στους ακόμη, σε αντίθεση με τις παραλίες της και 
τα νησιά. 

Ο Δήμαρχος Δελφών Αθανάσιος Παναγιωτόπου-
λος επικαλέστηκε το παράδειγμα του Οικονομικού 
Φόρουμ των Δελφών, τονίζοντας ότι ο συνεδρια-
κός τουρισμός είναι ένας από τους βασικούς το-
μείς όπου υπάρχουν περιθώρια ανάπτυξης. Ανέ-
φερε ότι ο δήμος Δελφών, ως μία μικρή κοινωνία 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
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και οικονομία, διαθέτει κυρίως μικρές οικογενεια-
κές τουριστικές επιχειρήσεις, εκτιμώντας ότι αυτό 
το θεωρεί αρετή, διότι στην τουριστική οικονομία 
παίζει ρόλο η αυθεντικότητα του προϊόντος. «Το 
πλεονέκτημά μας ως περιοχή και ίσως ως χώρα εί-
ναι να διατηρήσουμε το αυθεντικό μας πολιτιστικό 
πρότυπο, όπως είναι η καλή καθημερινή μας συ-
νήθεια, η διατροφή, το έθιμο, η παράδοση», είπε. 
Αναφέρθηκε επίσης στην πρωτοβουλία του δήμου 
Δελφών, ο οποίος αποτελεί προστατευόμενη περι-
οχή, να καταγραφεί η δημοτική ακίνητη περιουσία 
ώστε να αποσαφηνιστεί ποια ακίνητα θα μπορού-
σαν να έχουν συνδυαστική τουριστική χρήση. 

Ο ιδρυτής και πρόεδρος της Hotelbrain Πάνος 
Παλαιολόγος ανέφερε ότι κατά την κρίση ήρθαν 
πολλοί «επενδυτές» στην Ελλάδα, που ήθελαν 
να αγοράσουν τα υπερχρεωμένα ξενοδοχεία σε 
χαμηλή τιμή και, χωρίς να κάνουν σχεδόν τίποτα, 
να κερδίσουν από την υπεραξία όταν η καμπύλη 
της αγοράς θα άλλαζε. Στην πατρίδα μας υπάρχει 
περιθώριο για επενδυτές, που είναι διατεθειμέ-
νοι να κάνουν όλη τη δουλειά, να επενδύσουν με 
πρόγραμμα και σχέδιο, να διαχειριστούν επαγγελ-
ματικά την επένδυσή τους, τόνισε. Εξήγησε πως ο 
Έλληνας ξενοδόχος (που συνήθως έχει μία οικο-
γενειακή επιχείρηση), αφού ξεπέρασε το αρχικό 
σοκ που ήρθε με το internet, άλλαξε τα πράγματα 
και στον δικό του επαγγελματικό χώρο, αλλά υπο-
γράμμισε ότι το marketing πρέπει να συνοδεύεται 
και από ένα καλό προϊόν, διαφορετικά δεν αρκεί. 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της OLIAROS Ιάσων 
Τσάκωνας αναφέρθηκε στο παράδειγμα της Αντι-
πάρου ως ένα νέο τουριστικό προϊόν με πολυτε-
λείς κατοικίες που προσελκύουν τουρίστες υψη-
λού εισοδήματος, θέλοντας να καταδείξει την 

ανάγκη σχεδιασμού για την ποιοτική ανάπτυξη 
νέων τουριστικών προϊόντων και υποδομών σε 
προορισμούς όχι και τόσο προβεβλημένους. Η 
Αντίπαρος, σημείωσε, έγινε παράδειγμα premium 
κατοικίας και βρίσκεται στην τρίτη θέση όσον 
αφορά στις βίλες πολυτελείας μετά τη Μύκονο 
και την Πάρο. Αποτελεί μάλιστα ένα από τα λίγα 
παραδείγματα στην Ελλάδα με σταθερή άνοδο της 
αγοράς ακινήτων επί κρίσης. «Βρισκόμαστε σε ένα 
ιστορικό μεταίχμιο για την ανάπτυξη της χώρας 
και του δικού μας προϊόντος. Από τη μία, η κρί-
ση και η αυξημένη φορολογία έχουν καθηλώσει 
τις αξίες των ακινήτων σε περιοχές της χώρας σε 
βαθμό που μπορεί να επιτρέψουν τη ριζική επικαι-
ροποίηση του τουριστικού προϊόντος και, από την 
άλλη, η προοπτική ανάπτυξης νέων κατηγοριών, 
πιο μόνιμων», ανέφερε. Πρότεινε ειδικότερα να 
διευρυνθεί ο ορισμός του τουριστικού προϊόντος 
ώστε να περιλαμβάνει την έννοια του housing, πιο 
μόνιμων επισκεπτών και των συνταξιούχων.

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Cineplexx Greece 
Χάρης Αντωνόπουλος χαρακτήρισε την Αθήνα ως 
τη μεγάλη πρόκληση στον τουρισμό. Σημείωσε ότι 
από τις 10 προτιμήσεις των τουριστών στην Αθή-
να, οι πέντε είναι ιστορικές. Αυτό διότι δεν έχουν 
πολλές άλλες επιλογές, καθώς πηγαίνοντας για 
ψώνια στην Ερμού βρίσκουν τις ίδιες μάρκες που 
έχουν στις χώρες τους ενώ στην Πλάκα βρίσκουν 
τα ίδια σουβενίρ εδώ και 25 χρόνια. «Για να έρχο-
νται όλο τον χρόνο οι τουρίστες στην Αθήνα, δώ-
στε τους πράγματα να κάνουν στον ελεύθερο χρό-
νο τους», είπε, προτείνοντας, μεταξύ άλλων, αντί 
για κλειστά εμπορικά κέντρα (mall), έναν ανοιχτό 
χώρο με καταστήματα που θα πωλούν ελληνικά 
προϊόντα στο κέντρο της Αθήνας.
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Ελληνικός τουρισμός: Επιβεβαιώνοντας τη 
θέση της Ελλάδας ως προορισμού πολυτέλειας

Ο συντονιστής του πάνελ, καθηγητής Γιώργος 
Παπαιωάννου (Mayfair Greece, Capital Partners), 
εκτίμησε ότι ο ελληνικός τουρισμός θα συνεχίσει 
να αναπτύσσεται μέχρι το 2023 φτάνοντας ποσο -
στό συμμετοχής στο ΑΕΠ 23%.

Ο πρόεδρος και CEO της Kyvernitis Travel Χρή -
στος Κυβερνήτης χαρακτήρισε σημαντικό κεφά-
λαιο τον τουρισμό υψηλού εισοδήματος στη χώρα 
μας και αναφέρθηκε στο σχετικό πρόγραμμα της 
εταιρείας του. Τόνισε ότι πρέπει να διευρυνθεί το 
εύρος ξενοδοχείων με άριστα καταρτισμένο προ-
σωπικό, καθώς οι διεθνείς αλυσίδες luxury ξενο-
δοχείων στην Ελλάδα ξεχωρίζουν μεν, αλλά είναι 
συγκεκριμένα ξενοδοχεία και σε συγκεκριμένες 

περιοχές της χώρας. Επεσήμανε ότι «πρέπει να 
έχουμε στο μυαλό μας ότι απευθύνεται κανείς 
σε ταξιδιώτες που έχουν ως μέτρο σύγκρισης ξε-
νοδοχεία πολυτελείας σε προορισμούς όπως οι 
Μαλδίβες και το Ντουμπάι», καθώς και ότι δεν 
υπάρχει νόημα να επενδύσει κανείς στον τουρι-
σμό υψηλού εισοδήματος εάν δεν είναι σε θέση 
να προσφέρει στους επισκέπτες μία εμπειρία δι-
αμονής. Ο κ. Κυβερνήτης εξήγησε ότι ο κλασικός 
τρόπος διαφήμισης δεν αφορά αυτή την κατηγο-
ρία ταξιδιωτών, για την οποία είναι πιο αποτε-
λεσματική η διαφήμιση «από στόμα σε στόμα». 
Δηλαδή, να εξιστορήσουν στον κοινωνικό περίγυ-
ρό τους, που είναι αντίστοιχου εισοδήματος, πώς 
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πέρασαν στην Ελλάδα ή, ειδικά εφόσον πρόκειται 
για celebrities, να ανεβάσουν στα social media 
φωτογραφίες από τις διακοπές τους στην Ελλάδα.

Ο COO της Fraport Ηλίας Μαραγκάκης, αφού 
ανέφερε τις επενδύσεις της εταιρείας στα περιφε-
ρειακά αεροδρόμια, σημείωσε ότι πέρυσι παρα -
τηρήθηκε αύξηση 30% στο business aviation, που 
είναι το αντίστοιχο του τουρισμού με γιοτ αλλά με 
ακριβά αεροσκάφη, τα οποία μπορεί να κοστίζουν 
και 80 εκατ. ευρώ, γεγονός από το οποίο γίνεται 
αντιληπτό πόσο ευκατάστατοι είναι οι ιδιοκτήτες. 
Η αύξηση αυτή παρατηρήθηκε ειδικότερα στα 
αεροδρόμια της Μυκόνου, της Σαντορίνης και 
της Κέρκυρας. Σημείωσε ότι αυτού του είδους ο 
τουρισμός απαιτεί διαφορετικά στοιχεία από τον 
υπόλοιπο, όμως ταυτόχρονα ο τουρισμός πολυτε-
λείας δεν μπορεί να προχωρήσει χωρίς ορισμένα 
βασικά, όπως οι ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας 
και τα πυροσβεστικά οχήματα που παρουσιάζουν 
έλλειψη σε νησιά.

Η Dr. Frances Tsakonas, CEO και ιδρύτρια της 
International Society of Change Leaders, η οποία 
σχεδιάζει εκπαιδευτικά προγράμματα σε τομείς 
όπου υπάρχουν ευκαιρίες όπως ο τουρισμός στην 
Ελλάδα, αναφέρθηκε στα προγράμματα που έχει 
δημιουργήσει φέτος. Το πρώτο έχει να κάνει με 

executive education στα ελληνικά νησιά, κατά το 
οποίο υψηλόβαθμα στελέχη επιχειρήσεων πα-
ρακολουθούν εκπαιδευτικό πρόγραμμα π.χ. σε 
ένα από τα καλύτερα ξενοδοχεία στη Σαντορίνη, 
σε συνεργασία με κορυφαίες σχολές διοίκησης 
επιχειρήσεων από όλο τον κόσμο. Δεύτερον, σχε-
διάζει σχολή για τουριστικό managment στην Ελ-
λάδα, καθώς τα υπερπολυτελή ξενοδοχεία χρειά-
ζονται εξειδικευμένο προσωπικό.

Ο Jim Tsokanos, εταίρος στην Dynamic, προσέ-
θεσε την οπτική του στο ζήτημα ως Ελληνοαμερι-
κανός. Επεσήμανε ότι το ακροατήριο πολυτελείας 
ψάχνει σαν τρελό προορισμούς και ξοδεύει σαν 
τρελό χρήματα στα χωριά και τις πόλεις που επι-
σκέπτεται. Σχολίασε επίσης ότι αν γκουγκλάρει 
κανείς τις λέξεις «Ελλάδα, τουρισμός, διακοπές», 
θα εμφανιστούν στη μηχανή αναζήτησης εικόνες 
από Ακρόπολη, Σαντορίνη, Μύκονο, όμως λείπει η 
εικόνα ενός Έλληνα. «Αυτό που μας κάνει διαφο-
ρετικούς είναι το ντόπιο πνεύμα, οι άνθρωποι κά -
νουν την Ελλάδα να ξεχωρίζει», είπε και πρόσθε-
σε ότι: «Λέμε ιστορίες για τόπους και μουσεία, 
αλλά όχι για τους ανθρώπους». Εκτίμησε επίσης 
ότι πρέπει να αναδειχθεί πως η Ελλάδα είναι ένα 
ασφαλές και φιλικό μέρος.
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Κεντρική Ομιλία: Η Ελλάδα καθίσταται 
ενεργειακός κόμβος στη ΝΑ Μεσόγειο

Την εκτίμηση πως ο μεγάλος μετασχηματισμός 
που λαμβάνει χώρα, τόσο στην παραγωγή όσο 
και στην κατανάλωση ενέργειας, προκαλεί τεκτο-
νικές αλλαγές στον ενεργειακό χάρτη εξέφρασε 
ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας Γιώρ-
γος Σταθάκης. Όπως τόνισε, οι τρεις βασικοί πυ-
λώνες στην αγορά ενέργειας είναι: ο ρόλος των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ), η μείωση 
της κατανάλωσης ενέργειας και η απελευθέρωση 
της αγοράς ενέργειας. Στόχος είναι η Ελλάδα να 
καταφέρει μέχρι το 2030 να έχει στο ενεργειακό 
της μείγμα το 50% της παραγόμενης ενέργειας 
από ΑΠΕ. O λιγνίτης, όπως ανέφερε ο κ. Σταθάκης, 
μέχρι το 2030 θα αντιπροσωπεύει το 20% της πα-
ραγωγής ενέργειας της χώρας. Το μονοπώλιο στην 
αγορά του λιγνίτη καταργείται και εισέρχονται 
νέοι παίκτες στην αγορά, τόνισε ο υπουργός. 

Στη συνέχεια ο κ. Σταθάκης ανέφερε πως το 2018 
απελευθερώνεται η χονδρική αγορά φυσικού αε-
ρίου. Το Χρηματιστήριο Ενέργειας αναμένεται να 
είναι έτοιμο έως το τέλος του τρέχοντος έτους 
ή το αργότερο στις αρχές του 2019. Ο Υπουργός 
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, έδωσε ιδιαίτερη 
βαρύτητα στο γεγονός ότι καταβάλλονται μεγά-
λες προσπάθειες για να υπάρχουν ανταγωνιστικές 
τιμές, ενώ σημαντικό ρόλο παίζει και η θέσπιση 

του κοινωνικού τιμολογίου για όσους πολίτες ζουν 
κάτω από τα όρια της φτώχειας. Πολύ σημαντική, 
σύμφωνα με τον κ. Σταθάκη, είναι η διαφοροποί-
ηση των ενεργειακών πηγών της χώρας. Έτσι, το 
φυσικό αέριο διαδραματίζει πολύ σημαντικό ρόλο, 
τόσο στην εγχώρια κατανάλωση όσο και στην ανά-
πτυξη των ΑΠΕ. 

Η Ελλάδα, όπως ανέφερε ο κ. Σταθάκης, αλλάζει 
τον ενεργειακό χάρτη της περιοχής και καθίσταται 
κόμβος μεταφοράς ενέργειας με τα πολύ σημαντι-
κά έργα, όπως ο αγωγός φυσικού αερίου TAP που 
θα μεταφέρει αέριο από το Αζερμπαϊτζάν στην 
Ιταλία μέσω της Τουρκίας και της Ελλάδας, και ο 
κάθετος διάδρομος LNG (υγροποιημένο φυσικό 
αέριο) από την Αλεξανδρούπολη στην Αττική για 
να καλυφθούν οι ανάγκες της πρωτεύουσας. 

Στο θέμα των υδρογονανθράκων, ο κ. Σταθάκης 
τόνισε πως προχωρούν οι συμφωνίες με ξένους 
ενεργειακούς κολοσσούς για τα κοιτάσματα στο 
Ιόνιο γύρω από την Κέρκυρα αλλά και στη νοτι-
οανατολική Κρήτη. Τέλος, ο υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας έδωσε έμφαση στη διασύν-
δεση των ελληνικών νησιών, που αναμένεται να 
μειώσει το ενεργειακό κόστος. Στις Κυκλάδες το 
έργο ολοκληρώθηκε, ενώ σειρά παίρνουν δύο 
project στην Κρήτη.

Γιώργος Σταθάκης
Υπουργός Περιβάλλοντος & Ενέργειας
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Γεωπολιτική του ενεργειακού κλάδου
Η ΝΑ Μεσόγειος πύλη εισόδου του 
φυσικού αερίου στην Ευρώπη

Κεντρικό συμπέρασμα του πάνελ ήταν ότι η 
Νοτιοανατολική Μεσόγειος καθίσταται βασικός 
παράγοντας στον ενεργειακό χάρτη και πύλη ει-
σόδου του φυσικού αερίου προς τις αγορές των 
χωρών της Ευρώπης, αλλάζοντας τα δεδομένα στη 
γεωπολιτική σκακιέρα. 

Η Εκτελεστική Διευθύντρια του Ατλαντικού Συμ-
βουλίου στην Τουρκία Defne Arslan τόνισε πως 
Τουρκία και ΕΕ αντιμετωπίζουν κοινές προκλή-
σεις στο ενεργειακό τοπίο καθώς εξαρτώνται σε 
μεγάλο βαθμό από τις εισαγωγές ενέργειας ενώ 
παράλληλα έχουν και τους ίδιους προμηθευτές. 
Παράλληλα τόνισε πως οι αγωγοί φυσικού αερίου 

που δημιουργούνται, όπως ο αγωγός TANAP και 
ο αγωγός TAP, που θα μεταφέρουν φυσικό αέριο 
από τα κοιτάσματα του Αζερμπαϊτζάν, δημιουρ-
γούν νέα δεδομένα. Όπως ανέφερε χαρακτηριστι-
κά, Ελλάδα και Τουρκία βρίσκονται στην κατάλληλη 
γεωστρατηγική θέση, προκειμένου να γίνουν πύλη 
εισόδου για τις αγορές των χωρών της Ευρώπης, 
και είναι προς το κοινό συμφέρον των δύο χωρών 
να συνεργαστούν στενά στα ενεργειακά ζητήματα. 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος των ΕΛΠΕ Γρηγόρης 
Στεργιούλης τόνισε πως χρειάζεται επανεξέταση 
της ενεργειακής πολιτικής καθώς εκτιμάται ότι θα 
αυξηθεί η κατανάλωση ενέργειας λόγω της αύξη-

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Defne Arslan
Εκτελεστική Διευθύντρια, Atlantic Council, Τουρκία

Erol User
Πρόεδρος & Διευθύνων Σύμβουλος, User 
Danismanlik, Τουρκία

Γρηγόρης Στεργιούλης
Διευθύνων Σύμβουλος, Ελληνικά Πετρέλαια, 
Ελλάδα

Dimitar Bechev
Fellow, Κέντρο Σλαβικών, Ευρασιατικών & Ανα-
τολικοευρωπαϊκών Σπουδών, University of North 
Carolina, ΗΠΑ

Mahmood Khaghani
Σύμβουλος, Caspian Energy Grid, Ιράν

John Roberts
Ειδικός Ενεργειακής Ασφάλειας, Methinks Ltd· 
Senior Fellow, Atlantic Council, ΗΠΑ
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Αλεξία Τασούλη, Δημοσιογράφος
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σης του πληθυσμού. Παράλληλα, εκτίμησε πως το 
φυσικό αέριο θα διαδραματίσει πολύ σημαντικό 
ρόλο στο άμεσο μέλλον, ενώ η εξάρτηση από τον 
λιγνίτη θα μειωθεί. Στη συνέχεια, ο κ. Στεργιούλης 
υπογράμμισε πως η Ελλάδα είναι ο μεγαλύτερος 
εξαγωγέας ρευστών προϊόντων και προϊόντων δι-
ύλισης στη Μεσόγειο. Το συγκριτικό πλεονέκτημα 
της Ελλάδας είναι ότι έχει την τεχνογνωσία και εξει-
δικευμένο προσωπικό προκειμένου να ανταποκρι-
θεί στις σύγχρονες προκλήσεις. Ο κ. Στεργιούλης 
έδωσε ιδιαίτερη έμφαση στο γεγονός ότι αλλάζει ο 
ενεργειακός χάρτης της Ελλάδας με τα έργα, όπως 
αυτό στη Ρεβυθούσα, τον αγωγό TAP αλλά και τον 
κάθετο άξονα της Αλεξανδρούπολης. Αποκάλυψε 
ότι τα ΕΛΠΕ θα πάρουν μέρος στον διαγωνισμό 
για τα κοιτάσματα υδρογονανθράκων στο Ιόνιο 
και τόνισε πως η Ελλάδα μπορεί να γίνει πύλη ει-
σόδου του φυσικού αερίου προς την Ευρώπη και 
η Μεσόγειος θάλασσα ειρήνης και ανάπτυξης. 

O Dimitar Bechev από το Κέντρο Σλαβικών, Ευ-
ρασιατικών & Ανατολικοευρωπαϊκών Σπουδών 
του Πανεπιστημίου της Βόρειας Καρολίνας ανέ-
φερε πως οι ραγδαίες αλλαγές στην τεχνολογία 
έχουν αλλάξει τόσο την παραγωγή όσο και τον 
τρόπο μεταφοράς της ενέργειας. Στο μέλλον, οι 
χώρες με τη ραγδαία εξέλιξη της τεχνολογίας θα 

έχουν τη δυνατότητα να διατηρούν και να αποθη-
κεύουν την ενέργεια, δημιουργώντας αναχώμα-
τα ενάντια σε ενεργειακές κρίσεις. Όπως είπε ο 
κ. Bechev, το φυσικό αέριο δημιουργεί εντάσεις 
γιατί είναι αντικείμενο διαπραγμάτευσης μεταξύ 
χωρών και όχι εταιρειών. 

Ο Σύμβουλος στην Caspian Energy Grid του 
Ιράν Mahmood Kgaghani τόνισε πως, από την 
εποχή της κατάρρευσης της Σοβιετικής Ένωσης, 
έχει δημιουργηθεί ενεργειακή διπλωματία. Το 
φυσικό αέριο θα είναι το καύσιμο του μέλλοντος 
και το Ιράν, για να παραμείνει ανταγωνιστικός 
προμηθευτής και εξαγωγέας ενέργειας, θα χρει-
αστεί επενδύσεις στις μονάδες εξόρυξης των κοι-
τασμάτων του προκειμένου να μειώσει το κόστος 
λειτουργίας και να είναι ανταγωνιστικό. Ιράν, 
Τουρκία και Ελλάδα μπορούν να γίνουν «χρυσή 
πύλη» εισόδου του φυσικού αερίου στις αγορές 
της Ευρώπης, εκτίμησε.

Ο Ειδικός σε θέματα Ενεργειακής Ασφάλειας 
στη Methinks John Roberts υπογράμμισε ότι η 
κρίση μεταξύ Ρωσίας και Ουκρανίας σχετικά με 
τη διέλευση του ρωσικού φυσικού αερίου μέσω 
της Ουκρανίας στην Ευρώπη οδήγησε στη δημι-
ουργία εναλλακτικών εμπορικών δρόμων, όπως ο 
αγωγός TAP και ο Nord Stream 2. 
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Εξελίξεις στους υδρογονάνθρακες στην 
ανατολική Μεσόγειο: Αισιοδοξία αλλά  
και πραγματισμός

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της ΔΕΠΑ Δημήτρης 
Τζώρτζης μίλησε για τους στόχους της εταιρεί-
ας του. Είπε ότι η εταιρεία είναι πολύ ισχυρή, με 
εμπειρία 30 ετών και συνεπώς με υψηλούς στό- 
χους. Οι στόχοι είναι η επέκταση της ΔΕΠΑ στη 
λιανική αγορά ενέργειας, η προμήθεια ενέργειας 
στη Νοτιοανατολική Ευρώπη, η πλήρης κάλυψη 
της χώρας μας με την παροχή φυσικού αερίου σε 
απομακρυσμένες περιοχές, η επέκταση του συ-
μπιεσμένου αερίου και η ανάπτυξη υποδομών. 
Ως προς τις υποδομές, αναφέρθηκε τόσο στους 
αγωγούς ΠΟΣΕΙΔΩΝ (Διασυνδετήριος Αγωγός 
Ελλάδας–Ιταλίας), ITG (Διασυνδετήριος Αγωγός 
Τουρκίας–Ελλάδας–Ιταλίας) και EastMed (Eastern 
Mediterranean Pipeline), αλλά και στο έργο «Τερ-

ματικό ΥΦΑ Βορείου Ελλάδας» της GASTRADE, του 
οποίου η μελέτη αναμένεται να υλοποιηθεί στο β’ 
εξάμηνο του 2018 και να τεθεί σε λειτουργία μέχρι 
το 2020. «Είναι ένα έργο βιώσιμο και επενδυτικά 
προσιτό που θα εξασφαλίσει τις πηγές και τον δυ-
τικό διάδρομο». 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Εταιρείας Υδρογο-
νανθράκων Κύπρου Πάνος Κελάμης είπε ότι «τα 
πάντα αρχίζουν και τελειώνουν με τις δεξαμενές· 
χωρίς αποθέματα δεν έχουμε τίποτα». Τόνισε ότι 
οι τιμές φυσικού αερίου είναι αδύνατο να προβλε-
φθούν και επεσήμανε ότι ο πλανήτης χρειάζεται 
πολλή ενέργεια που είναι αλληλένδετη με την 
ευημερία. «Το ενεργειακό μείγμα του μέλλοντος 
θα πρέπει να έχει στο επίκεντρό του τα ορυκτά 
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καύσιμα. Η έρευνα υδρογονανθράκων είναι το νέο Ελ Ντοράντο για 
το φυσικό αέριο». Τέλος, είπε ότι η Κυπριακή Δημοκρατία προχω-
ρά στην εκτέλεση ενός στρατηγικού σχεδιασμού και ότι σε ενάμιση 
χρόνο θα έχει ήδη 2 πετρελαιοπηγές. 

Ο καθηγητής Uzi Arad από το Ισραήλ, σε ερώτηση σχετικά με το 
πώς βλέπει να εξελίσσονται τα πράγματα στην Ανατολική Μεσό-
γειο, «αυτή την εποχή αναταραχών», απάντησε ότι «οι πολιτικές 
δυνάμεις είναι ισχυρότερες από τις οικονομικές και οι θρησκευτικές 
ισχυρότερες όλων. Το Ισραήλ στοχεύει σε μελλοντικές κατακτήσεις 
και στην υπεράσπιση των πηγών της». Μίλησε για νέους πρωτα-
γωνιστές στην περιοχή, τη Ρωσία και το Ιράν, που έχουν στην ατζέ-
ντα τους την κατάκτηση μιας θέσης στην Ανατολική Μεσόγειο. «Οι 
στόχοι μας δεν πρέπει να είναι μεγαλεπήβολοι αλλά μετριασμένοι, 
ώστε να μην οδηγηθούμε σε απώλειες και απογοητεύσεις. Η περι-
οχή είναι περίπλοκη και απαιτεί σύνεση, προσεκτική και σταδιακή 
προσέγγιση», τόνισε.

Ο Πρόεδρος & Διευθύνων Σύμβουλος της Ελληνικής Διαχειριστι-
κής Εταιρείας Υδρογονανθράκων (ΕΔΕΥ) Ιωάννης Μπασιάς μίλησε 
για το χρονικό και γεωγραφικό πλαίσιο της περιοχής της Ανατολικής 
Μεσογείου και τόνισε ότι σε ένα μήνα θα είναι έτοιμη η έκθεση 
συμπερασμάτων από τα στοιχεία που συνέλεξαν από την περιοχή 
νότια της Κρήτης και από το Ιόνιο, ενώ υπογράμμισε ότι η Ελλάδα 
βρίσκεται σε εξαιρετική θέση γεωγραφικά με πολλά οικόπεδα προς 
διερεύνηση.
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Ενίσχυση των επενδύσεων στην ενέργεια 
για την επίτευξη των στόχων της κλιματικής 
αλλαγής και της ενεργειακής ασφάλειας

Οι επενδύσεις αποτελούν απαραίτητο εργαλείο 
για τη διασφάλιση της ενεργειακής ασφάλειας 
και την τήρηση των στόχων της κλιματικής αλλα-
γής, ανέφεραν κορυφαία στελέχη και αναλυτές 
του ενεργειακού κλάδου, της βιομηχανίας και των 
συμβουλευτικών υπηρεσιών. Ο Γεράσιμος Θωμάς, 
Αναπληρωτής Γενικός Διευθυντής για την Ενέργεια 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ανέφερε ότι απαιτού-
νται μεγάλες επενδύσεις για την ενεργειακή με-
τάβαση όπου κυριαρχούν οι Ανανεώσιμες Πηγές 
Ενέργειας (ΑΠΕ). Είναι ενδεικτικό ότι πέρυσι, για 
πρώτη φορά, οι επενδύσεις στις ΑΠΕ ήταν μεγαλύ-

τερες σε σχέση με αυτές στο πετρέλαιο. Σε ευρω-
παϊκό επίπεδο, ο στόχος που έχει τεθεί είναι ως το 
2050 η ενέργεια να προέρχεται σε ποσοστό 50% 
από τις ΑΠΕ, οι οποίες θα απορροφήσουν σημα-
ντικό μέρος των ιδιωτικών επενδύσεων, προσελ-
κύοντας νέους παίκτες και νέες μορφές ιδιωτικής 
χρηματοδότησης. 

Ο Γιάννης Μανιάτης, Βουλευτής της Δημοκρατι-
κής Συμπαράταξης και πρώην Υπουργός Περιβάλ-
λοντος, Ενέργειας & Κλιματικής Αλλαγής, σημείω-
σε ότι η εξοικονόμηση ενέργειας, οι ΑΠΕ, η έξυπνη 
ενέργεια, η ηλεκτροκίνηση, η αποθήκευση, είναι 
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οι βασικοί πυλώνες του νέου παραγωγικού μοντέ-
λου για να στηριχθεί η ενεργειακή επανάσταση, σε 
συνδυασμό με τις μεγάλες αλλαγές που φέρνουν 
οι νέες τεχνολογίες. Τόνισε ότι είναι αναγκαία η 
χάραξη εθνικής στρατηγικής μετάβασης σε ένα 
παραγωγικό μοντέλο που θα ισχυροποιήσει τον 
ρόλο της Ελλάδας ως πηγή τροφοδοσίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. 

Ο Σταύρος Γούτσος, Αναπληρωτής Διευθύνων 
Σύμβουλος της ΔΕΗ, υπογράμμισε ότι ξεκινάει 
ένας νέος εθνικός ενεργειακός σχεδιασμός που 
λαμβάνει υπόψη και την ευρωπαϊκή πραγματικό-
τητα, με την απελευθέρωση της αγοράς να συ-
νιστά, ουσιαστικά, επανασχεδιασμό της αγοράς 
ηλεκτρικής ενέργειας. Η ΔΕΗ καλύπτει το 50% της 
αγοράς, καθώς ικανοποιεί την υψηλή τάση, είναι 
ο μοναδικός πάροχος του Δημοσίου και στηρίζει 
τους ευάλωτους καταναλωτές. Ως εκ τούτου η 
απελευθέρωση αφορά το υπόλοιπο 50% της αγο-
ράς ηλεκτρισμού, εξήγησε. Κατά την περίοδο των 
μνημονίων, η ΔΕΗ πραγματοποίησε επενδύσεις 
ύψους 5 δισ. ευρώ, για την ανανέωση του στόλου 
της και τον εκσυγχρονισμό των μονάδων της. 

Ο Ντίνος Μπενρουμπή, Αναπληρωτής Διευθύ-
νων Σύμβουλος της εταιρείας Protergia του ομί-
λου ΜΥΤΙΛΗΝΑΙΟΣ, ανακοίνωσε μία νέα επένδυση 
της εταιρείας που αφορά στην υλοποίηση νέας 
μονάδας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, ισχύ-
ος 650 MW, με τόπο κατασκευής το ενεργειακό 
κέντρο στην περιοχή Άγιος Νικόλαος στη Βοιωτία. 
Πρόκειται για σταθμό συνδυασμένου κύκλου με 
κόστος επένδυσης άνω των 300 εκατ. ευρώ. Θα 
είναι υπερσύγχρονης τεχνολογίας και θα είναι ο 

πιο αποδοτικός θερμικά σταθμός συνδυασμένου 
κύκλου στην Ευρώπη. Έθεσε ως χρονικό ορίζοντα 
ολοκλήρωσης της μονάδας την τριετία, σημειώνο-
ντας ότι η τεχνική εταιρεία ΜΕΤΚΑ, που διαθέτει 
μεγάλη εμπειρία και τεχνογνωσία στην κατασκευή 
σταθμών συνδυασμένου κύκλου παγκοσμίως, 
αποτελεί εχέγγυο για την τήρηση του χρονοδια-
γράμματος κατασκευής. Δεν παρέλειψε να σημει-
ώσει ότι η ενεργειακή αγορά έχει ανάγκη από μία 
ισχυρή ΔΕΗ, ενώ αποτελεί προαπαιτούμενο να 
υπάρξουν κεφάλαια για επενδύσεις. 

Ο Christophe Brognaux, Senior Partner και Διευ-
θύνων Σύμβουλος της Boston Consulting Group, 
αναφέρθηκε στην ιδιομορφία που χαρακτηρίζει, 
στις περισσότερες χώρες παγκοσμίως, το νομοθε-
τικό πλαίσιο των επενδύσεων στον ενεργειακό το-
μέα, των οποίων η επιτυχία κρίνεται από το πόσο 
σταθερή θα είναι η απόδοσή τους. Όπως είπε, 
αυτό αναπροσαρμόζεται συχνά, τη στιγμή που οι 
επενδύσεις απαιτούν έναν μακροπρόθεσμο ορίζο-
ντα. Στο πλαίσιο αυτό, θα πρέπει να υπάρξει μεγα-
λύτερη ισορροπία μεταξύ των επενδυτών και των 
ρυθμιστικών αρχών. 

Ο Νίκος Μπόζος, μέλος της Εκτελεστικής Επιτρο-
πής του ομίλου ΗΡΑΚΛΗΣ/LafargeHolcim, έδωσε 
έμφαση στο γεγονός ότι οι ΑΠΕ είναι σημαντικό να 
προωθούνται σε εύλογη τιμή. Γι’ αυτό είναι απα-
ραίτητο να λάβουν χώρα επενδύσεις στα δίκτυα, 
καθώς οι ΑΠΕ δεν παρέχουν σταθερή ροή σε χρο-
νικό ορίζοντα έτους. Τα δίκτυα και η συνδεσιμότη-
τα, όπως εξήγησε, θα επιτρέψουν να αμβλυνθούν 
οι τιμολογιακές διαφορές.
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Την άποψη πως πρέπει να θωρακίσουμε την πο-
ρεία της επόμενης ημέρας και ο καλύτερος τρόπος 
γι’ αυτό είναι η δημιουργία των δικών μας αποθε-
μάτων, υποστήριξε ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης, ο οποίος πρόσφατα ανέλαβε και το χαρτοφυ-
λάκιο του Υπουργείου Οικονομίας και Ανάπτυξης. 
Παράλληλα, παρουσίασε και τους στόχους της κυ-
βέρνησης για την έξοδο από τα μνημόνια. Σύμφω-
να με τον κ. Δραγασάκη, οι τρεις στόχοι είναι: να 
πετύχουμε την απεξάρτησή μας από τα μνημόνια, 
να μπορούμε να αναχρηματοδοτούμε το χρέος μας 
και να σχεδιάσουμε το δικό μας πρόγραμμα. 

Αναλυτικότερα και ερωτηθείς για την προληπτι-
κή γραμμή στήριξης, ο κ. Δραγασάκης επεσήμανε 
ότι δεν δίνει λύση στο πρόβλημα αφού σημαίνει 
«ημι-μνημονιακή κατάσταση» και προϋποθέτει 
την εμπλοκή των κοινοβουλίων των κρατών-μελών, 
προαπαιτούμενα και διαπραγματεύσεις, και έχει 
περιορισμένη διάρκεια. Όπως τόνισε, ζητούμενο εί-
ναι η απεξάρτηση από τα μνημόνια, την επιτροπεία 
και τα προαπαιτούμενα, ώστε η Ελλάδα να χαίρει 
της ίδιας αντιμετώπισης με τις υπόλοιπες χώρες και 
να μπορεί να αναχρηματοδοτεί το χρέος της. 

«Ας μην ξεχνάμε πως τον Απρίλιο του 2014 η Ελ-
λάδα εξέδωσε ένα ομόλογο που πήγε καλά. Τον Αύ-
γουστο, όμως, του ίδιου χρόνου, που προσπάθη-

σε να εκδώσει ένα νέο ομόλογο, οι αγορές δεν το 
επέτρεψαν. Αν είχαμε ένα μαξιλάρι ασφαλείας κάτι 
τέτοιο δεν θα μας προβλημάτιζε. Πρέπει να έχου-
με ένα ταμειακό απόθεμα ώστε, αν δεν μπορούμε 
να δανειστούμε από την αγορά, να καλυφθούμε 
από αυτό». Κι αυτό γίνεται ακόμα πιο απαραίτητο, 
σύμφωνα με τον κ. Δραγασάκη, αν σκεφτεί κανείς 
ότι ανήκουμε σε μια Eυρωζώνη που δεν διαθέτει 
θεσμό ύστατου δανεισμού. «Πρέπει να έχουμε το 
δικό μας σχέδιο για την επόμενη μέρα καθώς και 
την ευθύνη να το υλοποιήσουμε. Κι αυτό θα γίνει 
με την πολιτική που εφαρμόζει η κυβέρνηση, δηλα-
δή τη δημιουργία του δικού μας κουμπαρά και την 
ολοκλήρωση της τρίτης αξιολόγησης». Όπως προ-
σέθεσε, μάλιστα, τα χρήματα που έχουν μέχρι στιγ-
μής συγκεντρωθεί από την Ελλάδα και τους εταί-
ρους της ήδη πλησιάζουν να καλύψουν το ποσό 
που κρίνεται αναγκαίο ως δικλείδα ασφαλείας. 

Όσο για εκείνους που κάνουν λόγο για μη κα-
θαρή έξοδο, ο κ. Δραγασάκης ανέφερε πως «πίσω 
από αυτή τη θέση κρύβονται σκοπιμότητες». Όπως 
εξήγησε, το σχέδιο που ετοιμάζεται για την επόμε-
νη μέρα θα πρέπει να τηρεί όσα έχουμε ήδη συμ-
φωνήσει αλλά και να διασφαλίζει τη χώρα δημοσι-
ονομικά, ενισχύοντας παράλληλα τις επενδύσεις, 
στηρίζοντας το κοινωνικό κράτος και μειώνοντας 

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Γιάννης Δραγασάκης
Αντιπρόεδρος της Ελληνικής Κυβέρνησης

Άρης Ραβανός
Δημοσιογράφος, εφημερίδες Το Βήμα & Τα Νέα



Delphi  Economic  Forum

195194

τη φορολογία. 
Ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης στάθηκε και 

στις μεταρρυθμίσεις στις οποίες έχει προχωρήσει 
η Ελλάδα, διευκρινίζοντας ότι είναι πάρα πολλές, 
ίσως μάλιστα περισσότερες από όσες μπορούσε 
να αφομοιώσει, ενώ πολλές εξ αυτών είναι απο-
τέλεσμα εξωγενών πιέσεων γι’ αυτό και δυσλει-
τουργικές. Υποστήριξε, μάλιστα, την άποψη ότι 
αυτή η φορά είναι η μόνη που η χώρα συζητά συ-
γκροτημένα μια εθνική στρατηγική για να βαδίσει 
προς μια νέα κανονικότητα. Εξήγησε ωστόσο ότι 
με τον όρο «επιστροφή στην κανονικότητα» δεν 
εννοεί την επιστροφή στην προ κρίσης κατάστα-
ση. Πέρα από τα προβλήματα που δημιούργησε η 
δύσκολη αυτή δεκαετία υπάρχουν και οι παθογέ-
νειες του παρελθόντος οι οποίες μαρτυρούν «τα 
μεγάλα προβλήματα του ελληνικού καπιταλισμού 
που ποτέ δεν απέκτησε την εξωστρεφή και αντα-
γωνιστική μορφή του εξωτερικού». Όπως είπε, η 
νέα κανονικότητα πρέπει να έχει κεντρικό της στοι-
χείο την κίνηση και την εξωστρέφεια, να προσθέτει 
υψηλή προστιθέμενη αξία και να προσεγγίζει την 
4η βιομηχανική επανάσταση. Αυτές είναι άλλωστε 
και οι προτεραιότητες του Υπουργείου Οικονομίας 
και Ανάπτυξης. 

Σχετικά με τις νέες αρμοδιότητες που ανέλαβε 
σημείωσε πως θεωρεί τον εαυτό του τυχερό αφού 
«δεν αρχίζει από λευκή σελίδα», καθώς οι προκά-
τοχοί του «είχαν κάνει καλή δουλειά». Επιπλέον 
ανέφερε ότι οι μεγάλοι στόχοι του Υπουργείου εί-

ναι δύο: να ολοκληρωθεί το σχέδιο για το οποίο 
έχει δεσμευτεί ο κ. Τσακαλώτος μέχρι τον Απρίλιο 
και να δημιουργηθεί κι ένας μηχανισμός υλοποί-
ησης του σχεδίου αυτού ώστε «να μην καταλήξει 
για ακόμα μια φορά ένας νόμος που εύκολα ψηφί-
στηκε αλλά δύσκολα εφαρμόζεται». Στο επίκεντρο 
του σχεδίου, σύμφωνα με τον κ. Δραγασάκη θα 
βρεθούν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι μικροπι-
στώσεις και οι ενεργειακοί συνεταιρισμοί αλλά και 
οι επιχειρήσεις που αντιμετωπίζουν προβλήματα. 

Ο κ. Δραγασάκης δήλωσε την πεποίθησή του 
ότι πρέπει να δοθεί έμφαση στην επιτάχυνση των 
πάντων, στον συντονισμό αλλά και στην κοινωνικο-
ποίηση της ανάπτυξης. «Αυτό που χρειαζόμαστε 
είναι μια κοινωνική συμμαχία να στηρίξει αυτή την 
προσπάθεια ώστε να αντιμετωπιστούν προβλήμα-
τα όπως η φοροδιαφυγή, η διαφθορά και η ενεργο-
ποίηση αδρανών πόρων». Ερωτηθείς πώς μπορεί 
να υπάρξει ανάπτυξη όταν η χώρα κατακλύζεται 
από σκανδαλολογία, όπως με την πρόσφατη υπό-
θεση της Novartis, ο κ. Δραγασάκης απάντησε ότι 
«η ανάπτυξη θέλει συναινέσεις και τα σκάνδαλα 
θέλουν διερεύνηση, ειδικά όταν αποκαλύπτονται 
ως διεθνή προβλήματα». 

Τέλος, εξέφρασε την εμπιστοσύνη του στο τρα-
πεζικό σύστημα ξεκαθαρίζοντας ότι το βασικό 
πρόβλημα παραμένει η διαχείριση των κόκκινων 
δανείων, πρόβλημα το οποίο θα εξεταστεί μετά 
τα stress tests των τραπεζών, στα οποία, όμως, δεν 
αναμένονται εκπλήξεις.
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Το μεταβαλλόμενο τοπίο της διατροφής και 
γεωργίας στην Ελλάδα
Πώς μπορεί η Ελλάδα να επιτύχει διατροφική ασφάλεια και να αυξήσει την αξία της 
γεωργικής της παραγωγής με βιώσιμο τρόπο;

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

DIKTIO – Δίκτυο για Μεταρρύθμιση στην Ελλάδα και την Ευρώπη
Το Diktio είναι ένα ελληνικό think tank με ευρωπαϊκό προσανατολισμό που ιδρύθηκε το 2013.

ΠΑΡΟΥΣΙΑΣΗ ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗΣ ΜΕΛΕΤΗΣ ΓΙΑ ΤΗ ΓΕΩΡΓΙΑ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ, ΤΗΝ ΟΛΛΑΝΔΙΑ ΚΑΙ ΤΟ ΙΣΡΑΗΛ: 
Γιάννης Δούκας, Ερευνητικός Συντάκτης,DIKTIO, Ελλάδα

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Ayal Kimhi
Kαθηγητής Γεωπονικής Σχολής, The Hebrew 
University, The Shoresh Institution, Ισραήλ

Aldrik Gierveld
Αναπληρωτής Διευθυντής για τη Γεωργία & τη 
Φύση, Υπουργείο Γεωργίας, Φύσης & Ποιότητας 
Τροφίμων, Ολλανδία

 

Αθανάσιος Τσαυτάρης
πρώην Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης 
& Τροφίμων (2012-14)

Άννα Διαμαντοπούλου
Πρόεδρος, DIKTIO - Δίκτυο για Μεταρρύθμιση 
στην Ελλάδα και την Ευρώπη

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

Νίκος Ευθυμιάδης
Επίτιμος Πρόεδρος Συνδέσμου Βιομηχανιών  
Βορείου Ελλάδος (ΣΒΒΕ)

Δέσποινα Αργυρίου
Ιδιοκτήτρια, Οινοποιείο Αργυρίου, Ελλάδα

Κωνσταντίνος Αντωνόπουλος
Πρόεδρος, Olympian Green International,
Ελλάδα

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Ανδρέας Ζαμπούκας, Δημοσιογράφος, Liberal.gr
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Στο ραγδαία μεταβαλλόμενο τοπίο της διατρο-
φής και της γεωργίας αναφέρθηκαν οι ομιλητές 
του πάνελ, που ξεκίνησε με τον κ. Γιάννη Δούκα 
να παρουσιάζει τη συγκριτική μελέτη των μοντέ-
λων αγροτικής ανάπτυξης τριών χωρών: Ισραήλ, 
Ολλανδίας και Ελλάδας. Αφετηρία της μελέτης, 
όπως σημείωσε ο κ. Δούκας, ήταν η παρατήρηση 
ότι κράτη με σχεδόν το μισό μέγεθος της Ελλάδας 
έχουν σημαντικά επιτεύγματα να επιδείξουν στον 
κλάδο της Γεωργίας και της Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης.Το Ισραήλ κατάφερε, μέσω της τεχνολογίας 
αιχμής στη χρήση του νερού, να πραγματοποιεί 
μέχρι και εξαγωγές αγροτικών προϊόντων, ενώ η 
Ολλανδία, μια μικρή και πυκνοκατοικημένη χώρα, 
να αποτελεί τον δεύτερο εξαγωγέα αγροτικών 
προϊόντων στην ΕΕ. Στην περίπτωση της Ελλάδας, 
όπως είπε, η ανάπτυξη του τομέα έχει να κάνει με 
τη συνεργασία και την πολιτική βούληση για να 
ξεπεραστούν οι διαχρονικές αγκυλώσεις, να αξιο-
ποιηθούν επιτέλους οι πόροι της ΕΕ και να ξεπε-
ραστούν οι παθογένειες του παρελθόντος. 

Η εμπειρία του Ισραήλ μπορεί να βοηθήσει και 
την Ελλάδα, ανέφερε από πλευράς του ο Kαθηγη-
τής της Γεωπονικής Σχολής του Hebrew University 
του Ισραήλ Ayal Kimhi. Όπως εξήγησε, η αγροτική 
ανάπτυξη του Ισραήλ τα τελευταία χρόνια κινείται 
ανοδικά, κυρίως χάρη στην τεχνολογική πρόοδο. 
Αυτή η αγροτική ανάπτυξη της χώρας οφείλεται 
αρχικά στην έρευνα και ανάπτυξη –καθώς οι πε-
ρισσότερες περιοχές είναι άνυδρες και έπρεπε 
να δημιουργήσουν υδάτινες υποδομές, εγκατα-

στάσεις επεξεργασίας και αρδευτικά έργα– και, 
εν συνεχεία, στις ανθρώπινες ικανότητες των 
αγροτών της περιοχής. Εξίσου σημαντικές ήταν 
και οι συνεργασίες και τα δίκτυα συνεταιρισμών 
που δημιουργήθηκαν με την υποστήριξη και του 
Κράτους.

Στους τρόπους με τους οποίους κατάφεραν 
να αναπτυχθούν στον τομέα της Γεωργίας στην 
Ολλανδία αναφέρθηκε και ο Αναπληρωτής Διευ-
θυντής για τη Γεωργία & τη Φύση στο ολλανδικό 
Υπουργείο Γεωργίας Aldrik Gierveld. Ο κ. Gierveld 
στάθηκε στην εμπιστοσύνη και τη διασύνδεση 
που υπάρχει μεταξύ αγροτών, πανεπιστημίων, 
κυβέρνησης και επιχειρήσεων, στη διαχείριση 
των υδάτων που επιτεύχθηκε μετά από έρευνα, 
και στις αγορές της χώρας που υπήρξαν πάντα 
ανοιχτές. Όλα αυτά βοήθησαν στη δημιουργία 
καινοτομίας. Επιπλέον ο κ. Gierveld τόνισε ότι θα 
πρέπει να βρούμε νέους τρόπους παραγωγής με 
έναν πιο βιώσιμο τρόπο.

Στα ευρήματα της μελέτης και στις ανεκμετάλ-
λευτες δυνατότητες της Ελλάδας αναφέρθηκε 
από πλευράς του ο πρώην υπουργός Γεωργίας 
Θανάσης Τσαυτάρης. Όπως είπε, παρατηρεί κα-
νείς ότι και στις δύο χώρες που κατάφεραν να 
θριαμβεύσουν στη γεωργία, δεδομένων των γε-
ωκλιματικών συνθηκών τους, σε αντίθεση με την 
Ελλάδα, δόθηκε μεγάλη έμφαση στην καινοτομία. 
Ωστόσο, τόνισε ότι η περίπτωση της Ελλάδας εί-
ναι πιο σύνθετη γιατί το εύφορο έδαφός της τής 
δίνει τη δυνατότητα να παράγει τα πάντα, γι’ αυτό 
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και είναι δυσκολότερο να εφαρμόσει μια πιο στο -
χευμένη πολιτική. Παράλληλα τόνισε και ο ίδιος 
πως για το μέλλον θα πρέπει να δοθεί βαρύτητα 
στη βιώσιμη καλλιέργεια και να περιοριστεί η 
χρήση των λιπασμάτων.

Επαναστατικό χαρακτήρισε τον τομέα της Γε-
ωργίας, ειδικά καθώς βαδίζουμε στην 4η βιομη -
χανική επανάσταση, η Πρόεδρος του Δικτύου για 
τη Μεταρρύθμιση σε Ελλάδα και Ευρώπη Άννα 
Διαμαντοπούλου, τονίζοντας ότι δεν μπορούμε 
να είμαστε ικανοποιημένοι από την προσφορά 
του αγροτικού τομέα στην οικονομία της χώρας 
μας. «Είναι ουσιαστικό και αναγκαίο να δούμε τις 
εξελίξεις και τα παραδείγματα άλλων χωρών και 
να αντιδράσουμε, να οργανωθούν clusters με το 
Ισραήλ και την Ολλανδία και να ενσωματώσουμε 
την τεχνολογία που χρησιμοποιούν και μπορούμε 
κι εμείς να εκμεταλλευτούμε», ανέφερε χαρακτη -
ριστικά και υπογράμμισε ότι και στον αγροτικό 
τομέα χρειάζεται αναπτυξιακό σχέδιο το οποίο 
θα πρέπει να βασίζεται στη συνεργασία πολλών 
φορέων. 

Στον επανασχεδιασμό της εθνικής στρατηγικής 
για τον αγροτικό τομέα αναφέρθηκε από πλευράς 
του και ο Eπίτιμος Πρόεδρος του Συνδέσμου Βι -
ομηχανιών Βορείου Ελλάδος Νίκος Ευθυμιάδης, 
επισημαίνοντας ότι είναι ωφέλιμη η σύγκριση 
Ελλάδας, Ισραήλ και Ολλανδίας. Ο σχεδιασμός 
αυτός, όπως εξήγησε, θα πρέπει να περιλαμβά -
νει και την έννοια την μεταποίησης αλλά και το τι 

πρέπει να καλλιεργήσουμε, γιατί, πώς, με ποιον 
τρόπο, ακόμα και το σε ποιόν θα το διαθέσουμε 
αλλά και σε τι τιμή. 

Στις δυσκολίες και τα προβλήματα της παρα-
γωγικότητας, αναφέρθηκε από πλευράς της η 
Δέσποινα Αργυρίου, νέα οινοποιός της οινοποι-
ητικής μονάδας των Δελφών Argyriou Winery, με 
ετήσια παραγωγή 200.000 φιάλες από ιδιόκτητο 
αμπελώνα 300 στρεμμάτων. Όπως τόνισε η κα Αρ -
γυρίου, βασικό πρόβλημα είναι αυτό της ανταγω-
νιστικότητας, αφού το ελληνικό προϊόν καταλήγει 
να είναι πιο ακριβό, ειδικά μετά τον ειδικό φόρο 
κατανάλωσης στο κρασί, άρα και λιγότερο αντα-
γωνιστικό. 

Την οπτική από τη μεριά των επενδυτών του 
αγροτικού τομέα μετέφερε ο Πρόεδρος της 
Olympian Green International Κωνσταντίνος 
Αντωνόπουλος. Όπως είπε, στην παγκοσμιοποίη -
ση πρωταρχικός παράγοντας είναι η τιμή και όχι η 
ποιότητα. «Η αγροτική οικονομία είναι οικονομία 
σχιζοφρενής, όπου συνυπάρχει ο καπιταλισμός 
με τον κομμουνισμό, δηλαδή τα μέσα παραγω-
γής ανήκουν στους αγρότες αλλά αυτοί παράγουν 
ανάλογα με τις ανάγκες τους, οπότε είναι δύσκο -
λο να δημιουργηθούν πολιτικές σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο», εξήγησε. Επιπλέον, ένα ακόμα χαρα-
κτηριστικό της Ελλάδας, σύμφωνα με τον κ. Αντω-
νόπουλο, είναι ο μικρός κλήρος και για τον λόγο 
αυτό πρέπει να δώσουμε βαρύτητα τόσο στους 
συνεταιρισμούς όσο και στην τεχνολογία.
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Μιλώντας για την ελληνική οικονομία, τις προ-
κλήσεις, τους κινδύνους και τις προοπτικές της, ο 
κ. Στουρνάρας αναφέρθηκε στα επιτεύγματα της 
ελληνικής οικονομίας, επισημαίνοντας τη μεγά-
λη πρόοδο που έχει συντελεστεί από την αρχή 
της κρίσης. Ιδιαίτερη έμφαση έδωσε στη μείωση 
του κόστους εργασίας, στις ιδιωτικοποιήσεις, στη 
βελτίωση της δημόσιας διοίκησης και του φορο-
λογικού συστήματος. Υποστήριξε ότι η ελληνική 
οικονομία έχει γίνει σήμερα πιο εξωστρεφής, κα-
θώς σημειώνεται μια εξαγωγική στροφή των ελ-
ληνικών επιχειρήσεων. 

Ο διοικητής της ΤτΕ αναφέρθηκε και στα προ-
βλήματα που δημιούργησε η κρίση, τονίζοντας την 
απώλεια του 25% του ΑΕΠ και την έξοδο σημαντι-
κού ανθρώπινου δυναμικού από τη χώρα. Ως μεί-
ζον πρόβλημα, το οποίο θα πρέπει να λυθεί άμεσα, 
ο κ. Στουρνάρας ανέφερε το τεράστιο δημόσιο χρέ-
ος για το οποίο, όπως είπε, το Eurogroup θα πρέ-
πει να δώσει λύση. «Το χρέος μας πρέπει να γίνει 
βιώσιμο και να πειστεί και η ΕΚΤ γι’ αυτό», δήλωσε. 

Ο κ. Στουρνάρας σημείωσε ότι είναι απαραίτη-
τη η παγίωση κλίματος εμπιστοσύνης και η ομα-
λοποίηση των αγορών, προκειμένου η Ελλάδα να 
ολοκληρώσει ένα σταθερό βήμα εξόδου από την 
κρίση. «Δεν πρέπει να επιτρέψουμε στο πολιτικό 
σύστημα να επανέλθει στις κακές συνήθειες του 
παρελθόντος», είπε χαρακτηριστικά. «Χρειαζόμα-

στε πολιτική ομαλότητα, δεν θέλουμε τοξικότητα 
στις πολιτικές εξελίξεις, θέλουμε συναίνεση». 

Ως κλειδιά της επιτυχίας για το μέλλον ο κ. Στουρ-
νάρας ανέφερε τα εξής: Πρώτον, την εκ βάθρων 
αναδιοργάνωση της Δημόσιας Διοίκησης. Δεύτε-
ρον, την ενίσχυση της Σύμπραξης Δημοσίου και Ιδι-
ωτικού Τομέα. Τρίτον, την επιτάχυνση των ιδιωτικο-
ποιήσεων με καλύτερη αξιοποίηση της χρήσης γης, 
καθώς το κράτος είναι ενας σημαντικός γαιοκτή-
μονας. Τέταρτον, τη διεύρυνση των ηλεκτρονικών 
συναλλαγών. Πέμπτον, την επένδυση στο τρίγωνο 
Παιδεία–Έρευνα–Καινοτομία. Έκτον, την ανεξαρ-
τησία των θεσμών γιατί χωρίς εμπιστοσύνη στους 
θεσμούς δεν μπορεί να λειτουργήσει η οικονομία. 

Ερωτηθείς για τη λειτουργία των θεσμών απά-
ντησε ότι είναι βασική προϋπόθεση η ανεξαρτη-
σία τους για να υπάρξει η απαραίτητη ομαλότητα. 
Αναφερόμενος στην υπόθεση Novartis είπε: «Με 
κατηγορούν ότι δέχθηκα δωροδοκία με έναν χαρ-
τοφύλακα που περιείχε 1 εκατ. ευρώ. Πότε συνέβη 
αυτό; Πότε υπέγραψα φορολογικό συμβιβασμό για 
τη Νοvartis; Ζητώ να βρουν μια δική μου απόφαση 
που να ευνοεί τη Novartis. Κατηγορούν 10 πολιτικά 
πρόσωπα χωρίς τεκμήρια. Πρόκειται για ψευδείς 
κατηγορίες από κουκουλοφόρους μάρτυρες». 

Τέλος, αναφορικά με τη θέση του στη διοίκηση 
της ΤτΕ, ο κ. Στουρνάρας τόνισε ότι η θητεία του 
ολοκληρώνεται τον Ιούνιο του 2020.

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Γιάννης Στουρνάρας
Διοικητής Τράπεζας της Ελλάδος

Tony Barber
Συντάκτης Ευρωπαϊκών Θεμάτων, 
Financial Times, Μεγάλη Βρετανία
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Περιφερειακή πολιτική μετά το 2020 – 
Αντιμετωπίζοντας τις προκλήσεις των 
περιφερειών που παρουσιάζουν 
αναπτυξιακή καθυστέρηση
Παρουσίαση του πρότζεκτ “Lagging Regions” που υλοποιείται από κοινού από τον Όμι-
λο της Παγκόσμιας Τράπεζας και τη Γενική Διεύθυνση Περιφερειακής Πολιτικής της ΕΕ

Τα στοιχεία του project “Lagging Regions” πα-
ρουσίασε ο επικεφαλής οικονομολόγος της Πα -
γκόσμιας Τράπεζας Tom Farole, εξηγώντας ότι 
πρόκειται για τα αποτελέσματα έρευνας των τε-
λευταίων 15 μηνών σε συνεργασία με την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Μεταξύ άλλων, επεσήμανε ότι 
πριν την κρίση υπήρχε σύγκλιση μεταξύ χωρών και 

περιφερειών, αλλά μετά την κρίση υπάρχει μεγα-
λύτερη διαφοροποίηση, τόσο μεταξύ των διάφο -
ρων περιφερειών όσο και ενδοπεριφερειακά. Προ-
έβλεψε ότι η τεχνολογική εξέλιξη θα διευρύνει το 
χάσμα και τόνισε ότι πρέπει να χαράσσεται πολιτι-
κή με περιφερειακό και όχι εθνικό χαρακτήρα. 

Ο Επικεφαλής Οικονομολόγος Μακροοικο-

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ
Παγκόσμια Τράπεζα 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Tom Farole
Επικεφαλής Οικονομολόγος,  
Παγκόσμια Τράπεζα, ΗΠΑ

Rogier van den Brink
Επικεφαλής Οικονομολόγος Μακροοικονομικής 
και Δημοσιονομικής Διαχείρισης στην περιφέρεια 
Ευρώπης και Κεντρικής Ασίας, Όμιλος Παγκόσμιας 
Τράπεζας, Βέλγιο

Αλέξης Χαρίτσης
Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομίας & Ανάπτυξης

Κώστας Μπακογιάννης
Περιφερειάρχης Στερεάς Ελλάδας

Rudolf Niessler
Διευθυντής Βιώσιμης Ανάπτυξης, Γενική Διεύθυνση 
Περιφερειακής και Αστικής Πολιτικής, Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Christian Bodewig, Επικεφαλής Προγραμμάτων, Όμιλος Παγκόσμιας Τράπεζας, Βέλγιο
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νομικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης στην 
περιφέρεια Ευρώπης και Κεντρικής Ασίας του 
Ομίλου της Παγκόσμιας Τράπεζας Rogier van den 
Brink αναφέρθηκε στη γεωργία, σημειώνοντας 
ότι δεν υπάρχει συσχετισμός γεωργίας και φτώ-
χειας γενικά στην Ευρώπη, όμως παρατηρείται σε 
ορισμένες χώρες. Μία από αυτές είναι η Ελλάδα, 
όπου γεωργία και φτώχεια βαδίζουν παράλληλα. 
Ανέφερε ότι αυτό συμβαίνει διότι στην Ελλάδα το 
σύστημα δεν έχει αναπτυχθεί σωστά εξαιτίας της 
μικρής ιδιοκτησίας, αλλά και μίας σειράς παρα-
γόντων που παίζουν ρόλο, όπως η οργάνωση των 
γεωργών και η σωστή εκπαίδευση. 

Ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομίας και 
Ανάπτυξη Αλέξης Χαρίτσης επεσήμανε ότι πλέον 
το έθνος-κράτος δεν αποτελεί τον μόνο φορέα 
άσκησης πολιτικής, τόσο στο υπερεθνικό όσο και 
στο περιφερειακό επίπεδο, αναφέροντας για πα-
ράδειγμα ότι ένα σημαντικό ποσοστό κονδυλίων 
το χειρίζονται απευθείας οι 13 ελληνικές περιφέ-
ρειες. Εξέφρασε την άποψη ότι αποτελεσματικές 
είναι οι πολιτικές που συνδυάζουν παρεμβάσεις 
και στα τρία επίπεδα: το υπερεθνικό, το εθνικό και 
το περιφερειακό. Τάχθηκε, δηλαδή, υπέρ της επι-
μερισμένης διαχείρισης – της δυνατότητας των 
τριών αυτών επιπέδων διοίκησης να συνδιαμορ -
φώνουν πολιτικές αλλά και να τις υλοποιούν από 
κοινού. Ανέφερε ως παράδειγμα μίας επιμερισμέ-
νης διαχείρισης, στην περίπτωση της Ελλάδας, 
την ολοκλήρωση του σιδηροδρόμου ΠΑΘΕ. 

Ο Περιφερειάρχης Στερεάς Ελλάδας Κώστας 
Μπακογιάννης αναφέρθηκε στις δράσεις της 
περιφέρειας ενώ υπογράμμισε ότι είναι διπλή 
η αγωνία για τη χώρα τώρα που θέλει να προε -
τοιμαστεί για τη μεταμνημονιακή εποχή, καθώς 
πρέπει να γίνει ανοιχτά η συζήτηση για τα χρη -
ματοδοτικά εργαλεία. Υπενθύμισε ότι η Ελλάδα, 
από το 1980 μέχρι σήμερα, έχει απορροφήσει 
115 δισ. ευρώ κοινοτικά κονδύλια, σημειώνοντας, 
για να γίνει αντιληπτό το μέγεθος, ότι το ΑΕΠ της 
χώρας είναι 160 δισ. ευρώ. «Αυτό που γίνεται στη 
χώρα μας είναι ότι ο ένας πατάει πάνω στα πόδια 
του άλλου. Υπάρχει τεράστιο ζήτημα με τις αρμο -
διότητες. Ένα τεράστιο υπερσυγκεντρωτικό κρά -
τος, που δίνει δικαιολογίες σε εμάς (της τοπικής 
αυτοδιοίκησης) όταν δεν θέλουμε να κάνουμε 
κάτι», τόνισε. 

Ο Διευθυντής Βιώσιμης Ανάπτυξης στη Γενική 
Διεύθυνση Περιφερειακής και Αστικής Πολιτικής 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Rudolf Niessler επε-
σήμανε ότι, παρόλο που με την κρίση η σύγκλι-
ση ανακόπηκε, από το 2016 και μετά φαίνεται να 
υπάρχει και πάλι μία θετική τάση. Ανέφερε ότι οι 
δημόσιες επενδύσεις στην Ελλάδα έφτασαν σε 
τέλμα στο αποκορύφωμα της κρίσης, αλλά χάρη 
στην πολιτική συνοχής συνεχίστηκαν σημαντικά 
έργα υποδομών. Αναφέρθηκε επίσης σε ένα από 
τα πλέον σύγχρονα έργα σιδηροδρόμων, αυτό της 
σιδηροδρομικής γραμμής ΠΑΘΕ, που ολοκληρώ-
θηκε κατά τη διάρκεια της κρίσης.
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Στηρίζοντας την επιχειρηματικότητα και την 
καινοτομία
Πρόσφατες εξελίξεις στην εκ μέρους μας κατανόηση των κινητήριων δυνάμεων πίσω από 
τη δημουργία γνώσης και πώς αυτή σχετίζεται με την επιχειρηματικότητα και την ανάπτυξη.

ΕΝΑΡΚΤΗΡΙΕΣ ΟΜΙΛΙΕΣ

Στηβ Βρανάκης
Εκτελεστικός Διευθυντής Δημιουργικού, 
Google Creative Lab

Καθ. Alice P. Gast
Πρόεδρος, Imperial College London, 
Βρετανία

Nili Shalev
Διευθύνουσα Σύμβουλος & Εθνική Συντονίστρια, 
ISERD – Υπηρεσία Συνεργασίας Ισραήλ-Ευρώπης 
στην Ε&Α, Ισραήλ

Deborah Wince-Smith
Πρόεδρος και Διευθύνουσα Σύμβουλος του 
Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας των ΗΠΑ, 
Πρόεδρος Παγκόσμιας Ομοσπονδίας 
Συμβουλίων Ανταγωνιστικότητας

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Χρήστος Τσόλκας
Αντιπρόεδρος Στρατηγικής Πωλήσεων, Philip 
Morris International, Ελβετία

John Baras
Καθηγητής, Επικεφαλής Έδρας Lockheed Martin, 
Μηχανική Συστημάτων (Systems Engineering), 
University of Maryland, ΗΠΑ

Menny Barzilay
Διευθύνων Σύμβουλος, Forty Two· CTO, 
Cyber Research Center, Πανεπιστήμιο 
του Τελ Αβίβ, Ισραήλ

Δρ Βασίλης Γρηγορίου
Πρόεδρος Εθνικού Ιδρύματος Ερευνών, Ελλάδα

Γιάννης Πυροβολάκης
Ιδρυτής & Διευθύνων Σύμβουλος, 
Innovation Accelerator Foundation, ΗΠΑ

Νίκος Μωραϊτάκης
Διευθύνων Σύμβουλος, Workable, Ελλάδα

Κωνσταντίνος Παναγούλιας
Αντιπρόεδρος, ΒΙΑΝΕΞ ΑΕ, Ελλάδα

Νίκος Κουτσιανάς
Πρόεδρος APIVITA ΑΕ, Ελλάδα

Robin Schuil
Entrepreneur-in-residence, 
Orange Grove Athens, Ελλάδα

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ
Χρήστος Χατζηιωάννου, Επικεφαλής Native & Branded Content, 24MEDIA Group
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Στην εκτίμηση πως για να υποστηριχθεί η επι-
χειρηματικότητα και η καινοτομία απαιτείται η σύ-
μπραξη κρατικής χρηματοδότησης και ιδιωτικών 
κεφαλαίων, έτσι ώστε να δημιουργηθούν οι απα-
ραίτητες συνθήκες για τη μετατροπή της τεχνολο-
γίας σε επιτυχημένες και βιώσιμες επιχειρήσεις 
που βελτιώνουν την ποιότητα ζωής, κατέληξαν οι 
ομιλητές του πάνελ.

Την πεποίθηση ότι πρέπει να δείξουμε πίστη 
στην Ελλάδα για το τι μπορεί να πετύχει μέσω της 
τεχνολογίας, εξέφρασε ο Στηβ Βρανάκης, Εκτε-
λεστικός Διευθυντής Δημιουργικού του Google 
Creative Lab. Όπως τόνισε ο κ. Βρανάκης, η δημι-
ουργικότητα μέσω της τεχνολογίας μπορεί να έχει 
πολύ θετικές επιδράσεις τόσο στην ελληνική οικο-
νομία όσο και στην καθημερινότητα των πολιτών. 

Το πρόγραμμα ψηφιοποίησης των ελληνικών 
μουσείων από την Google συνδυάζει την κουλτού-
ρα, τον πολιτισμό και τον τουρισμό, με αποτέλε-
σμα να επεκτείνεται η τουριστική περίοδος στην 
Ελλάδα και να αυξάνεται ο αριθμός των τουριστών 
που επισκέπτονται τη χώρα μας. Στη συνέχεια ο κ. 
Βρανάκης τόνισε ότι είναι επιτακτική η ανάγκη 
βοήθειας και περαιτέρω κατάρτισης των πολλών 
ταλαντούχων Ελλήνων αποφοίτων. Η Google to 
2017 έδωσε 3.000 υποτροφίες σε Έλληνες φοι-
τητές, όπως ανέφερε ο κ. Βρανάκης, ενώ παράλ-
ληλα υπάρχει μια πλειάδα πρωτοβουλιών για να 
υποστηριχθούν οι προγραμματιστές αλλά και το 
οικοσύστημα των εταιρειών. Στόχος, είπε ο κ. Βρα-
νάκης, είναι «να υποστηριχθούν οι νέοι άνθρωποι, 
οι οποίοι μπορούν να γίνουν επιχειρηματίες και να 
χτίσουν τη νέα Ελλάδα».

«H τεχνολογία είναι για όλους πιστεύουμε στη 
Google», τόνισε ο κ. Βρανάκης. «Υπάρχουν εμπό-
δια αλλά μπορούμε να δημιουργήσουμε ένα κα-
λύτερο μέλλον», συμπλήρωσε. 

Η καθηγήτρια Alice P. Gast, Πρόεδρος του 
Imperial College London, τόνισε ότι πολλές επιχει-
ρηματικές ιδέες προσφέρουν στις τοπικές κοινωνί-
ες. «Είναι πολύ βασικό να στηριχθούν οι φοιτητές, 
καθώς η θερμοκοιτίδα των νεοφυών επιχειρήσεων 
βασίζεται κυρίως στις ιδέες της νέας γενιάς, που 

με τα κατάλληλα εργαλεία μπορούν να μετατρα-
πούν σε βιώσιμες επιχειρήσεις», είπε, σημειώνο-
ντας ότι τα τρία βασικά εργαλεία είναι: η χρηματο-
δότηση, ο χώρος και η καθοδήγηση (mentoring).

Η Διευθύνουσα Σύμβουλος & Εθνική Συντονί-
στρια για το Ισραήλ της Υπηρεσίας Συνεργασίας 
Ισραήλ–Ευρώπης στην Ε&Α (ISERD) Nili Shalev 
σκιαγράφησε τον ρόλο της κυβέρνησης στη δημι-
ουργία οικοσυστημάτων και πώς αυτό άλλαξε τη 
δομή της οικονομίας του Ισραήλ από γεωργική 
σε υψηλής τεχνολογίας. Πρωταρχικό ρόλο έπαιξε 
η δημιουργία επενδυτικών κεφαλαίων ύψους 20 
εκατ. δολαρίων (8 εκατ. δολάρια κρατικής χρημα-
τοδότησης και 12 εκατ. δολάρια από εταιρείες), τα 
οποία επένδυσαν και συνεχίζουν να επενδύουν σε 
νεοφυείς επιχειρήσεις. Αποτέλεσμα της παραπά-
νω ενέργειας ήταν η δημιουργία 42 θερμοκοιτί-
δων. 

Η Πρόεδρος και Διευθύνουσα Σύμβουλος του 
Συμβουλίου Ανταγωνιστικότητας των ΗΠΑ και 
Πρόεδρος της Παγκόσμιας Ομοσπονδίας Συμβου-
λίων Ανταγωνιστικότητας Deborah Wince-Smith 
ανέφερε πως η καινοτομία είναι στο DNA του ελ-
ληνικού πολιτισμού. Όπως σημείωσε η ίδια, η και-
νοτομία είναι ένας συνδυασμός ιδεών, επινοητι-
κότητας και εφευρετικότητας, ενώ για την Ελλάδα 
τόνισε πως μπορεί μέσω της τεχνολογίας να βρε-
θεί στην πρώτη γραμμή της αγροτικής οικονομίας. 

Ο Αντιπρόεδρος Στρατηγικής Πωλήσεων της 
Philip Morris International Χρήστος Τσόλκας ανέ-
φερε πως πρέπει να υπάρχει σκοπός πίσω από την 
καινοτομία, καθώς τότε έχει πιο πολλές πιθανότη-
τες να επιτύχει και να είναι βιώσιμη. 

Ο Επικεφαλής της Έδρας Lockheed Martin στη 
Μηχανική Συστημάτων (Systems Engineering) του 
Πανεπιστημίου του Maryland (ΗΠΑ), καθηγητής 
John Baras, τόνισε πως, για να πετύχουν οι ελλη-
νικές νεοφυείς επιχειρήσεις, παρά το πολύ υψηλό 
επίπεδο του ανθρωπίνου δυναμικού που διαθέ-
τουν, χρειάζονται marketing και τύχη. 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Forty Two και επι-
κεφαλής Τεχνολογίας στο Κέντρο Έρευνας για τον 
Κυβερνοχώρο του Πανεπιστημίου του Τελ Αβίβ 
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Menny Barzilay τόνισε ότι είναι απαραίτητο, μέσω 
προγραμμάτων εκπαίδευσης και κατάρτισης, να δη-
μιουργηθεί η επόμενη γενιά των επιχειρηματιών.

Από την πλευρά του ο Πρόεδρος του Εθνικού 
Ιδρύματος Ερευνών Δρ Βασίλης Γρηγορίου τόνι -
σε ότι το πρόβλημα της Ελλάδας είναι ότι, παρά 
την παραγόμενη γνώση από ένα υψηλά καταρτι-
σμένο επιστημονικό προσωπικό, η γνώση αυτή 
δεν μετατρέπεται σε κεφάλαιο. Ανέφερε ότι είναι 
απαραίτητο να έρθουν κοντά οι φοιτητές με τις 
επιχειρήσεις προκειμένου να ενισχυθεί η επιχει-
ρηματικότητα. 

Ο Ιδρυτής & Διευθύνων Σύμβουλος του  Innova-
tion Accelerator Foundation Γιάννης Πυροβολάκης 
τόνισε ότι βασικός πυλώνας για τη στήριξη της νε -
ανικής επιχειρηματικότητας είναι οι διαγωνισμοί 
που χρηματοδοτούν επιχειρηματικά σχέδια νεο -
φυών εταιρειών καθώς, εκτός από τα κεφάλαια 
που αντλούνται, οι εταιρείες –και όχι μόνο αυτές– 
που κερδίζουν, ελκύουν την προσοχή επενδυτικών 
κεφαλαίων και “business angels” που παρακολου-
θούν τους διαγωνισμούς καινοτομίας. 

Ο Νίκος Μωραϊτάκης, Διευθύνων Σύμβουλος 
της Workable, ανέφερε πως πρέπει να εστιάσου-
με στην πολιτική ελευθερία που επιτρέπει τη λει-

τουργία της επιχειρηματικότητας και δεν την προ-
ωθεί απλά με λόγια ενώ στην πράξη θέτει πολλά 
γραφειοκρατικά εμπόδια. 

Ο Κωνσταντίνος Παναγούλιας, αντιπρόεδρος 
της ΒΙΑΝΕΞ, τόνισε πως για να προωθηθεί η και-
νοτομία χρειάζονται επενδύσεις σε έρευνα και 
ανάπτυξη, κουλτούρα καινοτομίας και επιχειρη-
ματικότητας, κατάλληλο θεσμικό πλαίσιο, κρατική 
υποστήριξη και χρηματοδότηση. 

Ο Πρόεδρος της Apivita Νίκος Κουτσιανάς ανέ-
φερε πώς ο ενάρετος κύκλος της επιχειρηματικό-
τητας αποτελείται από το brand, το προϊόν, την 
έρευνα και ανάπτυξη, το ανθρώπινο κεφάλαιο, 
το marketing, τις εγκαταστάσεις, την κοινωνική 
υπευθυνότητα. Όπως τόνισε χαρακτηριστικά, 
χρειάζεται πλάνο και προσήλωση για να επιτευ-
χθούν οι επιχειρηματικοί στόχοι. 

Τέλος, ο Robin Schuil, Entrepreneur-in-residence 
στη θερμοκοιτίδα Orange Grove της Αθήνας, είπε 
πως είναι πολύ σημαντικό να υπάρχουν συνέργει-
ες μεταξύ των οικοσυστημάτων διαφορετικών χω-
ρών καθώς με αυτόν τον τρόπο δημιουργούνται 
οι συνθήκες για τις συνέργειες μεταξύ των εται-
ρειών ενώ αυξάνονται και οι προοπτικές χρημα-
τοδότησης.
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Διαμορφώνοντας μια εθνική ψηφιακή 
στρατηγική στην Ελλάδα
Συζήτηση σχετικά με το πώς μια εθνική ψηφιακή στρατηγική μπορεί να ανοίξει σημα-
ντικές αναπτυξιακές προοπτικές για την οικονομία και την κοινωνία της Ελλάδας.

ΕΝΑΡΚΤΗΡΙΑ ΟΜΙΛΙΑ

Νίκος Παππάς
Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενημέρωσης 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ
Menny Barzilay
Διευθύνων Σύμβουλος, Forty Two· CTO, Cyber 
Research Center, Πανεπιστήμιο του Τελ Αβίβ, 
Ισραήλ

Μιχαήλ Μπλέτσας
Διευθυντής Πληροφορικής, Massachusetts Institute 
of Technology (ΜΙΤ), ΗΠΑ

Αντώνης Μπαρούνας
Αντιπρόεδρος για τη Δυτική Ευρώπη & Γενικός 
Διευθυντής Τηλεπικοινωνιών Ευρώπης & Κόσμου, 
Lenovo Mobile Business Group

Γεώργιος Δουκίδης
Καθηγητής Διοικητικής Επιστήμης και Τεχνολογίας, 
Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών

Σταύρος Δρακουλαράκος
Διευθύνων Σύμβουλος, 24MEDIA Group, Ελλάδα

Βύρων Νικολαΐδης
Ιδρυτής, Πρόεδρος & Διευθύνων Σύμβουλος, 
PeopleCert, Μεγάλη Βρετανία

Μάρκος Βερέμης
Εκτελεστικός Πρόεδρος ΔΣ, Upstream Systems, 
Ελλάδα

Γρηγόρης Ζαριφόπουλος
Country Manager for Greece, Bulgaria,  
Cyprus & Malta, Google

Μαρία Λαζαρίμου
Γενική Διευθύντρια, Συμβούλιο Βιομηχανιών για 
την Ανάτπυξη «Ελληνική Παραγωγή», Ελλάδα

Ανδρέας Δρυμιώτης
Σύμβουλος Επιχειρήσεων, Ελλάδα

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ
Κώστας Γιαννακίδης, Δημοσιογράφος, Protagon, Ελλάδα
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 «Φέρνουμε το αύριο σήμερα για όλους», είπε 
ο Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής Νίκος Παππάς 
και τόνισε ότι η εκπόνηση μιας εθνικής ψηφιακής 
στρατηγικής είναι ευθύνη κυρίως της πολιτείας 
και όχι τόσο του ιδιωτικού τομέα. «Όταν το ρυθμι-
στικό πλαίσιο είναι ελλιπές τότε δεν παράγεται το 
βέλτιστο κοινωνικό αποτέλεσμα», συμπλήρωσε. 
Η Εθνική Ψηφιακή Στρατηγική «ξεκλειδώνει» τις 
προοπτικές ανάπτυξης της ελληνικής κοινωνίας 
και οικονομίας. Τα θεμέλιά της βασίζονται στους 
εξής τομείς: ενίσχυση υποδομών για συνδεσιμό-
τητα (700 εκατ. ευρώ), δίκτυο ίντερνετ σε απο-
μακρυσμένες περιοχές, πρόγραμμα προϋπολο-
γισμού 50 εκατ. ευρώ για ίντερνετ υπερυψηλών 
ταχυτήτων με τη μέθοδο επιδότησης ζήτησης, 
μελέτη–σχεδίαση–κατασκευή ελληνικών δορυφό-
ρων για συλλογή δεδομένων. 

Ο συνολικός προϋπολογισμός των σχεδιαζόμε-
νων έργων για φέτος αγγίζει τα 500 εκατομμύρια 
ευρώ. Προτεραιότητα, είπε ο Υπουργός, πρέπει να 
δοθεί σε εμβληματικά έργα εκσυγχρονισμού και 
ανάπτυξης, όπως η ευφυής γεωργία, το σύστημα 
e-ΓΕΜΗ, το κεντρικό σύστημα ηλεκτρονικής διακί-
νησης εγγράφων του δημοσίου, το σύστημα ηλε-
κτρονικών υπογραφών στον δημόσιο τομέα (150 
χιλιάδες υπογραφές ως το τέλος του 2018), η ηλε-
κτρονική διακίνηση εγγράφων (εξοικονόμηση 380 
εκατ. ευρώ τον χρόνο), τα συστήματα διαχείρισης 
ανθρώπινου δυναμικού HRMS, η ενιαία ψηφιακή 
πύλη του Δημοσίου με πρόσβαση σε όλους και 
σύστημα υποβοήθησης αποφάσεων διαιτησίας 
Video Assistant Referee (VAR). «Ενισχύουμε τις 
ψηφιακές δεξιότητες και την καινοτομία, διαθέτο-
ντας 15,6 εκατομμύρια ευρώ για την αναβάθμιση 
του τεχνολογικού εξοπλισμού και 1% του ΑΕΠ για 
έρευνα και τεχνολογία», είπε ο κ. Παππάς.

Στην τοποθέτησή του ο Menny Barzilay από το 
Πανεπιστήμιο του Τελ Αβίβ τόνισε ότι η Ελλάδα 
και οι υπόλοιπες χώρες πρέπει να φροντίσουν, ή 
και να προβλέψουν, ώστε όσα συμβαίνουν στον 
κόσμο της τεχνολογίας να μην έχουν άσχημες επι-
πτώσεις στο μέλλον. «Δίνουμε νέες απαντήσεις 
σε παλαιά ερωτήματα. Ας ορίσουμε ποιος πρέπει 
να είναι ο ρόλος μας στις αλλαγές που συμβαί-

νουν γύρω μας και ας θεωρούμε τις αλλαγές θετι-
κό βήμα για την εξέλιξη», είπε. 

Ο Μιχάλης Μπλέτσας από το ΜΙΤ είπε ότι η ψη-
φιακή πολιτική στην Ελλάδα δεν έχει προχωρήσει 
αρκετά, κυρίως λόγω της έλλειψης εμπιστοσύνης 
των πολιτών σε αυτή, ενώ μίλησε για το παρά-
δειγμα του ηλεκτρονικού εισιτηρίου, το τι συμ-
βαίνει στη Βοστόνη και πόσο διστακτικοί είναι οι 
Έλληνες απέναντι στην αλλαγή.

Ο Αντώνης Μπαρούνας της Lenovo Mobile 
Business Group τόνισε ότι δεν θα υπάρξει ανάπτυ-
ξη αν η χώρα δεν γίνει ανταγωνιστική στον τομέα 
της τεχνολογίας. «Χρειαζόμαστε ψηφιακές υπο-
δομές, γρήγορο ίντερνετ και ίντερνετ για όλους, 
και στην προσπάθεια αυτή το Κράτος χρειάζεται 
τη συμβολή και του ιδιωτικού τομέα», συμπλή-
ρωσε.

Ο καθηγητής του Οικονομικού Πανεπιστημίου 
Αθηνών Γιώργος Δουκίδης είπε ότι αυτό που χρει-
άζεται η Ελλάδα είναι να επενδύσει στην εκπαί-
δευση και στην έρευνα στον τομέα της τεχνολο-
γίας. «Το ανθρώπινο δυναμικό στην πληροφορική 
αυξήθηκε κατά 25% στην περίοδο της κρίσης και 
δυστυχώς μόνο το 4% των φοιτητών ακολουθούν 
σπουδές στον κλάδο των Η/Υ και της τεχνολογίας. 
Πρέπει να διπλασιαστούν οι απόφοιτοι τεχνολογι-
κών κατευθύνσεων για να μπορέσουμε ως χώρα 
να συμπεριληφθούμε στον ευρωπαϊκό χάρτη 
απασχόλησης», συμπλήρωσε, ζητώντας από τον 
Υπουργό να βρεθεί τρόπος να επιδοτηθεί η έρευ-
να στον κλάδο. 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της 24MEDIA Σταύρος 
Δρακουλαράκος μίλησε για την ψηφιακή στρατη-
γική στον ιδιωτικό τομέα και τόνισε ότι πρέπει να 
γίνουν 6 βήματα στον ιδιωτικό τομέα: να χαραχθεί 
μια μακροπρόθεσμη στρατηγική, να υπάρξει ευε-
λιξία και γρήγορη προσαρμογή, να μην επηρεάζο-
νται από προϊόντα χωρίς να τα χρειάζονται –«δεν 
είναι όλα για όλους», είπε χαρακτηριστικά–, να 
υπάρξει αποκέντρωση στην ηγεσία και αποκέ-
ντρωση στους τομείς της καινοτομίας και των 
αποφάσεων, να υπάρξει το κατάλληλο ανθρώπινο 
δυναμικό να υποστηρίξει τα παραπάνω και, τέλος, 
να αλλάξει η κουλτούρα των επιχειρήσεων. 
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Ο Πρόεδρος και Διευθύνων Σύμβουλος της 
PeopleCert Βύρων Νικολαϊδης είπε ότι είναι σημα-
ντικό να βλέπουμε τη μεγάλη εικόνα και τι κάνει 
η Ελλάδα σε παγκόσμιο επίπεδο. «Το μέλλον για 
τους νέους είναι θέσεις εργασίας στον τομέα των 
ψηφιακών δεξιοτήτων», δήλωσε. 

Ο Μάρκος Βερέμης της εταιρείας Upstream 
Systems έδωσε το παράδειγμα της Εσθονίας ως 
ένα μοντέλο βέλτιστης πρακτικής, όπου όλες οι 
συναλλαγές με το κράτος γίνονται ηλεκτρονικά και 
τόνισε ότι όλα ξεκινούν από τη μέση εκπαίδευση. 
«Είναι σημαντικό η εκπαίδευση να ξεκινά από τη 
σχολική ηλικία με την ανάπτυξη των δεξιοτήτων 
των παιδιών», υπογράμμισε.

Ο Γρηγόρης Ζαριφόπουλος της Google είπε ότι οι 
αναγκαίες συνθήκες ψηφιακού μετασχηματισμού 
συνδέονται με τη βούληση και την εκπαίδευση. 
«Η τεχνολογία πρέπει να είναι προσβάσιμη από 
όλους, αλλά χρειάζεται παράλληλα η ορθή εκπαί-
δευση για την ορθή και βέλτιστη χρήση της», είπε 
και αναφέρθηκε στην επένδυση της Google στον 
τομέα του τουρισμού με τη δημιουργία μιας πλατ -
φόρμας εκπαιδευτικών βίντεο διάρκειας 10 ωρών, 
αλλά και την επένδυση σε εκπαίδευση ανθρώ-
πων του τουρισμού στον κλάδο της τεχνολογίας, 
για τη βελτίωση των δεξιοτήτων στον κλάδο του 

τουρισμού. «Η εταιρεία μας έχει ήδη εκπαιδεύσει 
85.000 άτομα και συνεχίζει το έργο της. Ωστόσο 
είναι απαραίτητη και η εκπαίδευση των φοιτητών 
στα πανεπιστήμια», συμπλήρωσε. 

Η Μαρία Λαζαρίμου, Γενική Διευθύντρια του 
Συμβουλίου Βιομηχανιών για την Ανάπτυξη «Ελ -
ληνική Παραγωγή», επεσήμανε ότι ο νεοσύστατος 
αυτός φορέας έχει ως στόχο την προβολή της βι -
ομηχανίας. «Πρέπει να ξεπεράσουμε τον φόβο ότι 
όλοι οι άνθρωποι θα αντικατασταθούν από μηχα -
νήματα, αυτό είναι μύθος. Οι εταιρείες πρέπει να 
έχουν αναπτυξιακό προσανατολισμό και να επιδι-
ώκουν την καινοτομία, την αλλαγή κουλτούρας και 
την πελατοκεντρική προσέγγιση μέσα από τις νέες 
τεχνολογίες», ανέφερε.

Τέλος, ο Σύμβουλος Επιχειρήσεων Ανδρέας 
Δρυμιώτης, χρησιμοποιώντας το παράδειγμα του 
πώς γίνεται η ανανέωση διπλώματος οδήγησης 
στη χώρα μας (ως παράδειγμα κακής πρακτικής) 
και πώς γίνεται στην Εσθονία (ως παράδειγμα 
βέλτιστης πρακτικής) με τη χρήση τεχνολογίας, 
και παραφράζοντας τη ρήση του Υπουργού, είπε 
ότι «σχεδιάζουμε σήμερα το χθες». Επεσήμανε, 
ωστόσο, ότι το πιο σημαντικό για την εξέλιξη της 
τεχνολογίας είναι να μάθουμε να σκεφτόμαστε 
ψηφιακά και να εκπαιδεύουμε τα παιδιά μας.
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Βιώσιμες επιλογές για καλύτερη υγεία και 
καλύτερο περιβάλλον: το παράδειγμα της 
μεσογειακής διατροφής
Η έννοια της Μεσογειακής Διατροφής έχει εξελιχθεί από υγιεινή διατροφική συνήθεια 
σε ένα βιώσιμο σύστημα υγιεινής ζωής, όπου η τροφή, η κουλτούρα, οι άνθρωποι και 
το περιβάλλον αλληλεπιδρούν δημιουργώντας ένα ενιαίο σύνολο αειφορίας για τη 
βελτίωση της ανθρώπινης υγείας και της ανθρώπινης ζωής.

Αντωνία Τριχοπούλου
Πρότεδρος ΔΣ, Ελληνικό Ίδρυμα Υγείας
«ΑΠΟ ΤΗΝ ΥΓΙΕΙΝΗ ΔΙΑΤΡΟΦΗ ΣΤΟΝ ΥΓΙΗ  
& ΒΙΩΣΙΜΟ ΜΕΣΟΓΕΙΑΚΟ ΤΡΟΠΟ ΖΩΗΣ»

Μιχάλης Μπουτάρης
Αντιπρόεδρος, Κυρ-Γιάννη ΑΕ
«Η ΜΑΓΕΙΑ ΤΟΥ ΚΡΑΣΙΟΥ ΑΠΟ ΓΕΝΙΑ 
ΣΕ ΓΕΝΙΑ ΚΑΙ ΑΠΟ ΧΩΡΑ ΣΕ ΧΩΡΑ»

Χαράλαμπος Κασσίμης
Καθηγητής, Γεωπονικό Πανεπιστήμιο Αθηνών· 
Γενικός Γραμματέας Αγροτικής Πολιτικής και 
Διαχείρισης των Κοινοτικών Πόρων, Υπουργείο 

Αγροτικής Ανάπτυξης & Τροφίμων «ΑΠΟ ΤΟ ΜΑ-
ΖΙΚΟ ΚΑΙ ΟΜΟΓΕΝΟΠΟΙΗΜΕΝΟ ΣΤΟ ΠΟΙΟΤΙΚΟ ΚΑΙ 
ΔΙΑΦΟΡΟΠΟΙΗΜΕΝΟ ΑΓΡΟΔΙΑΤΡΟΦΙΚΟ ΠΡΟΤΥΠΟ 
ΠΑΡΑΓΩΓΗΣ»

Dr. Joao Breda
Επικεφαλής Ευρωπαϊκού Γραφείου Πρόληψης & 
Ελέγχου Μη Μεταδοτικών Ασθενειών & Διευθυ-
ντής Προγράμματος Διατροφής, Φυσικής Άσκησης 
& Παχυσαρκίας, Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας 
«ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΠΟΥ ΒΑΣΙΖΟΝΤΑΙ ΣΤΙΣ 
ΑΡΧΕΣ ΤΗΣ ΜΕΣΟΓΕΙΑΚΗΣ ΔΙΑΤΡΟΦΗΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΠΡΟΛΗΨΗ ΤΩΝ ΜΗ ΜΕΤΑΔΟΤΙΚΩΝ ΑΣΘΕΝΕΙΩΝ»

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Μαργαρίτα Πουρνάρα, Δημοσιογράφος, εφημερίδα Καθημερινή

Όπως εξήγησε η Πρόεδρος ΔΣ του Ελληνικού 
Ιδρύματος Υγείας Αντωνία Τριχοπούλου, ο διά-
λογος τον τελευταίο καιρό επικεντρώνεται στη 
διατροφική πολιτική με ζητούμενο ένα βιώσιμο 
πρόσημο στον τομέα των τροφίμων. Αναφερθείσα 
στη μεσογειακή διατροφή τόνισε ότι σήμερα είναι 

καταξιωμένη ως ένα από τα καλύτερα διατροφικά 
μοντέλα παγκοσμίως, ενώ τα τελευταία πέντε χρό-
νια έχει αναγνωριστεί και ως μια βιώσιμη διατρο-
φή, αφού χαρακτηρίζεται από μικρή κατανάλωση 
ζωικών προϊόντων και κατ’ επέκταση έχει μικρό πε-
ριβαλλοντικό αποτύπωμα. Η κα Τριχοπούλου εξή-
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γησε, ωστόσο, ότι με τον όρο μεσογειακή διατρο-
φή δεν εννοούμε μόνο τα διατροφικά συστατικά 
αλλά έναν τρόπο ζωής στο σύνολό του, ο οποίος 
παρουσιάζει πολλαπλά οφέλη.

Στο αναλλοίωτο στον χρόνο DNA του κρασιού 
και στις αλλαγές που συντελούνται στον κλάδο του 
οίνου αναφέρθηκε από πλευράς του ο Μιχάλης 
Μπουτάρης, οινοποιός πέμπτης γενιάς και αντι-
πρόεδρος της Κυρ-Γιάννη ΑΕ. Κάνοντας μια ανα-
δρομή στο επάγγελμα του οινοποιού, από τις αρ-
χές του προηγούμενου αιώνα μέχρι τις μέρες μας, 
ο κ. Μπουτάρης επεσήμανε πως σήμερα υπάρχει 
εντυπωσιακός αριθμός startups που ασχολούνται 
με τη διατροφή, οι οποίες προσπαθούν από το 
να παρατείνουν τις ημερομηνίες διατήρησης των 
τροφίμων μέχρι να δημιουργήσουν κρασί σε σκό-
νη. Ωστόσο, όπως επεσήμανε, θα πρέπει να εξετά-
σουμε πώς θα μπορούσε να προκύψει στο μέλλον 
η ιδεατή γεωργία. 

Όσον αφορά στο κρασί, σημείωσε ότι έχει υπο-
στεί μικρή τεχνολογική εξέλιξη και παραμένει από 
αρχαιοτάτων χρόνων μέχρι σήμερα στην πυραμί-
δα της μεσογειακής διατροφής, αφού έχει μεγάλη 
διατροφική αξία αν καταναλώνεται με μέτρο, χάρη 
στα αντιοξειδωτικά του συστατικά. Στην περίπτω-
ση της χώρας μας, βέβαια, σημείωσε ότι το κρασί 
θα πρέπει να μας απασχολεί όχι αποκλειστικά για 
τη διατροφική του αξία, αλλά και για τη συνεισφο-
ρά του στην οικονομία, η οποία συρρικνώθηκε αρ-
κετά με την επιβολή του φόρου στο κρασί.

Στην αγροτική πολιτική και τη γεωργία ανα-
φέρθηκε κατά την τοποθέτησή του ο Καθηγητής 
στο Γεωπονικό Πανεπιστήμιο Αθηνών και Γενικός 
Γραμματέας Αγροτικής Πολιτικής και Διαχείρισης 
των Κοινοτικών Πόρων στο Υπουργείο Αγροτικής 
Ανάπτυξης & Τροφίμων Χαράλαμπος Κασίμης. 
Όπως εξήγησε, τα προηγούμενα χρόνια η γεωργία 
βρέθηκε στο επίκεντρο των πολιτικών παγκοσμίως 
και αναγνωρίστηκε η πολλαπλή συμβολή της. Πρό-
σφατα μάλιστα παρατηρήθηκε πως προωθούνται 
μεταρρυθμίσεις που επιχειρούν να συνδέσουν τις 
ενισχύσεις με την ασφάλεια των τροφίμων και τη 
βιώσιμη διαχείριση φυσικών πόρων. Το κρίσιμο, 
όμως, ζήτημα που παραμένει, σύμφωνα με τον κ. 
Κασίμη, είναι το πώς διασφαλίζουμε την ποιότητα 
και την ασφάλεια των προϊόντων, γι’ αυτό και είναι 

άκρως σημαντική η πιστοποίηση.
Τα επόμενα τριάντα χρόνια, σύμφωνα με τον 

κ. Κασίμη, οδηγούμαστε σε κατακόρυφη αύξηση 
των αγροτικών προϊόντων. Γι’ αυτό και πρέπει να 
χαράξουμε τη δική μας πρόταση ανάπτυξης αγρο-
τικής πολιτικής, βασιζόμενοι σε ένα παραδοσιακό 
μοντέλο που θα έχει στην καρδιά του την ποιότητα 
και την ιστορία του αγροτικού προϊόντος. Συμφέ-
ρον, όμως, θα ήταν και αν συνδέσουμε τη γεωργία 
με τη γαστρονομία. Στην Ελλάδα ειδικά, οι εξελί-
ξεις στη γαστρονομία του τροφίμου μπορούν να 
δημιουργήσουν νέες ευκαιρίες και να προωθή-
σουν την ανάπτυξη, ειδικά αν συνδυαστούν και με 
τον τουρισμό.

Ως κάτι αναμφίβολα θετικό χαρακτήρισε τη με-
σογειακή διατροφή ο Joao Breda, Επικεφαλής του 
Ευρωπαϊκού Γραφείου Πρόληψης & Ελέγχου Μη 
Μεταδοτικών Ασθενειών και Διευθυντής του Προ-
γράμματος Διατροφής, Φυσικής Άσκησης & Παχυ-
σαρκίας στον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας. Επε-
σήμανε, όμως, ότι θα πρέπει να αναρωτηθούμε αν 
κάνουμε σωστή χρήση αυτής της διατροφής και αν 
ακολουθούμε τις αρχές και τα θετικά στοιχεία της 
στον μέγιστο βαθμό.

«Παρότι έχει αυξηθεί το προσδόκιμο ζωής, έχει 
μειωθεί η ποιότητα της ζωής μας, είτε λόγω κακής 
διατροφής είτε λόγω έλλειψης σωματικής άσκη-
σης. Κι αυτό μάλιστα ξεκινά από μικρή ηλικία. Όσο 
περνούν τα χρόνια χάνουμε την κουλτούρα του 
θηλασμού και τα παιδιά μας ξεκινούν να τρώνε 
επεξεργασμένα τρόφιμα από πολύ μικρή ηλικία, 
στις περισσότερες ευρωπαϊκές χώρες. Η παιδική 
παχυσαρκία παρουσιάζει υψηλά ποσοστά στην 
Ελλάδα, την Ιταλία, τη Μάλτα, χώρες με μεσογεια-
κή διατροφή, γεγονός που θα πρέπει να μας προ-
βληματίσει», ανέφερε χαρακτηριστικά.

Ο κ. Breda σημείωσε ότι θα πρέπει να περιορί-
σουμε τα βλαβερά στοιχεία που περιέχει η μεσο-
γειακή διατροφή, όπως για παράδειγμα το αλάτι, 
να καλλιεργήσουμε την κουλτούρα του να τρεφό-
μαστε σωστά και να συνδυάσουμε τη μεσογειακή 
διατροφή με άλλες παραδοσιακές διατροφές του 
κόσμου. Τέλος, υπογράμμισε ότι θα πρέπει να 
φροντίσουμε και κάτι ακόμα: να εμπορευματοποι-
ηθεί η μεσογειακή διατροφή γιατί αλλιώς θα χάσει 
την αξία της.
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Στην ανάγκη να αντιμετωπίσουμε διαφορετικά 
το κεφάλαιο «Οικουμενικός Ελληνισμός» ώστε να 
σχεδιάσουμε το μέλλον σε στέρεες βάσεις και να 
βγούμε από την κρίση αναφέρθηκε η κα Κατερίνα 
Παναγοπούλου, μιλώντας για το μέγεθος και την 
προοπτική ενός οικουμενικού έθνους χωρίς ίχνος 
εθνικής εσωστρέφειας. Όπως τόνισε, η ανάπτυξη 
του εθνικού οράματος αποτελεί την πρώτη και πιο 
αναγκαία συνθήκη για να ξεπεράσουμε την κρίση. 

«Πρέπει το όνομα Ελλάς να εμπνέει την παγκό-
σμια κοινότητα», ανέφερε και ξεκαθάρισε ότι αυτή 
την πραγματικότητα δεν την ακυρώνει καμία αλυ-
τρωτική ανάγνωση από όπου κι αν προέρχεται. 
«Χωρίς εθνικό όραμα δεν βλέπεις το αύριο, δεν 
έχεις στόχους, δεν έχεις προσανατολισμό, είσαι 
έωλος στην καταιγίδα της παγκόσμιας αλλαγής», 
σημείωσε προσθέτοντας ότι θα πρέπει να αξιοποι-
ήσουμε το αναξιοποίητο κεφάλαιο του οικουμενι-
κού ελληνισμού.

Η Ελλάδα εντός κι εκτός συνόρων αποτελεί ση-
μείο αναφοράς σε όλο τον κόσμο και οι Έλληνες 
αντιλαμβανόμαστε την εθνική μας ευθύνη, είπε. 
Ο κόσμος, σύμφωνα με την κα Παναγοπούλου, κι-
νείται πλέον με τεκτονικές δονήσεις και όλα αλλά-
ζουν. «Από τη μια έχουμε την τεχνολογική εξέλιξη 

να προκαλεί σεισμικές αλλαγές στην ανθρώπινη 
φύση, στο προσδόκιμο ζωής, στη φύση των μετα-
κινήσεων, στο εύρος της ανθρώπινης εμπειρίας και 
σε πολλά άλλα, και από την άλλη τις νέες απειλές 
στις διεθνείς σχέσεις, οι οποίες κινδυνεύουν να κα-
ταλήξουν σε επικίνδυνες συγκρούσεις για την πα-
γκόσμια ασφάλεια». Σε αυτές, λοιπόν, τις συνθήκες 
τόνισε πως μέλλον έχουν μόνο τα έθνη που έχουν 
στρατηγική, οι χώρες που γνωρίζουν πώς να εκμε-
ταλλευτούν τα συγκριτικά τους πλεονεκτήματα. 

Η Ελλάδα, σημείωσε, αγωνίζεται σήμερα να βρει 
μια στρατηγική εθνικής επιβίωσης, αλλά θα πρέπει 
να ληφθεί υπόψη πως για την έξοδο από την κρίση 
δεν αρκεί η βελτίωση των μακροοικονομικών και η 
έξοδος από τα μνημόνια. «Ο ελληνικός λαός χρει-
άζεται αξίες που θα τον συσπειρώσουν με κατεύ-
θυνση, με ελπίδα, και αρχές που θα τον εμπνεύ-
σουν». Το πλεονέκτημά μας είναι ότι «είμαστε ένα 
οικουμενικό έθνος, απλωμένο σε όλα τα μήκη και 
τα πλάτη της γης, ίσως το μοναδικό έθνος που η 
έννοια Ελληνισμός αναφέρεται σε ένα σύστημα 
αξιών με οικουμενική διάσταση. Γι’ αυτό και πρέ-
πει να αντιμετωπίσουμε διαφορετικά το κεφάλαιο 
που λέγεται οικουμενικός ελληνισμός».

Στα βήματα που πρέπει να γίνουν, η κα Πανα-

ΣΕ ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Κατερίνα Παναγοπούλου
Εθνική Πρέσβειρα της Ελλάδας στο Συμβούλιο της 
Ευρώπης για τον Αθλητισμό, την Ανοχή και το Ευ 
Αγωνίζεσθαι 

Έμη Λιβανίου
Επικεφαλής Ειδικών Εκδόσεων, HuffPost
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γοπούλου ανέφερε την αποκατάσταση της φήμης της Ελλάδας, την 
προσέλκυση επενδύσεων που θα μείνουν και την προώθηση των 
στόχων της εξωτερικής μας πολιτικής. Παράλληλα πρότεινε τη δη-
μιουργία ενός εθνικού μητρώου Ελληνισμού, τη δημιουργία της 
εθνικής αφήγησης, τη θέσπιση Γενικής Γραμματείας Οικουμενικού 
Ελληνισμού και το να δώσουμε δικαίωμα ψήφου στους απόδημους 
Έλληνες ώστε να αποκτήσουν κι αυτοί φωνή. Τέλος, υπογράμμισε 
τη σημασία ανάπτυξης στοχευμένων πολιτικών και κινήτρων για τον 
επαναπατρισμό των Ελλήνων που χάσαμε κατά την κρίση, αλλά και 
για την εισαγωγή νέων ιδεών για το επιχειρείν χτίζοντας συνεργασί-
ες με τα κέντρα καινοτομίας παγκοσμίως.
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Για την επιτυχή οικονομική ανόρθωση του δήμου 
της Αθήνας αλλά και για τα θέματα ανομίας που 
ταλαιπωρούν την πρωτεύουσα της χώρας μίλησε ο 
Δήμαρχος Αθηναίων και μέλος του Πολιτικού Συμ -
βουλίου του Κινήματος Αλλαγής Γιώργος Καμίνης. 
Ο κ. Καμίνης έκανε ιδιαίτερη αναφορά στην οικο -
νομική εξυγίανση του δήμου Αθηναίων, αφού το 
2010 το έλλειμμα πλησίαζε τα 50 εκατ. ευρώ, ενώ 
στην παρούσα φάση, όχι μόνο έχει αποφευχθεί η 
χρεοκοπία του δήμου, καθώς έχει ήδη εξοφληθεί 
το 50% των δανειακών υποχρεώσεων, αλλά πλέον 
ο δήμος Αθηναίων εμφανίζει πλεόνασμα το οποίο 
ξεπερνά τα 27 εκατ. ευρώ. Όπως ανέφερε χαρακτη-
ριστικά ο κ. Καμίνης, «η οικονομική εξυγίανση του 
δήμου μάς δίνει τη δυνατότητα να σχεδιάζουμε 
το μέλλον της πόλης, καθώς ήδη εκπονείται σχέ-
διο για παρεμβάσεις πρασίνου και αισθητικής και 
λειτουργικής αναβάθμισης σε 24 γειτονιές της πό-
λης, που θα χρηματοδοτηθεί από δάνειο 55 εκατ. 
ευρώ από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, 
το οποίο εγκρίθηκε με μεγάλη πλειοψηφία από το 
Δημοτικό Συμβούλιο της Αθήνας». 

Ο Δήμαρχος Αθηναίων τόνισε ότι «επτά χρόνια 
τώρα, η δημοτική Αρχή της Αθήνας έχει κάνει τον 
Δήμο Αθηναίων οικονομικά ισχυρό και αξιόπιστο», 
σημειώνοντας ότι «αφού εξασφαλίσαμε ότι στηρι -
ζόμαστε σε ισχυρά πόδια, τώρα μπορούμε να σχε-
διάσουμε την ανάπτυξη της Αθήνας, με ένα ευρύ 

επενδυτικό πρόγραμμα». Ο κ. Καμίνης ανέφερε 
ακόμη ότι το οικονομικό νοικοκύρεμα της Αθήνας 
είναι μία διαρκής προσπάθεια που θα συνεχιστεί. 

Ο κ. Καμίνης έκανε ειδική αναφορά στην από-
φαση να μεταχθεί ο Κωνσταντίνος Γιαγτζόγλου, 
όπως διεκδικούσε, στις φυλακές Κορυδαλλού. «Η 
κυβέρνηση υποχωρώντας μπροστά στα αιτήματα 
ανθρώπων που απειλούν να κάψουν την Αθήνα, 
στέλνει ένα πολύ λάθος μήνυμα. Εξασφαλίζει μια 
πρόσκαιρη ηρεμία αλλά καταφέρνει ένα πλήγμα 
στο κράτος δικαίου και στη νομιμότητα που θα 
πληρώσουμε όλοι μαζί αργότερα», υπογράμμισε 
ο κ. Καμίνης. «Η στάση όλων απέναντι στα φαινό -
μενα ανομίας πρέπει να είναι αταλάντευτη. Όταν 
παρέλαβα κτίρια που τελούσαν υπό κατάληψη, 
όπως η Δημοτική Αγορά Κυψέλης και η Βίλα Αμαλί -
ας, και τα επέστρεψα στους πολίτες της Αθήνας, με 
είπαν δεξιό. Όταν απαγόρευσα τα συσσίτια μίσους 
της Χρυσής Αυγής με είπαν αριστερό. Αλλά και τα 
δύο υπάκουαν στην αμετακίνητη θέση μου για τη 
νομιμότητα», συμπλήρωσε ο Δήμαρχος Αθηναίων. 

Στο ερώτημα που του τέθηκε για τις επόμενες 
πολιτικές κινήσεις του και για το αν θα αποφασί -
σει να είναι και πάλι υποψήφιος για τη Δημαρχία 
της Αθήνας ή υποψήφιος βουλευτής με το Κίνημα 
Αλλαγής, ο κ. Καμίνης τόνισε ότι είναι ακόμη πολύ 
νωρίς για όλα αυτά και πως, ούτως ή άλλως, εργά-
ζεται για την Αθήνα και τους πολίτες της. 

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Γιώργος Καμίνης
Δήμαρχος Αθηναίων

Ιορδάνης Χασαπόπουλος
Διευθυντής Σύνταξης, εφημερίδα Βραδυνή της Κυριακής
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Το Ποτάμι δημιουργήθηκε από την ανάγκη να 
υπάρξει ένας άλλος, τρίτος δρόμος, καθώς η χώρα 
οδηγούνταν σε αδιέξοδο, τόνισε ο επικεφαλής του 
κόμματος Σταύρος Θεοδωράκης. Όπως ανέφερε 
χαρακτηριστικά ο κ. Θεοδωράκης, το πρόβλημα εί-
ναι ότι οι κυρίαρχες πολιτικές δυνάμεις της χώρας 
παραδοσιακά ανταγωνίζονται μεταξύ τους, αντι-
γράφοντας η μία την άλλη, και γι’ αυτό είναι απα-
ραίτητη η δημιουργία ενός τρίτου πόλου που θα 
ακολουθήσει μια άλλη πορεία, ακόμα και σε έναν 
δύσβατο δρόμο, ωστόσο προέχει η Ελλάδα να κα-
ταφέρει να σταθεί στα πόδια της και να προχωρή-
σει στον δρόμο της βιώσιμης ανάπτυξης. 

Για το θέμα της Novartis o κ. Θεοδωράκης άσκη-
σε κριτική σε κυβέρνηση και αξιωματική αντιπολί-
τευση τονίζοντας ότι για το Μαξίμου είναι σκάν-
δαλο, ενώ για τη Νέα Δημοκρατία είναι σκευωρία. 
Όπως ανέφερε χαρακτηριστικά ο κ. Θεοδωράκης, 
«το πολιτικό σύστημα δεν είναι άμοιρο ευθυνών. 
Στη χώρα μας υπήρξε πλιάτσικο τα προηγούμε-
να χρόνια, στην καλύτερη περίπτωση οι πολιτικοί 
έβλεπαν αλλά δεν μιλούσαν. Υπάρχουν πολιτικές 
ευθύνες». Παράλληλα ο κ. Θεοδωράκης κατηγό-
ρησε την κυβέρνηση τονίζοντας πως το Μαξίμου 
μετατρέπεται σε δικαστική αίθουσα και είναι πολύ 
αρνητική η εικόνα της κυρίας Θάνου, πρώην Προ-
έδρου του Αρείου Πάγου και νυν συμβούλου του 
πρωθυπουργού, να έχει συναντήσεις με δικαστι-
κούς λειτουργούς, καθώς φαίνεται η κυβέρνηση να 
καθοδηγεί την υπόθεση. Όπως ανέφερε χαρακτη-

ριστικά ο κ. Θεοδωράκης, «η Δικαιοσύνη δεν μπο-
ρεί να είναι παρακλάδι του Μαξίμου». 

Για το μείζον ζήτημα της ονομασίας της ΠΓΔΜ, 
ο κ. Θεοδωράκης ανέφερε πως είναι μεγάλη η ευ-
θύνη των Ελλήνων πολιτικών, καθώς τα τελευταία 
25 χρόνια η χώρα μας δέχεται συνεχείς ήττες. «Η 
Ελλάδα δεν κινδυνεύει από τον βόρειο γείτονά 
της», ανέφερε ο κ. Θεοδωράκης και υπογράμμισε 
ότι είναι πολύ σημαντικό ζήτημα η ενσωμάτωση 
της ΠΓΔΜ στην «οικογένεια της Ευρώπης, καθώς 
σε αντίθετη περίπτωση θα μετατραπούν είτε σε 
προτεκτοράτο εγκλήματος είτε σε προτεκτοράτο 
της Τουρκίας».

Για τις ελληνοτουρκικές σχέσεις ο κ. Θεοδωρά-
κης τόνισε πως, εκτός από την προκλητικότητα 
του Τούρκου προέδρου Erdogan, ευθύνη για την 
κατάσταση στο Αιγαίο έχει και ο Έλληνας Υπουρ-
γός Άμυνας Πάνος Καμμένος. Όπως είπε χαρακτη-
ριστικά ο κ. Θεοδωράκης, η πολιτική άμυνας δεν 
είναι επικοινωνιακό τέχνασμα για εσωτερική κατα-
νάλωση. Η Ελλάδα χρειάζεται «ψύχραιμη ηγετική 
συμπεριφορά στο Αιγαίο», τόνισε. 

Για το θέμα των δύο αξιωματικών του Ελληνικού 
Στρατού οι οποίοι πέρασαν σε τουρκικό έδαφος 
στην περιοχή του Έβρου κάνοντας περιπολία χωρίς 
να το καταλάβουν και συνελήφθησαν, ο κ. Θεοδω-
ράκης τόνισε πως η Τουρκία προσπαθεί να δημι-
ουργήσει διπλωματικό επεισόδιο ως αντιστάθ-
μισμα στο θέμα του ασύλου των οκτώ Τούρκων 
αξιωματικών που βρίσκονται στην Ελλάδα.

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Σταύρος Θεοδωράκης
Βουλευτής, Αρχηγός πολιτικού κόμματος 
«Το Ποτάμι»

Αντώνης Δελλατόλας
Εκδότης, εφημερίδα Το Ποντίκι
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Ανεργία και καταπολέμηση της  
αναντιστοιχίας προσόντων
Τη στιγμή που η Ελλάδα αντιμετωπίζει πολύ υψηλά επίπεδα ανεργίας, οι εργοδότες σε 
ορισμένους τομείς αναφέρουν ελλείψεις στα προσόντα του ανθρώπινου δυναμικού. 
Πώς μπορούμε να περιορίσουμε το ποσοστό της ανεργίας, ιδιαίτερα ανάμεσα στους 
νέους, και να αναθεωρήσουμε την εστίαση των πολιτικών στην αγορά εργασίας ώστε 
να καταπολεμηθεί η αναντιστοιχία προσόντων;

ΕΝΑΡΚΤΗΡΙΑ ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΗ

Jean Marc Peterschmitt
Διεθυντής Βιομηχανίας, Εμπορίου & Γεωργικών Επιχειρήσεων και COO Client Services Group, Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα για την Ανασυγκρότηση και την Ανάπτυξη (ΕΤΑΑ)

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

Endeavor Ελλάς
Η Endeavor είναι ένας διεθνής μη-κερδοσκοπικός οργανισμός, ο οποίος επιλέγει και χρηματοδοτεί τις πλέον 
υποσχόμενες εταιρείες σε όλον τον κόσμο, με τη βοήθεια των πιο επιφανών ηγετών στον τομέα των επιχει-
ρήσεων και των επενδύσεων παγκοσμίως.

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Χάρης Μακρυνιώτης
Διευθύνων Σύμβουλος, Endeavor Ελλάς

Σπύρος Θεοδωρόπουλος
Διευθύνων Σύμβουλος, Chipita

Δημήτρης Παπαλεξόπουλος
Διευθύνων Σύμβουλος, Όμιλος ΤΙΤΑΝ

Γεώργιος Δουκίδης
Καθηγητής Διοικητικής Επιστήμης και Τεχνολογίας, 
Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών

Μάρκος Βερέμης
Εκτελεστικός Πρόεδρος ΔΣ, Upstream Systems

Βύρων Νικολαΐδης
Ιδρυτής, Πρόεδρος & Διευθύνων Σύμβουλος, 
PeopleCert, Μεγάλη Βρετανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Άννα Μπουσδούκου, Δημοσιογράφος, ΣΚΑΪ
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Στην εναρκτήρια τοποθέτησή του, ο Διεθυντής 
Βιομηχανίας, Εμπορίου & Γεωργικών Επιχειρήσεων 
στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα για την Ανασυγκρότηση 
και την Ανάπτυξη Jean Marc Peterschmitt εξήγησε 
για ποιον λόγο δημιουργήθηκε αυτός ο διεθνής 
οργανισμός. «Ο ρόλος μας είναι να παρεμβαίνου-
με και να ενισχύουμε τη χρηματοδότηση επιχειρή-
σεων. Το 2015 επενδύσαμε στην Ελλάδα 1,5 δισ. 
ευρώ με μεγάλη επιτυχία. Οι επενδυτικές δυνατό-
τητες της χώρας είναι πολύ καλές. Τα χαρακτηρι-
στικά που αναζητούμε στις επιχειρήσεις για να τις 
χρηματοδοτήσουμε είναι να είναι ανταγωνιστικές, 
ενεργειακά αποτελεσματικές, ανθεκτικές, με διά-
θεση να προωθούν τη συμπερίληψη, δηλαδή την 
πρόσβαση στην επιχείρηση ατόμων από διάφορα 
στρώματα της κοινωνίας (γυναίκες, νέους, απομα-
κρυσμένες περιοχές κ.ά.). Στην Ελλάδα, αλλά και 
στη ΝΑ Μεσόγειο, η ανεργία παραμένει υψηλή 
και αυτό είναι το μεγάλο πρόβλημα που πρέπει 
να αντιμετωπίσουμε». Επίσης τόνισε ότι πρέπει 
να βελτιωθεί η πρακτική της ενδοεπιχειρησιακής 
κατάρτισης αλλά και η συνεργασία ιδιωτικού και 
δημόσιου τομέα. 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Endeavor Ελλάς 
Χάρης Μακρυνιώτης είπε ότι ο κοινός παρανομα-
στής των αναπτυσσόμενων επιχειρήσεων είναι η 
επένδυση στο ανθρώπινο κεφάλαιο. «Οι επιχειρή-
σεις πρέπει να πάρουν πρωτοβουλίες για να γεφυ-
ρώσουν το χάσμα μεταξύ του επιχειρηματικού και 
εκπαιδευτικού κόσμου», τόνισε.

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Chipita Σπύρος Θε-
οδωρόπουλος κατέταξε το ανθρώπινο δυναμικό 
σε 3 κατηγορίες: τους ανθρώπους γενικών γνώσε-
ων (απόφοιτοι λυκείου), τους αποφοίτους μέσων 
σχολών (τεχνικοί κλπ.) και τους αποφοίτους πανε-
πιστημίων (θεωρητικής εκπαίδευσης και πρακτι-
κής κατεύθυνσης). Το συμπέρασμά του ήταν ότι οι 
άνθρωποι γενικών γνώσεων είναι πάρα πολλοί και 
αντιμετωπίζουν μεγάλη ανεργία, ότι οι απόφοιτοι 
μέσων σχολών είναι λίγοι και χρειάζεται περισσό-
τερους η αγορά, και ότι οι απόφοιτοι πανεπιστη-
μίων με πρακτική κατεύθυνση έχουν καλύτερη 
πρόσβαση στην αγορά εργασίας από αυτούς με 
θεωρητική κατεύθυνση. Τόνισε επίσης ότι οι μεγά-

λες επιχειρήσεις χρειάζονται «εσωτερικές ακαδη-
μίες» για τη δημιουργία στελεχών. 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος του Ομίλου ΤΙΤΑΝ 
Δημήτρης Παπαλεξόπουλος κατέταξε το εργατικό 
δυναμικό σε 3 διαφορετικές κατηγορίες: χαμηλών, 
μεσαίων και υψηλών δεξιοτήτων. Τόνισε, μάλιστα, 
ότι οι δεξιότητες δεν συμβαδίζουν πάντα με το 
μορφωτικό επίπεδο. Είπε ότι στην κατηγορία χαμη-
λών δεξιοτήτων υπάρχει υψηλή ανεργία, ενώ στην 
υψηλή κατηγορία υπάρχει μεγάλη εξωστρέφεια 
και πρόκειται για την κινητήρια δύναμη της αγο-
ράς εργασίας. Οι νέοι υψηλών δεξιοτήτων ωστόσο 
αντιμετωπίζουν προβλήματα, όπως η υψηλή φο-
ρολόγηση εισοδημάτων και ασφαλιστικών εισφο-
ρών που τους οδηγούν στη μετανάστευση. 

Ο καθηγητής του Οικονομικού Πανεπιστημίου 
Αθηνών Γιώργος Δουκίδης παρουσίασε στοιχεία 
που αποδεικνύουν ότι τα 2/3 των αποφοίτων 
επαρχιακών σχολών αναζητούν εργασία στον δη-
μόσιο και όχι στον ιδιωτικό τομέα, ενώ οι νέοι με 
υψηλότερα προσόντα από αυτά που απαιτεί η 
αγορά εργασίας δεν ασχολούνται με τον τομέα 
εξειδίκευσής τους (50%). Επίσης επεσήμανε ότι 
μόνο 30% των νέων ακολουθούν τεχνολογική κα-
τεύθυνση ενώ οι ανάγκες της αγοράς είναι κοντά 
στο 60%. Πρότεινε τη δημιουργία προγραμμάτων 
ανταλλαγής φοιτητών εντός Ελλάδας –κατά τα 
πρότυπα του προγράμματος Erasmus– που θα 
δώσουν ευκαιρίες στους νέους για γνώσεις χωρίς 
μεταπτυχιακά. 

Ο Μάρκος Βερέμης της Upstream Systems είπε 
ότι η ανεργία είναι ένα δομικό πρόβλημα και ότι 
η αγορά στον τομέα της τεχνολογίας στην Ελλάδα 
είναι πολύ περιορισμένη, με αποτέλεσμα οι επι-
χειρήσεις του κλάδου να αναζητούν εργαζόμενους 
με εξειδίκευση στην εκτός Ελλάδας αγορά.

Τέλος, ο Βύρων Νικολαϊδης της PeopleCert τό-
νισε ότι τα πανεπιστήμια βοηθούν τους νέους να 
βρουν δουλειά και ότι τα πιλοτικά προγράμματα 
για επανειδίκευση φοιτητών έχουν στεφθεί με 
επιτυχία, καθώς μέσα σε 3 μήνες απόφοιτοι πα-
νεπιστημίων αποκτούν κατάρτιση σε τομείς δια-
φορετικούς από αυτούς των πτυχίων τους αλλά με 
άμεση επαγγελματική αποκατάσταση.
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«Η Ναυτιλία είναι ένας κρίσιμος τομέας της οι -
κονομίας που συνδέεται άρρηκτα με την ανάπτυξη 
και την εθνική οικονομία», σημείωσε ο Υπουργός 
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Τόνισε ότι η 
ακτοπλοΐα είναι ένα κομμάτι που σχετίζεται με την 
ανάπτυξη και ότι η Ελλάδα διαθέτει 110 κατοικη -
μένα νησιά, τον μεγαλύτερο αριθμό στην Ευρώπη. 

«Στόχος του Υπουργείου είναι η συνεχής ανα-
βάθμιση της σύνδεσης των νησιών μεταξύ τους 
αλλά και με την ηπειρωτική Ελλάδα, καθώς και η 
αναβάθμιση των πλοίων. Στόχος μας είναι επίσης 
ο περιορισμός του αποκλεισμού των κατοίκων των 
νησιών», είπε. Το Υπουργείο, σε συνεργασία με 
το Πανεπιστήμιο Αιγαίου, εκπονεί μελέτη για την 
υλοποίηση του «Μεταφορικού Ισοδύναμου», η 
οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί μέσα στο έτος.

«Οι Έλληνες εφοπλιστές άντεξαν την κρίση της 
ναυλαγοράς με επιτυχία, και μάλιστα παρά τα 
προβλήματα, και με τη στήριξη της κυβέρνησης 
παραμένουν στις πρώτες θέσεις διεθνώς στην πο-
ντοπόρο ναυτιλία. Ο Πειραιάς είναι ένα από τα με -
γαλύτερα και αναπτυσσόμενα λιμάνια του κόσμου 
και σε δύο χρόνια μπορεί να βρίσκεται ανάμεσα στα 
20 πρώτα παγκοσμίως. Σήμερα στον Πειραιά είναι 
εγκατεστημένες 305 ναυτιλιακές και ναυλομεσιτι-
κές εταιρείες. Ο κλάδος της Ναυτιλίας συνεισφέ-
ρει σημαντικά στο ΑΕΠ της χώρας και προσφέρει 
πολλά οικονομικά και εμπορικά πλεονεκτήματα. Το 

Υπουργείο Ναυτιλίας έχει πάρει πολλές πρωτοβου-
λίες για την αύξηση του ΑΕΠ μέσω της αύξησης του 
στόλου με ελληνική σημαία. Η ελληνική εφοπλιστι -
κή οικογένεια πρέπει να στηρίζει περισσότερο την 
Ελλάδα και θεωρώ ότι ο πατριωτισμός των εφοπλι -
στών θα λειτουργήσει θετικά». 

Για την εκπαίδευση στον κλάδο, ο κ. Κουρου-
μπλής είπε ότι η κυβέρνηση παρέλαβε ένα σύ-
στημα σε κατάρρευση που εδώ και 3 χρόνια προ -
σπαθεί να αναδιοργανώσει. «Η Ελλάδα πρέπει να 
διεκδικήσει μία καλύτερη θέση στον τομέα αυτό, 
να αποκαταστήσει τη φήμη του Έλληνα καπετά -
νιου και μηχανικού και να βελτιώσει την ποιότητα 
της εκπαίδευσής τους. Για τον λόγο αυτό, θα κατα-
τεθεί τροπολογία για την αύξηση των εκπαιδευτι -
κών στις σχολές της, θα επιδιωχθεί η δημιουργία 
περισσότερων σχολών σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη 
και η διασύνδεσή τους με τις υπάρχουσες σχολές», 
δήλωσε ο Υπουργός. 

Για τον τομέα της κρουαζιέρας και των σκαφών 
αναψυχής είπε ότι το Υπουργείο έχει εξαιρετικές 
σχέσεις και είναι ένας τομέας που συνεισφέρει 
πολλά και στον τουρισμό. Τέλος, ο υπουργός παρό-
τρυνε τους νέους που αντιμετωπίζουν το πρόβλημα 
της ανεργίας να μην παραιτούνται από την προσπά -
θεια για ένα καλύτερο αύριο. «Τα σημαντικά πράγ -
ματα στη ζωή δεν χαρίζονται σε κανέναν, όμως κερ-
δίζονται από αυτούς που διεκδικούν και απαιτούν».

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Παναγιώτης Κουρουμπλής
Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής 

Γιάννης Περλεπές
Γενικός Διευθυντής, Η Ναυτεμπορική 



224



Delphi  Economic  Forum

227226

Τεχνολογία & Δημοκρατία 
Η τεχνολογία έχει ενισχύσει τη δυνατότητα των πολιτών να ακούγονται οι φωνές τους 
και να ζητούν από τις κυβερνήσεις να λογοδοτούν για τις πράξεις τους. Ενώ όμως οι 
πολίτες έχουν ενστερνιστεί σε μεγάλο βαθμό τις τεχνολογικές εξελίξεις, πολλοί δη-
μοκρατικοί θεσμοί δεν έχουν επιδείξει εξίσου γοργά αντακλαστικά εξακολουθώντας 
σε πολλές περιπτώσεις να χρησιμοποιούν παρωχημένες διαδικασίες σε ανταπόκριση 
στις απαιτήσεις των πολιτών.

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Thomas Rachel
Υφυπουργός Παιδείας & Έρευνας, Γερμανία

Πέγκυ Αντωνάκου
Γενική Διευθύντρια Ελλάδας, Κύπρου & Μάλτας, 
Microsoft

Μάνος Σφακιανάκης
Ιδρυτικό στέλεχος και επικεφαλής Διεθνούς  
Ινστιτούτου Κυβερνοασφάλειας (CSI), Ελλάδα

 
Κυριάκος Πιερρακάκης
Διευθυντής Έρευνας, διαΝΕΟσις, Ελλάδα

Αριστείδης Χατζής
Αναπληρωτής Καθηγητής Φιλοσοφίας  
και Θεωρίας της Επιστήμης και της  
Τεχνολογίας, Πανεπιστήμιο Αθηνών

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Παναγιώτης Πικραμμένος, πρώην Υπηρεσιακός Πρωθυπουργός της Ελλάδας (2012)

Το ερώτημα αν οι ραγδαίες τεχνολογικές εξε-
λίξεις επηρεάζουν και σε ποιο βαθμό την ορθή 
λειτουργία της δημοκρατίας συζήτησαν οι συμμε-
τέχοντες του πάνελ. Ο πρώην υπηρεσιακός Πρω-
θυπουργός Παναγιώτης Πικραμμένος, ο οποίος 
συντόνιζε το πάνελ, είπε ότι είχε την ιδέα για το 
συγκεκριμένο θέμα όταν παρακολούθησε τον δισε-
κατομμυριούχο επενδυτή, George Soros, στο Ντα-
βός, ο οποίος καταφέρθηκε κατά των εταιρειών 

κοινωνικής δικτύωσης και τον τρόπο που επηρεά-
ζουν ακόμη και τη σκέψη των πολιτών.

Στην τοποθέτησή του, ο Γερμανός Υφυπουργός 
Παιδείας & Έρευνας Thomas Rachel τόνισε ότι οι 
νέες τεχνολογίες θα συνεχίσουν να αλλάζουν τον 
τρόπο που δουλεύουμε και λειτουργούμε καθημε-
ρινά, όμως θα πρέπει να βρούμε έναν τρόπο ώστε 
να μην επηρεάζουν τον τρόπο που σκεφτόμαστε. 
Όπως εξήγησε, πρόκληση για το μέλλον δεν είναι 
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μόνο οι σύγχρονες τεχνολογίες, αλλά και η αλλα-
γή του τρόπου συμπεριφοράς ως αποτέλεσμα της 
χρήσης νέων τεχνολογιών. Ο Γερμανός υπουργός 
κάλεσε τους συμμετέχοντες να αναλογιστούν τι θα 
σημάνει η τεχνητή νοημοσύνη και πρόσθεσε ότι 
στο μέλλον οι εταιρείες που δεν προσαρμόζονται 
στα νέα δεδομένα θα αντιμετωπίσουν δύσκολες 
προκλήσεις. Όσον αφορά στην ασφάλεια, είπε ότι 
το κράτος πρέπει να διαθέτει υψηλού επιπέδου 
τεχνολογίες, κυρίως απέναντι στην κυβερνοτρο-
μοκρατία, ώστε να διασφαλίσει την ασφάλεια των 
πολιτών. 

Τη σκυτάλη στη συνέχεια πήρε η Πέγκυ Αντω-
νάκου, Γενική Διευθύντρια της Microsoft Ελλάδας, 
Κύπρου & Μάλτας, η οποία εξήγησε ότι έχει χρεια-
στεί πολλές φορές να υπερασπιστεί την τεχνολογία 
και το πώς μπορεί να επηρεάσει τη ζωή μας. Όπως 
υπογράμμισε η κα Αντωνάκου, είναι δύσκολο, αν 
όχι ανόητο, να προσπαθήσουμε να σταματήσου-
με την πρόοδο. Όποτε το ερώτημα που δημιουρ-
γείται είναι αν κινδυνεύει η δημοκρατία από την 
τεχνολογία. Είναι δύσκολο να δώσουμε απάντηση, 
είπε, ωστόσο διευκρίνισε ότι τα κοινωνικά δίκτυα 
έδωσαν φωνή σε ανθρώπους που δεν είχαν. Βέ-
βαια, πρόσφατα μάθαμε το τι συνέβη στις αμερι-

κανικές εκλογές με τη χειραγώγηση των ΜΜΕ και 
την παρέμβαση των κοινωνικών δικτύων και των 
fake news. Μάλιστα, εξήγησε ότι είναι λάθος αυτό 
που νομίζουν πολλοί χρήστες, ότι δηλαδή έχουν 
πιο σφαιρική άποψη των γεγονότων χρησιμοποι-
ώντας την τεχνολογία. Η κα Αντωνάκου εξήγησε 
ότι οι αλγόριθμοι του Facebook, για παράδειγμα, 
κάνουν ακριβώς το αντίθετο. Χρειάζεται κριτική 
σκέψη και παιδεία, είπε, για να διαχειριστούμε 
την πληροφορία. Επίσης, έφερε το παράδειγμα της 
τηλεπερσόνας Kylie Jenner, που πρόσφατα έκανε 
ένα αρνητικό σχόλιο για το Snapchat και η μετο-
χή του καταποντίστηκε, χωρίς να υπάρχει κάποιο 
ουσιαστικό οικονομικό στοιχείο για να γίνει αυτό. 
Παρ’ όλ’ αυτά, είναι μάταιο να προσπαθήσουμε να 
σταματήσουμε την πρόοδο, πρέπει να βρούμε τον 
τρόπο να τη χρησιμοποιήσουμε προς όφελός μας, 
τόνισε και, απαντώντας στο ερώτημα αν κινδυνεύ-
ουν οι δημοκρατίες, είπε: «Για μένα η απάντηση 
είναι ξεκάθαρη. Η τεχνολογία έχει βοηθήσει τη ζωή 
των ανθρώπων». 

Λέγοντας ότι κανείς δεν θα μπορούσε να διαφω-
νήσει με την κα Αντωνάκου, ο Μάνος Σφακιανάκης, 
ιδρυτικό στέλεχος και επικεφαλής του Διεθνούς 
Ινστιτούτου Κυβερνοασφάλειας (CSI), είπε ότι έχει 
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περάσει 23 χρόνια στη δίωξη ηλεκτρονικού εγκλή-
ματος και έχει καταλήξει στο συμπέρασμα ότι οι γί-
γαντες της τεχνολογίας πρέπει να υπαχθούν σε ένα 
ρυθμιστικό πλαίσιο. Ο κ. Σφακιανάκης στάθηκε στο 
θέμα των προσωπικών δεδομένων, το οποίο «έχει 
ξεφύγει λίγο», όπως είπε, όμως θα μπει σε εφαρ-
μογή από τις 25 Μαΐου το νέο ρυθμιστικό πλαίσιο 
της Ευρώπης. Μεταξύ άλλων, δεν θα μπορούν να 
χρησιμοποιούν τα κοινωνικά δίκτυα παιδιά κάτω 
των 15 ετών. 

Ο κ. Σφακιανάκης τάχθηκε κατά της χρήσης των 
κοινωνικών δικτύων από μικρά παιδιά, καθώς έχει 
δει παιδιά να αυτοκτονούν εξαιτίας του bullying 
που έχουν δεχτεί. Πρόσθεσε ότι οι εταιρείες συλλέ-
γουν τεράστιο αριθμό προσωπικών δεδομένων, με 
τη σύμφωνη γνώμη μας, ενώ κάλεσε τους χρήστες 
να προσέχουν τα έξυπνα τηλέφωνα και τα email, 
καθώς είναι πολύ απλό κάποιος να μας παρακο-
λουθεί μέσω αυτών. Σε αυτό το σημείο, ανέφερε 
ότι, αν κάποιος κάνει δώρο ένα έξυπνο τηλέφωνο 
σε έναν υπουργό για να τον παρακολουθεί, τότε 
κινδυνεύει η δημοκρατία. Κατέληξε, μάλιστα, στη 
διαπίστωση ότι η δημοκρατία μας δεν κινδυνεύει 
από τις εταιρείες, αλλά από εμάς τους ίδιους. 

Ο Διευθυντής Έρευνας της διαΝΕΟσις Κυριάκος 
Πιερραράκης ανέφερε το παράδειγμα των αμερι-
κανικών εκλογών. Όπως υποστήριξε, η απώλεια 
θέσεων εργασίας σε Πολιτείες που ήταν παραδο-
σιακά υπέρ των Δημοκρατικών οδήγησε στην εκλο-
γή Trump. Ταυτόχρονα είπε ότι όσο εξελίσσεται η 
τεχνολογία δημιουργείται ένα ακόμα πρόβλημα. 
Οι 3D εκτυπώσεις, για παράδειγμα, δεν έχουν ρυθ-
μιστικό πλαίσιο, την ώρα που στις ΗΠΑ κάποιοι 
ήδη τυπώνουν όπλα. Πριν από λίγες ημέρες, μά-

λιστα, είχαμε και τον πρώτο σχετικό τραυματισμό. 
Επίσης, ο κ. Πιερρακάκης ανέφερε ότι προβλημα-
τικό για τη δημοκρατία είναι και το γεγονός ότι 
δεν κοιτάμε πάντα την άλλη άποψη. Στα κοινωνικά 
δίκτυα διαβάζουμε μόνο αυτούς με τους οποίους 
συμφωνούμε, ενώ τους άλλους τους διαγράφου-
με. Τέλος, χρησιμοποίησε και το παράδειγμα της 
στοχευμένης εκστρατείας του Barack Obama μέσω 
διαδικτύου με καλά αποτελέσματα, το οποίο ακο-
λούθησε και ο Trump, με ακόμα καλύτερα αποτε-
λέσματα. Τέλος, εξέφρασε την πεποίθηση ότι το 
τι θα κάνουμε με την τεχνολογία που εξελίσσεται 
εξαρτάται από εμάς.

Ο καθηγητής του Καποδιστριακού Πανεπιστη-
μίου Αριστείδης Χατζής τάχθηκε υπέρ της τεχνο-
λογίας, διευκρινίζοντας ότι υπάρχει κόστος, αλλά 
τα οφέλη είναι, κατά τη γνώμη του, απείρως ση-
μαντικότερα. Παρότι η τεχνολογία στην ελληνική 
κοινωνία θεωρείται κάτι το αρνητικό, η παγκοσμι-
οποίηση, το ελεύθερο εμπόριο και η τεχνολογία 
είναι αυτά που οδήγησαν στη μείωση της ακραίας 
φτώχειας και του αναλφαβητισμού. Απευθυνόμε-
νος στον κ. Σφακιανάκη, είπε ότι σίγουρα έχουν 
αυτοκτονήσει πολλά παιδιά από το Facebook όμως 
έχουν αυτοκτονήσει και για πάρα πολλά αλλά 
πράγματα, οπότε δεν είναι δυνατό να καταργήσου-
με οτιδήποτε «επικίνδυνο». 

Δευτερολογώντας η κα Αντωνάκου διευκρίνισε 
ότι η Microsoft υπερασπίζεται με πάθος τα προ-
σωπικά δεδομένα και δήλωσε ότι η εταιρεία είναι 
στα δικαστήρια με το Υπουργείο Δικαιοσύνης των 
ΗΠΑ γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο. Η εταιρεία, είπε, 
παραδίδει προσωπικά δεδομένα μόνο με εισαγγε-
λική εντολή.
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Τι είδους επαναβιομηχάνιση είναι εφικτή 
σε μια πλήρως αποβιομηχανοποιημένη 
οικονομία; 
Τα προγράμματα βιομηχανικής μεταρρύθμισης βασίζονται στην ευρύτατα διαδεδο-
μένη χρήση της πληροφορικής και στο Διαδίκτυο των Πραγμάτων (Internet of Things). 
Ο βαθμός στον οποίο μπορούμε να αντεπεξέλθουμε σ’ αυτό θα προσδιορίσει το κατά 
πόσο θα είναι εφικτή και γόνιμη μια διαδικασία «επαναβιομηχάνισης».

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Τάσος Γιαννίτσης
πρώην Αναπληρωτής Υπουργός (2001-2004) και 
Υπουργός (2004) Εξωτερικών· Ομότιμος Καθηγητής 
Πανεπιστημίου Αθηνών

Νίκος Ευθυμιάδης
Επίτιμος Πρόεδρος Συνδέσμου Βιομηχανιών Βορεί-
ου Ελλάδος (ΣΒΒΕ)

Θεόδωρος Τρύφων
Συνδιευθύνων Σύμβουλος, Όμιλος Elpen· Πρόεδρος 
Πανελλήνιας Ένωσης Φαρμακοβιομηχανίας (ΠΕΦ)

Αλέξανδρος Δανιηλίδη
 Διευθύνων Σύμβουλος, Αθηναϊκή Ζυθοποιία ΑΕ

Κωνσταντίνος Θέος
Γενικός Διευθυντής, Ελληνική Παραγωγή – Συμβού-
λιο Βιομηχανιών για την Ανάπτυξη

Δόμνα Μιχαηλίδου
Επισκέπτρια Λέκτορας, University of Cambridge, 
Μεγάλη Βρετανία

Ανοίγοντας τον κύκλο της συζήτησης για την 
επαναβιομηχάνιση μίας αποβιομηχανοποιημένης 
οικονομίας, ο Γενικός Διευθυντής του ΣΕΒ Άκης 
Σκέρτσος ανέφερε ότι ο φιλόδοξος στόχος που 
έχει τεθεί είναι η βιομηχανία να ανέλθει στο 12% 

του ΑΕΠ. Όπως είπε, η εξάρτηση της οικονομίας 
από την ιδιωτική κατανάλωση, η ανισορροπία στο 
εμπορικό ισοζύγιο της χώρας που, παρά τη βελτίω-
ση, παραμένει αρνητικό, το μικρό μέγεθος της επι-
χειρηματικότητας, το ζήτημα της διακυβέρνησης, 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Άκης Σκέρτσος Γενικός Διευθυντής, Σύνδεσμος Επιχειρήσεων & Βιομηχανιών (ΣΕΒ)
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η ποιότητα των θεσμών και η απουσία ασφάλειας 
δικαίου, αποτελούν τα διαρθρωτικά προβλήματα 
της ελληνικής βιομηχανίας.

Ο πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών 
και Ομότιμος Καθηγητής του Πανεπιστημίου Αθη-
νών Τάσος Γιαννίτσης τόνισε ότι είναι αναγκαία η 
χάραξη βιομηχανικής πολιτικής που να αφορά το 
παραγωγικό σύστημα εν γένει. Στο πλαίσιο αυτό, 
ανέφερε ότι η βιομηχανική πολιτική απαιτεί την 
ανάδειξη στόχων και την εκ νέου ιεράρχηση επιλο-
γών, καθώς σήμερα η Ελλάδα εγκλωβίζει το ανθρώ-
πινο δυναμικό στην υποαπασχόληση, στην αυτοα-
πασχόληση και στην παραοικονομία, οδηγώντας 
το εντέλει εκτός χώρας. Ο κ. Γιαννίτσης σημείωσε 
ότι το ελληνικό ΑΕΠ σήμερα ανέρχεται στα επίπε-
δα του 2000-2001, ενώ σε όρους σύγκλισης με την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, η Ελλάδα βρίσκεται πριν από το 
1970. Η ποιότητα και το είδος των επενδύσεων, η 
καταπολέμηση της παραοικονομίας και η ενίσχυση 
της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης είναι ορισμένοι 
από τους τομείς όπου θα πρέπει να δοθεί έμφαση. 

Ο Νίκος Ευθυμιάδης, Επίτιμος Πρόεδρος του 
Συνδέσμου Βιομηχανιών Βορείου Ελλάδος (ΣΒΒΕ), 
σημείωσε ότι δύο από τα βαρίδια του παρελθό-
ντος είναι ότι το πολιτικό σύστημα δεν βρήκε τον 
δρόμο της εθνικής συνεννόησης, ενώ υπήρξε βίαιη 
προσαρμογή των θεσμών και των μεταρρυθμίσε-
ων που θα έπρεπε να τις υλοποιήσει η χώρα μόνη 
της. Από την άλλη πλευρά, όπως ανέφερε, η Ελ-
λάδα έχει σήμερα την υψηλότερη δυνατή στάθμη 
έμψυχου δυναμικού, αλλά και εξωστρεφείς βιομη-
χανίες. Αναφέρθηκε στο σχεδιαζόμενο τεχνολογικό 
πάρκο Θεσσαλονίκης που θα φιλοξενήσει πολύ 
μεγάλο αριθμό εταιρειών και θα υλοποιηθεί σε 
τέσσερις φάσεις.

Η Δόμνα Μιχαηλίδου, Επισκέπτρια Λέκτορας στο 
πανεπιστήμιο του Cambridge, σημείωσε ότι για να 
ενισχυθεί ο κλάδος της βιομηχανίας, απαιτείται 
εξορθολογισμός του κόστους ενέργειας, θεσμοθέ-
τηση του κόστους των επενδύσεων σε Ανανεώσι-
μες Πηγές Ενέργειας (ΑΠΕ), παροχή φορολογικών 
κινήτρων, εξορθολογισμός των χρήσεων γης, απλο-
ποίηση των βιομηχανικών δραστηριοτήτων βάσει 

των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, καθώς και να 
θεσμοθετηθεί η εκχώρηση αρμοδιοτήτων του κρά-
τους στον ιδιώτη.

Ο Θεόδωρος Τρύφων, Συνδιευθύνων Σύμβουλος 
του ομίλου ΕΛΠΕΝ και Πρόεδρος της Πανελλήνιας 
Ένωσης Φαρμακοβιομηχανίας (ΠΕΦ), αναφέρθηκε 
στις βασικές προκλήσεις της ελληνικής φαρμα-
κοβιομηχανίας που σχετίζονται με την ενίσχυση 
της ανταγωνιστικότητας και την αγορά των γενο-
σήμων. Σημείωσε ότι θα πρέπει να επιταχυνθεί η 
καθετοποίηση της παραγωγής και η μείωση του 
κόστους, ενώ προτεραιότητα θα πρέπει να δοθεί 
στη δημιουργία τεχνολογικών hubs στον χώρο του 
φαρμάκου.

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Αθηναϊκής Ζυθο-
ποιίας Αλέξανδρος Δανιηλίδης σημείωσε ότι ο 
κλάδος της ζυθοποιίας, που αφήνει ισχυρό απο-
τύπωμα στην ελληνική οικονομία, αποτελείται 
από περισσότερες από 60 εταιρείες. Η Αθηναϊκή 
Ζυθοποιία, είπε, απασχολεί 900 άτομα, από το 
2010 έχει καταβάλει σε φόρους το ποσό του 1,3 
δισ. ευρώ, συνεργάζεται με 2.200 αγρότες, καθώς 
και με startups που έχουν ως στόχο τη βελτίωση 
της ποιότητας του κριθαριού. Παρ’ όλ’ αυτά, όπως 
ανέφερε, σε μία δεκαετία τριπλασιάστηκε ο ειδι-
κός φόρος κατανάλωσης, η εσωτερική αγορά υπο-
χώρησε, ενώ η τιμή της ελληνικής μπίρας είναι η 
έκτη υψηλότερη στην Ευρώπη.

Ο Κώστας Θέος, Γενικός Διευθυντής της «Ελλη-
νικής Παραγωγής», ανέφερε ότι η κρίση δεν είναι 
μόνο δημοσιονομική, αλλά ανταγωνιστικότητας 
και ασθενούς παραγωγικού μοντέλου της χώρας. 
Ωστόσο, με το πρόγραμμα δημοσιονομικής προ-
σαρμογής να ολοκληρώνεται, η συγκυρία είναι κρί-
σιμη, καθώς θα πρέπει να προσδιοριστεί η κατεύ-
θυνση που θα ακολουθήσει η ελληνική οικονομία 
με έμφαση στην ενίσχυση της μεταποίησης και της 
παραγωγικής βάσης της οικονομίας.
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Η επιτακτική ανάγκη για μεταμόρφωση των 
επιχειρήσεων
Περισσότερο από ποτέ πριν και σχεδόν σε όλους τους τομείς δραστηριότητας, οι επι-
χειρήσεις σήμερα έρχονται αντιμέτωπες με απρόβλεπτες τομές (disruptions). Ενόψει 
αυτής της πολυπλοκότητας και ευμεταβλητότητας, οι περισσότερες επιχειρήσεις υπο-
χρεώνονται να μεταμορφωθούν, μεταβάλλοντας συνολικά τη στρατηγική τους, το 
επιχειρηματικό μοντέλο τους, την οργάνωσή τους, τους ανθρώπινους πόρους και τις 
διαδικασίες τους.

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Peter Fuzes
Επικεφαλής Δημόσιου Τομέα, Ανατολική & Κε-
ντρική Ευρώπη, Μέση Ανατολή & Αφρική, Oracle, 
Ουγγαρία

Χρήστος Χαρπαντίδης
Πρόεδρος & Διευθύνων Σύμβουλος, Παπαστράτος 
ΑΕ - θυγατρική της Philip Morris International 

Πέγκυ Αντωνάκου 
Γενική Διευθύντρια Ελλάδας,  
Κύπρου & Μάλτας, Microsoft

Δημήτρης Κουτσόπουλος
Διευθύνων Σύμβουλος, Deloitte, Ελλάδα

Δημήτρης Παπαστεργίου
Δήμαρχος Τρικάλων

Γιάννης Σταμούλης
Διεθυντής Καινοτομίας (Chief Innovation Officer), 
Coca-Cola Τρία Έψιλον, Ελλάδα

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Πάσχος Μανδραβέλης, Δημοσιογράφος, εφημερίδα Καθημερινή

Τα καταξιωμένα υψηλόβαθμα στελέχη και ο 
δήμαρχος Τρικάλων κατέθεσαν τις ιδέες τους και, 
πάνω απ’ όλα, την εμπειρία τους για το πώς μετα-
μορφώνεται μία επιχείρηση προκειμένου να ευη-
μερήσει. Όπως εξήγησε ο Peter Fuzes της Oracle 

Ουγγαρίας, ο καλύτερος τρόπος για να αυξήσει μία 
εταιρεία τα κέρδη της είναι μέσω της καινοτομίας. 
Τόνισε ότι οι βασικότερες επενδύσεις των εταιρει-
ών γίνονται για «συντήρηση», δεδομένου ότι η 
αγορά νέων υπολογιστών, για παράδειγμα, δεν εί-
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ναι καινοτομία αλλά συντήρηση. Όμως, όπως είπε, 
το ζητούμενο είναι η καινοτομία και, αν ρίξουμε 
μια ματιά στις νέες επιχειρήσεις που αλλάζουν τον 
τοπίο, όπως η Airbnb και η Uber, θα δούμε ότι βα-
σίζουν την καινοτομία στην τεχνολογία.

Τη σημαντική εμπειρία του κατέθεσε ο Χρήστος 
Χαρπαντίδης, Πρόεδρος και Διευθύνων Σύμβουλος 
της Παπαστράτος, ο οποίος ξεκίνησε την παρέμ-
βασή του λέγοντας ότι «σήμερα η μεταμόρφωση 
δεν είναι επιλογή, είναι μονόδρομος βιωσιμότη-
τας». Όπως εξήγησε, οι επιχειρήσεις πρέπει να 
μεταμορφωθούν, διαφορετικά δεν θα καταφέρουν 
να επιβιώσουν, ενώ επιβεβαίωσε ότι συνήθως 
το disruption γίνεται από μία startup και όχι από 
τις μεγάλες εταιρείες κάποιου κλάδου. Ωστόσο, 
πρόσθεσε, η Philip Morris International και η Πα-
παστράτος έχουν πάρει πολύ σοβαρά το θέμα της 
μεταμόρφωσης. Ήδη η εταιρεία αλλάζει το προϊόν 
της και, όπως αποκάλυψε πριν από τρεις μέρες, 
για πρώτη φορά μετά από δεκαετίες, σταμάτησε 
να φτιάχνει τσιγάρα. Η Παπαστράτος, λοιπόν, αλ-
λάζει τις υποδομές αλλά και την κουλτούρα της, με 
εκατοντάδες υπαλλήλους πρόθυμους και έτοιμους 
να κάνουν αυτή την αλλαγή προς τα νέα προϊόντα. 
Άλλωστε, όπως είπε, η Philip Morris το λέει ανοιχτά 
ότι πάμε σε ένα μέλλον χωρίς τσιγάρο και η Παπα-
στράτος συμβάλλει σε αυτό. 

Κάποια χαρακτηριστικά παραδείγματα disrup-
tion σε επιχειρήσεις έδωσε και η Διευθύνουσα 
Σύμβουλος της Microsoft Ελλάδας, Κύπρου & Μάλ-
τας Πέγκυ Αντωνάκου, εξηγώντας τον τρόπο με τον 
οποίο οι κτηνοτρόφοι έβαλαν στη ζωή τους την τε-
χνολογία για να διαπιστώσουν πότε μία αγελάδα 
έχει οίστρο ώστε φυσικά να αυξήσουν την παρα-
γωγικότητα. Η κα Αντωνάκου τόνισε ότι τη μεγάλη 
αλλαγή στην τεχνολογία έφερε ένα κινητό τηλέφω-
νο. Πλέον ένα παιδί στην υποσαχάρια Αφρική έχει 
στο κινητό του τηλέφωνο όγκο και ποιότητα πλη-
ροφορίας που πριν από 50 χρόνια είχε μόνο ο Πρό-
εδρος των ΗΠΑ. Επίσης, αναφέρθηκε στην αόρατη 
επανάσταση του cloud που μας δίνει πληροφορία 
σε ένα σύνολο συσκευών, ενώ τεράστιο disruption 
εκτίμησε ότι θα γίνει και στη λιανική. Πάντως, 
διευκρίνισε ότι «χωρίς αλλαγή κουλτούρας, δεν 
υπάρχει business disruption».

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Deloitte στην Ελ-
λάδα Δημήτρης Κουτσόπουλος είπε ότι σήμερα το 
φυσικό περιβάλλον συνδέεται με το ψηφιακό, με 
αποτέλεσμα οι άνθρωποι να διαθέτουν πληροφορί-
ες για πράγματα που παλαιότερα δεν ήταν δυνατό 
να διαθέτουν. Πρόσθεσε ότι η αυτοματοποίηση έχει 
μειώσει δραστικά τον χρόνο που απαιτείται για να 
γίνει μία εργασία, ενώ στάθηκε επίσης στην επανά-
σταση του cloud, που είναι κάτι που δεν θα μπο-
ρούσαμε να είχαμε σκεφτεί πριν από μερικά χρόνια.

Ο Δήμαρχος Τρικάλων Δημήτρης Παπαστεργίου 
ανέφερε χαρακτηριστικά ότι ο πολίτης ανέκαθεν 
περίμενε από τον δήμαρχο να κλείσει μία λακ-
κούβα στον δρόμο. «Το κάνουμε και αυτό, αλλά 
προσπαθούμε να κάνουμε και άλλα πράγματα, να 
πράξουμε διαφορετικά», πρόσθεσε. Ο δήμαρχος 
εξήγησε ότι μέσω έργων, όπως ένα πρόγραμμα 
αυτόνομης οδήγησης λεωφορείου που ξεκίνησε 
παλαιότερα, προσπαθεί να καλλιεργήσει μία νέα 
κουλτούρα στην πόλη. Θέλουμε, είπε, να εμπνεύ-
σουμε και να δείξουμε στα παιδιά μας πώς είναι 
ο άλλος δρόμος, να κάνεις σπουδαία πράγματα, 
καθώς και να δείξουμε στους δημότες ότι ο δήμος 
είναι εκεί και προσπαθεί να κάνει τη ζωή των πολι-
τών καλύτερη. 

Τέλος, ο Γιάννης Σταμούλης, Διευθυντής Καινο-
τομίας της Coca Cola 3Ε, τόνισε ότι η καινοτομία 
απαιτεί αλλαγή κουλτούρας, αλλά απαιτεί και ικα-
νότητες. Η ανάγκη, όπως είπε, μιας εταιρείας να 
προσαρμόζεται στις συνθήκες που κυριαρχούν εί-
ναι παλιά στην ιστορία του επιχειρείν. Το ερώτημα 
είναι πώς μπορεί μία εταιρεία να το κάνει αυτό, και 
η απάντηση είναι ότι χρειάζεται τους κατάλληλους 
ανθρώπους, αυτούς που μπορούν να ανταποκρι-
θούν σε τέτοια disruptions. Μάλιστα, υποστήριξε 
ότι παλαιότερα το βασικό κριτήριο πρόσληψης 
ήταν η εξειδίκευση, ενώ σήμερα οι εταιρείες ανα-
ζητούν ανθρώπους με πιο ευρεία μόρφωση, αλλά 
κυρίως αναζητούν ανθρώπους που να μπορούν να 
μαθαίνουν διαρκώς και να πηγαίνουν σε εντελώς 
διαφορετικά πεδία από αυτά που έχουν σπουδά-
σει. Ανέφερε και παραδείγματα από τις ΗΠΑ όπου 
εταιρείες τεχνολογίας ψάχνουν μηχανικούς με 
καλή γλωσσική ικανότητα ενώ νομικές σχολές ψά-
χνουν για ανθρώπους με μαθηματικές ικανότητες.
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Το ελληνικό συνταξιοδοτικό σύστημα
Η Ελλάδα βρίσκεται κάτω από αφυκτική δημογραφική πίεση, με τις προβλέψεις να 
θέλουν τόσο τον γενικό πληθυσμό όσο και τον ενεργό πληθυσμό να μειώνονται περαι-
τέρω. Ταυτόχρονα προβλέπεται αύξηση του αριθμού των συνταξιούχων. Η συζήτηση 
αφορά τις πρόσφατες μεταρρυμίσεις και τις πιθανές λύσεις για ένα δίκαιο και βιώσιμο 
συνταξιοδοτικό σύστημα.

ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΗ ΟΜΙΛΙΑ

Έφη Αχτσιόγλου
Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης & Κοινωνικής Αλληλεγγύης

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Κωνσταντίνος Μίχαλος
Πρόεδρος Κεντρικής Ένωσης Επιμελητηρίων  
Ελλάδος

Michal Rutkowski
Διευθυντής Κοινωνικής Προστασίας & Εργασίας, 
Παγκόσμια Τράπεζα, ΗΠΑ

Μιχάλης Σωτηράκος
Αναπληρωτής Διευθύνων Σύμβουλος & Γενικός 
Διευθυντής Πωλήσεων, NN Hellas

Δημήτρης Μαζαράκης
Πρόεδρος Ένωσης Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Ελλάδας 

Μιλτιάδης Νεκτάριος
Καθηγητής Ασφαλιστικής Επιστήμης, 
Πανεπιστήμιο Πειραιώς

Αθηνά Δρέττα
πρώην Γενική Γραμματέας Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Κωνσταντίνος Μπαργιώτας
Βουλευτής Δημοκρατικής Συμπαράταξης 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Ιορδάνης Χασαπόπουλος, Διευθυντής Σύνταξης, εφημερίδα Βραδυνή της Κυριακής

Η Έφη Αχτσιόγλου, Υπουργός Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, 
σημείωσε ότι η αύξηση του προσδόκιμου ζωής σε 
συνδυασμό με τη μείωση του αριθμού των νέων 
εργαζομένων και την υπογεννητικότητα αποτε-

λούν τις βασικές προκλήσεις του ασφαλιστικού 
συστήματος. Η μεταρρύθμιση που υιοθετήθηκε 
το 2016 αποσκοπεί στη διαχείριση των επιπτώσε-
ων του δημογραφικού προβλήματος στην Ελλάδα, 
αντιμετωπίζοντας τη δημοσιονομική ανισορροπία 
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και την ανισότητα στην καταβολή ασφαλιστικών 
εισφορών. Θεσμοθετήθηκαν ακόμη ίδιοι κανόνες 
για όλους, όπως και η βασική σύνταξη, δηλαδή η 
εθνική σύνταξη που χρηματοδοτείται πλήρως από 
τον κρατικό προϋπολογισμό και έχει ως στόχο την 
αντιμετώπιση της φτώχειας. Η Υπουργός σημείωσε 
ακόμη ότι κατά τον πρώτο χρόνο λειτουργίας του 
ΕΦΚΑ, που αποτελεί έναν ενιαίο οργανισμό όπου 
εντάσσονται διαφορετικά συστήματα και υπάλλη-
λοι, υπήρξε πλεόνασμα ύψους 700 εκατ. ευρώ σε 
ταμειακή βάση. Όπως τόνισε, έχει ολοκληρωθεί 
πλήρης αναλογιστική μελέτη, ως το 2060, βάσει 
της οποίας η συνταξιοδοτική δαπάνη ως ποσοστό 
του ΑΕΠ το 2020 είναι 14,5% όταν ο μέσος όρος 
είναι 13%, ενώ το 2040 πέφτει στο 12,9%. Το σύ-
στημα, όπως υπογράμμισε, έχει στηθεί σε μία 
βάση που το καθιστά μεσοπρόθεσμα και μακρο-
πρόθεσμα βιώσιμο. Σχετικά με τις ασφαλιστικές 
εισφορές, σημείωσε ότι, όπως προκύπτει από τα 
ειδοποιητήρια, το 85% των ελεύθερων επαγγελμα-
τιών πληρώνει λιγότερα σε σχέση με το παλαιό σύ-
στημα, έχοντας ελαφρυνθεί δημοσιονομικά περί 
τα 600 εκατ. ευρώ. 

Ο Πρόεδρος της Κεντρικής Ένωσης Επιμελητη-
ρίων Ελλάδος Κωνταντίνος Μίχαλος ανέφερε ότι 
ακόμη και σήμερα διατηρείται, μέσω μέτρων αύ-
ξησης των εσόδων, ένα ασφαλιστικό σύστημα ανα-
ποτελεσματικό, άδικο και αναξιόπιστο. Οι συνταξι-
οδοτικές δαπάνες αντιστοιχούν στο 17% του ΑΕΠ, 
ενώ οι εισφορές για τους αυτοαπασχολούμενους 
ανέρχονται στο 27%. Όπως σημείωσε, το συνταξι-
οδοτικό σύστημα δεν τροφοδοτεί την αύξηση των 
ρυθμών ανάπτυξης, υποσκάπτει τις πηγές χρημα-
τοδότησής του και στηρίζεται στις αρχές των πα-
ρελθόντων ετών.

Ο Michal Rutkowski, Διευθυντής Κοινωνικής 
Προστασίας & Εργασίας στην Παγκόσμια Τράπεζα, 
σχολίασε ότι η κατάσταση στην Ελλάδα το 2008-
2009 ήταν κακή όσον αφορά τη βιωσιμότητα του 
συστήματος, το οποίο ήταν ένα από τα χειρότερα 
που υπήρχαν στην Ευρώπη. Παρότι, όπως είπε, το 
νέο ασφαλιστικό σύστημα διαθέτει θετικά στοι-
χεία, θα πρέπει να αναπροσαρμοστεί και να στηρι-
χθεί σε τρεις πυλώνες: της παροχής κινήτρων, της 
δικαιοσύνης και της βιωσιμότητας.

Ο Μιχάλης Σωτηράκος, Αναπληρωτής Διευθύνων 

Σύμβουλος και Γενικός Διευθυντής Πωλήσεων της 
NN Hellas, σημείωσε ότι λόγω της υπογεννητικό-
τητας, της ανεργίας και του μεγάλου προσδόκιμου 
ζωής, η κοινωνική ασφάλιση καθίσταται αδύνατη. 
Αποτελεί κοινή πεποίθηση, όπως είπε, ότι δεν είναι 
εφικτή η εξασφάλιση ικανοποιητικής σύνταξης, ιδί-
ως εάν ληφθεί υπόψη ότι η αναλογία εργαζομένων 
προς συνταξιούχoυς, που το 1950 ανερχόταν σε 7 
προς 1, διαμορφώνεται σήμερα σε 1 προς 1.

Ο Πρόεδρος της Ένωσης Ασφαλιστικών Εταιρει-
ών Ελλάδας Δημήτρης Μαζαράκης σημείωσε ότι, 
παρά τις τελευταίες παρεμβάσεις και μεταρρυθμί-
σεις, το ασφαλιστικό σύστημα δεν είναι μακροπρό-
θεσμα βιώσιμο, με το κρυφό αναλογιστικό χρέος 
του συστήματος να ξεπερνάει τα 700 δισ. ευρώ 
σε ονομαστικές αξίες και να είναι κοντά στα 400 
δισ. ευρώ σε παρούσες αξίες. Ο ίδιος προέκρινε το 
σύστημα των τριών πυλώνων (κρατικός, κεφαλαι-
οποιητικός, ιδιωτικός τομέας), με την ενοποίηση 
όλων των φορέων του πρώτου.

Ο Μιλτιάδης Νεκτάριος, Καθηγητής Ασφαλιστι-
κής στο Πανεπιστήμιο Πειραιώς, σημείωσε ότι αν 
δεν λυθεί το οικονομικό πρόβλημα, δεν θα επιλυ-
θεί το πρόβλημα των συντάξεων, ενώ επειδή δεν 
έγινε σωστός σχεδιασμός τα τελευταία χρόνια, 
δημιουργήθηκε ένα τεράστιο αφανές χρέος που 
αντιστοιχεί σε τεσσερισήμισι φορές το ΑΕΠ. Διατύ-
πωσε την πρότασή του για την αναδιάρθρωση του 
ασφαλιστικού συστήματος που προβλέπει, μεταξύ 
άλλων, μείωση εισφορών κατά 30% για τους ασφα-
λισμένους μετά το 1992.

Η Αθηνά Δρέττα, πρώην Γενική Γραμματέας Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων, έκανε λόγο για έλλειμμα 
στοιχείων και μεγεθών για το ασφαλιστικό σύστη-
μα. Το βασικό πρόβλημα του ασφαλιστικού συστή-
ματος είναι ότι η προβλεπόμενη συνταξιοδοτική 
δαπάνη ως ποσοστό του ΑΕΠ ανέρχεται στο 16%, 
γεγονός που το καθιστά μη βιώσιμο.

Τέλος, ο Βουλευτής Κώστας Μπαργιώτας ανέφε-
ρε ότι οι δύο μεγάλες νομοθετικές προσπάθειες, 
δημιούργησαν ένα σύστημα πλήρως δημοσιονομι-
κό και κρατικό. Δεν διασφαλίζεται η βιωσιμότητά 
του σε μακροπρόθεσμο επίπεδο, με αποτέλεσμα 
να απαιτείται μία μεγάλη μεταρρύθμιση που απαι-
τεί χρόνο, ο οποίος ξεπερνάει την τετραετία που 
διαθέτει μία κυβέρνηση.
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Επίλυση του «γόρδιου δεσμού» 
των κόκκινων δανείων
Τα οφέλη από την επίλυση του προβλήματος των μη εξυπηρετούμενων δανείων είναι 
αδιαμφισβήτητα, όμως απαιτείται πολλή και σκληρή δουλειά σε πολλά μέτωπα προ-
κειμένου να επιτευχθεί. Ποια τα αναγκαία μέτρα για να αντιμετωπιστούν τα εμπόδια;

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Θεόφιλος Χατζόπουλος
Διευθύνων Σύμβουλος, Hoist Finance, Ελλάδα 

Γεώργιος Γεωργακόπουλος
Εκτελεστικό Μέλος ΔΣ & Γενικός Διευθυντής, 
Piraeus Legacy Unit, Τράπεζα Πειραιώς 

Richard Langstaff
Διευθύνων Σύμβουλος, Cepal, Μεγάλη Βρετανία 

Παύλος Μυλωνάς
Αναπληρωτής Διευθύνων Σύμβουλος, Εθνική Τρά-
πεζα της Ελλάδος

Betsy Nelson
Αντιπρόεδρος, Risk & Compliance, Chief Risk 
Officer, Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και 
Ανάπτυξης, Μεγάλη Βρετανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Δημήτρης Πεφάνης, Γενικός Διευθυντής, insider.gr, Ελλάδα

Τον γόρδιο δεσμό των κόκκινων δανείων στη 
χώρα μας επιχείρησαν να λύσουν οι ομιλητές του 
πάνελ, οι οποίοι συμφώνησαν ότι πρόκειται για 
ένα πολύ σοβαρό πρόβλημα για την ελληνική οι-
κονομία, το οποίο πρέπει να λυθεί αν θέλουμε να 
ανακάμψει η οικονομία της χώρας. Ο Θεόφιλος 
Χατζόπουλος, Διευθύνων Σύμβουλος της Hoist 
Finance, έκανε μία παρουσίαση της εταιρείας του, 
με παρουσία σε 11 χώρες, η οποία ειδικεύεται στη 
διαχείριση χρέους. Θύμισε ότι η εταιρεία του μπή-
κε μετά από διαγωνισμό στην ελληνική αγορά το 

2016 και πρόσθεσε ότι αυτό που τη διαφοροποιεί 
από άλλες εταιρείες είναι ότι είναι καλύτερα ρυθ-
μισμένη από κρατικές τράπεζες. Είπε ότι η Hoist 
Finance έχει μακροπρόθεσμη στρατηγική ώστε να 
περιοριστεί το ρίσκο, να αυξηθεί η ρευστότητα και 
η απόδοση των κεφαλαίων. 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Cepal στη Μεγά-
λη Βρετανία Richard Langstaff είπε ότι η εταιρεία 
του ξεκίνησε να δραστηριοποιείται στην Ελλάδα 
το 2013. Εξήγησε ότι τα επίπεδα των NPLs (μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια) είναι πολύ υψηλά στη χώρα 
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μας και αυτό είναι ανασταλτικός παράγοντας για 
την ανάκαμψη. Τόνισε ότι χρειάζεται χρόνος και 
οικονομική ανάπτυξη, καθώς δεν υπάρχει μαγική 
λύση. Υπογράμμισε πάντως ότι θα πρέπει να υπο-
στηρίξουμε τις τράπεζες, να ενισχύσουμε το νομι-
κό πλαίσιο, να φτιάξουμε μία «κακή τράπεζα» και 
να βοηθήσουμε τους δανειολήπτες να μην αναλά-
βουν μόνοι το βάρος της επισφάλειας. 

Ο Γιώργος Γεωργακόπουλος, Εκτελεστικό Μέλος 
ΔΣ και Γενικός Διευθυντής Piraeus Legacy Unit της 
Τράπεζας Πειραιώς, ξεκίνησε την τοποθέτησή του 
τονίζοντας ότι είναι πολύ μεγάλο το πρόβλημα των 
NPLs στη χώρα μας και ξεπερνά τα 100 δισ. ευρώ. 
Όπως εξήγησε, η ελληνική κρίση είναι ιδιαίτερα 
βαθιά, πολύ βαθύτερη από άλλες χώρες, καθώς 
δεν προκλήθηκε από τις υψηλές τιμές των ακινή-
των. Τα «κόκκινα δάνεια» δεν είναι πρόβλημα μόνο 
των τραπεζών, είναι ευρύτερα κοινωνικό πρόβλημα 
και η επίλυσή του θα αποτελέσει τη βάση για την 
ανάκαμψη της οικονομίας, είπε ο κ. Γεωργακόπου-
λος εκτιμώντας ότι μπορούμε να το λύσουμε μόνο 
συντονισμένα και αποφασιστικά. Οι τράπεζες πρέ-
πει να προτείνουν λύσεις στους πελάτες τους, ανα-
διάρθρωση και δραστικές ρυθμίσεις, ενώ πρέπει 
να κάνουν και πωλήσεις για να ελαφρύνουν τους 
δικούς τους προϋπολογισμούς. Ήδη η Πειραιώς εί-
ναι έτοιμη να κλείσει την πρώτη τέτοια συμφωνία. 
Ο δεύτερος παράγοντας επίλυσης είναι η Πολιτεία 

που πρέπει να ολοκληρώσει το νομοθετικό πλαίσιο 
και να το υλοποιήσει.

Ο Αναπληρωτής Διευθύνων Σύμβουλος της Εθνι-
κής Τράπεζας Παύλος Μυλωνάς πρόσθεσε ότι το 
θέμα των κόκκινων δανείων είναι ένα από τα δυ-
σκολότερα της ελληνικής οικονομίας και πρέπει 
να επιλυθεί αν θέλουμε να βγει η Ελλάδα από την 
κρίση και να ανακάμψει η οικονομία. Επηρεάζει τα 
μισά νοικοκυριά, τα οποία εξαιτίας αυτού δεν μπο-
ρούν να λειτουργήσουν. Όπως εξήγησε, είναι δύ-
σκολο να λύσεις ένα πρόβλημα τραπεζικού χρέους 
χωρίς αύξηση του ΑΕΠ. Με ύφεση ή στασιμότητα 
δεν λύνεται. 

Η Betsy Nelson, Αντιπρόεδρος Risk & Compliance 
και Chief Risk Officer της EBRD, τόνισε ότι η Ελλάδα 
έχει κάνει πάρα πολλά πράγματα όλα αυτά τα χρό-
νια της κρίσης, όμως πρέπει πλέον να επιταχύνει 
ώστε να υπάρξει ένα πλαίσιο για να ρυθμιστεί το 
θέμα των κόκκινων δανείων. Οι τράπεζες πρέπει 
να λύσουν το θέμα των NPLs για να αρχίσουν να 
επενδύουν ξανά στην οικονομία. Όπως υπογράμ-
μισε, οι τράπεζες θα πρέπει να έχουν τους κατάλ-
ληλους ανθρώπους για να ρυθμιστεί αυτό το θέμα, 
ενώ ανέφερε την περίπτωση της Τουρκίας που έχει 
προσλάβει τους κατάλληλους, όπως υποστήριξε, 
ανθρώπους για να χειριστούν το θέμα και αυτοί οι 
άνθρωποι έχουν προσελκύσει το ενδιαφέρον πολ-
λών επενδυτών.
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Ο ρόλος της φιλανθρωπίας στην αντιμετώ-
πιση των παγκόσμιων προκλήσεων
Διερεύνηση των σχέσεων μεταξύ κυβέρνησης, κοινωνίας των πολιτών και φιλανθρω-
πίας με στόχο μια δικαιότερη κοινωνία με λιγότερη ανισότητα.

ΚΕΝΤΡΙΚΗ ΟΜΙΛΙΑ

Βασίλης Καραποστόλης, Καθηγητής Πολιτισμού και Επικοινωνίας, Πανεπιστήμιο Αθηνών

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Jimmy Athanasopoulos
Επικεφαλής Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης, 
Libra Group, ΗΠΑ

Rebecca Eastmond
Διευθύνουσα Σύμβουλος, Greenwood Place, 
Ελλάδα

Πάνος Μινογιάννης
Γενικός Διευθυντής, Ωνάσειο Καρδιοχειρουργικό 
Κέντρο, Ελλάδα

Αθηνά Κρητικού
Πρόεδρος ΔΣ, Σύνδεσμος Κοινωνικής Ευθύνης 
για Παιδιά και Νέους (ΣΚΕΠ), Ελλάδα

Δρ. Αγγελική Κοσμοπούλου
Εκτελεστική Διευθύντρια, Κοινωφελές  
Ίδρυμα Α.Κ. Λασκαρίδη, Ελλάδα

Ξένια Παπασταύρου
Σύμβουλος Ανάπτυξης, Ίδρυμα Μποδοσάκη, 
Ελλάδα

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Πηνελόπη Γαβρά, Δημοσιογράφος

Το ερώτημα «πώς συνυπάρχουν ο ατομισμός 
και η ανάγκη προσφοράς» προσπάθησε να απα-
ντήσει ο Βασίλης Καραποστόλης, Καθηγητής Πο-
λιτισμού και Επικοινωνίας στο Πανεπιστήμιο Αθη-
νών. «Κάποτε οι εθνικοί ευεργέτες αποφάσισαν 
να ρίξουν φως στην Ελλάδα και ήταν αποφασισμέ-

νοι να καταπολεμήσουν την ανάγκη», σημείωσε, 
τονίζοντας ότι το άτομο συνδράμει στο σύνολο 
όταν αισθάνεται ότι τον έχει ανάγκη.

Η κουλτούρα της προσφοράς είναι έντονη στη 
χώρα μας, υποστήριξε ο Jimmy Αθανασόπουλος, 
επικεφαλής EKE του ομίλου Libra Group (ΗΠΑ), 
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και εξήγησε ότι είναι κάτι εμφανές ιδιαίτερα στις 
μικρές κοινωνίες. «Στηρίζουμε 200 παιδιά σε 11  
δομές φιλοξενίας. Παραλαμβάνοντας δύο αδέλ-
φια, 8 και 10 χρονών, από τη Χίο, είδαμε ότι το 
10χρονο αποπειράθηκε να αυτοκτονήσει. Σώθηκε 
από το γεγονός ότι η μπλούζα του ήταν σκισμένη 
και δεν πνίγηκε», περιέγραψε, εξηγώντας ότι δεν 
μπορούμε να γνωρίζουμε τι είναι μέσα στο μυαλό 
αυτών των παιδιών και «αρνούμαστε να ασχολη-
θούμε με το αν είναι πρόσφυγες, μετανάστες ή αν 
προέρχονται από το Αφγανιστάν ή τη Συρία». 

Η φιλανθρωπία λειτουργεί διότι δεν είναι υπό-
λογη σε κανέναν, υποστήριξε η Rebecca Eastmond, 
Διευθύνουσα Σύμβουλος της Greenwood Place, 
υπογραμμίζοντας ότι ο ρόλος της φιλανθρωπίας 
είναι πολύ μικρότερος από αυτόν της επιχειρη-
ματικότητας. «Όπου λειτουργεί η φιλανθρωπία 
χτίζει συνέργειες, ενώ όπου δεν λειτουργεί είναι 
γιατί είναι απρόβλεπτες οι συνθήκες», ανέφερε η 
κα. Eastmond.

«Στη φιλανθρωπία μπορείς να πάρεις ρίσκα και 
αν αποτύχεις δεν πειράζει» σημείωσε ο Πάνος 
Μινογιάννης, Γενικός Διευθυντής του Ωνάσειου 
Καρδιοχειρουργικού Κέντρου. Η φιλανθρωπία 
δίνει τη δυνατότητα δραστηριοποίησης σε μικρο-
κλίμακα, όπου κανείς μπορεί να δει τις ελλείψεις 
ή τα προβλήματα της προσπάθειάς του και να τα 

διορθώσει, μέχρι και να επεκτείνει τη δράση σε 
μεγαλύτερη κλίμακα.

Η φιλανθρωπία είναι αυτή που απαντά σε 
απρόσμενες εξελίξεις και πετυχαίνει γιατί έχει 
όραμα, αγάπη και ευελιξία, εξήγησε η Αθηνά Κρη-
τικού, Πρόεδρος ΔΣ του Συνδέσμου Κοινωνικής 
Ευθύνης για Παιδιά και Νέους (ΣΚΕΠ). «Η αδυνα-
μία της είναι ότι λειτουργεί πυροσβεστικά και η 
δράση της έχει ημερομηνία λήξης», παρατήρησε 
και πρόσθεσε ότι «θα πρέπει να βρούμε τρόπο 
να δουλέψουμε πάνω στην πρόληψη που θα έχει 
πολύ πιο μακροχρόνια αποτελέσματα». Παράλλη-
λα, τόνισε την ανάγκη σύμπραξης όλων των οργα-
νώσεων ώστε να αποτελέσουν υπολογίσιμο μο-
χλό πίεσης στις κυβερνήσεις που θα θεσμοθετούν 
με τη σειρά τους ένα πλαίσιο νομικών δράσεων. 

Η φιλανθρωπία έχει αρχίσει να αποσυνδέεται 
πλέον από την ανάγκη των δωρητών και αφου-
γκράζεται τις ανάγκες εκείνων που χρειάζονται 
στήριξη, εξήγησε η Δρ Αγγελική Κοσμοπούλου, 
Εκτελεστική Διευθύντρια του Κοινωφελούς Ιδρύ-
ματος Α.Κ. Λασκαρίδη.

Στο περιβάλλον αβεβαιότητας που ζούμε, η 
φιλανθρωπία έρχεται να αντιμετωπίσει μεγάλα 
και σοβαρά ζητήματα που προκύπτουν, τόνισε η 
Ξένια Παπασταύρου, Σύμβουλος Ανάπτυξης του 
Ιδρύματος Μποδοσάκη.
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Ευρωπαϊκό έτος πολιτιστικής κληρονομιάς
Η πολιτιστική κληρονομιά είναι οικουμενική αξία και, ως τέτοια, είναι σημαντικό να 
διατηρείται και να κληροδοτείται στις μελλοντικές γενιές. Αυτό δε που είναι ίσως 
ακόμα πιο σημαντικό είναι ότι η πολιτιστική κληρονομιά έχει να διαδραματίσει έναν 
σπουδαίο ρόλο στο μέλλον της Ευρώπης.

Λυδία Κονιόρδου, Υπουργός Πολιτισμού

Σημαντικό ρόλο στη συγκρότηση κοινής ευρω-
παϊκής ταυτότητας οφείλει να παίξει η πολιτισμι-
κή μας κληρονομιά, υποστήριξε η Υπουργός Πολι-
τισμού Λυδία Κονιόρδου. Για να διασφαλιστεί το 
αύριο της Ευρώπης με ενιαία μορφή δεν μπορεί 
να αποτελεί ο πολιτισμός περιθωριακό του στοι-
χείο αλλά πυλώνα του. 

«Η πολιτιστική μας κληρονομιά, η πολύτιμη 
συλλογική μας εμπειρία, προσφέρει στην πολυ-
μορφία της ταυτότητάς μας και ενισχύει την αί-
σθηση του συνανήκειν» επεσήμανε η κα Κονιόρ-
δου. Συνδέοντας τον ελληνικό πολιτισμό με τον 
ευρωπαϊκό εξήγησε ότι ο ευρωπαϊκός πολιτισμός 
απαρτίζεται από τις κληρονομιές της κάθε χώρας 
που συνθέτουν την κοινή ευρωπαϊκή μας ταυτό-
τητα. Παράλληλα, η γνώση και η επαφή με την 
πολιτισμική κληρονομιά προσφέρει μια αίσθηση 
απελευθέρωσης, ενισχύοντας την αυτοπεποίθη-
ση και την αισιοδοξία.

«Στη σημερινή εποχή η δημοκρατία είναι ζη-
τούμενο και προστίθεται δίπλα στον αντίλογο 
της ποικιλομορφίας, του διαφορετικού, χωρίς να 
πρέπει να απειλείται από τον φόβο της προκατά-
ληψης», δήλωσε η κα Κονιόρδου. Ο φόβος του 
διαφορετικού οδηγεί στον φασισμό, υποστήριξε. 

«Συχνά σήμερα αντιλαμβανόμαστε την πολιτισμι-
κή μας κληρονομιά αποσπασματικά, με αποτέ-
λεσμα να αποκομίζουμε μια στρεβλή εικόνα της 
κληρονομιάς όταν την αποκόβουμε», σημείωσε.

Η Υπουργός αναφέρθηκε στην ανάγκη εξασφά-
λισης της βιώσιμης ανάπτυξης «αλλάζοντας τον 
άνθρωπο που έχει αποκοπεί από τη φύση και, ως 
σύγχρονος Νώε, αναζητά τη νέα κιβωτό για να 
διασώσει ό,τι έχει απομείνει». Προέτρεψε τους 
πάντες να διδάξουν στα παιδιά τους την κρίση και 
τη διάκριση. 

Σήμερα δύσκολα μπορεί κανείς να αρνηθεί ότι 
ο πολιτισμός αποτελεί κληρονομιά. Μετά τις κα-
ταστροφές πολιτισμικών μνημείων από τον ISIS 
όλοι παραδέχθηκαν το μέγεθος του βανδαλισμού, 
σημείωσε. «Η συνεχής επαγρύπνηση είναι απα-
ραίτητη προκειμένου να καλλιεργηθεί η υπερε-
θνική αίσθηση του συνανήκειν». Τόνισε, μάλιστα, 
ότι έχοντας διανύσει την οικονομική κρίση, η πα-
ραπάνω ανάγκη είναι αυξημένη. 

Επανερχόμενη στην Ευρώπη, η Υπουργός τόνι-
σε ότι η ΕΕ πρέπει να γίνει Ένωση των πολιτών και 
όχι των κρατών και να αναδειχθεί ο δυτικός πο-
λιτισμός που συναπαρτίζεται από την πολιτιστική 
κληρονομιά του κάθε κράτους.
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Διαμορφώνοντας το τοπίο του μέλλοντος 
στην τριτοβάθμια εκπαίδευση
Ανάλυση των κυρίαρχων τάσεων στη διαμόρφωση της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 
παγκοσμίως και εκτίμηση της εξέλιξής τους κατά την επόμενη δεκαετία.

Στις παγκόσμιες τάσεις, στην ελληνική πραγμα-
τικότητα και στο σχέδιο της Νέας Δημοκρατίας για 
την εκπαίδευση αναφέρθηκε η Τομεάρχης Παιδεί-
ας της Νέας Δημοκρατίας Νίκη Κεραμέως. Όπως 
σημείωσε η βουλευτής, τις τελευταίες δύο δεκα-
ετίες η ανώτατη εκπαίδευση καταγράφει πολλές 
αλλαγές κυρίως στον τρόπο διακυβέρνησης των 
ανώτατων ιδρυμάτων στον οποίο διακρίνεται μια 
τάση για μεγαλύτερη αυτονομία. Παράλληλα, ενι-
σχύεται η εξωστρέφεια και η διεθνοποίηση των 
ιδρυμάτων για προσέλκυση φοιτητών αλλά και 

επενδύσεων, ενισχύεται η λογοδοσία καθώς και η 
αξιολόγηση και η πιστοποίηση της ποιότητας των 
προγραμμάτων σπουδών. Τέλος, η τάση χρηματο-
δότησης πολλές φορές συνδέεται με τα αποτελέ-
σματα της εκπαίδευσης. 

Η Ελλάδα ωστόσο κινείται αντίθετα με τις δι-
εθνείς τάσεις, σύμφωνα με την κα Κεραμέως, η 
οποία προσδιόρισε την απόσταση της Ελλάδας 
από τις τάσεις στην εκπαίδευση παγκοσμίως χαο-
τική. «Στην Ελλάδα έχουμε ένα υπερσυγκεντρωτι-
κό μοντέλο, ενώ η εκπαίδευση χαρακτηρίζεται από 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Νίκη Κεραμέως
Βουλευτής Νέας Δημοκρατίας, Τομεάρχης  
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευμάτων

Βαρόνη Alison Wolf of Dulwich
Καθηγήτρια έδρας Sir Roy Griffiths στη  
Διαχείριση του Δημόσιου Τομέα, King’s College, 
Μεγάλη Βρετανία

Δρ Σπύρος Δημολίτσας
Senior VP Έρευνας & Chief Technology Officer, 
Georgetown University, ΗΠΑ

Καθ. Alice P. Gast
Πρόεδρος, Imperial College London,  
Μεγάλη Βρετανία

Νίκος Αλιβιζάτος
Καθηγητής Συνταγματικού Δικαίου,  
Πανεπιστήμιο Αθηνών

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Κλώντια Καρύδη-Μπενοπούλου, Αντιπρόεδρος Δημοσίων Υποθέσεων, Αμερικανικό Κολλέγιο Ελλάδος
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εσωστρέφεια, αφού αρνούμαστε ακόμα και τη δη-
μιουργία διεθνών προγραμμάτων σπουδών. Όσο 
για την αξιολόγηση, η υπεύθυνη γι’ αυτήν Αρχή εί-
ναι παροπλισμένη και τα πορίσματα δεν λαμβάνο-
νται ουσιωδώς υπόψη», ανέφερε χαρακτηριστικά. 

Σχετικά με το σχέδιο της Νέας Δημοκρατίας ανέ-
φερε ότι θέτει ως κεντρικό στόχο την ανάδειξη της 
Ελλάδας σε διεθνές εκπαιδευτικό κέντρο, με ουσι-
αστική αναβάθμιση και προσέλκυση επενδύσεων, 
αξιολόγηση σε όλα τα επίπεδα, δημοσιοποίηση 
των αποτελεσμάτων της αξιολόγησης για διαφά-
νεια και δημόσια πληροφόρηση, και κρατική χρη-
ματοδότηση η οποία θα γίνεται βάσει αντικειμενι-
κών κριτηρίων. Επιπλέον, προβλέπει ενίσχυση της 
αυτονομίας και της αυτοδιοίκησης των ιδρυμάτων, 
σύνδεση της εκπαίδευσης και της έρευνας με την 
παραγωγική διαδικασία, καλύτερη αξιοποίηση και 
διεύρυνση των χρηματοδοτικών εργαλείων, συνερ-
γασία με ιδρύματα του εξωτερικού και δημιουργία 
διεθνών προγραμμάτων καθώς και την ίδρυση μη 
κρατικών πανεπιστημίων αλλά όχι εις βάρος των 
δημόσιων.

Η Βαρόνη Alison Wolf of Dulwich από το King’s 
College της Μεγάλης Βρετανίας αναφέρθηκε στο 
συνολικό πλαίσιο της εκπαίδευσης. Όπως είπε, 
αυτή τη στιγμή τα πανεπιστήμια υποβάλλονται σε 
ενδελεχή έλεγχο και κριτική και αντιμετωπίζουν 
μια χρηματοδοτική κρίση. Μάλιστα, ενώ τα τελευ-
ταία χρόνια, όπως σημείωσε, ήταν άκρως επιτυχη-
μένα για τα ανώτατα ιδρύματα, ο κόσμος δεν το 
αναγνωρίζει αφού πλέον η ανώτατη εκπαίδευση 
θεωρείται δεδομένη και όχι προνόμιο ή προϋπό-
θεση για ευμάρεια, όπως παλαιότερα. «Η έκρηξη 
που έχει υποστεί η εκπαίδευση τα τελευταία χρό-
νια έχει οδηγήσει στην αποξένωση και στην εν μέ-
ρει υπονόμευσή της. Αυτή η πίεση της παγκόσμιας 
εκπαίδευσης αποτελεί μεγάλο ζήτημα το οποίο και 
θα πρέπει να εξεταστεί στο μέλλον». 

Στις τάσεις που διαμορφώνουν την αμερικανι-
κή και παγκόσμια εκπαίδευση αναφέρθηκε από 
πλευράς του ο Δρ Σπύρος Δημολίτσας, επικεφα-
λής ανάπτυξης νέων ερευνητικών προγραμμάτων 
στο πανεπιστήμιο Georgetown των ΗΠΑ, προσδι-
ορίζοντας τη χρηματοδότηση, την απειλή της τε-

χνολογίας και τη μείωση της έρευνας ως μερικές 
από αυτές. Υπέδειξε μάλιστα την τάση της κάθετης 
ολοκλήρωσης ως την πιο πρωταρχική. Επιπλέον, 
αναφέρηκε και στα οφέλη της διασύνδεσης των 
πανεπιστημίων φέρνοντας το παράδειγμα του Κα-
τάρ. Όπως είπε, το Κατάρ διαθέτει σήμερα περί τα 
10 πανεπιστήμια τα οποία δημιούργησε σε συνερ-
γασία με πανεπιστήμια της Αμερικής. Αντιθέτως η 
Ελλάδα δεν φαινόταν και δεν φαίνεται πρόθυμη 
να αξιοποιήσει τέτοιου είδους ευκαιρίες, παρου-
σιάζοντας ένα εχθρικό περιβάλλον σε αντίστοιχες 
συνεργασίες και επενδύσεις.

Στον νευραλγικό ρόλο της τριτοβάθμιας εκπαί-
δευσης στην κοινωνία αναφέρθηκε η Alice Gast, 
Πρόεδρος του Imperial College London. Όπως είπε, 
στη σημερινή εποχή προσβλέπουμε στα πανεπι-
στήμια για τη μεγέθυνση της οικονομίας και της 
απασχόλησης καθώς και για την ανεύρεση νέων 
επιστημόνων και νέων ηγετών. Η τεχνολογία αλ-
λάζει τον πολιτισμό μας και τον τρόπο σκέψη μας 
πάρα πολύ γρήγορα, η μηχανική μάθηση γίνεται 
όλο και πιο σημαντική και τα νευρωνικά δίκτυα αλ-
λάζουν μέχρι και την έρευνα. Γι΄ αυτό και θα πρέ-
πει, όπως εξήγησε, να αξιοποιήσουμε στο έπακρο 
τις τεχνολογικές πλατφόρμες που είναι διαθέσιμες 
και να αγκαλιάσουμε την τεχνολογία, γιατί η συ-
νεργασία ανθρώπου και μηχανών θα αναδιαμορ-
φώσει το μέλλον. 

Στους περιορισμούς που θέτει το ελληνικό Σύ-
νταγμα στην εξέλιξη της εκπαίδευσης αναφέρθηκε 
από πλευράς του ο Καθηγητής Συνταγματικού Δι-
καίου στο Πανεπιστήμιο Αθηνών. Νίκος Αλιβιζά-
τος. «Το ελληνικό Σύνταγμα αφιερώνει ένα από τα 
μακρύτερα άρθρα του στην εκπαίδευση, κάτι που 
είναι αναμενόμενο αν εξετάσει κανείς την ιστορία 
της χώρας. Ωστόσο, σήμερα θα έπρεπε να αναφέ-
ρονται σε αυτό μόνο τα βασικά θέματα που ορίζουν 
τη λειτουργία των πανεπιστημίων, όπως η αρχή της 
ελευθερίας της έρευνας, η δωρεάν υποχρεωτική 
παιδεία και η αυτοδιοίκηση των πανεπιστημιακών 
ιδρυμάτων». Ο κ. Αλιβιζάτος επεσήμανε και τη ση-
μασία του δικαιώματος ιδρύσεως και λειτουργίας 
ιδιωτικών πανεπιστημίων, τα οποία θα αναβαθμί-
σουν την εκπαίδευση καθιστώντας τη βιώσιμη.
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Εκπαιδευτική πολιτική: Απαραίτητες  
μεταρρυθμίσεις για άριστα αποτελέσματα 
Τα ελληνικά ιδρύματα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης αντιμετωπίζουν, μεταξύ άλλων, 
περικοπές στη χρηματοδότησή τους, μεταβολές στη δημογραφική σύνθεση του 
φοιτητικού σώματος, αμφισβητήσεις για την ποιότητα και την αξία τους, καθώς και 
αυξημένο ανταγωνισμό. Τι είδους μεταρρυθμίσεις κρίνονται απαραίτητες για την 
αντιμετώπιση των ανεπαρκειών τους; 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Μελέτιος-Αθανάσιος Δημόπουλος
Πρύτανης Πανεπιστημίου Αθηνών

Βάσω Κιντή
Καθηγήτρια, Τμήμα Φιλοσοφίας και Ιστορίας της 
Επιστήμης, Πανεπιστήμιο Αθηνών

Richard Jackson
Πρόεδρος, Κολλέγιο Αθηνών

Αλέξης Φυλακτόπουλος
Πρόεδρος, Διεθνές Κέντρο Ελληνικών και Μεσογει-
ακών Σπουδών, Ελλάδα

Γιάννης Βερβερίδης
Γενικός Διευθυντής, City College, Ελλάδα
Παρέμβαση:

Συμεών Π. Σιδηρόπουλος
Πρόεδρος, Ελληνικός Οργανισμός Πολιτικών Επι-
στημόνων (ΕΟΠΕ)

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Κλώντια Καρύδη-Μπενοπούλου, Αντιπρόεδρος Δημοσίων Υποθέσεων, Αμερικανικό Κολλέγιο Ελλάδος

«Κατηγορώ» κατά της αρνητικής δημοσιότητας 
που δίνεται από τα Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης, 
τα οποία δεν επισημαίνουν ποτέ τα επιτεύγματα 
των ελληνικών πανεπιστημίων, άσκησε ο πρύτα-
νης του Πανεπιστημίου Αθηνών Μελέτιος-Αθανά-
σιος Δημόπουλος. «Τα Μέσα παρουσιάζουν μόνο 
τα γκράφιτι και όχι τις επιτυχίες των πανεπιστη-
μίων», δήλωσε, τονίζοντας παράλληλα ότι «δεν 

έχουμε και δολοφονίες μέσα στα πανεπιστήμια, 
όπως συμβαίνει στην Αμερική».

Η εκπαίδευση αποτελεί τον πλέον κοσμοπολί-
τικο θεσμό και θα πρέπει να τοποθετηθούν όλα 
τα πανεπιστήμια στον διεθνή χάρτη, υποστήριξε 
η Καθηγήτρια του Πανεπιστημίου Αθηνών Βάσω 
Κιντή. Σχολιάζοντας το ζήτημα της κατάταξης των 
ελληνικών πανεπιστημίων στους διεθνείς καταλό-
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γους, εξήγησε ότι δεν έχει ιδιαίτερη σημασία με 
δεδομένο ότι δεν ανταγωνίζονται τα ελληνικά πα-
νεπιστήμια, δεν προσπαθούν να προσελκύσουν 
φοιτητές ή χρηματοδότηση για έρευνα. Έκανε 
λόγο για υποτίμηση της διαδικασίας της εκπαί-
δευσης που έχει μετατρέψει τα πανεπιστήμια σε 
εξεταστικά κέντρα. «Την εποχή που στα ξένα πα-
νεπιστήμια φέρνουν τα πειράματα στα προπτυχι-
ακά, εμείς απλώς αγωνιζόμαστε για να κάνουμε 
μάθημα και να έχουμε πρόσβαση στη βιβλιογρα-
φία», σημείωσε χαρακτηριστικά.

Για ένα εχθρικό ρυθμιστικό πλαίσιο έκανε λόγο 
ο Richard Jackson, πρόεδρος του Κολλεγίου Αθη-
νών, ο οποίος επιβεβαίωσε ότι το brain drain εί-
ναι σημαντικό στη χώρα και θα πρέπει να γίνουν 
βήματα συγκράτησης των φοιτητών στην Ελλάδα.

«Θα πρέπει να μπορέσουμε να μετατρέψουμε 
την Ελλάδα σε διεθνές ακαδημαϊκό κέντρο προ-
κειμένου να εκμεταλλευτούμε τη γενικευμένη 
έκρηξη της μετακίνησης φοιτητών», σημείωσε ο 
Αλέξης Φυλακτόπουλος Πρόεδρος του Διεθνούς 
Κέντρου Ελληνικών και Μεσογειακών Σπουδών. 
Εξήγησε ότι δεν υπάρχει τρόπος να προσελκύσου-
με ξένους φοιτητές χωρίς αυτονομία των πανεπι-
στημιακών ιδρυμάτων και χωρίς τη δημιουργία 
προπτυχιακών προγραμμάτων στα Αγγλικά.

Η διεθνοποίηση της εκπαίδευσης αποτελεί τη 
μεγαλύτερη πρόκληση για εμάς καθώς πρέπει 
να ακολουθήσουμε τη διεθνή τάση, υποστήρι-
ξε ο Γιάννης Βερβερίδης, Γενικός Διευθυντής του 
City College στην Ελλάδα. Το ερώτημα για εμάς, 
εξήγησε ο κ. Βερβερίδης, είναι πώς θα γίνουν τα 
κολλέγια φορείς δημιουργίας ακαδημαϊκών κέ-
ντρων. Σύμφωνα με τον ίδιο, η απάντηση συνο-
ψίζεται στη θετική στάση της Πολιτείας απέναντι 
στα κολλέγια, στην αναβάθμιση του θεσμού και 
της θέσης τους, στη διασφάλιση της ποιότητας 
των παρεχόμενων από αυτά σπουδών μέσω μιας 
ανεξάρτητης Αρχής και μέσω της αναγνώρισης 
των ξένων πτυχίων. 

Για τα τρία βασικά ταμπού της εκπαίδευσης 
έκανε λόγο ο Συμεών Σιδηρόπουλος, Πρόεδρος 
του Ελληνικού Οργανισμού Πολιτικών Επιστη-
μόνων. Πρόκειται για την ένταξη της ιδιωτικής 
εκπαίδευσης στην τριτοβάθμια παιδεία, το άσυ-
λο και τη μικροπολιτική στα πανεπιστήμια. «Οι 
μεταρρυθμίσεις στην εκπαίδευση αφορούν μόνο 
στη δημόσια εκπαίδευση, διότι οι ιδιωτικοί φο-
ρείς εκπαίδευσης, λόγω του ανταγωνισμού, εξε-
λίσσονται συνεχώς και προχωρούν σε μεταρρυθ-
μίσεις για να αντεπεξέλθουν στον ανταγωνισμό», 
εξήγησε ο κ. Σιδηρόπουλος.
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Μετατοπίσεις: Μετανάστευση, Αστικοποίη-
ση, Εθνοτικές Μετακινήσεις 
Οι αυξανόμενα πολύπλοκες επιπτώσεις των πληθυσμιακών μετατοπίσεων και η πρό-
κληση των προσπαθειών πρόληψης και προστασίας.

ΕΝΑΡΚΤΗΡΙΑ ΟΜΙΛΙΑ

Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης
Βουλευτής Νέας Δημοκρατίας, Τομεάρχης Μεταναστευτικής Πολιτικής· πρώην Υπουργός Ναυτιλίας και Αιγαί-
ου (2013–15)

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Καθ. Marek Belka
πρώην Πρωθυπουργός της Πολωνίας (2004-2005)· 
πρώην Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Πο-
λωνίας (2010-2016)

Kemal Kirisci
Senior Fellow, Τουρκικός Σύνδεσμος Βιομηχανιών 
& Επιχειρήσεων (TÜSİAD)· Διευθυντής, “The Turkey 
Project” στο Κέντρο για τις ΗΠΑ και την Ευρώπη, 
Brookings, Τουρκία

Nancy L. Green
Καθηγήτρια, Κέντρο Ιστορικών Ερευνών, École des 
Hautes Études en Science Sociales, Γαλλία

Dr. Ruby Gropas
Επικεφαλής Ομάδας Κοινωνικών Υποθέσεων, Ευ-
ρωπαϊκό Κέντρο Πολιτικής Στρατηγικής, Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή

Claus Haugaard Sorensen
Ειδικός Εκπρόσωπος της Αντιπροσωπείας της 
Δανίας στην ΕΕ

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Μιχάλης Μητσός, Δημοσιογράφος, εφημερίδα Τα Νέα

Παρά το γεγονός πως οι προσφυγικές ροές 
έχουν μειωθεί τους τελευταίους μήνες, το πρό-
βλημα παραμένει και η Ευρώπη θα πρέπει να 
είναι σε εγρήγορση, τόνισε στην ομιλία του ο 

Βουλευτής της Νέας Δημοκρατίας και Τομεάρχης 
Μεταναστευτικής Πολιτικής Μιλτιάδης Βαρβι-
τσιώτης. Όπως ανέφερε χαρακτηριστικά, το 2017 
καταγράφηκε ο χαμηλότερος αριθμός αφίξεων 
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προσφυγικών ροών τόσο στην Ελλάδα όσο και 
στην Ιταλία. Από την άποψη, λοιπόν, των αριθμών 
φαίνεται πως οι πολιτικές της ΕΕ σε σχέση με τη 
μεταναστευτική κρίση αποδίδουν καρπούς. Ωστό-
σο, επεσήμανε ο κ. Βαρβιτσιώτης, αυτό δεν ση-
μαίνει σε καμία περίπτωση ότι πρέπει να υπάρξει 
εφησυχασμός, καθώς το θέμα των μεταναστευτι-
κών ροών θα συνεχίσει να μας απασχολεί και τα 
επόμενα χρόνια. 

Ένα από τα βασικά προβλήματα, όπως ανέφερε 
ο κ. Βαρβιτσιώτης, είναι το γεγονός ότι οι εντάσεις 
στη Μέση Ανατολή συνεχίζονται, ενώ η Ευρώπη 
εξαρτάται από το αν θα τηρήσει τη συμφωνία της 
η Τουρκία, τη στιγμή που ο απρόβλεπτος παρά-
γοντας, ο Τούρκος πρόεδρος Erdogan, μπορεί να 
αλλάξει τα δεδομένα ανά πάσα στιγμή. Σύμφωνα 
με τον κ. Βαρβιτσιώτη, η Ευρώπη θα πρέπει να 
παραμείνει σε εγρήγορση και να υπάρξει συντο-
νισμός στα θέματα φύλαξης των συνόρων, στη 
λειτουργία της Frontex, στην πολιτική ασύλου και 
στην ανατακατανομή των προσφύγων. 

Η μεταναστευτική κρίση δίχασε την Ευρώπη 
και άλλαξε τους πολιτικούς συσχετισμούς σε 
πολλές χώρες. Όπως ανέφερε ο κ. Βαρβιτσιώτης, 
η αλλαγή στάσης του Βερολίνου σε μια πιο αν-
θρωπιστική πολιτική κόστισε στη Γερμανίδα Κα-
γκελάριο Angela Merkel, η οποία είδε το κόμμα 
της να χάνει σημαντικό ποσοστό στις εκλογές του 
Σεπτεμβρίου του 2017. Σε κάθε περίπτωση, ένα 
από τα πιο δύσκολα ζητήματα είναι η πολιτική 
ένταξης και η αφομοίωση των μεταναστών στις 
ευρωπαϊκής κοινωνίες, τόνισε ο κ. Βαρβιτσιώτης. 
Δημογραφικά μπορεί να αποτελέσει τόνωση για 
την Ευρώπη η προσέλκυση και εισροή μετανα-
στών, ωτόσο πρέπει να τους προσελκύσει έτσι 
ώστε να υιοθετήσουν τις ευρωπαϊκές αξίες και να 
συμβάλουν στην ευημερία και την ανάπτυξη της 
γηραιάς ηπείρου.

Οι ομιλητές του πάνελ που ακολούθησε κατέλη-
ξαν στην εκτίμηση πως η Ευρώπη βρέθηκε απροε-
τοίμαστη απέναντι στη μεταναστευτική κρίση και 
ότι θα πρέπει να υπάρξει καλύτερος συντονισμός 
στην πολιτική ασύλου και τη φύλαξη των ευρω-
παϊκών συνόρων. Ο Marek Belka, πρώην Πρωθυ-
πουργός και Διοικητής της Κεντρικής Τράπεζας 

της Πολωνίας, τόνισε ότι στη χώρα του υπήρξαν 
τρεις βασικοί παράγοντες που προκάλεσαν την 
αρνητική στάση κατά των μεταναστών και αυτοί 
ήταν: η εκρηκτική άνοδος των μεταναστευτικών 
ροών, η ισλαμιστική τρομοκρατία και η άνοδος 
του ριζοσπαστικού εθνικισμού.

Παράλληλα ανέφερε ότι παραδοσιακά η Πο-
λωνία δεν είχε προβλήματα ένταξης μεταναστών 
στην κοινωνία της, καθώς υπάρχουν 70.000 Βιετ-
ναμέζοι που ζουν αρμονικά, ενώ πάνω από 1 εκατ. 
Ουκρανοί εργάζονται στη χώρα βοηθώντας την 
οικονομία της. Το πρόβλημα, όπως είπε, είναι το 
γεγονός ότι πλέον οι Πολωνοί έχουν αρχίσει να 
φοβούνται τους μετανάστες σε τέτοιο βαθμό που 
υπάρχει ως και ένα «αντι-ουκρανικό ρεύμα», κάτι 
που ο ίδιος χαρακτήρισε αδιανόητο για την Πο-
λωνία. Η θέση της κυβέρνησης της Πολωνίας στο 
θέμα της μεταναστευτικής κρίσης είναι να αυξη-
θούν οι πόροι της ΕΕ ώστε να βοηθηθούν οι πρό-
σφυγες, με προϋπόθεση ωστόσο να παραμένουν 
στη χώρα τους.

Ο Kemal Kirisci, Διευθυντής του “The Turkey 
Project” στο Κέντρο για τις ΗΠΑ και την Ευρώπη 
του Brookings, ανέφερε ότι λόγω της μεταναστευ-
τικής κρίσης η Τουρκία μετατράπηκε από χώρα 
που έστελνε μετανάστες σε χώρα εισαγωγής με-
ταναστών, καθώς φιλοξενεί πλέον τα 4 από τα 22 
συνολικά εκατομμύρια μετανάστες που υπάρχουν 
παγκοσμίως σύμφωνα με έρευνα του ΟΗΕ. Τόνισε 
ότι η παγκόσμια κοινότητα άργησε να κινηθεί στο 
θέμα της μεταναστευτικής κρίσης, η οποία κορυ-
φώθηκε γι’ αυτόν τον λόγο το 2015. Όπως ανέφε-
ρε, η Ευρώπη θα πρέπει να δημιουργήσει τις απα-
ραίτητες δομές καθώς, σύμφωνα με έρευνες του 
ΟΗΕ, χρειάζονται 25 χρόνια για να επιστρέψουν οι 
μετανάστες στις χώρες τους μετά την κρίση, οπό-
τε το πρόβλημα είναι υπαρκτό και θα πρέπει να 
αντιμετωπιστεί ρεαλιστικά. 

«Η μετανάστευση είναι μια πολιτισμική πραγ-
ματικότητα», ανέφερε η Nancy L. Green, Καθηγή-
τρια στο Κέντρο Ιστορικών Ερευνών του École des 
Hautes Études en Science Sociales. Χώρες όπως 
οι ΗΠΑ, Αυστραλία, Καναδάς, Γερμανία, επωφε-
λήθηκαν τις προηγούμενες δεκαετίες από τις με-
ταναστευτικές ροές. Η κα Green τόνισε ότι οι σύγ-
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χρονες κοινωνίες θα πρέπει να μάθουν να ζουν 
με τη μετανάστευση καθώς είναι μια οικονομική 
πράξη, και ότι χρειάζεται μια ολόκληρη γενιά για 
να αφομοιωθούν οι μετανάστες στις νέες χώρες 
που τους φιλοξενούν. 

Η Δρ Ruby Gropas από το Ευρωπαϊκό Κέντρο 
Στρατηγικής Πολιτικής της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής ανέφερε ότι τα αστικά κέντρα αντιμετωπί-
ζουν το μεγαλύτερο πρόβλημα, καθώς εκεί πη-
γαίνουν οι μετανάστες αφού εκεί μπορούν να 
βρουν ευκολότερα εργασία. Στόχος, όπως τόνισε, 
είναι να αποκτήσει η Ευρώπη μια βιώσιμη μετα-
ναστευτική πολιτική. Το 2015, η Ευρώπη βρέθηκε 
απροετοίμαστη, σημείωσε η κα Gropas, και χρει-
άστηκε να παρθούν άμεσες αποφάσεις οι οποί-
ες δεν ήταν εύκολο να υλοποιηθούν λόγω του 
εκλογικού χάρτη της Ευρώπης που δυσκόλεψε τα 
πράγματα. Χρειάζεται, όπως είπε, κοινό σύστημα 

ασύλου, καλύτερος έλεγχος των ευρωπαϊκών συ-
νόρων, καθώς και να υποστηριχθούν οι γείτονες 
χώρες της Ευρώπης που αντιμετωπίζουν προβλή-
ματα (Συρία, Λιβύη) αλλά και οι χώρες που έχουν 
μετατραπεί σε διαμετακομιστικά κέντρα. 

Τέλος, ο Claus Haugaard Sorensen, Ειδικός Εκ-
πρόσωπος της Αντιπροσωπείας της Δανίας στην 
ΕΕ, ανέφερε ότι οι πολιτικοί δεν προβλέπουν, 
απλά αντιδρούν στις καταστάσεις. Η Ευρώπη, 
όπως είπε, ξέχασε να ενισχύσει τη Frontex και 
βρέθηκε απροετοίμαστη απέναντι στην μετανα-
στευτική κρίση. Επιπλέον τόνισε χαρακτηριστικά 
ότι η Ευρώπη θα πρέπει να δημιουργήσει τις δο-
μές προκειμένου να αφομοιώσει τους μετανά-
στες καθώς ο πλυθησμός της γερνάει, ενώ οι με-
ταναστευτικές ροές θα συνεχιστούν τα επόμενα 
χρόνια λόγω της κλιματικής αλλαγής αλλά και των 
γεωπολιτικών εντάσεων.
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Αντίδοτο στην ελληνική μελαγχολία: 
Βέλτιστες πρακτικές για μία συστηματική 
μεταρρύθμιση του δημοσίου τομέα
Πώς μπορεί ο Δημόσιος Τομέας να γίνει πιο συνεκτικός, ευέλικτος και αποτελεσματι-
κός; Τι χρειάζεται προκειμένου να ενισχυθεί η οργανωτική, θεσμική και λειτουργική 
ικανότητα της δημόσιας διοίκησης προς όφελος πολιτών και επιχειρήσεων;

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

Όμιλος Economia 
Ο Όμιλος Economia εκδίδει περιοδικά και βιβλία οικονομικού περιεχομένου στην ελληνική και αγγλική 
γλώσσα και οργανώνει συναφή συνέδρια και σεμινάρια. Στόχος του είναι να προσφέρει μια διαχρονική 
επισκόπηση της ελληνικής οικονομίας και επιχειρηματικότητας. 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Μιχάλης Ιακωβίδης
Ph.D., Έδρα Επιχειρηματικότητας & Καινοτομίας Sir 
Donald Gordon, London Business School, Μεγάλη 
Βρετανία

Διονύσης Ρηγόπουλος
Ph.D., Επιθεωρητής – Ελεγκτής Δημόσιας Διοίκησης
Μιχαήλ Μπλέτσας, Διευθυντής Πληροφορικής, 
Massachusetts Institute of Technology (ΜΙΤ), ΗΠΑ

Λεωνίδας Χριστόπουλος
Πολιτικός Επιστήμων ειδικός σε θέματα Δημόσιας 
Διοίκησης, Σύμβουλος του Προέδρου της Νέας 
Δημοκρατίας

Βασίλης Κοντοζαμάνης
Επιστήμονας Πολιτικής και Διοίκησης Υπηρεσιών 
Υγείας, πρώην Γενικός Γραμματέας του Υπουργείου 
Υγείας (2012-15)

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Αντώνης Παπαγιαννίδης, Γενικός Διευθυντής, Όμιλος Economia, Ελλάδα

Ο Μιχάλης Ιακωβίδης από το London Business 
School τόνισε ότι δεν πρέπει να κοιτάμε μόνο το 
input, δηλαδή πόσα χρήματα ξοδεύουμε για το 

Δημόσιο, αλλά και το output, δηλαδή το αποτέ-
λεσμα. Σημείωσε επίσης ότι όταν το Κράτος ανα-
λαμβάνει να κτίζει νοσοκομεία ή να κατασκευάζει 
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δρόμους, δημιουργεί μία αλυσίδα παραγωγής, 
αποφασίζοντας ουσιαστικά πού θα πάνε τα χρή-
ματα, κάτι τελείως διαφορετικό απ’ ό,τι εάν ανα-
θέσει σε κάποιον ιδιώτη π.χ. να κατασκευάσει ένα 
αεροδρόμιο. Επομένως, το Κράτος έχει σημαντική 
επίδραση διότι αποφασίζει πώς θα λειτουργήσει 
η ίδια η οικονομία. Ο κ. Ιακωβίδης χαρακτήρισε 
την Ελλάδα μία εξαιρετικά παρεμβατική χώρα, 
στην οποία είναι κωμικό να μιλά κανείς για τους 
κανόνες της αγοράς, όταν οι επιχειρήσεις πρέπει 
να προσαρμοστούν σε ένα εξαιρετικά αυστηρό 
περιβάλλον.

Ο Επιθεωρητής – Ελεγκτής Δημόσιας Διοίκησης 
Διονύσης Ρηγόπουλος πρότεινε τη δημιουργία 
ενός ψηφιακού χάρτη με όλα τα βασικά του δημο-
σίου τομέα, δηλαδή τις μονάδες και τους ανθρώ-
πους, μία απλή σελίδα, που όμως θα βοηθήσει να 
έχουμε μία ιδέα του τι μεταρρυθμίζουμε, όπως 
εξήγησε. «Πώς να κάνεις αξιολόγηση εάν δεν ξέ-
ρεις τι αξιολογείς;» αναρωτήθηκε. «Η Ελλάδα έχει 
μία θανάσιμη ασθένεια και η διακυβέρνησή της 
αρνείται να αντιμετωπίσει την πραγματικότητα. 
Και με τον όρο “διακυβέρνηση” εννοώ την κυβέρ-
νηση, την αντιπολίτευση και τους ίδιους τους πο-
λίτες», σχολίασε, ενώ έθεσε το ερώτημα πώς είναι 
δυνατόν να μη γνωρίζουμε ακόμη πόσοι ακριβώς 
δημόσιοι υπάλληλοι υπηρετούν σε μία εποχή που 
μπορούμε π.χ. να εντοπίσουμε κάθε πλοίο και αε-
ροπλάνο στην υδρόγειο.

Ο Διευθυντής Πληροφορικής του ΜΙΤ Μιχάλης 
Μπλέτσας τόνισε ότι δύο είναι τα ψηφιακά προ-
γράμματα που έπρεπε να έχουν τελειώσει εδώ 
και καιρό: Πρώτον, οι ηλεκτρονικές πληρωμές στο 
δημόσιο, που πραγματικά ασφυκτιά για ρευστό-
τητα. Δεύτερον, η ηλεκτρονική ταυτοποίηση του 
πολίτη, την ύπαρξη της οποίας χαρακτήρισε απα-
ραίτητη για κάθε έργο. Υπογράμμισε επίσης ότι 
πρέπει να τεθούν προτεραιότητες στον δημόσιο 
τομέα, πως αυτές πρέπει να είναι η υγεία, η παι-

δεία και η ασφάλεια, και ότι θα πρέπει να αποφα-
σίσουμε ότι τα υπόλοιπα έρχονται δεύτερα. Ξε-
καθάρισε δε ότι δεν είναι δυνατόν να αμείβονται 
οι εκπαιδευτικοί όπως αμείβονται τώρα, να μην 
αξιολογούνται και να μην εξελίσσονται, καθώς και 
ότι δεν είναι δυνατόν ο ιατρός του ΕΣΥ να παίρνει 
1.000 ευρώ.

Ο πολιτικός επιστήμων, ειδικός στη δημόσια 
διοίκηση, Λεωνίδας Χριστόπουλος τόνισε ότι οι 
αλλαγές στη δημόσια διοίκηση πρέπει να είναι 
μία συνεχής διαδικασία. Εστίασε μάλιστα στην 
αναβάθμιση των χώρων εργασίας, διότι όλες οι 
μελέτες δείχνουν ότι αυξάνει τον επαγγελματι-
σμό και στον ιδιωτικό και στον δημόσιο τομέα. 
Επεσήμανε άλλωστε ότι πια έρχεται νέα γενιά 
στο δημόσιο, οι λεγόμενοι millenials, που έχουν 
άλλη αντίληψη για τους εργασιακούς χώρους, τις 
κοινωνικές σχέσεις και το πώς πρέπει να λειτουρ-
γούν τα πράγματα. «Αυτούς, εάν τους φέρουμε 
σε άθλιους χώρους, θα τους ρουφήξει μία μαύρη 
τρύπα και θα χάσουμε ό,τι θα είχαν να προσφέ-
ρουν», υπογράμμισε.

Ο πρώην Γενικός Γραμματέας του Υπουργείου 
Υγείας Βασίλης Κοντοζαμάνης συμφώνησε ότι 
προτεραιότητα πρέπει να δοθεί σε υγεία, παιδεία 
και ασφάλεια, υπογραμμίζοντας ότι ειδικά στην 
υγεία η ανάγκη για μεταρρυθμίσεις είναι δεδο-
μένη. Συμφώνησε επίσης ότι, ειδικά στον τομέα 
της υγείας, από την ίδρυση του ΕΣΥ τη δεκαετία 
του 1980 δεν μας ενδιέφερε τι παράγει, αλλά 
μόνο πόσα ξοδεύαμε, καθώς, για παράδειγμα, 
δεν είχαν αξιολογηθεί ποτέ οι υπηρεσίες υγείας 
αλλά ούτε το προσωπικό. Αναφέρθηκε επίσης 
στην ανάγκη αποκέντρωσης και διηγήθηκε πως, 
όταν ήταν διοικητής στην πρώτη υγειονομική πε-
ριφέρεια της Αθήνας, η οποία αφορά το 40% του 
προϋπολογισμού της υγείας, έπρεπε να υπογρά-
ψει ο Υπουργός κάθε απόφασή του για μεταφορά 
κονδυλίων.
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Ελλαδα: Προς μία βιώσιμη στρατηγική για 
το χρέος
Υπάρχει συγκεκριμένο πλαφόν χρέους, πάνω από το οποίο περιορίζονται δραστικά 
οι αναπτυξιακές προοπτικές; Πώς μπορούμε να επιτύχουμε αναπτυξιακούς στόχους 
χωρίς να δημιουργούμε μελλοντικά προβλήματα χρέους;

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Klaus Regling
Γενικός Διευθυντής Ευρωπαϊκού Μηχανισμού 
Σταθερότητας

Φραγκίσκος Κουτεντάκης
Γενικός Γραμματέας Δημοσιονομικής Πολιτικής, 
Υπουργείο Οικονομικών

Χρήστος Σταϊκούρας
Βουλευτής Νέας Δημοκρατίας, Τομεάρχης Οικονο-
μικών· πρώην Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομι-
κών (2012-15) 

Γιώργος Ζανιάς
Καθηγητής Οικονομικών, Πανεπιστήμιο Αθηνών

Declan Costello
Ανώτατος Σύμβουλος, Επικεφαλής Αποστολής ΕΕ 
για το 3ο Πρόγραμμα Οικονομικής Προσαρμογής 
της Ελλάδας

Παναγιώτης Λιαργκόβας
πρώην Επικεφαλής Γραφείου  
Προϋπολογισμού του Κράτους στη  
Βουλή των Ελλήνων

Γιώργος Παπακωνσταντίνου
πρώην Υπουργός Οικονομικών (2009-2011)

Peter Spiegel
Συντάκτης, Financial Times,  
 Βρετανία

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Σία Κοσιώνη, Δημοσιογράφος & Παρουσιάστρια, ΣΚΑΪ TV

Τις απόψεις τους για το εάν το ελληνικό χρέος 
είναι βιώσιμο, όπως και για το εάν θα απαιτηθεί 
περαιτέρω ελάφρυνσή του κατέθεσαν οι αξιωμα-
τούχοι της Κομισιόν, οικονομολόγοι και αναλυτές. 

Ο Klaus Regling, επικεφαλής του Ευρωπαϊκού 
Μηχανισμού Σταθερότητας, ανέφερε ότι το χρέος 

της Ελλάδας θα πρέπει να καταστεί διαχειρίσιμο, 
ενώ το ζητούμενο δεν είναι η ελάφρυνσή του, 
αλλά η ανάπτυξη, οι συνεχείς μεταρρυθμίσεις και 
η δημιουργία μίας οικονομίας φιλικής στο επιχει-
ρείν. Κατά τους επόμενους μήνες, όπως είπε, οι 
Υπουργοί Οικονομικών της Ευρωζώνης θα εξετά-
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σουν αν η Ελλάδα θα χρειαστεί περαιτέρω ελά-
φρυνση του χρέους και δεν αποκλείεται να απαι-
τηθεί περαιτέρω παράταση του χρόνου λήξης.

Η Ελλάδα θα πρέπει να υλοποιήσει τις υποσχέ-
σεις που έχει δώσει για μεταρρυθμίσεις και μετά 
το τέλος του προγράμματος, μεταξύ των οποίων η 
δέσμευση για πρωτογενές πλεόνασμα 3,5% έως 
το 2022. Ο κ. Regling υπενθύμισε ότι το επιτόκιο 
δανεισμού δεν ξεπερνάει το 1%, τα τοκοχρεολύ-
σια είναι ιδιαιτέρως χαμηλά και ο μέσος όρος ωρί-
μανσης είναι τα 32 έτη, επιτρέποντας την εξοικο-
νόμηση, ετησίως, ποσού ύψους 10 δισ. ευρώ για 
τον ελληνικό προϋπολογισμό. 

Ο Φραγκίσκος Κουτεντάκης, Γενικός Γραμματέας 
Δημοσιονομικής Πολιτικής του Υπουργείου Οικο-
νομικών, σημείωσε ότι η πρόσφατη ομολογιακή 
έκδοση υπήρξε επιτυχημένη, στέλνοντας το μήνυ-
μα ότι η Ελλάδα επανέρχεται σε μία κανονικότη-
τα όσον αφορά στη χρηματοδότησή της. Το 2017 
θα είναι η τρίτη χρονιά που η ελληνική οικονομία 
θα υπερβεί τους δημοσιονομικούς στόχους που 
έχουν τεθεί. Το πρόβλημα χρέους εξακολουθεί 
να υφίσταται, είναι όμως ευκολότερα διαχειρί-
σιμο με μέση διάρκεια αποπληρωμής 18 ετών. 

Για την τριετία 2018-2020, η Ελλάδα έχει πλήρως 
καλυμμένες τις χρηματοδοτικές της ανάγκες που 
ανέρχονται σε 44-45 δισ. ευρώ, ενώ οι εξασφαλι-
σμένες πηγές χρηματοδότησης και τα πρωτογενή 
πλεονάσματα αντιστοιχούν σε ποσό ύψους 48 
δισ. ευρώ.

Ο Βουλευτής της Νέας Δημοκρατίας και Τομε-
άρχης Οικονομικών Χρήστος Σταϊκούρας έκανε 
λόγο για επιβάρυνση της βιωσιμότητας του χρέ-
ους κατά τα τρία τελευταία χρόνια, γεγονός που 
αποδίδεται στην αυταπάτη και τη δημιουργική 
ασάφεια, με αποτέλεσμα να χαθεί η αναπτυξιακή 
δυναμική που είχε δημιουργηθεί το 2014. Η Ελλά-
δα, όπως τόνισε, συνιστά μοναδική παγκοσμίως 
αρνητική αναπτυξιακή έκπληξη, επέστρεψε σε 
ύφεση το 2016 και το 2017 επιτυγχάνει ρυθμούς 
ανάπτυξης πολύ χαμηλότερους από τις προβλέ-
ψεις, με τον ρυθμό ανάπτυξης να έχει υποχωρή-
σει στο 1% από 1,9% που προέβλεπαν οι θεσμοί 
το 2014. 

Ο Γιώργος Π. Ζανιάς, Καθηγητής Οικονομικών 
του Πανεπιστημίου Αθηνών, σημείωσε ότι η Ελ-
λάδα εμφανίζει τεράστιες επενδυτικές ευκαιρί-
ες, διαθέτοντας υποτιμημένα assets, όπως και  
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αναπτυξιακό απόθεμα που απελευθερώνεται 
μέσω των μεταρρυθμίσεων. Υπεραμύνθηκε της 
επιλεκτικής μείωσης των συντελεστών, όπως 
οι ασφαλιστικές εισφορές, ώστε να ενισχυθούν 
οι επενδύσεις. Σε σχέση με τη βιωσιμότητα του 
χρέους, σημείωσε ότι πρέπει να ληφθεί υπόψη η 
αναμενόμενη αύξηση των επιτοκίων, ενδεχομέ -
νως κατά 500 μονάδες βάσης, ώστε να υπάρχει 
η δυνατότητα στην επόμενη χρηματοπιστωτική 
κρίση να μειωθούν.

Ο εκπρόσωπος της Κομισιόν Declan Costello 
τόνισε ότι οι μεταρρυθμίσεις που έχουν συμφω-
νηθεί θα πρέπει να έχουν ολοκληρωθεί μέχρι τον 
Ιούνιο, ώστε να «κλείσει» το πρόγραμμα δημοσι-
ονομικής προσαρμογής. Ανέφερε ότι έχουν ξεκι-
νήσει οι συζητήσεις για το χρέος και εξετάζεται 
η γαλλική πρόταση ενός μηχανισμού αυτόματης 
σύνδεσης της αναδόμησης του χρέους με τον 
ρυθμό ανάπτυξης. Η τελευταία Έκθεση Συμμόρ-
φωσης για την τρίτη αξιολόγηση, όπως είπε, πε-
ριλαμβάνει επικαιροποιημένες εκτιμήσεις για τη 
βιωσιμότητα του χρέους που επιβεβαιώνουν ότι 
«είναι αναγκαίο να ληφθούν πρόσθετα μέτρα, πέ-
ραν όσων έχουν εφαρμοστεί μέχρι τώρα, με “εύ-
λογες προϋποθέσεις” και με στόχο να καταστεί 
βιώσιμο το χρέος». 

Ο Παναγιώτης Λιαργκόβας, πρώην Επικεφαλής 
Γραφείου Προϋπολογισμού του Κράτους στη Βου-
λή των Ελλήνων, μίλησε για «παγίδα χρέους» που 
συνίσταται στη σχέση μεταξύ χρέους και της προ -

σπάθειας για εξυπηρέτησή του με αυξανόμενα 
πρωτογενή πλεονάσματα, τα οποία δημιουργούν 
έναν φαύλο κύκλο μείωσης του ΑΕΠ. Η ρήτρα 
ανάπτυξης, δηλαδή η σύνδεση μεταξύ μεγαλύ-
τερης αποπληρωμής και υψηλότερου ρυθμού 
ανάπτυξης, είναι τιμωρητική για τη χώρα. Δεν 
υπάρχει «καθαρή έξοδος», όπως είπε, επειδή θα 
εξακολουθήσει η εποπτεία, της οποίας το πλαίσιο 
συνίσταται σε πρωτογενή πλεονάσματα, μέτρα 
για τη διετία 2019-2020 και συγκεκριμένους στό-
χους για ιδιωτικοποιήσεις.

Ο πρώην Υπουργός Οικονομικών Γιώργος Πα-
πακωνσταντίνου τόνισε ότι χρειάζεται η λήψη 
θαρραλέας απόφασης για τη μεσοπρόθεσμη 
ελάφρυνση του χρέους με μεγαλύτερη περίοδο 
διάρκειας. Αυτή θα πρέπει να συνδυαστεί με την 
εφαρμογή ενός εύρωστου πλαισίου αιρεσιμοτή -
των που θα διαβεβαιώνει τη διεθνή επενδυτική 
κοινότητα ότι η Ελλάδα έχει πραγματικά γυρίσει 
σελίδα. 

Ο Peter Spiegel, δημοσιογράφος της εφημε-
ρίδας Financial Times, σημείωσε ότι οι ευρωπα -
ϊκοί θεσμοί δεν τήρησαν την υπόσχεσή τους για 
ελάφρυνση του χρέους, γεγονός που προκάλεσε 
την κρίση της Ευρωζώνης. Σε σχέση με την έξοδο 
από το πρόγραμμα δημοσιονομικής προσαρμο-
γής, πρότεινε ότι η ελληνική Πολιτεία θα πρέπει 
να υιοθετήσει τις αρχές της πλήρους διαφάνειας, 
της συνέπειας και της εντιμότητας απέναντι στις 
αγορές.
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«Θέλουμε πολυφωνία και όχι Βαβυλωνία», δή-
λωσε η πρόεδρος του Κινήματος Αλλαγής, Φώφη 
Γεννηματά. Αναφερόμενη στην πολυφωνία ενόψει 
του ιδρυτικού συνεδρίου του Κινήματος Αλλαγής 
στις 16 Μαρτίου, η κα Γεννηματά διευκρίνισε ότι 
«όταν καταλήγουμε όλοι μαζί σε μια απόφαση που 
αποτελεί σύνθεση των απόψεών μας, οφείλουμε 
να τη στηρίζουμε όλοι». 

Ερωτηθείσα για το ζήτημα των μετεκλογικών 
συνεργασιών και εάν το Κίνημα Αλλαγής θα συ-
νεργαστεί με τη ΝΔ ή με τον ΣΥΡΙΖΑ, η κα Γεννη -
ματά απάντησε: «Αντιστρέφω το ερώτημα και τους 
καλώ να τοποθετηθούν. Εμείς θα καταθέσουμε 
το Σχέδιο Ελλάδα για την προοδευτική διακυβέρ -
νηση στο ιδρυτικό μας συνέδριο και καλούμε τον 
κ. Τσίπρα και τον κ. Μητσοτάκη να τοποθετηθούν 
πάνω στις προτάσεις μας. Δεν μας ενδιαφέρουν οι 
καρέκλες, μας ενδιαφέρει να φέρουμε το νέο και 
το προοδευτικό». Η κα Γεννηματά τάχθηκε κατά 
του ρεβανσισμού και υποστήριξε ότι ΣΥΡΙΖΑ και ΝΔ 
θέλουν να φτιάξουν «δυο πόλους, δυο στρατούς». 
Τόνισε ότι «τα διχαστικά μέτωπα η χώρα τα πλη -
ρώνει πολύ ακριβά» και ζήτησε να σταματήσει η 
στρατηγική εξόντωσης των πολιτικών αντιπάλων, 
«να μη γίνει η πολιτική ζωή ρωμαϊκή αρένα», όπως 
είπε χαρακτηριστικά. 

Αναφερόμενη στην οικονομία, επεσήμανε ότι 
«δεν υπάρχει καθαρή έξοδος γιατί η κυβέρνηση 
έχει ήδη αποδεχτεί τέταρτο μνημόνιο». Ωστόσο 

ζήτησε να σταματήσει η δημόσια συζήτηση περί 
προληπτικής γραμμής στήριξης, εξηγώντας ότι κάτι 
τέτοιο δεν βοηθάει τη χώρα. Η πρόεδρος του Κι -
νήματος Αλλαγής δήλωσε ότι, για να βγει ο τόπος 
από την κρίση, χρειάζεται πολιτική αλλαγή. Επίσης, 
επεσήμανε ότι απαιτείται άμεση ελάφρυνση του 
χρέους και μείωση του στόχου του πρωτογενούς 
πλεονάσματος από το 3,5% του ΑΕΠ στο 2%, για να 
δοθούν κίνητρα στις ελληνικές επιχειρήσεις και να 
οδηγηθούμε σε βιώσιμη ανάπτυξη. 

Αναφερόμενη στην κυβερνητική πολιτική, η κα 
Γεννηματά είπε ότι «η κυβέρνηση σε ρόλο Φρειδε-
ρίκης μοιράζει επιδόματα απόρων κορασίδων» και 
πρότεινε τη θεσμοθέτηση του κατώτατου μισθού 
στα όρια που καθορίζει η συλλογική σύμβαση ερ -
γασίας και κατώτερη εγγυημένη σύνταξη στα 500 
ευρώ. Επανέφερε την πρότασή της για εξεταστική 
επιτροπή για την οικονομία από την είσοδο της Ελ -
λάδας στο ευρώ μέχρι σήμερα και διερωτήθηκε: 
«Πώς αισθάνεται άραγε ο κ. Τσίπρας όταν κορυ -
φαίοι Ευρωπαίοι αξιωματούχοι, όπως ο κ. Wieser, 
λένε ότι μας χρέωσε 200 δισ. ευρώ;» 

Για το θέμα των δύο Ελλήνων στρατιωτικών τό -
νισε: «Η κυβέρνηση να λάβει όλα τα μέτρα, ώστε 
να επιστρέψουν το συντομότερο οι δύο Έλληνες 
στρατιωτικοί που συνελήφθησαν από τις τουρκικές 
Αρχές και να σταματήσει η Τουρκία να μας διασύ-
ρει ως χώρα και ως κράτος».

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Φώφη Γεννηματά
Πρόεδρος Κινήματος Αλλαγής – Επικεφαλής 
Δημοκρατικής Συμπαράταξης

Παύλος Τσίμας
Σύμβουλος Έκδοσης, The Huffington Post Greece
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Το τέλος των ελληνικών μνημονίων 
με τους διεθνείς δανειστές 
Ποιες προκλήσεις απομένουν να αντιμετωπιστούν προκειμένου να αποκατασταθεί 
πλήρως η θέση της Ελλάδας στην Ευρωζώνη;

ΕΝΑΡΚΤΗΡΙΕΣ ΟΜΙΛΙΕΣ

Klaus Regling
Γενικός Διευθυντής Ευρωπαϊκού Μηχανισμού 
Σταθερότητας

Declan Costello
Ανώτατος Σύμβουλος, Επικεφαλής Αποστολής ΕΕ 
για το 3ο Πρόγραμμα Οικονομικής Προσαρμογής 
της Ελλάδας

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Σίμος Αναστασόπουλος
Πρόεδρος Ελληνοαμερικανικού 
Εμπορικού Επιμελητηρίου

Νίκος Χριστοδουλάκης
Καθηγητής, Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών 

Νίκος Βέττας
Γενικός Διευθυντής, Ίδρυμα Οικονομικών 
και Βιομηχανικών Ερευνών ( IOBE)

Φίλιππος Σαχινίδης
πρώην Υπουργός Οικονομικών (2012) 

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Μπάμπης Παπαδημητρίου, Δημοσιογράφος, ΣΚΑΪ, εφημερίδα Καθημερινή

Την εκτίμηση ότι η έξοδος της Ελλάδας από 
το μνημόνιο θα είναι ειρηνική και όχι ματωμένη 
εξέφρασε ο επικεφαλής του Ευρωπαϊκού Μηχα-
νισμού Σταθερότητας Klaus Regling. Παραδέχθηκε 
ότι η Ελλάδα έχει κάνει πολύ σημαντικά βήματα 
τα τελευταία χρόνια, αποκαθιστώντας το κλίμα 
εμπιστοσύνης απέναντι στις αγορές. «Είναι και-
ρός να αναγνωρίσουμε τη σκληρή προσπάθεια 
που έχουν κάνει κυβέρνηση και πολίτες. Προσ-

δοκούμε ότι η εκταμίευση των 5,7 δισ. ευρώ, θα 
γίνει στο τέλος του μήνα και θα ακολουθήσουν κι 
άλλα στις αρχές Μαΐου, αν πληρούνται τότε όλες 
οι προϋποθέσεις», εκτίμησε. 

Τόνισε ότι η Ελλάδα αποτελεί ιδιαίτερη περί-
πτωση, καθώς τα προβλήματα της οικονομίας 
ήταν πολύ μεγαλύτερα, και αυτό θα διατηρήσει 
τον χαρακτήρα της χώρας ως μια ιδιαίτερη πε-
ρίπτωση. Το μέλλον της θα είναι θετικό, υπό την 
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προϋπόθεση ότι θα συνεχίσει την εφαρμογή των 
μεταρρυθμίσεων και την εφαρμογή των μέτρων. 
«Η Ελλάδα θα παραμείνει στο ευρύτερο πλαίσιο 
του συμφώνου σταθερότητας και ανάπτυξης, υπό 
την εποπτεία που ισχύει και για τις υπόλοιπες χώ-
ρες μετά την εκπνοή των αντίστοιχων προγραμμά-
των», εξήγησε ο κ. Regling. «Μέσα από αυτή την 
εποπτεία θα δείξει η Ελλάδα ότι ανακτά τη θέση 
της ως φυσιολογική χώρα και θα συνδέεται με το 
σύστημα έγκαιρης προειδοποίησης του ESM που 
θα δείχνει ότι η Ελλάδα θα είναι σε θέση να απο-
πληρώνει τα δάνεια της», περιέγραψε.

Εξήγησε, μάλιστα, ότι σε περίπτωση που η 
χώρα χρειαστεί περαιτέρω μέτρα, η εποπτεία 
μπορεί ανά πάσα στιγμή να καταστεί αυστηρό-
τερη. Η Ελλάδα, είπε ο κ. Regling, έχει προς το 
παρόν δηλώσει ότι δεν θα ζητήσει προληπτική 
γραμμή και με τα ως τώρα δεδομένα δεν φαίνεται 
να τη χρειάζεται. Η σχέση πάντως με τις αρχές θα 
παραμείνει στενή και μετά την εκπνοή του προ-
γράμματος, επεσήμανε.

Ο κ. Regling έδωσε έμφαση στο γεγονός ότι η 
χώρα δεν θα πρέπει να αμελήσει τις υποχρεώσεις 
της σε επίπεδο μεταρρυθμίσεων και ότι θα πρέπει 
να προχωρήσει σε μακροπρόθεσμη δέσμευση για 
την αναβάθμιση της οικονομίας, ώστε να εντα-
χθεί κάποια στιγμή στο καθεστώς των υπόλοιπων 
χωρών. «Είμαι ήρεμος για την Ελλάδα, υπάρχουν 
αρκετά χρήματα και έχουν δημιουργήσει ένα 
σημαντικό μαξιλάρι για την ελληνική οικονομία. 
Όλα, όμως, είναι συνάρτηση πολιτικών αποφά-
σεων», υποστήριξε ο κ. Regling, σημειώνοντας 
ότι η εξέλιξη της χώρας βρίσκεται «στα χέρια της 
κυβέρνησης».

Για σημαντική πρόοδο στην ελληνική οικονομία 
έκανε λόγο ο Declan Costello, εκπρόσωπος της 
Κομισιόν, υπεύθυνος για το ελληνικό πρόγραμ-
μα προσαρμογής. Μπορεί οι μεταρρυθμίσεις να 
έχουν νομοθετηθεί, σημείωσε, αλλά ακόμη πιο 
σημαντική είναι η εφαρμογή των μεταρρυθμί-
σεων. «Η νομοθεσία υπάρχει στο 100% αλλά για 
την υλοποίηση όλων τους υπάρχει ακόμη πολύς 
δρόμος», τόνισε. Επίσης, ανέφερε ότι «πολλά 
πρέπει ακόμα να γίνουν, αλλά επεξεργαζόμαστε 
ένα πλαίσιο εποπτείας το οποίο θα παρέχει τη 
διάρθρωση αλλά και τα κίνητρα για τις μεταρρυθ-
μίσεις».

Στον κίνδυνο εφησυχασμού μετά την έξοδο από 
το μνημόνιο αναφέρθηκε ο Πρόεδρος του Ελλη-
νοαμερικανικού Εμπορικού Επιμελητηρίου Σίμος 
Αναστασόπουλος, τονίζοντας ότι «στόχος είναι η 
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας, αλλά η εμπι-
στοσύνη και η αξιοπιστία είναι απαραίτητα για 
την επόμενη ημέρα».

Την υιοθέτηση ενός μέσου όρου των εργαλεί-
ων της Ευρωζώνης, που θα παρακολουθεί δείκτες 
όπως το πρωτογενές πλεόνασμα, την ανάπτυξη 
και τις επενδύσεις, πρότεινε ο Καθηγητής του Οι-
κονομικού Πανεπιστημίου Αθηνών Νίκος Χριστο-
δουλάκης. «Χρειαζόμαστε μια ρήτρα ανάπτυξης, 
η οποία να οδηγεί σε ελαφρύνσεις χρέους όταν η 
ανάπτυξη ξεπερνά τον μέσο όρο της ΕΕ», υποστή-
ριξε, ενώ το ερώτημα που πρέπει να απαντηθεί 
σύμφωνα με τον πρώην Υπουργό Οικονομικών 
Φίλιππο Σαχινίδη, είναι αν η χώρα είναι έτοιμη να 
βγει από την κρίση με ασφάλεια και οριστικό τρό-
πο, έτοιμη να αντιμετωπίσει οποιαδήποτε εξωτε-
ρική ή εσωτερική κρίση προκύψει στην πορεία.
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Παρουσίαση έρευνας διαΝΕΟσις: «Η ελλη-
νική νεολαία: ένα υπαρξιακό πρόβλημα;»

ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΙΚΟΣ ΣΥΝΕΡΓΑΤΗΣ

διαΝΕΟσις
Η διαΝΕΟσις είναι ένας ανεξάρτητος, μη-κερδοσκοπικός ερευνητικός οργανισμός με έδρα στην Αθήνα. 
Στόχος της είναι να προάγει κάθε μορφής τεκμηριωμένο δημόσιο διάλογο και να διατυπώνει συγκεκρι-
μένες προτάσεις που συνεισφέρουν στην επίλυση των κρίσιμων οικονομικών και κοινωνικών προβλη-
μάτων που αντιμετωπίζει σήμερα η Ελλάδα.

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Κυριάκος Πιερρακάκης
Διευθυντής Έρευνας, διαΝΕΟσις, Ελλάδα

Νίκος Χριστοδουλάκης
Καθηγητής, Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών

Πάνος Τσακλόγλου
Καθηγητής, Οικονομικό Πανεπιστήμιο Αθηνών

Δημήτρης Μαύρος
Διευθύνων Σύμβουλος, MRB Consulting, Ελλάδα

ΣΥΝΤΟΝΙΣΜΟΣ

Νόνη Καραγιάννη, Γενική Διευθύντρια, Αθήνα 9.84

Από την έρευνα της διαΝΕΟσις που παρουσία-
σε ο Διευθυντής Έρευνας Κυριάκος Πιερρακάκης 
προκύπτει ότι το επίπεδο φτώχειας στην Ελλάδα 
έχει μειωθεί από 17% το 2013 στο 13.6% του πλη-
θυσμού της χώρας. Ωστόσο ανησυχητικά είναι τα 
επίπεδα ανεργίας στους νέους. Στις ηλικίες 18-29 
το 1/4 του ενεργού πληθυσμού είναι άνεργοι ενώ 
στις ηλικίες άνω των 65 είναι 1/40.

Από την έρευνα προκύπτει ότι το 75% των νέων 
(κάτω των 35 ετών) σκέφτεται να εγκαταλείψει 

τη χώρα, η κύρια πηγή εισοδήματός τους είναι οι 
οικογένειές τους (48%), ενώ έχουν πολύ χαμηλή 
εμπιστοσύνη στους θεσμούς. Σημαντικό στοιχείο 
είναι και το γεγονός ότι ο πληθυσμός της χώρας 
μειώνεται και, σύμφωνα με προβλέψεις, μέχρι το 
έτος 2050 θα είναι στην καλύτερη περίπτωση 10 
εκατομμύρια και στη χειρότερη 8,3 εκατομμύρια. 
Η πτώση του πληθυσμού που παρατηρείται τα 
χρόνια της κρίσης είναι η πρώτη που σημειώνεται 
από την εποχή του Β’ Παγκοσμίου Πολέμου. 
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Ο καθηγητής Οικονομικών Νίκος Χριστοδουλά-
κης παρουσίασε την έρευνά του «Η αμφισβήτηση 
του κοινωνικού συμβολαίου και η σύγκρουση των 
γενεών». Σύμφωνα με τα στοιχεία της έρευνας 
αυτής προκύπτει ότι οι νέοι έχουν χαμηλή πιθα-
νότητα απασχόλησης, λαμβάνουν χαμηλούς μι-
σθούς, απολαμβάνουν μειωμένες αποδοχές λόγω 
υψηλών εισφορών και αντιμετωπίζουν αβεβαιό-
τητα για σύνταξη σε 3 δεκαετίες.

Το δίλημμα της εκάστοτε γενιάς είναι να μα-
ζεύει για να έχει ή να φροντίζει τους γονείς της. 
«Το ισχύον σύστημα, να φροντίζει κάθε γενιά την 
προηγούμενη, ήταν μια ορθή επιλογή αλλά αντι-
μετωπίζει προβλήματα από τα τέλη της προηγού-
μενης δεκαετίας, λόγω της κρίσης, των χρόνιων 
ανισορροπιών (συρρίκνωση του πληθυσμού), 
από τις ενδογενεακές ανισότητες του ασφαλι-
στικού συστήματος, προβλήματα που τελικά δη-
μιούργησαν μία διαγενεακή κρίση. Το κοινωνικό 
συμβόλαιο πρέπει να τεθεί σε επαναδιαπραγ-
μάτευση, λαμβάνοντας υπόψη τους εξής παρά-
γοντες: ο πληθυσμός γερνάει, δεν γεννιούνται 
παιδιά, οι άνθρωποι έχουν εγκαταλείψει τις επεν-
δύσεις και δίνουν προτεραιότητα στην κατανάλω-
ση. Θα πρέπει, λοιπόν, να γίνει προσαρμογή των 
ελλειμμάτων με το βάρος να είναι κυρίως πάνω 
στην προηγούμενη γενιά, να υπάρξει συνταγμα-
τική κατοχύρωση του βαθμού ανταποδοτικότητας 
των συντάξεων των σημερινών νέων, αύξηση του 
ενεργού πληθυσμού (με κίνητρα για 3ο παιδί και 
υποδοχή και ένταξη οικονομικών μεταναστών) και 

με την προικοδότηση των νέων (ίδρυση ιδιωτικού 
πυλώνα επικουρικής ασφάλισης, καταπίστευμα 
στον ΕΦΚΑ για μελλοντικά έσοδα)», συμπλήρωσε. 

Ο καθηγητής Οικονομικών Πάνος Τσακλόγλου 
είπε ότι η νέα γενιά είναι η μεγάλη χαμένη της 
κρίσης, διότι αντιμετωπίζει υψηλή ανεργία (60%), 
χαμηλούς μισθούς και υψηλό brain drain. «Τι 
μπορούμε να κάνουμε; Να δώσουμε άμεση προ-
τεραιότητα ώστε να δημιουργηθεί δεσμός μετα-
ξύ της εκπαίδευσης και της αγοράς εργασίας, να 
τροποποιηθεί το εκπαιδευτικό σύστημα με έμφα-
ση στην τεχνική εκπαίδευση και να συνδεθούν οι 
επιχειρήσεις με τα εκπαιδευτικά ιδρύματα. Η Ελ-
λάδα γερνάει γρήγορα, αλλά αν θέλουμε να ανα-
κάμψουμε, θα πρέπει να επενδύσουμε στα νέα 
παιδιά, ώστε να είναι παραγωγικά και να εξασφα-
λίσουμε ότι θα μείνουν στη χώρα, στην εκπαίδευ-
ση, την κατάρτιση, την έρευνα και τις υποδομές», 
συμπλήρωσε. 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της MRB Δημήτρης 
Μαύρος τόνισε στην ομιλία του ότι θα πρέπει 
να κάνουμε τους νέους να θέλουν να είναι πα-
ραγωγικοί. Από έρευνα που παρουσίασε στο κοι-
νό προκύπτει ότι οι νέοι, από όποια κοινωνική 
ομάδα κι αν προέρχονται, καταλήγουν να είναι 
συμφεροντολόγοι, να θυσιάζουν τους οικογενει-
ακούς δεσμούς για το προσωπικό τους συμφέρον 
και να θεωρούν ότι το περιβάλλον πρέπει να λει-
τουργήσει για αυτούς και όχι, όπως πιστεύουν οι 
γονείς τους, να λειτουργήσουν οι ίδιοι για τους 
εαυτούς τους.
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Μία εφ’ όλης της ύλης συνέντευξη παραχώρησε 
ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων Βασίλης Λεβέ-
ντης στον δημοσιογράφο Αιμίλιο Περδικάρη στο 
πλαίσιο του Οικονομικού Φόρουμ των Δελφών. 
Ερωτηθείς για το θέμα της Novartis, ο κ. Λεβέντης 
είπε ότι «αν αποδειχθεί ότι τα πήραν, πρέπει να 
πάνε στη δικαιοσύνη. Αν αποδειχτεί ότι είναι αθώ-
οι, τότε όντως ο Τσίπρας τους καταδιώκει». Ανα-
φερθείς στη σύζυγο του Διοικητή της Τράπεζας 
της Ελλάδος, δήλωσε πως «ο Στουρνάρας έβαζε τη 
γυναίκα του σε επιχειρήσεις. Εγώ αν γινόμουν διοι-
κητής, θα την απομάκρυνα. Όταν γίνεσαι διοικητής 
της ΤτΕ γίνεσαι κοσμοκαλόγερος», είπε ο Πρόεδρος 
της Ένωσης Κεντρώων και πρόσθεσε ότι «και ο κ. 
Μητσοτάκης δεν πρέπει να αφήνει τη γυναίκα του. 
Θα τα βρει μπροστά του». Εξηγώντας τη θέση του, 
είπε ότι «όταν η γυναίκα σου ανακατεύεται, σου 
σκάβει τον λάκκο. Όταν μεσολαβούν λεφτά του δη-
μοσίου, δεν πρέπει να υπάρχει γυναίκα».

Όσον αφορά το Σκοπιανό, ο κ. Λεβέντης εκτίμη-
σε ότι το άνοιξαν οι Αμερικανοί και πρόσθεσε ότι 
«ο Αλέξης Τσίπρας έχει γίνει Αμερικανάκι, δούλος 
των Αμερικανών». Μάλιστα, αποκάλυψε ότι ο 
Αμερικανός Πρέσβης του είπε ότι πρέπει να δοθεί 
άμεσα λύση για να μη βάλει δάκτυλο στην περιοχή 
η Ρωσία. Δήλωσε επίσης ότι «Τσίπρας και Φώφη 
παραχωρούν το (όνομα) Μακεδονία», ενώ και ο 

Πρόεδρος της Νέας Δημοκρατίας μιλά για τη γραμ-
μή του 2008, που σημαίνει ότι δέχεται το όνομα 
«Μακεδονία – Σκόπια». 

Ο κ. Λεβέντης εξέφρασε την εκτίμηση ότι οι 
εκλογές θα γίνουν γύρω στον Αύγουστο, γιατί μετά 
οι ξένοι ζητούν «μαξιλάρι», δηλαδή το αφορολόγη-
το και η περικοπή συντάξεων να γίνουν νωρίτερα. 
Όπως είπε, «αν το κάνει αυτό ο Τσίπρας είναι να 
πάει να κρεμαστεί στο Σύνταγμα», οπότε εκτίμησε 
ότι ο Πρωθυπουργός θα χρησιμοποιήσει το μακε-
δονικό και θα προκηρύξει εκλογές. «Αν δεν το κάνει 
και δείξει καρεκλολατρεία, θα επιστρέψει στο 3%», 
τόνισε. Εκτίμησε επίσης ότι θα πάμε σε μια λύση 
διακυβέρνησης έξι μηνών και μετά απλή αναλογι-
κή και, τότε, όπως είπε «η χώρα θα μπει σε προο-
δευτική πορεία». Χαρακτήρισε επίσης τη σημερινή 
κυβέρνηση μονοκομματική καθώς, όπως είπε, «ο 
Καμμένος είναι τσόντα».

Ο Βασίλης Λεβέντης εκτίμησε ότι η έξοδος από 
την κρίση δεν θα γίνει με περικοπές συντάξεων 
και φόρους, αλλά με νέες επενδύσεις. «Οι πρω-
θυπουργοί φεύγουν και αφήνουν πίσω τις μαύ-
ρες τρύπες για να τις διαχειριστεί η κοινωνία», 
είπε και τόνισε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει υπογράψει πλε-
όνασμα 3,5%. Πρόσθεσε, μάλιστα, ότι «αν ήξερε 
ο ελληνικός λαός τι υπογραφές έχουν μπει, είναι 
για φυλακή οι κυβερνώντες. Δεν έχουν υπογράψει 

ΣΕ  ΣΥΖΗΤΗΣΗ
Βασίλης Λεβέντης
Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων 

Αιμίλιος Περδικάρης
Δημοσιογράφος
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διάσωση, αλλά είσοδο στην κόλαση». Ανέφερε δε ότι «έχει βάλει και ο 
Μητσοτάκης μειοδοτικές υπογραφές».

Τέλος, ο κ. Λεβέντης δήλωσε ότι η Ελλάδα προλαβαίνει να σωθεί, 
ενώ σημείωσε ότι «η Ευρώπη και το ευρώ είναι μονόδρομος», προ-
σθέτοντας ότι, άμα γίνει στραβοτιμονιά σε αυτά, πάμε για Βενεζουέλα 
και Βολιβία.
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Στρογγυλή Τράπεζα Νέων Ηγετών: 
Συνεργασία και ηγεσία για την αειφορία 
Η φύση και έννοια της ηγεσίας αλλάζει προκειμένου να ανταποκριθεί σε μια κοι-
νωνία που μεταβάλλεται δραματικά και στην ανάδυση πολύπλοκων προκλήσεων. 
Νέοι ηγέτες και επηρεαστές από όλους τους κλάδους της κοινωνίας συζητούν για 
τις πολιτικές που θα μπορούσαν να τονώσουν την παραγωγικότητα και να εμπνεύ-
σουν την αλλαγή. 

ΕΝΑΡΚΤΗΡΙΕΣ ΤΟΠΟΘΕΤΗΣΕΙΣ 

Γιάννης Θωμάτος
Αντιπρόεδρος Οικονομικού Φόρουμ των Δελφών 

Γιώργος Βασιλειάδης
Υφυπουργός Αθλητισμού, Υπουργείο Πολιτισμού & Αθλητισμού 

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Διονύσης Αμμολοχίτης
Διευθύνων Σύμβουλος, Manifest

Αίγλη Μπαλαμάτση
Διευθύνουσα Σύμβουλος & Εκτελεστική  
Διευθύντρια Στρατηγικής, Interweave Agency 

Λεωνίδας Χριστόπουλος
Σύμβουλος Προέδρου Νέας Δημοκρατίας 

Θωμάς Δούζης
Συνιδρυτής και Διευθύνων Σύμβουλος, Ergon Foods

Ευγενία Φωτονιάτα
Ειδική Γραμματέας Διαχείρισης Τομεακών  
Επιχειρησιακών Προγραμμάτων του Ευρωπαϊκού 
Ταμείου Περιφερειακής Ανάπτυξης και του Ταμείου 
Συνοχής, Υπουργείο Οικονομίας & Ανάπτυξης

Μάριος Γεωργιάδης
Θ’ Αντιπρόεδρος Ελληνικού Κοινοβουλίου·  
Βουλευτής Ένωσης Κεντρώων· Αντιπρόεδρος  
Ευρωπαϊκού Δημοκρατικού Κόμματος (EDP) 

Δημήτρης Καλαβρός-Γουσίου
Συνιδρυτής και συνεργάτης, Velocity Partners 
Venture Capital 

Σιάνα Κυριακού
Γενική Διευθύντρια & COO, ΚPMG στην Ελλάδα

Θοδωρής Πολυχρονόπουλος
Μουσικός, Διευθύνων Σύμβουλος, United We Fly 

Αντώνης Schwarz
Ιδρυτής, Guerrilla Foundation 
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ΟΙ ΝΕΑΡΟΙ ΗΓΕΤΕΣ ΤΟΥ ΣΗΜΕΡΑ ΣΚΙΑΓΡΑΦΟΥΝ ΤΟ ΑΥΡΙΟ
Στην ανάγκη να εμφυσήσουμε στους νέους την 

όρεξη για δημιουργία αλλά και να τους δώσουμε 
τον απαραίτητο χώρο για να ανοικοδομήσουν το 
μέλλον αναφέρθηκε ο Αντιπρόεδρος του Οικο-
νομικού Φόρουμ των Δελφών Γιάννης Θωμάτος, 
διευκρινίζοντας ωστόσο ότι «δεν θα πρέπει να 
ταυτίζουμε το πάθος για υπεροχή με το πάθος για 
διάκριση».

Την άποψη πως «φαίνεται για πρώτη φορά σο-
βαρά να υπάρχει φως στο τούνελ της κρίσης» εξέ-
φρασε ο Γιώργος Βασιλειάδης, Υφυπουργός Αθλη-
τισμού, συμπληρώνοντας πως ζητούμενο πλέον 
«καθίσταται το να λειτουργήσει η επόμενη μέρα 
με όρους πραγματικής δημοκρατίας». «Υπήρξε 
έλλειψη θεσμών που οδήγησαν στην επικράτηση 
της αναξιοκρατίας, ενός κομματικού κράτους, ενός 
μοντέλου sui generis», ανέφερε χαρακτηριστικά, 
διευκρινίζοντας πως «το στοίχημα πλέον είναι το 
κατά πόσο το πολιτικό σύστημα και ο επιχειρη-
ματικός κόσμος είναι διατεθειμένοι να κάνουν τις 
απαραίτητες ενέργειες για να οδηγήσουν τη χώρα 
σε μια κανονικότητα».

 «Οι επικρίσεις και η απόδοση ευθυνών δεν 
δημιουργούν πρόσφορο έδαφος για προκοπή και 
ανάκαμψη», επεσήμανε από πλευράς του ο Διο-

νύσης Αμμολοχίτης, CEO της Manifest, τονίζοντας 
ότι οι πολιτικοί πρέπει να παραδειγματιστούν από 
τις γνώσεις και τις δεξιότητες των επιχειρηματιών, 
ειδικά αυτών που είδαν την κρίση ως ευκαιρία 
και κατάφεραν εν μέσω αυτής να ακμάσουν. Τέ-
λος, σημείωσε ότι δεν χρειάζεται «να αναζητούμε 
την καινοτόμα ιδέα για να πάμε μπροστά αλλά τη 
σκληρή δουλειά».

Στους τρόπους να ανταγωνιστούμε ισότιμα σε 
μια ενιαία αγορά επιχειρώντας σε μια ήπειρο που 
μοιάζει γερασμένη στάθηκε η Αίγλη Μπαλαμάτση, 
Διευθύνουσα Σύμβουλος της Interweave. «Πρέπει 
να εφαρμόσουμε ριζοσπαστικές λύσεις, να συν-
νενοηθούμε μεταξύ μας και να ανταλλάξουμε για 
λίγο ρόλους, δημόσιος και ιδιωτικός τομέας, προ-
κειμένου να κατανοήσουμε τι συμβαίνει στην απέ-
ναντι όχθη», προσέθεσε χαρακτηριστικά.

 «Ακόμα και τη στιγμή που θα έχουμε τιθασεύ-
σει το θηρίο της Δημόσιας Διοίκησης θα έρθουν 
νέα δεδομένα στο τραπέζι. Γι’ αυτό δεν χρειάζεται 
να προσπαθούμε να επαναφέρουμε έννοιες του 
παρελθόντος, όπως η αξιολόγηση», σημείωσε ο 
Λεωνίδας Χριστόπουλος, Σύμβουλος του Προέ-
δρου της Νέας Δημοκρατίας, διευκρινίζοντας ότι 
η αρτηριοσκληρωτική δομή του Κράτους δεν είναι 

Τάσος Σπανίδης
Διευθύνων Σύμβουλος, Generation Y 

Χρήστος Σταμάτης
Διευθύνων Σύμβουλος & Επικεφαλής Τμήματος 
New Business Developments, Stevia Hellas 

Λίλα Τσιτσογιαννοπούλου
Μέλος ΔΣ, Ταμείο Αξιοποίησης  
Ιδιωτικής Περιουσίας του Δημοσίου (ΤΑΙΠΕΔ) 

Σταύρος Τσομπανίδης
Ιδρυτής, PHEE 

Παναγιώτης Βλάχος
Γραμματέας του προσυνεδριακού  
διαλόγου στο Κίνημα Αλλαγής 

Κώστας Ζαχαριάδης
Διευθυντής Γραφείου Κοινοβουλευτικής 
Ομάδας ΣΥΡΙΖΑ 

Σοφία Ζαχαράκη
Αναπληρώτρια Εκπρόσωπος Τύπου  
Νέας Δημοκρατίας 

Παύλος Χρηστίδης
Εκπρόσωπος Τύπου ΠΑΣΟΚ

Λίνα Παπαδάκη
Επικεφαλής Γραφείου Τύπου,Το Ποτάμι 

Δρ Νίκος Ερινάκης
Διευθυντής Ερευνών, Ινστιτούτο Εναλλακτικών 
Πολιτικών

Ανδριανός Γιάννου
Πρόεδρος Νεολαίας Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος
Συντονισμός: Έλενα Παπαδημητρίου, Δημοσιογρά-
φος, ΣΚΑΪ

Νίκος Ανδρίτσος
Δημοσιογράφος, Διευθυντής ΣΚΑΪ 100,3 
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πλέον αρκετή και γι’ αυτό πρέπει να προσαρμοζό-
μαστε συνεχώς στα νέα δεδομένα.

«Τύχη είναι το σημείο όπου η προετοιμασία συ-
ναντά την ευκαιρία», υπογράμμισε από πλευράς 
του ο Θωμάς Δούζης, συνιδρυτής και διευθύνων 
σύμβουλος της Ergon Foods, προσθέτοντας πως 
«όταν δημιουργηθούν νέες ιδέες, είναι βασικό να 
υπάρχει μια στοιχειώδης σταθερότητα κι επιμονή».

«Η κουβέντα για το ΕΣΠΑ επικεντρώνεται σχε-
δόν αποκλειστικά σε ποσοτικούς όρους αφήνο-
ντας απ’ έξω τη σημαντική μεταβλητή των ποι-
οτικών χαρακτηριστικών», σημείωσε η Ευγενία 
Φωτονιάτα, Ειδική Γραμματέας του Υπουργείου 
Οικονομίας και Ανάπτυξης, συμπληρώνοντας πώς 
«η κρίσιμη παράμετρος για το αύριο είναι η συ-
νευθύνη του οικοσυστήματος».

Την άποψη πως πρέπει να μπει ένα τέλος στο 
«blame game» και να επικεντρωθούμε στη διαφά-
νεια και την ειλικρίνεια για να ανοικοδομήσουμε 
το αύριο εξέφρασε από πλευράς του ο Βουλευτής 
της Ένωσης Κεντρώων και Αντιπρόεδρος του Ευ-
ρωπαϊκού Δημοκρατικού Κόμματος (EDP) Μάριος 
Γεωργιάδης. 

Το κομβικό σημείο στο οποίο βρίσκεται η Ελλά-
δα τώρα που «χτίζει το νέο επενδυτικό όχημα που 
ακούει στο όνομα Equifund (Ταμείο Επιχειρηματι-
κών Συμμετοχών)» υπογράμμισε ο Δημήτρης Κα-
λαβρός-Γουσίου, συνιδρυτής και συνεργάτης του 
venture capital Velocity Partners, τονίζοντας ότι 
αυτή τη στιγμή έχουμε τη δυνατότητα να χτίσου-
με μια σπουδαία τεχνολογική κοινότητα εντός των 
ελληνικών συνόρων. 

Στην αξία της δυνατής ηγεσίας αναφέρθηκε από 
πλευράς της η Σιάνα Κυριακού, Γενική Διευθύντρια 
και COO της ΚPMG στην Ελλάδα. Όπως ανέφερε, 
οι βιώσιμες πρακτικές, το μακροχρόνιο πλάνο 
ανάπτυξης με συνέπεια και διαχρονικότητα, αλλά 
και η ομαδική δουλειά, είναι ο μονόδρομος που 
πρέπει να ακολουθούν και διασφαλίζουν οι ηγέτες 
που θέλουν να αγκαλιάσουν το «disruption».

Στην έννοια της «πρόκλησης» αναφέρθηκε από 
πλευράς του ο γνωστός για τους πειραματισμούς 
του μουσικός Θοδωρής Πολυχρονόπουλος. «Πρέ-
πει να δουλέψουμε το brand name της Ελλάδας 
και να αξιοποιήσουμε τα πλεονεκτήματα της χώ-
ρας για να παράγουμε πολιτισμό γιατί “η επιχει-
ρηματικότητα θέλει τέχνη”». 

Στην αναγκαιότητα του εθελοντισμού αναφέρ-
θηκε ο ιδρυτής του Guerrilla Foundation Αντώνης 
Σβαρτς, υπογραμμίζοντας ότι το θέμα του lobbying 
και του χρήματος της πολιτικής πρέπει να λυθεί, 
ενώ τη διαφορά μεταξύ ικανότητας και εμπειρίας 
επεσήμανε ο Τάσος Σπανίδης, CEO της Generation 
Y, υπογραμμίζοντας ότι ο κίνδυνος της μιζέριας 
που μας έχει καθηλώσει είναι μεγάλος και γι’ αυτό 
πρέπει να γίνουμε πιο δεκτικοί στην αλλαγή.

Στην ανάγκη σύνδεσης της έρευνας με την πα-
ραγωγή αναφέρθηκε από πλευράς του ο Χρήστος 
Σταμάτης, Διευθύνων Σύμβουλος της Stevia Hellas, 
τονίζοντας ότι πρέπει να συνδυάσουμε την ευκαι-
ρία της κρίσης με τον μακροχρόνιο σχεδιασμό.

«Η βελτίωση των νόμων και των διαδικασιών, 
η οποία έχει ρίζες σε προηγούμενες δοκιμασίες 
που δεν ήταν πάντα επιτυχείς, είναι πλέον εμ-
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φανής και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και έχει 
αποφέρει οφέλη στο ελληνικό δημόσιο και, πιο 
συγκεκριμένα, υψηλότερα τιμήματα», ανέφερε 
η Λίλα Τσιτσογιαννοπούλου, μέλος του ΔΣ του  
ΤΑΙΠΕΔ. Ωστόσο δεν έκρυψε και τις αγκυλώσεις 
που παραμένουν, συνοψίζοντας πως «το πρόβλη-
μα εστιάζεται ιδιαίτερα στην άγνοια εφαρμογής 
αυτών των διαδικασιών από το δημόσιο υπαλλη-
λικό προσωπικό».

Την απουσία συνεργασίας μεταξύ επιχειρήσε-
ων και ερευνητικών προγραμμάτων επεσήμανε 
από πλευράς του ο Σταύρος Τσομπανίδης, ιδρυτής 
της PHEE, τονίζοντας ότι «το τρίπτυχο της επιτυ-
χίας είναι η σκληρή δουλειά, το πλάνο και η υλο-
ποίηση».

Την άποψη πως στην Ελλάδα «η πολιτική κατα-
λαμβάνει πολύ περισσότερο χώρο από αυτόν που 
της αναλογεί» εξέφρασε ο Παναγιώτης Βλάχος, 
Γραμματέας του προσυνεδριακού διαλόγου στο 
Κίνημα Αλλαγής, και προέτρεψε τη νέα γενιά να 
οργανωθεί και να διεκδικήσει τον χώρο που της 
αναλογεί, γιατί αυτή πρέπει να βρει τη λύση στο 
πρόβλημα.

Την ανάγκη να αναπτύξουμε μια νέα σχέση 
κράτους, πολιτών κι επιχειρήσεων υπογράμμισε ο 
Κώστας Ζαχαριάδης, μέλος του ΣΥΡΙΖΑ, τονίζοντας 
πως «βασική ιδέα για να πάμε μπροστά είναι να 
βάλουμε κανόνες και πλαίσιο για όλους  και για 
όλα και να υπάρξει διαφάνεια παντού».

«Μπορεί η επόμενη δεκαετία να γίνει η δε-
καετία του οικονομικού θαύματος», σημείωσε 
η Σοφία Ζαχαράκη, αναπληρώτρια εκπρόσωπος 
Τύπου της Νέας Δημοκρατίας, συμπληρώνοντας 

πως «για να γίνει αυτό θα πρέπει να ενισχυθεί η 
εξωστρεφής επιχειρηματικότητα που δεν βάλλε-
ται από υπερφορολόγηση και δεν βαρύνεται από 
τη γραφειοκρατία, αλλά και να επικαιροποιηθεί η 
εκπαίδευση».

Την ανάγκη να προσθέσουμε στην καθημερινό-
τητά μας την έννοια συλλογικότητα υπογράμμι-
σε ο Παύλος Χρηστίδης, εκπρόσωπος Τύπου του  
ΠΑΣΟΚ, συμπληρώνοντας πως «χρειαζόμαστε 
πολιτικές που ανοίγουν ευκαιρίες και συζητήσεις 
που είναι ανοιχτές στο κοινό, συμπεριλαμβανο-
μένων και των περιθωριοποιημένων μελών της 
κοινωνίας».

Στη σημασία της αναδημιουργίας της μεσαίας 
τάξης αναφέρθηκε από πλευράς της η Λίνα Παπα-
δάκη, επικεφαλής γραφείου Τύπου του Ποταμιού, 
τονίζοντας ότι «πρέπει να αντικρίσουμε το μέλλον 
με άλλους όρους και από διαφορετική αφετηρία 
για να επιστρέψουν οι νέοι στην πατρίδα».

Απαραίτητη έκρινε την ανανοηματοδότηση των 
συλλογικών εννοιών και στόχων για τον σχεδια-
σμό της επόμενης μέρας ο Νίκος Ερινάκης, Διευ-
θυντής Ερευνών στο Ινστιτούτο Εναλλακτικών Πο-
λιτικών, σημειώνοντας πως «η χώρα τα τελευταία 
χρόνια κινήθηκε με τακτικισμό και της έλειπε το 
στρατηγικό όραμα». 

Στην ενδυνάμωση των άκρων στην Ευρώπη 
αναφέρθηκε από πλευράς του ο Ανδριανός Γιάν-
νου, Πρόεδρος της Νεολαίας του Ευρωπαϊκού 
Λαϊκού Κόμματος, καταλήγοντας πως «η Ευρώπη 
πρέπει να εμπνεύσει τους πολίτες της με ένα νέο 
κοινωνικό μοντέλο το οποίο θα έχει και πρακτικά 
οφέλη για όλους και όχι μόνο θεωρητικές αξίες».
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διαΝΕΟσις
Η διαΝΕΟσις είναι ένας αδέσμευτος, ιδιωτικός μη κερδοσκοπικός ερευνητικός οργανισμός με 
έδρα στην Αθήνα. Στόχος της είναι να προάγει κάθε μορφής τεκμηριωμένο δημόσιο διάλογο 
και να διατυπώνει συγκεκριμένες προτάσεις που συνεισφέρουν στην επίλυση των κρίσιμων 
οικονομικών και κοινωνικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει σήμερα η Ελλάδα.

Το ΔΙΚΤΥΟ – Δίκτυο για τη Μεταρρύθμιση στην Ελλάδα και την Ευρώπη
Το ΔΙΚΤΥΟ είναι ένας ανεξάρτητο think tank με ευρωπαϊκό προσανατολισμό που ιδρύθηκε το 
2013 με έδρα την Αθήνα. Στόχος του οργανισμού είναι να προάγει την ευρωπαϊκή ενοποί-
ηση, με την Ελλάδα πάντα μέλος της ευρωπαϊκής οικογένειας. Το ΔΙΚΤΥΟ οραματίζεται μια 
Ευρώπη που υπερασπίζεται την ειρήνη, τη δημοκρατία και την ευημερία των πολιτών της 
μέσα από κοινούς κανόνες που προάγουν την αλληλεγγύη. Ενεργό ρόλο σε αυτό το πλαίσιο 
διαδραματίζουν όλοι οι πολίτες, οι οποίοι οφείλουν να συμμετέχουν, αντιδρούν, προτείνουν 
και δρουν.

ΕΛΙΑΜΕΠ – Ελληνικό Ίδρυμα Ευρωπαϊκής & Εξωτερικής Πολιτικής
Το ΕΛΙΑΜΕΠ είναι ένας ανεξάρτητος, μη κερδοσκοπικός, ερευνητικός και μορφωτικός οργανι-
σμός. Αποστολή του είναι η διαμόρφωση ενός φόρουμ δημόσιου διαλόγου πάνω σε θέματα 
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης και διεθνών σχέσεων, συμπεριλαμβανομένης της δημιουργίας 
λεπτομερούς και εμπεριστατωμένης γνώσης του ευρωπαϊκού και παγκόσμιου περιβάλλο-
ντος μέσω συστηματικής επιστημονικής έρευνας. Ο οργανισμός προάγει το δικαίωμα στον 
ελεύθερο και τεκμηριωμένο διάλογο, ανεξάρτητα από πολιτικά κόμματα.

CASS BUSINESS SCHOOL
Η Σχολή Διοίκησης Επιχειρήσεων Cass του City University of London απαρτίζεται από τρία 
τμήματα: Αναλογιστικής και Ασφαλιστικής, Χρηματοδοτικής και Διοίκησης. Προσφέρει σπου-
δές σε προπτυχιακό (BSc), μεταπτυχιακό (MSc, MBA) και διδακτορικό (PhD) επίπεδο και εί-
ναι μία από τις λιγότερες από 70 σχολές στον κόσμο που χαίρει πιστοποίησης και από τους 
τρεις έγκριτους φορείς του κλάδου: AMBA του Ηνωμένου Βασιλείου, EQUIS της Ευρώπης και 
AACSB των ΗΠΑ.

Endeavor Greece
Η Endeavor είναι ένας διεθνής μη κερδοσκοπικός οργανισμός που επιλέγει και στηρίζει τις 
πιο υποσχόμενες επιχειρήσεις ανά τον κόσμο με τη βοήθεια των κορυφαίων επιχειρηματικών 
ηγετών και επενδυτών παγκοσμίως. Μέσω των γραφείων της σε περισσότερες από 20 χώρες, 
η Endeavor εντοπίζει τους καλύτερους νέους επιχειρηματίες που ηγούνται καινοτόμων εται-
ρειών με υψηλό ρυθμό ανάπτυξης σε διάφορους τομείς και τους βοηθάει να αξιοποιήσουν 
τις δυνατότητές τους παρέχοντάς τους πρόσβαση στα κύρια συστατικά της επιχειρηματικής 
επιτυχίας.

Σύμβουλοι Προγράμματος
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Ελληνικό Παρατηρητήριο, Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο, London School of 
Economics & Political Science (LSE)
Μεταξύ των ποικίλων δράσεων και δραστηριοτήτων του Ελληνικού Παρατηρητηρίου συγκαταλέ-
γονται: η ανάπτυξη και υποστήριξη της ακαδημαϊκής έρευνας σε τομείς διαμόρφωσης πολιτικής, 
η διοργάνωση εκδηλώσεων και σεμιναρίων, οι ακαδημαϊκές ανταλλαγές μέσω υποτροφιών και 
μαθητειών, καθώς και η διδασκαλία σε μεταπτυχιακό επίπεδο μέσω του Ευρωπαϊκού Ινστιτού-
του του LSE. Στην υλοποίηση των παραπάνω δράσεών του, το Ελληνικό Παρατηρητήριο επιδιώ-
κει τακτικά συνεργασίες με ακαδημαϊκούς και επιχειρηματικούς φορείς και πρόσωπα. 

Global Federation of Competitiveness Councils (GFCC) 
Η Παγκόσμια Ομοσπονδία Συμβουλίων Ανταγωνιστικότητας (GFCC) είναι ένα διεθνές δίκτυο 
περισσότερων από εξήντα μη κερδοσκοπικών οργανισμών, κυβερνητικών υπηρεσιών, πανεπι-
στημίων και επιχειρήσεων, που συνεργάζονται για την επίτευξη βιώσιμης ευημερίας μέσω της 
καινοτομίας. Η GFCC αναπτύσσει πρωτοβουλίες και εργαλεία που βοηθούν στην καλύτερη κατα -
νόηση και επιτυχέστερη διαχείριση του σύγχρονου πολύπλοκου ανταγωνιστικού περιβάλλοντος 
μέσω του εντοπισμού και της διάδοσης βέλτιστων πρακτικών.

European Commission | DG REGIO
Η Γενική Διεύθυνση Περιφερειακής Πολιτικής και Αστικής Ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Επιτρο -
πής είναι υπεύθυνη για τα μέτρα περιφερειακής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης με στόχο 
την υποβοήθηση της οικονομικής και κοινωνικής ανάπτυξης των λιγότερο προνομιούχων περι-
φερειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σύμφωνα με τα Άρθρα 158 και 160 της Συνθήκης της Ρώμης.

Όμιλος Economia
Ο Όμιλος Economia εκδίδει περιοδικά και βιβλία οικονομικού περιεχομένου στην ελληνική και 
αγγλική γλώσσα και οργανώνει συναφή συνέδρια και σεμινάρια. Στόχος του είναι να προσφέρει 
μια διαχρονική επισκόπηση της ελληνικής οικονομίας και επιχειρηματικότητας. 

European Leadership Network
Σκοπός του Ευρωπαϊκού Δικτύου Ηγεσίας (ELN) είναι η προαγωγή της συνεργασίας και συνο-
χής εντός της Ευρώπης και η ανάπτυξη της δυνατότητας των ευρωπαϊκών κρατών να αντιμε-
τωπίζουν συνεργατικά καίριες προκλήσεις της εποχής στο επίπεδο της εξωτερικής πολιτικής, 
της άμυνας και της ασφάλειας. Τον σκοπό αυτό επιδιώκει μέσω ενός ενεργού δικτύου ανα-
γνωρισμένων και ανερχόμενων Ευρωπαίων πολιτικών, στρατιωτικών και διπλωματικών ηγετών, 
μέσω υψηλής ποιότητας ερευνητική εργασία, δημοσιεύσεων και εκδηλώσεων, και μέσω των 
θεσμικών συνεργασιών του ανά την Ευρώπη, Βόρειο Αμερική, Λατινική Αμερική και Ασία-Ει-
ρηνικό.
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Ινστιτούτο Διεθνών Σχέσεων (Ι.ΔΙ.Σ.)
Η ευρεία αποστολή του Ινστιτούτου Διεθνών Σχέσεων (Ι.ΔΙ.Σ.) είναι να διεξάγει και να προάγει 
την έρευνα, σε εθνικό, ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο, όσον αφορά ποικίλα ζητήματα διεθνών 
σχέσεων, με έμφαση στις διεθνείς διεργασίες που αφορούν στις οικονομικές, στρατηγικές και 
πολιτιστικές σχέσεις της Ελλάδας. Επιπλέον πεδία έρευνας και διδασκαλίας του Ι.ΔΙ.Σ. είναι οι 
Ευρωατλαντικές σχέσεις, η Ρωσία και ο μετασοβιετικός χώρος, καθώς και τα ζητήματα της Μέσης 
Ανατολής.

Ένωση Εκδοτών Διαδικτύου (EN.E.Δ.)
Η ΕΝ.Ε.Δ. εκπροσωπεί μεγάλες εκδοτικές εταιρείες πρωτογενούς (branded) ψηφιακού περιεχο-
μένου. Ιδρύθηκε τον Ιανουάριο του 2012 με κύρια αποστολή την καθιέρωση ενός κοινού συστή-
ματος μέτρησης και πιστοποίησης αναγωσιμότητας προκειμένου να προάγει την αξιοπιστία των 
brands που εκπροσωπεί στην αγορά. Η ΕΝ.Ε.Δ. μεριμνά για τη διαρκή ενημέρωση των μελών της 
σχετικά με τις τρέχουσες τάσεις και τεχνολογίες και διασφαλίζει ότι ακούγεται η φωνή των μελών 
της στις διεργασίας για την ψήφιση νομοθετημάτων που αφορούν στον κλάδο τους.

SDSN
Το Δίκτυο Λύσεων για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη (SDSN) του ΟΗΕ προάγει τις πρακτικές επίλυσης 
προβλημάτων βιώσιμης ανάπτυξης, συμπεριλαμβανομένου του σχεδιασμού και της εφαρμογής 
των 17 Στόχων για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη που υιοθετήθηκαν το 2015 από τον ΟΗΕ. To Ελληνικό Δί-
κτυο Λύσεων για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη (SDSN Greece) έχει ενταχθεί στο διεθνές δίκτυο SDSN και 
φιλοξενείται από το ICRE8: Διεθνές Κέντρο Έρευνας για το Περιβάλλον και την Οικονομία και από 
το Εργαστήρι για την Πολιτική Οικονομία της Βιώσιμης Ανάπτυξης του Πανεπιστημίου Αθηνών. 

the People’s Trust
Το The People’s Trust, μια ελληνοαγγλική πρωτοβουλία, είναι ένας ιδιωτικά χρηματοδοτούμενος 
μη κερδοσκοπικός οργανισμός στην Ελλάδα. Αποστολή του είναι να συμβάλει στην ανακούφιση 
της ανεργίας μέσω τόνωσης της επιχειρηματικότητας. Επιδιώκει να παράσχει στους μελλοντι-
κούς επιχειρηματίες τα εργαλεία και τις δεξιότητες που χρειάζονται προκειμένου να μεταμορφώ-
σουν τις ιδέες τους σε εύρωστες επιχειρήσεις. Ο οργανισμός στηρίζει υπάρχουσες και νεοφυείς 
επιχειρήσεις, προσπαθώντας να εντοπίσει τα πρόσωπα και τους τομείς με τη σημαντικότερη επί-
δραση στην απασχόληση και την οικονομία.

Όμιλος Παγκόσμιας Τράπεζας
Η Παγκόσμια Τράπεζα αποτελεί ζωτική πηγή χρηματοδοτικής και τεχνικής υποστήριξης προς τις 
αναπτυσσόμενες χώρες σε όλο τον κόσμο. Δεν είναι ακριβώς «τράπεζα», με τη συμβατική έννοια 
του όρου, αλλά μια μοναδική σύμπραξη με σκοπό τη μείωση της φτώχειας και την υποβοήθηση 
της ανάπτυξης. Ο Όμιλος της Παγκόσμιας Τράπεζας ιδρύθηκε το 1944, απαρτίζεται από πέντε 
οργανισμούς που διευθύνονται από τα κράτη-μέλη τους, εδρεύει στην πρωτεύουσα των ΗΠΑ, 
Ουάσιγκτον, και απασχολεί περισσότερους 10.000 υπαλλήλους σε περισσότερα από 120 γρα-
φεία σε όλο τον κόσμο.
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Ευχαριστίες στους Χορηγούς 
και Υποστηρικτές μας

Χορηγοί και Υποστηρικτές του Φόρουμ είναι επιχειρήσεις που συμμερίζονται το όραμά μας για βιώ-

σιμες και κοινωνικά υπεύθυνες αναπτυξιακές πολιτικές στην Ελλάδα και την περιοχή της ανατολικής 

Μεσογείου. Οι επιχειρήσεις αυτές παρέχουν στο Φόρουμ ζωτική στήριξη και αποτελούν την κινητή-

ρια δύναμη πίσω από τις δραστηριότητές του. Ως εκ τούτου, ευχαριστούμε θερμά για τη γενναιόδω-

ρη συνεισφορά τους και σε αυτήν την ετήσια διοργάνωση.
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Χρυσοί Χορηγοί
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Printing sponsor

Χορηγοί
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Υποστηρικτές

Printing sponsor Facilities services sponsor With the kind support

ANDREAS ANGELIDIS & ASSOCIATES
ATTORNEYS AT LAW

THE FIRM
Andreas Angelidis Law Office was founded in 1976 and was converted into a Law Firm in 2010.
Our firm consists of highly qualified associates, while having established a network of associates all over Greece as 
well as in most European countries. The firm’s associates successfully achieve the very best in planning, execution and 
overall professionalism.

SUPERIOR EXPERTISE AND EXCELLENT CLIENT SERVICE WITH ATTENTION TO DETAIL
Our team is recognized for being long-established in rehabilitation procedures, with expertise in company restructur-
ing dating from the former legal frame (articles 44-46 Law 1983/1990).
We provide a full range of legal services regarding issues of insolvency law and bankruptcy law with 25 years of experi-
ence, having an especially sterling reputation for handling complex cases across a number of jurisdictions.
The excellence of our firm in insolvency and debt negotiation enabled us to handle a large financial portfolio and to 
actively participate in a total debt restructuring proceedings of more than 5 bn.€
First to achieve the judicial restructuring of debts in favor of a listed company under article 99, Law 3588/2007. 
First to file for judicial liquidation of a company under article 106ia, Law 3588/2007.
First law firm to be appointed as special administrator in cooperation with a well esteemed financial services provider 
under Law 4307/2014.

HIGHEST QUALITY WRITTEN AND COURTROOM SKILLS
We distinguished for providing integrated legal advice and high level legal services in the fields of:
Commercial and Corporate Law 
Competition - Antitrust Law
Industrial and Intellectual Property
Mergers and Acquisitions
Commercial Agreements
Real Estate Property Law
Economic penal Law
Civil Law

THE LONGEVITY OF OUR CLIENT RELATIONSHIPS ARE A TESTAMENT TO OUR STRATEGY AND FOCUS
Andreas Angelidis & Associates Law Firm has successfully represented some of the largest companies and credit 
institutions in complex commercial litigations. 
Our clientele consists of all kind and range of firms such as media, medical, construction, food and beverages, 
telecommunication, education, publishing, recycling, insurance, industrial, commercial, hotels and firms providing 
services. 
Our Law Firm contributed in the latest version of the Greek Law Digest, ‘’the Ultimate Legal Guide to Investing in 
Greece’’.
The Greek Law Digest is published under the auspices of Ministry of Economy, Development and Tourism, Enterprise 
Greece, ACCI and Hellenic Republic Asset Development Fund. 
The series is a complete and comprehensive legal guide with all the basic regulatory and legal aspects that an 
investment in Greece may entail.

ISO CERTIFICATION
As part of its continuous efforts for the provision of high quality services, “Andreas Angelidis & Associates” Law Firm, 
is certified according to the international standard ISO 9001: 2008.

For more details or any questions, please contact us: info@agelaw.gr

100 Alexandras Avenue, Athens 11472, Tel: +30 210-64.31.930, Fax: +30 210-64.31.893
Web: www.agelaw.gr,       : Andreas Angelidis & Associates Attorneys at Lawin





Ευχαριστίες στα Μέλη μας

Τα Μέλη μας συνθέτουν ένα πολυσυλλεκτικό και ισχυρό δίκτυο ατόμων και οργανισμών που εκφρά-

ζουν ενεργά το ενδιαφέρον τους για την ανάπτυξη της Ελλάδας και επιζητούν την ευκαιρία να διατυ-

πώσουν και να μοιραστούν τις ιδέες τους σε κρίσιμα εθνικά και διεθνή ζητήματα. Η συνεισφορά των 

Μελών μας –με τη μορφή των ετήσιων συνδρομών αλλά και της ενεργής συμμετοχής τους στις συζη-

τήσεις του Φόρουμ– είναι κρίσιμης σημασίας για τη διατήρηση της ανεξαρτησίας του Οικονομικού 

Φόρουμ των Δελφών. Ως εκ τούτου, ευχαριστούμε θερμά όλα τα Μέλη μας για τη διαρκή στήριξή 

τους και σε αυτή την ετήσια διοργάνωση.
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ANDREAS ANGELIDIS & ASSOCIATES
ATTORNEYS AT LAW

THE FIRM
Andreas Angelidis Law Office was founded in 1976 and was converted into a Law Firm in 2010.
Our firm consists of highly qualified associates, while having established a network of associates all over Greece as 
well as in most European countries. The firm’s associates successfully achieve the very best in planning, execution and 
overall professionalism.

SUPERIOR EXPERTISE AND EXCELLENT CLIENT SERVICE WITH ATTENTION TO DETAIL
Our team is recognized for being long-established in rehabilitation procedures, with expertise in company restructur-
ing dating from the former legal frame (articles 44-46 Law 1983/1990).
We provide a full range of legal services regarding issues of insolvency law and bankruptcy law with 25 years of experi-
ence, having an especially sterling reputation for handling complex cases across a number of jurisdictions.
The excellence of our firm in insolvency and debt negotiation enabled us to handle a large financial portfolio and to 
actively participate in a total debt restructuring proceedings of more than 5 bn.€
First to achieve the judicial restructuring of debts in favor of a listed company under article 99, Law 3588/2007. 
First to file for judicial liquidation of a company under article 106ia, Law 3588/2007.
First law firm to be appointed as special administrator in cooperation with a well esteemed financial services provider 
under Law 4307/2014.

HIGHEST QUALITY WRITTEN AND COURTROOM SKILLS
We distinguished for providing integrated legal advice and high level legal services in the fields of:
Commercial and Corporate Law 
Competition - Antitrust Law
Industrial and Intellectual Property
Mergers and Acquisitions
Commercial Agreements
Real Estate Property Law
Economic penal Law
Civil Law

THE LONGEVITY OF OUR CLIENT RELATIONSHIPS ARE A TESTAMENT TO OUR STRATEGY AND FOCUS
Andreas Angelidis & Associates Law Firm has successfully represented some of the largest companies and credit 
institutions in complex commercial litigations. 
Our clientele consists of all kind and range of firms such as media, medical, construction, food and beverages, 
telecommunication, education, publishing, recycling, insurance, industrial, commercial, hotels and firms providing 
services. 
Our Law Firm contributed in the latest version of the Greek Law Digest, ‘’the Ultimate Legal Guide to Investing in 
Greece’’.
The Greek Law Digest is published under the auspices of Ministry of Economy, Development and Tourism, Enterprise 
Greece, ACCI and Hellenic Republic Asset Development Fund. 
The series is a complete and comprehensive legal guide with all the basic regulatory and legal aspects that an 
investment in Greece may entail.

ISO CERTIFICATION
As part of its continuous efforts for the provision of high quality services, “Andreas Angelidis & Associates” Law Firm, 
is certified according to the international standard ISO 9001: 2008.

For more details or any questions, please contact us: info@agelaw.gr

100 Alexandras Avenue, Athens 11472, Tel: +30 210-64.31.930, Fax: +30 210-64.31.893
Web: www.agelaw.gr,       : Andreas Angelidis & Associates Attorneys at Lawin
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Συμεών Γ. Τσομώκος
Ιδρυτής και  
Πρόεδρος Οικονομικού  
Φόρουμ Δελφών·  
Πρόεδρος, SGT ΑΕ

Λίλα Βόγλη
Σύμβουλος  
Επικοινωνίας

Γιάννης Θωμάτος
Αντιπρόεδρος Οικονομικού 
Φόρουμ Δελφών·  
Ερευνητικός Υπότροφος, 
Πανεπιστήμιο Αθηνών

Παναγιώτης Μπερνίτσας,  
Διευθύνων Εταίρος,  
Δικηγορική Εταιρεία  
M & Π Μπερνίτσας

Γιάννης Σαρακάκης
Πρόεδρος Ελληνοσου-
ηδικού Επιμελητηρίου, 
Προεδρεύων της Ένω-
σης Ελληνοευρωπαϊκών 
Εμπορικών  
Επιμελητηρίων

Γιάννης Τρίκαρδος
Πρόεδρος, 
Τρίκαρδος ΑΕ

Στέλλα Τσομώκου
Αντιπρόεδρος,  
SGT ΑΕ

Ιδρυτικό Συμβούλιο
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Βασίλης Αντωνιάδης
Διευθύνων Εταίρος Γραφείου Αθηνών, 
The Boston Consulting Group

Γεώργιος Δουκίδης
Καθηγητής Διοικητικής Επιστήμης 
και Τεχνολογίας, Οικονομικό 
Πανεπιστήμιο Αθηνών 

Νίκος Ευθυμιάδης
Επίτιμος Πρόεδρος Συνδέσμου Βιομη-
χανιών Βορείου Ελλάδος· Πρόεδρος, 
REDESTOS - Efthymiadis Agrotechnology 
Group

Οδυσσέας Κυριακόπουλος
Πρόεδρος, Imerys Βιομηχανικά Ορυκτά 
Ελλάς ΑΕ· πρώην Πρόεδρος, Σύνδεσμος 
Επιχειρήσεων και Βιομηχανιών (ΣΕΒ)

Ελευθερία Κ. Μαμιδάκη
πρώην Αντιπρόεδρος,
Mamidoil-Jetoil S.A.

Παναγιώτης Πικραμμένος
πρώην Υπηρεσιακός Πρωθυπουργός 
της Ελλάδας· πρώην Πρόεδρος του 
Συμβουλίου της Επικρατείας

Αθανάσιος Γ. Πλατιάς
Καθηγητής Στρατηγικής, Τμήμα Διεθνών 
και Ευρωπαϊκών Σπουδών, 
Πανεπιστήμιο Πειραιά

Πλούταρχος Σακελλάρης
Καθηγητής Οικονομικών & 
Χρηματοοικονομικών, Οικονομικό 
Πανεπιστήμιο Αθηνών· 
πρώην Αντιπρόεδρος, 
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων

Κωνσταντίνος Φίλης
Διευθυντής Ερευνητικών Προγραμμάτων, 
Ινστιτούτο Διεθνών Σχέσεων (Ι.ΔΙ.Σ.), 
Πάντειο Πανεπιστήμιο 

Συμβουλευτική Επιτροπή
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